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Landsmøtets åpning
D et norske A rbe iderpartis  38. o rd inæ re  landsm øte ble åpnet i 

Sam fundssalen  i Oslo søndag 9. ap ril 1961. J e n te r  og g u tte r  fra  
U ngdom sfylkingen og skuesp iller Rolf Søder som leste  e t u tsn itt  av 
K åre  H olts rom an  «Storm  u n d er m orgenstjerne» , fram fø rte  e t v irk 
n ingsfu llt p rog ram  sam m ensatt av D agfin R im estad, m usikken  ble 
besørget av Jo lly  K ram er Johansen  på  p iano og B ja rn e  A m dahl på 
k ino-orgel, og sangerinnen , R u th  Reese, sang negrenes berøm te f r i-  
hetssang «Let m y people go».

M innetale.
P artie ts  form ann, E inar G erhardsen, ba landsm øtets de ltakere  om 

å reise  seg og ho ld t følgende m innetale  over k am era te r som v ar 
g å tt bort:

D et danske socialdem okratis form ann, H. C. H ansen, døde i feb 
ru a r  1960 b a re  vel fem ti å r gam m el. D et v a r  e t s to rt tap  for de t d an 
ske socialdem okrati, b a re  5 å r  e tte ra t hans fo rg jenger som sta tsm i
n is te r og p artifo rm ann , H ans H edtoft, v a r g å tt bort. M ed sin kjølige 
og n ø k te rne  in telligens v a r H. C. H ansen  en u tp reg e t rea lpo litiker. 
For ham  v a r po litikken  det m uliges kunst. H ans s ik re  v u rd e rin g s
evne og sto re  parlam en ta risk e  e rfa rin g  h ja lp  ham  til  å m estre  de 
m ange kom pliserte  situasjoner som han  b le  s tilt overfor i dansk 
po litisk  liv. D en sam m e foren ing  av n ø k te rn  v irkelighetssans og 
d ip lom atisk  sm idighet p rege t også hans innsats i no rd isk  og in te r 
n asjona lt sam arbeid. M en H. C. H ansen hadde ikke b are  en kjølig  
in te lligens og en n ø k te rn  vurderingsevne, han  eide sosial varm e, 
han  hadde en levende sans fo r hum or og det v a r  også et ly risk  
d rag  i hans sinn  som de som fik k  oppleve ham , ikke  v il glemme. 
D et kan  m ed re tte  sies om ham  a t h an  v a r  en r ik  personlighet. Som
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sin venn, H ans H edtoft, hø rte  H. C. H ansen til tred je  generasjon i 
dansk  arbeiderbevegelse. De v a r begge a rb e id e rg u tte r og fan t n a tu r 
lig sin plass i arbeiderbevegelsens organisasjoner. D eres intelligens, 
deres arbeidsevne og v iljek ra ft b ra k te  dem  fram  i fø rste  rekke. De 
b le  ledere, m en de sp a rte  ikke sine k re fte r  h verken  i innsatsen  for 
den bevegelse som de v ar g å tt u t fra, e lle r for det fo lk  som de 
tjen te . De fik k  begge den sk jebne å gå bo rt m id t i sine beste  a r 
beidsår. Vi vil m innes H. C. H ansen i takknem lighet både for det 
han  g jorde for dansk  og for nord isk  arbeiderbevegelse  og for a lt 
han  ga i sam arbeid  og vennskap.

Christoffer Hornsrud  b le over 100 å r gam m el. H an  v a r en av de 
r ik tig  store  i norsk  arbeiderbevegelse. H an begynte  s itt politiske 
arbeid  som rad ik a l venstrem ann , m en kom  sn a rt i opposisjon til 
V enstre  og g ikk så m ed i D et norske A rb e id e rp a rti der h an  g jen
nom  en lang m enneskealder v a r et ualm innelig  ak tiv t m edlem . H an 
v a r form ann i lan d sp artie t fra  1903— 1906 og stortingsm ann fra  
B uskerud  i 25 år, fra  1912— 1937. Lenge fø r de fleste andre gikk 
h an  inn  for a t de fleste arbeidsfo lk  i bygd og by, a rbeidere  og bøn
der, skulle stå  sam m en. H an form et pa rtie ts  jo rdb ruksp rog ram  i en 
enke lt setn ing: Jo rd a  skal på frie  v ilk å r tilhø re  den arbeidende 
bonde. N år D et norske A rb e id e rp a rti kansk je  i s tø rre  grad  enn 
noe annet sosialistisk a rb e id e rp arti h a r h a tt en s te rk  fo rankring  i 
bygdene, så skyldes det i sto r u ts trek n in g  H ornsruas ho ldning og 
innsats. Chr. H ornsrud  tok  s itt a rbeid  som sto rtingsm ann  m eget a l
vorlig. H an gikk opp i a rbeidet s itt der, levde og åndet i de t politiske 
liv  og han  fik k  n y tte  sine evner og sin store  a rb e id sk ra ft ne ttopp  på 
de t om råde hvor hans in teresse v a r så s te rk  og levende. M en det 
v a r som sta tsm in iste r i den fø rste  arbe id erreg je rin g  i 1928 a t han  
trå d te  fram  for den  store  o ffen tlighet som en betydelig  sta tsm ann. 
D et v a r ikke lenge han  v a r  sta tsm in ister, som b ek jen t b are  i 18 
dager, m en det v a r  høydepunk te t i H ornsruds politiske løpebane, og 
de t m å væ re  r ik tig  å si a t hans k o rte  reg je ringstid  v a r betydn ings
fu ll fo rd i den  dan n et opp tak ten  til en ny  periode i v å r t politiske liv, 
den periode som er m a rk e rt ved A rb e id erp artie ts  s te rk e re  in n fly t
else og ansvar i norsk  politikk . H ornsrud  v a r  76 å r  da  han  g ikk 
u t  av S to rtinge t, og et usedvanlig  r ik t og v irksom t po litisk  liv  v ar 
derm ed i v irke lighe ten  avslu tte t. Chr. H ornsruds navn  vil a lltid  ha 
en lysende plass i v å r t p a rtis  historie.

Sverre Støstad  g jorde g jennom  m ange å r et solid og godt arbeid  
i S to rtin g e t og i R egjeringen. H an v a r en klok og m yndig form ann i 
s to rtingsgruppa, en dyk tig  sosialm inister, en re a l og god kam era t 
og m edarbeider. Andreas Moan  v a r  sto rtingsm ann  fra  N ordland 
i 22 å r  og m edlem  av A rb e id erp artie ts  landssty re  i fle re  perioder,

16



en klok, sindig og god talsm ann for arbeidere og sm åbrukere i 
sitt eget distrikt og i landet som helhet. Johannes Johnsen  gjorde 
sin største innsats i sin hjem by Stavanger der han var aktiv t med 
i arbeiderbevegelsen fra unge år. Han kom tidlig med i kommunalt 
arbeid, ble ordfører og senere finansrådm ann. I flere perioder var 
han medlem av partiets landsstyre, og mange vil huske ham som 
en myndig dirigent på bevegede landsm øter i partistridens dager. 
Han var ualminnelig klok og dyktig og en god m ann for sin by 
og for sitt parti. Sandrup Nilsen, som bare ble 50 år gammel, var 
medlem av landsstyret, redaktør av «Fremover» i Narvik og for
mann i N ord-Salten arbeiderparti. Han hadde en stor arbeids
evne og gjorde en betydelig innsats for arbeiderbevegelsen i sitt 
distrikt. Oscar Nilsen var født i ostm ark  i Vårm land og kom til 
Norge i 1897 da det var vanskelige tider i de svenske grensebygder. 
I Hedm ark begynte han som grøftegraver og skogsarbeider. 
Senere var han kasserer i Skog- og Landarbeiderforbundet, stor
tingsmann i 22 år, ordfører i hjem bygda si i 25 år, formann i fylkes
partie t i Hedm ark i et liknende tidsrom og like lenge medlem av 
partiets landsstyre. Oscar Nilsen var gjennom sin lange arbeidsdag 
i partiets tjeneste en god og dyktig og trofast partim ann.

O la v  M e is d a ls h a g e n  kom  som he lt ung m ed i arbeiderbevegelsen, 
og gjennom sin virksom het der fikk han fr itt utfolde sine politiske 
evner. Han hadde den samme bakgrunn og gikk i den samme læ re 
som så mange av arbeiderbevegelsens tillitsmenn. Gjennom sitt 
arbeid i ungdomsbevegelsen og partie t pekte han seg snart u t som 
en velutrustet ungdom, og han kom med i politisk arbeid på riks
planet tidligere enn de fleste. Da han i 1936 ble valt til medlem av 
Stortinget, var han dets yngste medlem. Ved sin død var han en av 
dem som hadde lengst ansiennitet. Han var finansm inister i 4 år, 
deretter landbruksm inister i et par år. Da han døde, hadde han i 
7 år væ rt form ann i NKL. Olav Meisdalshagen gjorde godt arbeid 
i de oppdrag han fikk. Han var en god m edarbeider og kam erat.

Thina Thorleif sen var en pionér i norsk arbeiderbevegelse. I 
30 år var hun partiets kvinnesekretær. Om henne kan m an i 
sannhet si a t hun levde sitt liv i og for arbeiderbevegelsen. Hun fikk 
venner over hele landet gjennom sine mange reiser og besøk i lag 
og grupper eller for å stifte nye. H elt fra  1918 var Thina Thor- 
leifsen med i partiets sentralstyre der hun i alle å r var et interessert 
og aktiv t medlem. Som ung kom hun som tjenestepike til dikteren 
Per Sivle i Drammen. En gang de to sammen så et l.-m aitog med 
røde faner, sa Per Sivle til henne: Det er der, hos sosialistene, du 
hører hjemme. Og selv kjente hun det også slik og fan t sin plass 
der. Thina Thorleif sen var hele sitt liv et enkelt og beskjedent
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menneske, alltid virksom i arbeid for andre, alltid trofast mot den 
bevegelse og den idé som ga hennes liv innhold og mening.

Mange flere enn de partifeller jeg her har nevnt, er gått bort, 
mange som vi alle k jente og holdt av, mange som bare var kjent 
og gjorde sin gjerning på eget hjemsted. Vi takker hver enkelt av 
dem som gjennom vårt parti gjorde en innsats for å skape et bedre 
og lykkeligere Norge.

Vi minnes dem alle i ærbødighet og takknem lighet og lyser fred 
over deres minne.

Partiformannen holdt deretter følgende åpningstale:

Åpningstalen.
På vegne av landsstyret ønsker jeg landsmøtets representanter, 

gjester og innbudte hjertelig  velkommen.
Et landsmøte er alltid en viktig begivenhet i Det norske A rbeider

parti. H er møtes representanter fra  partilag, kvinnelag og ungdoms-- 
lag over hele landet. H er møtes sm åbrukere og bønder, fiskere og 
skogsfolk, arbeidere fra alle yrker, og intellektuelle. Et godt og re 
presentativt u tsn itt av det norske folk: Bak de valte representan
tene står 165 000 betalende medlemmer i 3000 lag. E tter flere år 
med nærm est stillstand i medlemsbevegelsen er det nå kommet et 
tydelig omslag med økt medlem stall i praktisk ta lt alle d istrik ts
organisasjonene. Like gledelig er den økte aktivitet. Hundrevis av 
godt besøkte kurs og tillitsm annsm øter har drøftet dagens politiske 
problem er og morgendagens oppgaver.

Gledelig er også den oppslutning som Det norske A rbeiderparti 
har få tt fra  de fagorganiserte og de mange erklæ ringer som er kom
m et fra fagorganisasjonens frem ste tillitsmenn, fra forbund etter 
forbund og fra de enkelte fagforeninger. Alt dette v itner om at det 
tradisjonsrike samarbeid mellom fagorganisasjonen og A rbeiderpar
tie t om politisk m ålsetting og om politiske virkem idler, er sterkere 
enn noen gang før. Med glede hilser vi de mange fagforeninger 
velkommen som i disse dager har slu ttet seg kollektivt til partiet.

Det norske A rbeiderparti står foran en ny styrkeprøve. S tortings
valget til høsten vil avgjøre om partiet fortsatt skal ha ledelsen i 
v årt lands politikk. Vi vil sette våre krefter inn for å vinne valget 
fordi vi vet a t vårt parti har mange og store oppgaver å løse, og 
vi ønsker å løse oppgavene etter de retningslinjer som vi m ener vil 
gjøre v årt folk delaktig i den videre vekst og utvikling.

Det norske sam funnet har undergått vesentlige forandringer 
siden A rbeiderpartiet i 1945 fikk flertall på Stortinget. Det ligger 
næ r å spørre om disse endringer i v årt samfunn har ført til endring
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i velgernes holdning til de politiske partier, og da særlig til Det 
norske Arbeiderparti. Vanligvis er det en belastning for et parti å 
sitte med regjeringsm akten gjennom en lengre periode, men vi har 
sett at det fra valg til valg har væ rt en stigende prosent av velgere 
som har slu ttet opp om Arbeiderpartiet. Vi må kunne ta  det 
som u ttry k k  for en voksende tillit til vår politikk. Vi kan vise 
til at vi har innfridd de program m er som vi har satt opp, og at vi 
ikke har forsøkt å vinne stem m er med løfter som ikke kunne opp
fylles. Oppslutningen om v årt parti ta r vi også som et tegn på at 
våre velgere m ener at de fram skritt som er nådd, best vil trygges 
under en A rbeiderpartiregjering, og at nye fram skritt v il skje med 
A rbeiderpartiet som det ledende parti. Men den stigende oppslut
ning betyr også at velgerne ønsker at utviklingen skal ledes etter 
de retningslinjer som A rbeiderpartiet gjennom sine landsm øter 
trekker opp med den m ålsetting at vi skal komme fram  til re tt
ferdigere samfunnsforhold, slik at de m er tilbakeliggende befolk
ningsgrupper og distrik ter skal kunne få en rommeligere og tryggere 
tilværelse. Solidaritetstanken er b litt en levende m akt i v årt sam 
funn, og denne tanken er det arbeiderbevegelsen som har båret 
fram.

Den borgerlige opposisjon har ved valg etter valg ventet på at 
det store omslag skulle komme. Lenge prøvde opposisjonen gjennom 
kritikk  og svartm aling å m ane fram  en misnøye hos velgerne for 
på den m åten å vinne dem over til seg. Nå har den borgerlige oppo
sisjon funnet andre og nye toner i sin valgkamp. Vi få r høre at 
fram skritte t er kommet næ rm est på tross av A rbeiderpartiet, at 
opposisjonen vil gjøre «gode tider bedre» og at «Arbeiderpartiet 
kommer etter». Men ser vi på de store lin jer i norsk politikk 
gjennom de siste år, må vi ha lov til å si at opposisjonen har liten 
dekning for sitt nye slagord om at «Arbeiderpartiet kommer etter». 
Tar vi slike vesentlige om råder som utjam ningspolitikken, boligrei
singen, folketrygden, den 9-årige skolen, reising av ny industri, 
kraftutbyggingen, støtten til økonomisk svakt utbygde distrikter, — 
sannelig må våre politiske m otstandere ha en svikt i hukommelsen 
eller la seg villede av ønsketenkning når de nå kan stå fram  og for
kynne at det er de som har væ rt fanebæ rere og foregangsmenn.

Mens de borgerlige partiene igjen er opptatt av å skape nye parti- 
konstellasjoner foran stortingsvalget, kan vi i A rbeiderpartiet samle 
våre krefter om vårt eget partis politikk og oppgaver. Dette lands
møtet vil diskutere partiets politikk i den valgperioden vi nå snart 
er ferdige med. Og det vil diskutere og vedta arbeidsprogram m et 
for den neste stortingsperioden. Det er viktig å få drøftet den poli
tikk  som er ført, også fordi vi da vil kunne læ re av de erfaringer
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vi har gjort. Viktigere er det at det program  som skal vedtas, både 
må ha appell til velgerne og være k lart retningsgivende for partiet 
i årene som kommer. Dersom A rbeiderpartiet igjen får flertallet i 
Stortinget, vil det arbeidsprogramm et som dette landsmøtet vedtar, 
bli bestemmende for den politikk som skal føres i Norge i de kom
mende fire år. Derfor er det viktig at vi får et realistisk og godt 
program.

Våre politiske m otstandere gjør seg åpenbart håp om at det på 
dette landsm øtet skal bli strid og uenighet som alvorlig vil svekke 
og kanskje splitte A rbeiderpartiet. Jeg er glad for at jeg allerede 
ved åpningen av landsm øtet med trygghet kan si at de vil bli skuffet 
de som har gjort seg forhåpninger om dyptgående m otsetninger i 
A rbeiderpartiet. Forut for landsm øtet har vi som vanlig hatt store 
representative tillitsm annsm øter i alle fylkes- og kretspartiene. På 
disse møtene har det væ rt til dels livlige debatter, og ulike syns
m åter har kommet fram. Det er vi glad for. Vi ønsker ikke et parti 
med ensretting. Vi ønsker et levende parti med tenkende mennesker 
med m eninger og meningers mot. Også på landsm øtet vil det bli 
debatter. Vi har i det hele ta tt aldri ha tt vanskeligheter med å få 
i gang debatter på møtene våre. Problem et har som regel væ rt å 
finne fram  til en rimelig begrensning, slik at alle de oppsatte saker 
kunne bli behandlet på den tiden vi har til rådighet. På de møtene 
som har valt landsm øterepresentantene, har det som jeg sa væ rt 
debatt om forskjellige spørsmål. Men det har væ rt saklige og rolige 
m eningsutvekslinger mellom partifeller som har et felles grunnsyn. 
Jeg kjenner meg sikker på at det vil bli slik også på landsmøtet.

Vi åpner tilfeldigvis dette landsm øtet den 9. april. Det er en dato 
som ikke er likegyldig for noen nordmann. 9. april 1940 vil leve i 
vår historie som en svart dag. Under de overveielser og m eningsut
vekslinger vi skal ha i disse dagene, vil vi ha lærdommen og e r
faringene fra  9. april i tankene, slik vi også må bestrebe oss på å 
forstå vår egen tid og de krav den og fram tida vil stille til oss.

Med dette erk læ rer jeg Det norske A rbeiderpartis 38. ordinære, 
landsmøte for åpnet.

Hilsningstaler.
Partiformannen  ønsket gjestene velkommen og ga ordet til sekre

tæ ren for Den sosialistiske Internasjonale, A lbert Carthy, som fram 
førte sin hilsningstale på norsk. Han sa:

Det er en stor æ re og en glede for meg å kunne overbringe 
representantene til Det norske A rbeiderpartis landsmøte en hilsen 
fra de partie r som er med i Den sosialistiske Internasjonale. Jeg vil 
også gjerne få overbringe en varm  hilsen på vegne av Internasjona-
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len til statsm inister Einar Gerhardsen personlig. Han har i høy 
grad vist seg verdig den tillit dere har vist ham ved å velge ham 
til partiets formann. Jeg bringer videre gjennom dere en hilsen til 
hele partiet, til de avdelinger rund t om i landet som offervillige og 
entusiastiske har ta tt på seg de oppgaver som er blitt dem pålagt 
av partiledelsen. Det faller meg, som representant for Internasjo
nalen, helt naturlig  å re tte  denne hilsen til de lokale partilag. Vi 
kan ikke ofte nok minne om at Internasjonalens styrke avhenger 
av livskraften i de enkelte m edlem spartier, og disse henter igjen sin 
styrke fra de lokale lag. Det norske A rbeiderparti er et m ønster i så 
henseende.

Dere er kanskje forbauset over at jeg ta ler norsk til dere — om 
enn med mange feil i u ttalen  takket væ re at jeg jo ikke snakker 
norsk. Med litt strev kan jeg im idlertid lese norsk, og en god venn 
har hjulpet meg så jeg kan tale direkte til dere u ten oversettelse.

Det er første gang jeg har det privilegium  å væ re til stede ved et 
norsk landsmøte. De diskusjoner dere skal føre, er meget viktige. 
Jeg skal ikke kom m entere dem — det ville dere hverken vente eller 
like. Men jeg vil gjerne si noe om den betydning det norske parti 
har for broderpartiene, og fortelle litt om vår Internasjonales v irk 
somhet.

Det norske A rbeiderpartis innsats representerer et viktig budskap 
om dem okratisk sosialisme, et budskap som er m er påkrevet i dag 
enn noensinne. Vi har mange beviser på det. Se på våre fiender. 
De prøver å svekke den dem okratiske sosialisme. Både kapitalist- 
og kom m unistpartiene angriper den dem okratiske sosialisme. K api- 
talistpartiene taler foraktelig om «tryggheten» i velferdsstaten 
som de m otarbeidet så lenge de kunne. K om m unistpartiene for
aktet dem okratiet inntil de oppdaget at de i dem okratiets navn 
kunne forfølge sitt mål som er å tilintetgjøre det dem okratiske 
samfunn og få innpass blant de nye selvstendige stater. Men de 
kapitalistiske og kommunistiske idéer er begge uakseptable for de
m okratiske sosialister. Både kommunismens «trygghet» og kapital
ismens dem okrati er utilfredsstillende.

Det dere skaper i dette landet ved å bygge opp en velferdsstat 
med et ekte sosialistisk sam funn som mål, og ved å forsvare demo
kratiet som gjør lederne og partie t ansvarlig overfor folket, er av 
dobbelt betydning. Det u tgjør en livsviktig del av det sosialistiske 
dem okratis innhold og gir et verdifullt eksempel for partie r i andre 
land hvor m akten ennå ikke er vunnet, og hvor sosialisme er et fjern t 
ideal, men hvor entusiasm en og besluttsomheten er like stor som 
hos dere.

La meg som sekretæ r for Den sosialistiske Internasjonale få gra tu-
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le re  det norske p artie t. D et sk jø tte r de p rak tisk e  oppgaver som et 
sosialistisk  p a r ti har, på en u tm erk e t m åte. D et v in n er valg, ja  det 
v in n er valg  e tte r  valg. D et danner reg je rin g e r og om setter i praksis 
v å r  felles læ re  og beviser a t de t e r en god læ re. D et g ir fo lket 
trygghet, de t p lan legger økonom ien slik  a t livet, som ikke er le tt  i 
d e tte  barske  landet, kan  bli rikere . D et u tfø re r disse ting  og h a r 
også energ i og ressu rser til å y te  b id rag  ti l  u tv ik lingen  i andre  land 
en ten  det nå  er i Europa, A sia e lle r A frika. M ed d e tte  in sp ire re r 
p a rtie t ungdom m en til å se tte  sin lit til sosialistisk  livsførsel som 
det ideelle og noe som kan  virkeligg jøres. D et p rak tise re r so lidarite t 
m ed andre  land  som nylig  h a r  få tt  sin  selvstendighet, og m å se i 
øynene de t tunge  ansvar som de t fø rer m ed seg. B are e tt ord  om 
Spania, sk jøn t ord vanskelig  kan  gi u ttry k k  fo r den  beundring  og 
heng ivenhet som v å re  tap re  spanske k am era te r h a r for a lt deres 
p a r ti g jør for dem!

D ere skal ha  valg  igjen i septem ber. Jeg  fø ler m eg overbevist 
om a t de t no rske  fo lk  ig jen  vil velge en arbe id erreg je rin g  ti l  å lede 
lan d e t v idere  m ot sosial re ttfe rd , økonom isk s ty rk e  og fo rtsa tt 
so lidarite t m ed utv ik lingslandene.

D et e r  v ik tig  å huske at d e tte  ikke sk je r som følge av tilfe ld ig 
heter. D et er oppnådd, ta k k e t væ re  solid enhet i p a r tie t og fo rs tå 
else fo r a t de t ikke er m ulig  å løse alle  oppgaver på en gang, og 
a t b are  so lidarite t og u tre tte lig  kam p fø re r fram  til de t m ål som er 
satt, selv om det ta r  lang tid . D en so lidarite tens og kam pens ånd  
som  dere  er i besitte lse  av, e r en verd ifu ll ting  som m å bevares og 
forsvares. M ange p a rtie r  v ille  gi m ye for å eie den.

B lan t så m ange venner er det en sæ rlig  glede å se en gam m el venn 
som  K onrad Nordahl. H ans tils tedevæ relse  er e t sym bol på  den 
s te rk e  so lidarite t som rå r  m ellom  p a rtie t og fagbevegelsen i Norge. 
M ange p a r tie r  m isunner dere  den.

Den v irksom het som D et norske A rb e id e rp a rti u tfo lder, og de 
b id rag  det y te r  både h jem m e og u te  i verden  —  gjennom  In te rn a 
sjonalen, i FN  og gjennom  stø tten  t il  u tv ik lingslandene g ir p a rtie t 
en m oralsk  innfly te lse  som re k k e r lenger enn de gam le v ik inger 
kunne seile, og som er en god stø tte  og insp irasjon  for v å r  sosialist
iske sak  over hele verden. L a m eg b a re  m inne om det sto re  arbeid  
som  e r u tfø rt av H aakon Lie for In ternasjonalen , sæ rlig  i Ind ia  og 
på Ceylon.

D en dem okratiske sosialism e h a r  i de t siste å rh u n d re  om skapt hele 
den  politiske arena. S æ rlig  i de siste  20 å r h a r den  få tt  tilhengere  
over hele verden. E t n y tt sk ritt b le ta t t  av In te rnasjona len  un d er 
råd sm ø te t som ble ho ld t i H aifa  i f jo r —  den fø rste  reg u læ re  sosial - 
istkonferanse som e r ho ld t u ten fo r Europa. H er tok v i p rak tisk e
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sk r itt  for å oppfylle  de ønsker som alle sosialister h a r om  å rek k e  en 
so lidarisk  h ånd  til v åre  b rød re  i u tv ik lingslandene. V i o p p re tte t en 
felleskom ité m ed den asia tiske sosialistkonferanse som e r v å r  b ro d er- 
organisasjon i Asia. Noen av p a rtien e  der er også tils lu tte t In te r 
nasjonalen , og v i h a r  gode fo rb indelser m ed alle  de andre. To av 
dem , i N epal og Indonesia, e r i vanskeligheter, m en v i er overbevist 
om  a t de ig jen  vil få m u ligheter til å v irke, og s tø tte r dem  så godt 
v i kan.

Vi h a r ingen tilsv aren d e  organisasjon for A frika. K am pen for selv
stend ighet h a r  i den  g rad  lag t beslag på oppm erksom heten for den  
a frikanske  bevegelse slik  a t en  defin isjon  av politiske m ål e r fo r
sømt. M en n å  er denne prosessen begynt. R am m en om deres ten k e 
m åte  er s to rt se tt den  dem okratiske  sosialisme. D eres problem  b e 
s tå r  fø rs t og frem st i å om form e sam funn hvor stam m e-inndelingen  
kom m er i k o n flik t m ed de t nasjonale  sam funn, og hvor lav  p ro d u k 
tiv ite t og m angel på  fag læ rt a rb e id sk ra ft e r svæ re h indringer.

H va u tre tte r  så In ternasjonalen?  I n æ r fram tid  skal vi sende noen 
g ru p p er ti l  A frika  fo r å skaffe oss fø rste  hånds k jennskap  til p ro 
blem ene og finne  u t om sam arbeid  er ønsket og hv ilken  form  det 
bø r få. Jeg  se tte r p ris  på  a t de t norske  p a r ti beredvillig  h a r  s tø tte t 
oss ved  å stille  en  dyk tig  og en tusiastisk  m ann, P au l Engstad, til 
disposisjon. H an v il b li en god am bassadør for sosialism en. V i h ar 
store  oppgaver på  d e tte  om rådet. T akk  for a t dere  h je lp e r oss.

H va annet g jør vi? V i b rin g er fo lk  fra  u tv ik lingslandene, fra  
Asia, A frika  og M ellom -A m erika til Europa for å studere  i p raksis 
hvordan  v i a rbe ider og for å studere  hv ilke av v å re  e rfa rin g er de 
kan  n y ttig g jø re  seg. D ere kom m er kansk je  til å m øte noen av dem. 
Vi ho lder spesielle sem inarer. E t er ne ttopp  av s lu tte t i India. D et 
besto av rep re sen tan te r for europeiske m ed lem spartier og for P ra ja -  
sosialistene i India. En rap p o rt v il bli g itt senere. I ok tober skal vi 
holde en  konferanse om økonom isk sam arbeid  m ellom  u tv ik lin g s
landene og de velstående land  i W ien. T oppeksperter f ra  alle  v e r
densdeler v il bli in n b u d t til å delta.

I A sia og A frika  v il européiske sosialister kunne høste kunnskap  
på stede t og bringe m ed seg de t sosialistiske budskap, og de v il 
finne u t hvordan  de tte  budskap  best k an  tilpasses forholdene i 
disse land  som er så fu lle  av fo rven tn ing  og iver.

V i e r ikke på  defensiven n å r de t g jelder den dem okratiske sosial
isme. G runnsetn ingene som ble tru k k e t opp i F ra n k fu rt i 1951 da 
S osia lis t-In te rnasjona len  b le  g jen re ist e tte r  k rigen, g je lder frem 
deles og e r b litt s tad feste t i løpet av de å r  som er gått. De re p re 
sen te re r m enneskenes fo rhåpn inger, en ten  de er frie  som i d e tte  
landet, e lle r underkuet, likegyldig  hv ilken  form  underkue lsen  h a r og
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hvilke påskudd de reg je rende  p røver å fo rsvare  den m ed. Vi aksep
te re r  hverken  P o rtu g a l e ller U ngarn.

For In te rnasjona len  er freden  hellig. M en det norske p a r ti  vet, 
i lik h e t m ed oss, a t den ikke kan  kjøpes m ed tap  av frihe t. Vi vil 
fo rtse tte  v åre  anstrengelser for å skape en re ttfe rd ig  og trygg  fred  
både ved overta lelse  og press.

Jeg  bek lager at jeg  så lenge h a r lag t beslag på oppm erksom 
heten. M en la  m eg til s lu tt få si a t dere  gjennom  R egjeringens kloke 
ledelse og partim edlem m enes offerv ilje  og d isip lin  h a r g jo rt Norge 
til en fast borg  fo r den dem okratiske  sosialism e og til et m ønster 
for oss alle. D et dere  g jør på d e tte  landsm øtet, få r  derfo r betydning  
for alle oss i den sosialistiske leir. Jeg  h ilser dere  på n y  fra  dem o
k ra tisk e  sosialister over hele verden  og ønsker lykke til m ed fo r
handlingene.

Georges Brow n, rep resen tan ten  fo r D et b ritiske  A rbe iderparti, 
overb rak te  s itt p a rtis  h ilsen  m ed disse ord:

Da jeg  ikke er b y rå k ra t som A lb ert C arthy , m en b are  en a lm inne
lig tran sp o rta rb e id er, an ta r  jeg  a t de t e r best for oss alle  a t jeg 
sn ak k er engelsk. Og jeg  går u t f ra  at det e r som ellers n å r  H aakon 
Lie overse tter, a t hans b id rag  b lir liv ligere  enn m itt. Jeg  h ilser dere  
fra  D et b ritisk e  A rb e id e rp a rti og legger ikke sk ju l på a t det er 
m ed en viss m isunnelse a t jeg  s tå r  overfor et p a rti som gjennom  så 
m ange å r  h a r ho ld t reg jeringsm ak ten  og er p reget av slik t indre  
sam hold og s ty rk e  som de skandinaviske partiene, m en ganske sæ r
lig det norske. G aitskell ba m eg sæ rsk ilt h ilse til E inar G erhardsen  
som besøkte oss i England for ikke  så lenge siden, og til H alvard  
L ange som e tte r  v å r m ening h a r sp ilt en sto r rolle, ikke bare  innen 
for den in te rnasjona le  arbeiderbevegelse, m en i européisk  po litikk  
i løpet av de siste 10— 15 år. Som dere  k ansk je  vet, h a r  v i i D et 
b ritisk e  A rb e id e rp a rti fo r tiden  atsk illige  problem er. L a oss in n 
røm m e a t en del av disse problem ene er av personlig  a rt, det 
la te r  til a t slike personstrid ighe te r b lir  noe i re tn in g  av en y rk e s
sykdom  fo r a rb e id e rp artie r i opposisjon, m en det er også p roblem er 
av  en  ganske annen  a rt, p rob lem er som sosia lis tpartie r h ar i alle 
land, p rob lem er som k n y tte r  seg til sikkerhetspo litikken . D et er 
ingen enkel sak  for sosialistiske p a r tie r  som alltid  h a r v æ rt o p p ta tt 
m ed fredelige sysler og i høy g rad  e r p reget av pasifistiske tra d i
sjoner, å sku lle  begynne å tren g e  seg inn i fo rsvarsproblem er. 
H er er jeg  inne på e t om råde hvor jeg  v irkelig  k an  ta le  m ed p e r
sonlig erfaring , jeg  h a r nem lig i de siste 5 å r v æ rt D et b ritiske  
A rbe id erp artis  ta lsm ann  n å r  det g je lder fo rsvarsproblem er. Da jeg  i 
går fik k  høre  a t G udm und H arlem  hadde f ly tte t f ra  Sosial- til F o r
svarsdepartem en te t, ten k te  jeg  a t den k a ren  bu rde  søke lege. D et
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er tre  ting jeg gjerne vil gjøre krystallk lart, hvis det da er nødven
dig å gjøre det her. For det første: Tro ikke et eneste øyeblikk at 
Det britiske A rbeiderparti er i ferd med å splittes. For det andre: 
Det som binder oss sammen, er fortsatt til stede. Mye av striden 
foregår på overflaten. Når jeg i helgene oppsøker min valgkrets og 
snakker om stridsproblemene, ser de på meg som jeg skulle væ re fra 
en annen planet. Disse problem er er ikke deres i det daglige arbeid i 
partiet. Og for det tredje: P artie t har fortsatt bak seg i det britiske 
folk en fast velgermasse som på ingen m åte vil svikte det. Vi så det 
ved de siste tilleggsvalgene der vi satte opp unge kandidater som 
sloss for partiets linje, at vi ikke bare kom igjen med en økt andel 
av stemmene, men med sterk  øking av stem m etallet. Det betyr ikke 
at jeg et øyeblikk vil legge skjul på at vi har problem er å slåss med, 
men det inntrykket som pressen gir i England og andre steder, er 
i høy grad farget og gir ikke det riktige bildet. Det har væ rt sagt til 
meg her i Oslo som det ofte har væ rt sagt til meg i London: hvorfor 
kan ikke dere i Det britiske A rbeiderparti glemme disse stridsspørs
målene. Dere er jo i opposisjon, og det betyr så lite fra  eller til hvil
ken politikk dere fører på dette området. Glem disse stridsspørs
målene. Samle dere for å slåss for ting som dere er enige om. Ville 
ikke det være en mye enklere løsning? Det er ingen tiltalende m åte 
å ta tingene på — den er ikke bare lettvint, den er farlig. Den for
u tsetter at sosialistene bare øver innflytelse når de har makt, men 
hvis dere ser på de britiske konservative nå og la oss si for 10 år 
siden, vil dere forstå hva en ansvarlig pågående opposisjon virkelig 
kan bety i utform ingen av et lands politikk. Vi européiske sosialister 
spilte en betydelig rolle ved etableringen av kollektiv sikkerhet 
gjennom den nordatlantiske allianse fordi vi trakk  de re tte  slu t
ninger av begivenhetene fra  1945— 1947, og ikke minst fra 1940. 
Vi var med og var banebryterne for A tlanterhavspakten. Alliansen 
har bestått prøven gjennom de siste 10 år. Skal vi ha noe håp om å 
nå fram  til nedrusting og politiske ordninger, så må vi ikke på 
forhånd svekke vår forhandlingsposisjon. Som dere skjønner, snak
ker jeg om ting som det ikke er strid om, men hvis jeg må få lov 
til å komme med bare en farlig tanke, så vil jeg gjerne si følgende: 
E tt av våre problem er er at vi sosialister i S torbritannia ikke kan ta 
den lettv in te løsning for oss selv og overlate til sosialister i andre 
land å ta det tunge ansvaret. Hvis alle sier a t de ikke vil ha baser, 
hvis alle fraber seg atomvåpen, da har vi ikke noe fellesforsvar. 
Jeg har ikke tenkt å gripe inn i en debatt dere skal ha, jeg visste 
faktisk ikke at dere skulle behandle spørsmålet. Jeg vil med in ter
esse ly tte  til debatten her, men for oss i Det britiske A rbeiderparti 
er situasjonen slik at vi tvinges til å ta  standpunkt — det ligger i
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situasjonen selv. Det har væ rt altfor mye alvor i en tale som bare 
skulle væ re en hilsningstale til dere norske kam erater. Jeg kom bare 
for å bringe dere våre beste ønsker og vise dere at vi er i godt 
hum ør og i bedre form enn dere kanskje trodde. Jeg  ønsker dere 
lykke til med valget og m inner om at vi alle tilhører den store 
sosialistiske familie. Verden trenger det bidrag vi kan gi i dag. I 
likhet med dere ser jeg med forventning fram  til det nye program  
som Internasjonalen skal utarbeide på grunnlag av de drøftelser som 
foregikk i Salzburg for noen uker siden. Vi er glad for at det nå 
i Am erika er en re la tiv t progressiv regjering, det åpner store m ulig
heter. Da kan det væ re verdt å huske at det er de idéer og idealer 
som sosialistene alltid har representert, som i dag danner grunnlaget 
for Kennedys regjeringsarbeid. Om han kommer til å takke oss for 
det er en ganske annen sak. Men slik som vi har påvirket u tv iklin
gen i verden gjennom vår tenkning i tidligere tider, på samme m åte 
må vi nå vende blikket fram over og finne retningslinjer for vår poli
tikk  som kan få like stor innflytelse som de gamle idéene våre hadde. 
Vi er den eneste virkelig effektive kraftstasjon for fram skritte t i 
verden. Ikke bare vår egen verden er avhengig av oss, m en m illi
oner og a tter m illioner som tidligere ikke kunne gi u ttrykk  for sitt 
syn på sam funnsutviklingen, er nå avhengig av den politikk vi kom
m er til å føre. Idet jeg hilser, må konklusjonen bli at vi ikke må m is
lykkes når det gjelder våre egne folk, og disse millioner som må 
hjelpes. (Bifall.)

Gerhardsen: V årt danske broderparti er representert ved sin 
formann, statsm inister Viggo Kampmann og hovedkasserer Egil 
Jørgensen. Jeg må si a t jeg er særlig glad for at Viggo Kampmann 
er kommet hit, også fordi vi vet at han vel har en følelse av at han 
kunne trengs hjem m e akkurat i disse dager. Danm ark står som vi 
vet, m idt oppe i om fattende tariffrevisjoner, og for øyeblikket ser 
det langt m er kritisk  u t der enn det ennå er i Norge. Vi skjønner at 
det under disse om stendigheter ikke var så le tt for Kampmann å 
komme. Det er visstnok også det første norske partilandsm øte han 
deltar i.

Viggo Kampmann: K jæ re norske kam erater! Jeg vil i likhet med 
m in gode venn, A lbert Carthy, prøve å tale på dansk. Først en 
h jertelig  hilsen og hyllest fra  det danske sosialdemokrati. Vi har 
visse problemer, som i England om enn av en annen karakter, men 
jeg håper at det har beroliget dere at jeg er reist hit opp. Den u t
vikling som har foregått i Norge etter den annen verdenskrig, har 
skapt respekt for Norges navn og for det politiske arbeid i Norge, 
respekt for Det norske A rbeiderparti, som har oppnådd så betyde
lige resultater for det norske folk. For en utenforstående synes det
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derfo r ikke å kunne herske  tv il om  u tfa lle t av de t forestående s to r
tingsvalg. M en n å r  et p a rti h a r h a tt m ak ten  så lenge, så kreves 
d et også a t m an stadig  legger nye ting  fram  og oppnår nye  re su l
ta te r . Jeg  fo rs tå r a t d e tte  landsm øtet skal fo rm ulere  de tin g  som 
dere  v il fø re  u t i live t i den kom m ende 4-årsperiode. I D anm ark  
h a r v i valget bak  oss og landsm øtet foran  oss. Da k an  v i også fe ire  
v å r  75 års fødselsdag. M en vi v il nødig derfo r bli oppfa tte t som en 
olding. D erfor h a r  vi nå b eslu tte t å lage  e t n y tt p rinsip ie lt p a r t i
program . D et gam le er f ra  1913 og gjennom ført, i e t v isst om fang 
iallfall, og i de t om fang det ikke  e r gjennom ført, e r de t nok  m est 
p rak tisk  å si d e t på  en annen  m åte. Vi h a r lagd  et u tk a s t til n y tt 
p rogram  som vi h a r offen tligg jo rt og ta t t  opp til d iskusjon  i p a r ti-  
avdelingene og b lan t publikum . D et h a r  v ak t en viss undring . M an 
h a r  liksom  ikke ku n n e t gjennom skue hva  hensik ten  v a r m ed det. 
M en tan k en  er den selvfølgelige a t det ikke er likegyldig  h v ilke t p ro 
gram  et lands stø rste  p a r ti har. Vi h a r  nettopp  i N orge se tt hv ilken  
avg jø rende betydning  den po litikk  få r  som de t stø rste  p a r ti  går inn 
for. V å rt p rogram  bygger på to hovedsynspunkter. D et ene er a t vi 
s lår fast a t de t k ap ita lis tiske  sam funnssystem  fo rtsa tt er noe vi 
v il bekjem pe. D et u tfo lder seg ikke  lenger som før, m en de t kan  jo 
bl. a. skyldes a t de t e r b litt b eskåre t og bek lippet gjennom  v å r  in n 
sats. D er hvor det ikke  er skjedd, få r  vi de sam m e re su lta te r  som 
før i tiden. D et an n e t v i s lår fast, er a t det enkelte  m enneske ikke 
kan  oppnå sin fr ih e t b a re  ved å bek jem pe kapitalism en. V i h a r 
høste t e rfa rin g er som det nettopp  i dag, på 9. april, er g runn  til 
å  ten k e  over. Vi h a r se tt a t po litisk  d ik ta tu r, en ten  de t få r form  av 
nazism e e ller u tn y tte s  av kom m unistene, ikke g ir frie  levev ilkår 
fo r befolkningen. Vi er kansk je  i høyere grad  enn pionérene k la r 
over a t kam pen for sosialism en også er en kam p for dem okratie t. 
D ette  h a r vi s lå tt fast i v å r t p rog ram utkast. Jeg  håp er a t d e tte  lan d s
m øtet også v il ha  d e tte  i tankene, også n å r  v i skal d rø fte  u te n rik s 
politikk. V årt svenske b ro d e rp a rti hadde et godt valg. D et v irk e t in 
sp irerende på oss i D anm ark , og vi hadde også et godt valg. L a oss 
håpe  a t disse gode valg  b lir fu lg t opp her ti l  høsten. V i v a r litt  
b ek y m ret ved siste valg, and re  kansk je  m er enn jeg. D et h a r v æ rt 
hevdet at arbeiderbevegelsen  er i tilbakegang. D et er ia llfa ll ikke 
tilfe lle  her i N orden. K an  gode ønsker og gode tan k e r b id ra  ti l  et 
godt va lg  for dere, så få r  dere  dem  fra  D anm ark. (B ifall.)

Form annen: F ra  F in land  er anm eld t p a rtise k re tæ r K aarlo  P it-  
sinki, m en han  er ennå ikke ru k k e t fram . V i h a r også in n b u d t det 
islandske p arti, m en vi h a r in te t h ø rt fra  det. Jeg  g ir da ordet til 
rep resen tan ten  fo r D et n ederlandske  b ro derparti, J . A . V. Burger, 
som er fo rm ann  i p arlam en tsg ru p p a  i N ederland:
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På vegne av D et nederlandske  sosialdem okrati, P a rtij van de 
A rbeid, h ilser jeg  K ongressen. Jeg  er lei for at jeg  m å u ttry k k e  meg 
på e t sp råk  som ikke  er m itt og ikke er deres. For et p ar u k er siden 
av slu tte t v å r t p a rti s itt landsm øte. H er deltok  bl. a. P e r  Monsen. Vi 
m å tte  her velge ny form ann  da v å r  tid ligere, E. V erm eer, v a r død, 
ikke engang 40 å r gam m el. Den nye form ann  Schurhoff v a r tid ligere  
sosialm inister og g jennom førte  den nasjonale a lderstrygden . En 
annen v ik tig  sak som fig u re re r på dagsordenen til alle a rb e id e r
p a rtie r  e tte r  kongressen i Scarborough, v a r gjensidig k jernefysisk  
n ed rusting  og begrensning i p lasering  av atom våpen. D et n ed er
landske p a r ti kom  til a t p roblem et om krig  eller fred  alltid  h a r v æ rt 
in te rnasjona lt. E tte r 1940 er det m er en noensinne i dem okratie ts 
in teresse å ha felles rådslagning  og felles re tn in g slin je r og felles 
vedtak , ikke i den fo rstand  a t alle dem okratiske land  sam tidig  en ten  
v æ p n er e ller avvæ pner, m en slik  a t vi f inner fram  til et felles 
g runn lag  hvor vi m ed verdens fred  for øye sam ordner v å r po litikk  på 
k lodens sjakkbord . K om m unistene bør jo ikke v æ re  alene om å legge 
opp en felles tak tikk . (B urger ga så en del opplysninger om den poli
tiske situasjon  i N ederland .) G rovt se tt e r de politiske p a rtie r  delt i 
tre  g rupper, den ene tred jep a rten  d an n er sosialistene, den andre 
det kato lske p a rtie t og den tred je  er det p ro testan tisk e  og det libe
ra le  p a rtie t som sam arbeider. E tte r k rigen  h a r vi i en å rrek k e  h a tt 
reg jeringssam arbeid  m ed katolikkene. For to å r siden b rø t k a to lik 
kene d e tte  sam arbeid. De gikk til høyre  og dannet ny  reg je rin g  sam 
m en m ed p ro testan ten e  og de liberale. D enne reg jeringen  bek jem per 
vi m ed alle m idler, og vi ser i dag m ed fo rven tn ing  fram  til de 
neste  valg  som holdes i 1963. D ette er i et nø tteskall hva  jeg kan  tro  
in te resserer dere, norske k am era te r, om m itt h jem land. Jeg  v il u t 
try k k e  de a lle r beste ønsker fo r kongressen.

Partiformannen: F ra  p a rtie t i Sverige m øter G unnar S trång, 
Sven A spling og Rosa D uring. S trång  er h er fo r fø rste  gang, Sven 
A spling h a r v æ rt på norske partilan d sm ø ter i m ange å r nå, og nå  h ar 
h an  også begynt å fe ire  påske på norske fjell, så han  er lang t 
p å  vei, han! Rosa D uring h ar også rep re sen te rt s itt kv innefo rbund  
på kv innekonferansen  h er i Norge. Jeg  vil g jerne få  re tte  en spesiell 
velkom sth ilsen  til G unnar S trång . A lle her i salen k jen n er jo  S trång  
selv om de ikke  h a r  se tt ham  før. H an er en av dem  hvis navn  bæ res 
u tover landet egne grenser.

Gunnar Strang: Jeg  h a r i oppdrag av svenske p a rtife lle r å f ra m 
føre  en h je rte lig  h ilsen  til de t norske b ro d erp artis  kongress. Det 
forekom m er m eg a t dere  h er i N orge h a r sam m e gode vane som 
vi h a r h jem m e i Sverige, nem lig  å sam les til landsm øte sam m e 
å r  og innen p a rtie t går til valg. D et er en b ra  og r ik tig  ordning.
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L andsm øtet b lir  derm ed op p tak t og im pulsskapende for den 
avgjørende politiske kam p som v åre  nord iske valg  er som følge 
av  a t  sosialdem okratene i reg jeringsstilling  m å m øte og slå t i l 
bake angrepene fra  den borgerlige front. E tte r decennier u tenom  
reg je ringsm ak ten  h a r den  en tendens til å bli m er og m er despe
ra t. Vi ser på deres p a rtia rb e id  i Norge m ed sæ rlig  interesse. 
D ere ligger foran  oss på fle re  om råder. D ere h a r greidd  å holde 
fle r ta lle t i S to rtinget i hele e tte rk rig stid en , og det e r m er enn  hva 
v i h a r k la rt. D ere h a r  v ist en  d je rv h e t i p laneringen  av fram tid a  
som er eksem plarisk . D ere h a r angrepet næ ringspolitiske og lokali- 
serings-po litiske problem er m er rad ik a lt enn and re  s teder i N orden. 
D eres investeringer i re lasjon  til n asjona lp roduk te t er høyere enn i 
noe annet land  ifølge tilg jengelig  in te rnasjona l s ta tis tikk . D et ta le r 
s itt k la re  språk. D et norske p a r ti h a r  i sin funksjon  som leder av 
sam funnsu tv ik lingen  v ist en fan tasi og fram tid stro  som vi m er tu n g 
rodde svensker m isunner dere. Vi e r glad fordi vi på d e tte  om 
råd e t h a r så m ye å læ re  av d ere  til fordel for u tv ik lingen  i Norden. 
I Sverige h a r  v i levd u n d er in n try k k e t av en perm an en t valgkam p 
i de siste  5 år. R iksdagsvalg i 1956, po litisk  fo lkeavstem ning  i 1957, 
riksdagsoppløsning og n y tt valg  i 1958, kom m unevalg  i sep tem ber 
1958 og riksdagsvalg  i 1960. Vi m å m ange tiå r  tilbake  for å finne t i l 
svarende politisk  ak tiv ite t. D enne feb rilsk  in tensive politiske v irk 
som heten der hovedsakene h a r v æ rt bedriftspensjoneringen , sk a tte 
spørsm ål og den  kollek tive sam funnsbygging k o n tra  opposisjonens 
appell til den personlige egoism en, h a r p a rtie t ikke tap t på. Vi økte 
v å r t m an d a tta ll i R iksdagens 2. kam m er i 4 -årsperioden  fra  106 til 
114 m an d ater og den prosentv ise  andel av velgerm assen fra  44,6 til 
47,8. Vi h ar nå  f le r ta ll både i m andat og prosen t av stem m ene m ot 
en sam let borgerlig  fron t. Jeg  n y tte r  u ttry k k e t sam let borgerlig  front. 
Det er ikke he lt i overensstem m else m ed sannheten . D en borgerlige 
fron ten  i Sverige lever frem deles i på lite lig  sp litte lse  og uenighet, 
et forhold  som vi innen  sosialdem okratie t na tu rligv is ia k tta r  m ed 
stor og deltakende in teresse. Jeg  tro r  p a rtie ts  fram gang  i Sverige 
i de senere å r  k an  tilsk rives f le re  å rsaker. B edriftspensjon , lik  for 
alle  og u ten  k lassestem pel ble opp fa tte t som en re ttfe rd ssak . Da vi 
m ed den gam le m andatstillingen  ikke kunne d rive  gjennom  v å rt 
forslag, b eslu tte t vi oss for å ta  riksdagsoppløsning og nyvalg  og 
sa tse t p a rtie ts  politiske lederstilling  på å løse spørsm ålet. R iksdags- 
oppløsningen u n d e rs trek e t in n try k k e t av den  v ilje  og det alvor som 
p a rtie t behand le t d e tte  spørsm ålet m ed. B edriftspensjoneringen  v a r 
en refo rm  som vel i fø rste  rek k e  kunne betegnes som fagorgan isa
sjonens sak. D et trad isjonelle  båndet m ellom  p a r tie t og fagbeve
gelsen ble y tte rlig e re  s ty rk e t, og slagk raften  økte. V alget i 1958,
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snudde u tv ik lingen  i Sverige i A rb e id erp artie ts  favør. V åre politiske 
m o tstandere  læ r te  ikke leksen fra  1958. Den gudene vil ødelegge, 
s lå r de m ed b lindhet. De fo rtsa tte  sin kam p m ot denne dom inerende 
sosialreform en like fram  til va lget i fjor. P a ra lle lt herm ed  drev 
opposisjonen m ed H øyre som prim us m otor en skattekveru lansens 
k lagesang m ot p rak tisk  ta lt  alle de sam funnsengasjem enter som 
koster penger, hvor u frav ikelige  de fram sto  i lys av et sam funnsliv  
i u tv ik ling . K ansk je  sp ilte  også v å re  m oderne m asse-m edia, sæ rlig  
televisjonen, en vesentlig  ro lle  ved  de t siste valg. D et e lim inerer 
jo  p rak tisk  ta lt  den fo rdel som en dom inerende borgerlig  presse 
tid ligere  ga opposisjonen i den  offentlige propaganda. M en til s ju 
ende og sist v a r  det u ten  tv il p a rtifo lke ts  po litiske ak tiv ite t som 
gjo rde u tslaget. De sløve b le  vekket, v a lget ble som det skal væ re  
i e t dem okrati, en m edborgerlig  m anifestasjon  av borgerp lik t. V alg
deltakelse  på nesten  86 prosent v iser det. Og de t g ir oss den læ rdom  
at vi ikke skal v æ re  redd  for den politiske kam pen som engasjerer 
u to v er det hverdagslige og u tløse de ste rk e  k re fte r  som v å re  p a rtie r  
rep resen te re r. Vi hadde fordelen  av en opposisjon som gikk  u n d er 
fe ltrope t: S e tt en stopper for A rb e id e rp a rtie ts  m ak tstilling  og in n 
flytelse. D enne aggressive innstilling  skap te  kam pvilje  hos v å re  folk 
og den  k ra ftan stren g e lse  av fagbevegelsen og p a rtie t som v a r  nød
vendig. D et er m ulig  a t opposisjonen i det kom m ende valg  h er i 
lan d e t v il bli fo rsik tigere  og k lokere, m en bevegelsesgrunnene er 
de sam m e. N år dere  norske p a rtife lle r h a r så v ik tige avgjørelser 
foran  dere, så kan  vi rep re sen tan te r for Sverige bare  u tta le  de t håp, 
ja  jeg  våger å si forvissning, a t landsm øtet og dets fo rhand linger 
skal bli den k ra ftk ild e  som in sp ire re r og gir re tn in g slin je r for fo r t
sa tt fram gangsrik  sam funnsbygging i overensstem m else m ed norsk  
arbeiderbevegelses æ re rik e  trad isjoner. L ykke og fram gang!

Form annen: Så e r vi kom m et til den  siste av de u ten landske  h ils
n ingstalene. Og de t er en rep resen tan t som ikke  e r u k jen t h er i 
landet, nem lig W illy  B randt, som for tiden  er såkalt reg jerende b o r
germ ester i B erlin , og som n å  er sa tt opp som de t ty ske  p a rtis  k an d i
d a t ti l  fo rbundskanslerstillingen  ved valget i septem ber. W illy 
B ran d t kom  h it som tem m elig ung g u tt da  H itle r tok  m ak ten  i T ysk 
land. H an ble h e r til nazism en in n h en te t ham  i Norge. H an  dro 
så til Sverige, v a r d er under k rigen  og da den v ar s lu tt fu lg te  han  
m ed de m ange and re  nordm enn tilbake  til Norge. D et v a r n a tu rlig  
for W illy B ran d t å søke til N orge som han, slik  han  ofte selv h ar 
sagt det, så som s itt annet fedreland . H an fik k  oppdrag i Norge, han 
k u n n e  ha b litt her. B åde han  selv og and re  v e t a t han  k u n n e  ha  reg 
n e t m ed en try g g  og god fram tid  m ed in teressan te  oppgaver om 
han  hadde v a lt å bli i Norge. M en på  et tid sp u n k t da de t sannelig
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ikke v a r så le tt  å se a t de t v a r noe av d e tte  y tre  som skulle fris te  
ved å re ise  tilb ak e  til Tyskland, så v a lte  han  det likevel. Jeg  v il si 
a t de tte  på m ange m åte r fo rte lle r m er om W illy  B ran d t enn m ye 
annet. H an  så de t slik  a t hans plass v a r  i hans fødeland, nettopp  
i en tid  da de t hadde de t vond t og tu n g t og vanskelig , da skulle 
han  v æ re  der. H an  h a r til overm ål v ist a t han  hadde fo ru tse tn inger 
for å g jøre noe der, lang t, lang t u tover de t vanlige. N år se n tra l
s ty re t sk rev  til  W illy B ran d t og spu rte  om han  k u n n e  ten k e  seg å 
avlegge landsm øtet v å r t  et besøk, så gjorde v i oss ikke sæ rlig  store 
fo rhåpn inger om a t han  skulle få  tid  til det, m en jeg  er s ikker på 
at jeg  h a r  alle  på  landsm øtet m ed meg n å r  jeg  sier deg a t vi e r veldig 
g lad  fo r a t du kom.

W illy  B rand t (h ils t m ed s te rk t b ifa ll) : L a  meg fø rs t få  tak k e  for 
a t jeg  få r  v æ re  m ed h er i dag, og tak k e  fo r det E inar G erhardsen  
sa. D et er hyggelig  å v æ re  på gam le tom ter igjen, m en det g ir også 
en m erkelig  følelse og er fo rbundet m ed visse hem ninger å stå  h er 
og ikke  b are  ta le  på egne vegne, m en å b ringe  en  h ilsen  f ra  m ine 
sosialdem okratiske p a rtife lle r  i T yskland, og å b ringe  denne h ilsen 
her i Oslo a k k u ra t den 9. april. L a meg da  form idle den følelse, den 
overbevisning a t de t e r m ange av oss som ikke h a r g lem t fo rtiden  
og h e lle r ikke a k te r  å glem m e den, m en som h a r p røvd  å ta  e t k la r t 
og tydelig  og ugjenkalle lig  b rudd  m ed den onde fo rtiden  og som 
sier til sine landsm enn a t v i ikke  m å glem m e for å g jøre de t le tte re  
fo r an d re  å tilgi. Og som h a r p røvd  å bygge s itt a rbeid  på  d y re 
k jøp te  e rfa rin g er og på de m oralske v e rd ie r som n å r  de t kom m er 
t il  stykket, e r enda v ik tig ere  enn  de p rogram m er vi lager og fo r
an d re r i løpet av å rtie r. Jeg  e r ikke kom m et h it for å føre  v a lg 
kam p, for de t fø rste  ford i jeg  syns a t det skal jeg  g jøre  d er hvor 
jeg  v irk e r og dernest ford i dere  dessverre  ikke  er stem m ebere ttige t 
n å r det g je lder valget i T yskland. Så lan g t er vi ikke  kom m et m ed 
likebere ttige lsen  i de t vestlige  sam arbeid  og fo r det tred je  ford i 
jeg  er optim ist, fo rd i jeg  tro r  a t vi skal k la re  å få avgjørende in n 
fly te lse  på den politiske ledelse i de t lan d e t jeg  v irk er. Jeg  kom m er 
i s lu tten  av denne m åned  til å legge fram , ikke  et valgprogram , m en 
et reg jeringsp rog ram  ford i vi kom m er til å m øte v å re  velgere  med 
denne indre  overbevisning at et sk ifte  ikke b are  m å til, m en også 
er m ulig. M en ingen skal tro  —  d e tte  sier jeg  på  basis av a t jeg 
ikke  skal føre valgkam p i N orge — hverk en  h e r e ller and re  steder a t 
jeg  skam m er m eg over m itt forhold  til Norge. Jeg  er s to lt over m ine 
å r i Norge, m in forb indelse  m ed Norge. Jeg  h a r læ rt uendelig  m eget 
og k an  b are  beklage a t fo rholdene n å  ikke gjør de t m ulig  å holde 
enda s te rk e re  kon tak t. Den er b litt vesen tlig  red u se rt til den k o n tak t 
m in kone form idler, m en de t er he lle r ingen dårlig  kon tak t. Ingen
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skal tro  a t jeg  h a r noe å b o rtfo rk la re  n å r det g jelder m in m otstand 
m ot nazism en og det nazistiske T yskland  og forsøket på å gi et b e 
sk jeden t ind iv iduelt b id rag  i den kam pen som ble  påtv u n g et oss. Jeg  
h a r vel ikke alltid  h a tt re tt, m en jeg  h a r prøvd å g jøre det som v ar 
re tt. Jeg  k aste r ikke  stein  på andre, m en jeg  k rev er respek t for 
den holdning jeg  h a r ta tt. Og jeg  er også overbevist om a t det a r
beid vi s tå r  oppe i fo rtjen e r tillit. D et p a rtie t jeg  ta le r  på vegne 
av, h ar selv g jennom gått en s te rk  fornyelse. D et h a r følelsen av å 
v æ re  i p ak t m ed ungdom m en og de nye idéer i v å r tid . D et er vel 
ikke b are  slik  a t program m ene våre  fo randres fra  tid  til annen og 
a t vi selv forandres, m en også den verden  som om gir oss forandres. 
Og nettopp  i det landet hvor jeg  v irker, h a r  det v æ rt slik  a t det 
v a r nødvendig  å konsen tre re  k re ften e  om å bygge opp industrien , og 
de t v a r også nødvendig å bygge opp et fo rsvar som ledd i det 
sikkerhetssystem  vi tilhø rer, m en det er ikke  nok. K ennedy spurte  
meg for noen u k er siden hva  slags valgprogram  m itt p a rti og jeg 
selv hadde. Da jeg  fo rta lte  ham  det, sm ilte  h an  og sa a t noe av 
de t hadde han  hø rt før. D et skyldes ganske enkelt a t v i i den vestlige 
verden  og i de in d u stria lise rte  sam funn m øter sam m e problem er. 
D et vi kom m er til å prøve innen v å r t ansvarsom råde er å gjøre 
dem okratie t til noe m er om fattende enn hva det h ittil h a r  v æ rt, prøve 
å sette  u t i live t noe av det som m ed re tte  kan  kalles sosialt dem o
k ra ti og s ty rk e  v å r t ansvar overfor de oppgaver som m å løses i 
E uropa og i and re  deler av verden.

Jeg  h ar med meg en sæ rlig  h ilsen  fra  den byen jeg  rep resen te re r 
i denne tid. Og n å r jeg  nå  sier noen ord om Berlin, så er det ikke 
ford i bo rgerm estre  og o rdførere  a lltid  e r tilbøyelig  til å tro  a t deres 
by er verdens m id tpunk t. D er e r alle ordførere  enig, de kan  alltid  
stole på at det e r and re  som ikke  er enig m ed dem , og da  b lir  det 
balanse. M en den by jeg  rep resen te re r er b litt  e t slags symbol, ikke 
b are  på den voldsom t sk iftende u tv ik ling  v i g jennom går, m en 
også på de nye k re ftene  i denne e tte rk rig stiden . D et v a r spennende 
og stim ulerende å væ re  m ed på og v itn e  til a t en m illionbefolkning 
slo inn på en ny  vei, og de t v a r overveldende hvordan  en hel v e r
den  s lu tte t opp om en halv  by. En hel verden  forsto  a t de t ikke 
bare  g ja ld t e t p a r m illioner m ennesker som ville  bygge opp og leve 
som frie  m ennesker, m en a t de t g ja ld t noe som v a r av betydning  
for alle. D enne so lidarite t som vokste  fram  v a r gledelig, m en den 
v ar ikke selvfølgelig. I dag m å jeg få  si en tak k  ikke bare  til Det 
norske A rbeiderparti, m en til hele de t norske fo lk  for alle de tegn 
på forståelse  og sym pati vi h a r  m øtt, all den stø tte  vi h a r få tt ved 
offisiell norsk  po litikk  som ledd i det vestlige sam arbeid  og den 
h jelp  v åre  fly k tn in g er og våre  barn  h a r få tt  i de å r og i de om -
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råd e r hvor de t v a r sæ rlig  vanskelig . B erlin  v iser forsk jellige ting. 
Den v iser hvor dyp t et folk, en by, et land kan  synke dersom  den 
politiske m ak t fa lle r i hender på fo rb ry tere . Den v iser på den annen 
side a t de t ikke b a re  er m ilitæ rm ak t som avgjør tingene i denne 
verden , m en a t også idéer og m oralsk  sty rke  k an  øve innflytelse. 
D enne byen v iser a t m an kan  gjøre  noe under de vanskeligste  fo r
hold. Den v a r en ru in ø rk en  da jeg vend te  tilb ak e  i 1947, den største 
i denne del av verden . En by på 3 V2 m illion m ennesker, 214 den 
del som er fri. P å  d e tte  begrensede om råde 350 000 arbeidsløse, iso
lering , vanskeligheter og blokade. M en ford i v i ville  arbeide  og fordi 
vi hadde gode og ste rk e  venner, h a r vi p røvd  å g jøre  noe selv un d er 
de tilsyne la tende  håpløse forhold. Vi h a r bygd opp ig jen  byen. A lle 
arbeidsløse er kom m et i arbeid, vi h a r nå  m angel på arbeidskraft, 
vi h ar bygd 200 000 nye le ilighe te r i løpet av de siste 10 år, v i h a r 
re is t to nye u n iv ersite te r, v i h a r g jo rt denne ru in h au g  til et sen trum  
fo r økonom isk og k u ltu re ll virksom het. M en byen v iser også hvor 
m eget som s tå r ig jen  i d e tte  v å r t Europa. En kunstig  sk ille lin je  
går tvers gjennom  m illionbyen, hundrevis av fly k tn in g er som kom 
m er hver eneste dag, 400— 500— 600, a ld ri m indre  enn 300, i påsken  
v a r det m ellom  6- og 7000 som kom. H alvparten  av dem  unge m en
nesker under 25 år, m ange av dem  arbeidsfolk, fo lk  fra  lan d s
bygdene. Hvis de t v a r slik  som kom m unistene fo rte lle r, a t forholdene 
hos dem  v a r næ rm est idylliske m ens de v a r  skrekkelige  på den andre 
siden, da v ille  de t be ty  a t 4 m illioner ø st-ty sk e re  hadde oppført 
seg som m asochister i de siste  12 å r siden de abso lu tt v ille  u t av 
p arad ise t og over i vestens u tå le lige  forhold.

Vi som h ar ansvare t for denne byen  —  og de t b e ty r vi, de tyske 
sosia ldem okrater —- kansk je  den vanskeligste  p lassen på det euro- 
péiske kontinent, er ikke krigshissere, vi vil ikke annet enn  å fo r t
se tte  v å r t fredelige arbeid. M en vi vil g jøre de t som frie  m ennesker 
og vi m ener a t freden  v a r kom m et i fa re  hvis v i ikke hadde fo r
sv a rt v å r re tt. Ingen  ny  po litikk  og ingen fred  kan  baseres på  re t ts 
b rudd  og m oralsk  kap itu lasjon . Med stor glede så jeg i avisene i 
går a t K ennedy og M acM illan v a r b litt  enig om en saklig, m en 
innholdsm essig s te rk  u tta le lse  til fordel for å bevare  B erlins frihet. 
Den springer u t av fo rståelsen  av a t det h er g jelder felles in teresser.
I tils lu tn ing  til G eorges B row n v il jeg  ha  sagt a t de t i ste rkere  
grad  enn noensinne b lir  ly tte t  til hva  E uropas sosialister, og ganske _ 
sæ rlig  i N orden, h ar å si. M an vet i A m erika og and re  steder at 
m an  tren g e r fle re  uredde, fle re  positive svar, ikke b are  på den ene 
u tfo rd rin g  v i s tå r overfor, m en de tre  u tfo rd ringene, den fra  den 
kom m unistiske verden , den som kom m er fra  su lten  og nøden i de 
u n d eru tv ik lede  land  og den som springer u t av den v itenskapelige
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revolusjon. M an tren g e r sosialism ens b id rag  til fo rståelsen  av den 
m er m oderne in ternasjonalism e som vi går i m øte. M en da m å vi 
ikke svekke vesten , m en bygge u t sam arbeidet i det vestlige fe lles
skap, v i m å ikke ha  noen n y  sp litte lse  av Europa, m en bygge bro 
m ellom  de to g ruppene som er i fe rd  m ed å danne seg. D ette 
vestlige sam arbeid  er fo ru tse tn ingen  fo ra t v i k an  løse det m er 
om fattende sam arbeid  i verden.

D et er e t im ponerende arbeid  dere  h a r u tfø rt h er i lan d e t siden 
k rig en  s lu tte t, og et im ponerende arbeid  er ned lag t i det p rogram  
dere skal behandle. A lle gode ønsker for landsm øtet og deres fo r t
sa tte  arbeid  for d e tte  land  og for frih e ten  og fred en  i verden. 
(B ifall.)

F orm annen  re fe re rte  fo rtegnelsen  over de innenlandske g jester.

K onrad N ordahl h ils te  på vegne av alle  norske organisasjoner 
som  v a r rep resen te rt. H an  sa:

P å  vegne av sam tlige innbud te  norske organisasjoner h a r  jeg  
den  æ re  og glede å tak k e  for innbydelsen  og overbringe de h je r te 
ligste h ilsener til D et norske A rbe iderpartis  38. o rd inæ re  lan d s
m øte.

Selv om jeg  h ilser på  vegne av m ange organisasjoner, e r det 
likevel n a tu rlig  a t jeg  sier noen ord om arbeidet i den siste  2 -å rs -  
periode i den organisasjon som h a r sendt meg som g jest til d e tte  
landsm øtet.

P å  fo rrige  landsm øte sa jeg  a t m ed bare  2 års m ellom rom  kan  
d e t jo  ikke bli så m ye n y tt å b e re tte  om, spesielt n å r  det g je lder 
nye  landevinninger, m en heldigvis, u tv ik lingen  s tå r ikke stille, og 
noen re su lta te r  er de t b litt.

D a v i sist v a r  sam let til landsm øte, v a r av ta len  om 45 tim ers 
arbeidsuke ne ttopp  trå d t i k ra ft. Vi v a r den gang spent på  om 
d e tte  ville  føre til nedgang i p roduksjonen  og derm ed i lev es tan d a r
den. P roduksjonen  h a r  ikke sunket, tv e r t im ot h a r  den øk t b e tra k te 
lig på tross av en k o rte re  arbeidstid . D et h a r  s ty rk e t oss i troen  
på a t de t ikke  skal gå a ltfo r lan g  tid  før v i n å r  fram  til en  ny  
arbeidstidsfo rkorte lse , en ten  det n å  sk je r ved av ta le  m ellom  p a r 
ten e  e lle r ved lovgivning.

Nå h a r  også lan d arb e id e rn e  og sjøfolkene få tt  arbeidstiden  fo r
ko rte t, og derm ed om fatter fo rkorte lsen  alle g rupper som tid ligere  
hadde 48 tim ers arbeidsuke.

En ny  landev inn ing  m å vel F ellesordningen for ta r iffe s te t pensjon 
sies å væ re. D et v a r  LO ’s kongress i 1957 som b eslu tte t a t det skulle 
reises k rav  om en ta riffe s te t pensjon som tillegg ti l  a lderstrygden , 
e tte ra t behovsprøvingen på  denne v a r opphevet.
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V ed tariffo rh an d lin g en e  i 1958 fik k  v i NAF til i p rin sippe t å 
godta en pensjonsordning. Siden den gang h a r det v æ rt fø rt lange 
og til dels h a rd e  fo rhand linger om hvordan  pensjonsordningen  skulle 
gjennom føres og om fo rdelingen  av utg iftene. D et v a r  ingen enkel 
oppgave. D ette  er en pensjonsordning  som ikke  er «stavnsbundet», 
slik  de fleste  pensjonsordninger er. Den skal følge vedkom m ende 
a rbe idstaker fra  hun  e ller han  er 20 å r gam m el og til de s lu tte r  å 
arbeide  ved oppnådd pensjonsalder, d e tte  u an se tt h v ilk e t fag, 
in d u stri e lle r b ed rift vedkom m ende kom m er til å a rbeide  i. D et 
eneste v ilk å r er a t de t i b ed riften  e r en ta r iffav ta le  som er u n d e r
tegnet av et fo rbund  tils lu tte t L andsorganisasjonen  i Norge.

D et er dessverre  ikke så store  pensjonsbeløp det h e r er ta le  om, 
m en bare  det at vi h a r  få tt  NAF til å e rk jen n e  at de t p riv a te  
næ ringsliv  skal gi pensjon til alle som arbe ider i de tte  næ ringsliv  
og ik ke  b are  til høyere fu n ksjonæ rer, e r et s to rt fram sk ritt. V i 
få r  så arbeide for å g jøre ordningen bedre  n å r  v i h a r  få t t  noen 
e rfaring . D et er jo de t vi h a r g jo rt m ed de and re  sto re  m erkesaker 
som gjennom  åren e  er g jennom ført av v å r bevegelse.

Vi er nå m id t oppe i en av de store  tariffrev is jo n er, hvor av talene 
skal rev ideres for de fleste  av L andsorganisasjonens m edlem m er. 
H vordan  de t kom m er til å u tv ik le  seg på  ta riffro n ten , e r de t n a 
turligv is um ulig  å si noe om i dag. Vi h a r a llerede få tt  nye  av ta le r 
i s tand  n å r det g jelder ru teb ilsek to ren  u ten fo r Oslo og om egn og 
kystfarten . D et foreligger n å  m eglingsforslag  for je rn in d u strien  og 
bergverkene, og fo rhåpen tlig  v il disse forslag  b li v e d ta tt av 
m edlem m ene.

Ved å re ts  ta riffrev is jo n er er de t to  ting  som jeg  m ener spesielt 
bør fram heves. D et fø rste  er den ram m eav ta le  som LO og NAF er 
b litt enige om n å r det g je lder spørsm ålet om lik  lønn for lik t arbeid  
fo r kv inner og m enn. Jeg  kan  si at det som s tå r i denne ram m e
av ta le  e r fram tidsgoder som ikke  få r  um iddelbar v irk n in g  ved 
å re ts  ta riffrev isjon , m en e tte r  m in m ening er v i kom m et et lan g t 
s tykke  på vei n å r vi h a r få tt N AF til å an e rk jen n e  p rin sippe t om at 
innenfor e t bestem t an ta ll å r  skal all lønnsm essig d isk rim inering  
av  kv innene i forhold til m ennene væ re  opphevet. En kan  synes at 
tid en  er lang. F ø rst i 1967 skal vi væ re  ferdige, m en n å r  en ten k e r 
på a t d e tte  e r en sak  som fagbevegelsen  i m er og m in d re  g rad  h a r 
besk jeftige t seg m ed i generasjoner, tro r  jeg  vi h a r  g runn  ti l  å 
v æ re  glade over at vi nå  er kom m et så lan g t a t vi øyner slu tten .

En annen  ting  jeg  vil peke på er a t de t ia llfa ll fo r ap ril-  og m ai- 
fagene, ikke  b lir noen indeksreguleringsbestem m elser. Vi p røver 
denne gang en ny  o rdning  fo r disse grupper. D et e r b litt e lle r kom 
m er til å bli, s lu tte t 2 -årige  av ta le r m ed et bestem t lønnstillegg
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e tte ra t ta riffav ta len e  h a r v a r t i 1 år. D et! er en ny form  for regu le 
ring . Om det b lir en suksess, v il i høy grad  avhenge av p risu tv ik lin 
gen i landet vårt. In n try k k e t gjennom  årene h a r v æ rt at indeksregu- 
leringsbestem m elser m ed en såka lt «rød strek», i noen grad  iallfall, 
h a r v irk e t avskrekkende på dem  som hadde m ed regu leringen  av 
p risn iv åe t å gjøre. N år nå «den røde  strek» ikke lenger er der, 
håper jeg  b are  a t v å re  p rism ynd igheter m ed p rism in isteren  i spissen 
ikke «løper løpsk» og gir a ltfo r m ange konsesjoner til dem  som vil 
ha høyere priser. M islykkes det denne gang, h a r vi ikke noe annet 
å g jø re  enn å fa lle  tilbake  på den gam le, ortodokse indekspolitikk  
som h a r v æ rt fu lg t i m ange, m ange år.

D ette  v a r noen ord om de m est ak tuelle  ting  som vi i øyeblikket 
er o p p ta tt m ed i fagbevegelsen.

Nå h a r vi også noen beg ivenheter foran  oss. Jeg  ten k er på LO ’s 
kongress, som ta r  til i s lu tten  av m ai, og høydepunk te t i år, som 
er stortingsvalget 11. septem ber.

Vi i fagbevegelsen er i høyeste grad  in te ressert i e t godt re su lta t 
av d e tte  valg. Den y n g re  generasjon  som bare  h a r opplevd a rb e id e r
sty re t, fa tte r  kansk je  ikke fu llt u t hva  det h a r be tydd  for v å r 
daglige v irksom het at vi h a r h a tt reg je rin g er som vi kunne ha  tillit 
til, og som vi v isste sto på v å r side n å r  det v irkelig  gjald t.

Vi som er så gam le a t v i v a r tillitsm enn  i fagbevegelsen den 
gang vi hadde de vekslende, borgerlige reg jeringer, for oss føltes 
de t som om n a tt ble til dag da disse reg je rin g er fo rsvan t fra  v a l
plassen.

D et er arbeiderbevegelsens oppgave å sørge for at de a ld ri kom 
m er tilbake.

D et kan  vi k la re  ved sam hold  og lo ja litet innad. D et v a r da 
fraksjonsstridene  s lu tte t i norsk  arbeiderbevegelse  at fram gangen  
tok  til. Vi m å fo rtse tte  m ed dette . Hvis ikke, e r vi på forhånd  døm t 
ti l  nederlag.

Vi h ar ennå m ange u løste oppgaver hvis løsning h ar den største 
be tydn ing  for de t arbeidende folk og derm ed fo r sam funnet som 
helhet. D erfor tren g e r v å rt land  fo rtsa tt en sam m ensveiset a rb e i
derbevegelse.

Jeg  håper og tro r  a t d e tte  landsm øtet m ed sine v ed tak  vil skape 
fo ru tse tn ing  for et fo rtsa tt a rb e id e rs ty re  som sik re r oss nye 
sosiale fra m sk ritt og nasjonal trygghet.

M ed d e tte  h ilser jeg  ig jen  landsm øtet på vegne av de innen 
landske g jester og ønsker til lykke  m ed de kom m ende dagers 
forhandlinger!

P a rtifo rm an n en  re tte t  på  landsm øtets vegne en h je rte lig  ta k k  til 
h v e r enkelt av dem  som hadde o v erb rak t hilsener.
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K onstitueringen .
F u llm ak tskom itéens form ann, T rygve  H oem , re fe re rte  et p a r r e t 

te lser i rep resen tan tlis ten , og re fe re rte  og fik k  godkjen t følgende 
innstilling :

«F ullm aktskom itéen h a r h a tt m øte 8. ap ril 1961 og g jennom gått 
de innsendte fu llm akter.

I a lt e r m o tta tt fu llm ak te r fo r 300 rep resen tan ter.
R epresen tan tene  er fo rdelt på  fy lkes- og k re tsp a rtien e  e tte r  in n 

b e ta lt kon tingen t i 1960.
L andssty re t ga i m øte 7. og 8. ja n u a r sen tra ls ty re t fu llm ak t t i l  å 

fo re ta  fordeling av rep resen tan ten e  på de enkelte  fy lkes- og k re ts 
p a rtie r, da m edlem soversik ten  på de t tid sp u n k t ikke  v a r  ferdig. 
Fordelingslisten  ble godk jen t i sen tra ls ty re ts  m øte den 6. feb ruar.

D et er m eld t fo rfa ll fra  følgende rep resen tan ter, hvor varam enn  
m øter:

R epresentanter: V aram enn:
Royal H ansen. H enry  F insrud .
O ddvin N ybakk. A sbjørn  H ågensen.
Jan  B ren d e . H ilm a r  H ø ib y .
G u n d er B en td a l. S ig u rd  G ranrud .
Sim on Moi. Inge Stålesen.
Nils G arli. E rling  Endresen.
A nders Tangen. Jo h an  F jeseth .
O skar Bøgseth. A sbjørn  W orseth.
Leif Rabben. L eif R eitan.
K åre  Vangen. Ole Moe.
Rolf H ellem . A age U lvik.
A lm ar B endiksen. Iris  M adsen.
B orghild  Døvle. A ga Larsen.
A lf R um m elhoff. Rolf A akerv ik .
C hristen  C hristensen. A rnold  A ndersen.
S igrid  H ansen. M inda P e tte rsen .

For rep resen tan t n r. 118, A rne  T hunheim , m øter R agnvald  N or- 
heim. Siden v i ikke h a r  få tt  m elding om de v a lte  varam enn , b er 
fu llm aktskom itéen  om å få kom m e tilb ak e  til denne fu llm ak t i 
etterm iddagsm øtet.

Ved landsm øtets åpning  m ø tte  i a lt 295 rep resen tan ter.
Fullm ak tskom itéen  anbefa ler sam tlige fu llm ak te r e llers godkjent.
I fu llm aktskom itéen:

T rygve  H oem , A rne  S trøm , Oscar Olsen,
R o lf H ansen og B end ik  Øy an.»
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I e tterm iddagsm øtet b le  denne innstilling  lag t fram :
«F ullm aktskom itéen inn stille r på at R agnvald  N orheim  godkjennes 

som rep re sen tan t i stedet for n r. 118, A rne Thunheim , som h a r 
m eld t forfall».

Saklisten.

Følgende sak liste  b le  godkjen t:
1. Å pning og konstituering .

a) F u llm ak ter.
b ) F ram legg  til sakliste.
c) A rbeidsordning.
d) V alg av ordsty rere , sek re tæ re r og kom itéer.

2. Innstillingen  om årsbere tn ingen  1959— 1960.
3. In n b ere tn in g er fra  Revisjonsnem nda.
4. L ovendringer.
5. Den politiske situasjon.
6. A rbeidsprogram m et.
7. U ngdom sprogram m et.
8. Innsend te  forslag.
9. S tortingsvalget.

10. Valg.

A rbeidsordningen  ble v e d ta tt i følgende form :
L a n d s m ø te ts  fo r h a n d l in g e r  fb r e g å r  fo r  lu k k e te  d ø re r .  M e d le m m e r  

av p a rtie t h a r  adgang til ga lle rie t m ot fram visn ing  av spesielle 
adgangskort.

D et velges 4 o rdsty re re  som vekselvis og e tte r  seg i m ellom  
avg jo rt orden  leder landsm øtets forhandlinger. Ø nsker den funge
rende  o rd sty re r å d e lta  i debatten , skal han  overla te  o rdsty re r - 
p lassen  ti l  en av de andre  o rdsty rerne . O rdsty rerne  h a r re t t  til å 
stille  forslag  om ordsk ifte ts avslu tn ing  m ed de inn tegnete  ta le re  og 
forslag  om tidsbegrensning.

D et holdes to  m øter daglig. Form iddagsm øte fra  kl. 9.00 til 
kl. 13.00, og etterm iddagsm øte  fra  kl. 15.00 til kl. 19.00.

A lle forslag  skal fram legges sk riftlig  til o rd sty re ren  og væ re  
u n d erteg n e t m ed forslagsstillerens navn  og hjem sted.

E tte ra t de t e r v e d ta tt å se tte  strek , kan  in te t n y tt forslag 
fram settes.

V algene fo regår ved sk riftlig  avstem ning. A ndre  avstem ninger 
fo regår ved håndsopprekking. L andsm øtet k an  b eslu tte  a t en av 
stem ning skal foregå ved navneopprop. R epresen tan tenes stem m e
givning innføres i protokollen.
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Til å føre  fo rhandlingspro tokollen  velges 4 sek re tæ re r. I p ro 
tokollen  skal innføres de saker som behandles, alle  forslag  som 
fram settes og beslu tn ingene m ed angivelse av an ta ll avg itte  stem 
m er. Den landsm øtevalte  nem nd som gir innstilling  om årsm øte- 
beretn ingene, skal også gi innstilling  om landsm øtets fo rhand lings
protokoll. Ved h v e rt form iddagsm øtes begynnelse avg ir nem nda 
innstilling  om foregående dags protokoll. P ro toko llen  for m øtets 
siste dag godkjennes av sen tra lsty re t.

R epresen tan tene  h a r r e t t  til å ta  o rdet inn til to ganger i sam m e 
sak m ed henholdsvis 10 og 5 m in u tte rs  ta le tid . R ep resen tan te r som 
fo rlanger ordet til fo rretn ingsordenen , tils tåes ikke m er enn  1 
m in u tts  ta le tid .

M øtets funksjonæ rer.
Som m øtets fu n k sjo n æ rer va ltes følgende, enstem m ig og u ten  

debatt:
O rdstyrere: Nils L anghelle, sto rtingsgruppa. K onrad  N ordahl, 

sen tra lsty re t. M agnhild H agelia, s to rtingsgruppa. Georg Moe, Sør- 
Trøndelag.

Sekretæ rer: A nnem arie Lorentzen, V est-F innm ark . A sbjørn  Lillås, 
V estfold. R agnvald  Støyva, Sunnm øre. A nders Salvesen, V est-A gder.

F ullm aktskom ité:  T rygve Hoem, partik o n to re t, form ann. A rne 
Strøm , A kershus. Oscar Olsen, Oslo. Rolf H ansen, Oslo. B endik 
Øyan, Oslo.

P ro toko ll- og beretningsnem nd: Egil H alvorsen, B uskerud, fo r
m ann. Thor Fossum , A kershus. O dvar N ordli, H edm ark. R agnhild  
E riksen, Oslo. Johs. L islerud, Østfold.

R edaksjonskom ité  fo r  arbeidsprogram m et: T rygve B ra tte li, sen
tra ls ty re t, form ann. S ivert H altbakk , N ordm øre. O lav G jæ revoll, 
Sør-T røndelag. Odd Isaksen, N ord-T rom s. Egil Helle, sek re tæ r. Os
k ar Øksnes, Inn-T røndelag . R akel Sew eriin , sen tra ls ty re t. O laf H ab- 
berstad , Oslo. E rik  Brofoss, Oslo. O lav W atnebryn , landssty re t, 
B uskerud. O dlaug K ristiansen , Rogaland.

R edaksjonskom ité  for andre saker: O laf Solum sm oen, Oslo, fo r
m ann. M agne Jønsson, Sør-T rom s. Leif K ristiansen , V est-O ppland. 
P ed er Nesheim , R ogaland. M argit Tøsdahl, H ordaland.

R edaksjonskom ité  fo r  lovene: R agnar C hristiansen , B uskerud, 
form ann. K jell K ristensen , T elem ark. S igrid  H ansen, Oslo.
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Reisefordelingskomité: Arne Nilsen, Hordaland, formann. Hallvard 
Njøs, Sogn og Fjordane. M arit Svarva, Inn-Trøndelag. Ansgar Dahl, 
Ofoten.

Valgkomité: Ivar Mathisen, sentralstyret, formann. Ragna Fors- 
berg, Østfold. Arne Strøm, Akershus. Magne Antonsen, Hedmark. 
Ole Nilsedalen, Buskerud. Inga Engebretsen, Vestfold. Thor Viten, 
Telemark. Lilly Walvik, Aust-Agder. O. M. Wikre, Rogaland. H a
ra ld  Romundset, Nordmøre. Eigil Gullvåg, Sør-Trøndelag. Inge 
Andreassen, Nord-Helgeland. Henry Forså, Salten. Margot K le- 
metsen, Oslo. John Johansen, Oslo.

Landsmøtets formiddagsmøte sluttet med at «Frihetens forpost» 
ble sunget.
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Ettermiddagsmøtet 9. april 1961
Etterm iddagsm øtet ble åpnet kl. 15.30 med Nils Langhelle som 

ordstyrer. E tter et par m eldinger meddelte han at ordstyrerne 
hadde utarbeidet en fram driftsplan for landsmøtet. Så langt mulig 
ville de bruke den og ba om representantenes m edvirkning.

Neste punkt på dagsordenen var foredrag av partie ts formann, 
Einar Gerhardsen, om den politiske situasjon.

Den politiske situasjon
I mer enn et kvart århundre har Det norske A rbeiderparti nå hatt 

regjeringsansvaret i Norge. Gjennom alle årene e tter krigen har det 
væ rt re lativ t stabile politiske forhold. F ra 1945, har A rbeiderpartiet 
styrket sin stilling fra valg til valg. Ved stortingsvalget i 1957 fikk 
A rbeiderpartiet alene flere stem m er enn alle de fire borgerlige 
partiene til sammen.

Foran det valg vi skal ha i septem ber m ener de borgerlige par
tiene igjen at de har store m uligheter for å erobre flertalle t fra  
A rbeiderpartiet. Riktignok har de sine vanskeligheter. På den ene 
side m ener de vel at det er en svakhet at de står splittet i 4 partier. 
På den andre siden er de klar over at de vil tape stem m er om de 
går sammen i ett parti. Da Senterpartiet ennå het Bondepartiet, 
valte det ofte å slå lag med Høyre. E tter siste stortingsvalg og 
palassrevolusjonen i stortingsgruppa valte Senterpartiet å gå «i 
konvoi med Venstre og K ristelig Folkeparti», som Rømer Sand
berg sa. Siden da har Høyre væ rt m er isolert enn på lenge, og de 
tre  mellompartiene har lagt vekt på å kunne opptre sammen i flest 
mulig saker. Gjennom lengre tid har de tre  partiene nå ført for
handlinger om samarbeid, men det er ennå uvisst hva resu ltate t av 
disse forhandlinger vil bli. Det vi vet er at de vil opptre med hvert
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sitt partiprogram  foran valget. Det vi bør regne med er at de dess
u ten vil legge fram  et felles politisk program  som de vil presen
tere som sitt regjeringsalternativ. Hva de får til av felleslister, vet 
vi lite  om. Jeg tro r vi gjør re tt i å regne med at de får til felles
lister i de d istrik ter der de m ener å kunne ha fordel av det, for
trinnsvis der de m ener å kunne ta  m andater fra  A rbeiderpartiet. 
Nå er im idlertid et valg ikke bare et regnestykke, og velgerne er 
ikke brikker som lar seg fly tte etter som det passer de politiske 
lederne i partiet.

I A rbeiderpartiet følger vi selvsagt med interesse det som skjer i 
de borgerlige partiene, men det er deres egen sak å avgjøre hvordan 
de vil forholde seg foran valget. A rbeiderpartiets stilling er klar, og 
velgerne vet hva partie t står for. Det som etter vår mening blir 
avgjørende for valgresultatet er vår egen politikk, v årt program  og 
våre organisasjoners evne til å komme i kontakt med velgerne. Nye 
partikonstellasjoner skal i tilfelle bare stim ulere oss til økt innsats. 
Vi vil sette våre krefter inn for å vinne valget, ikke for den politiske 
m aktens egen skyld, men fordi vårt parti har mange og store oppga
ver å løse, og fordi vi ønsker å løse dem etter retningslinjer som vil 
gjøre hele folket delaktig i den videre vekst og utvikling. Vi skal 
vokte oss vel for å gjøre som de borgerlige partie r så ofte har 
gjort: å ta  en valgseier på forhånd. Men vi må ha lov til å si at det 
ikke er noe som tyder på at vi står overfor et politisk omslag. Det 
norske Arbeiderpartis organisasjonsmessige stilling er sterkere enn 
før, aktiviteten er større og forholdet til og sam arbeidet med fag
organisasjonen bedre enn kanskje noen gang.

A rbeiderpartiet er også i den stilling at det kan legge fram  et 
godt politisk regnskap. Det henger for en stor del sammen med at 
vi i Norge har oppnådd en sterk økonomisk vekst. Regjeringens 
langtidsprogram  for denne stortingsperioden har ha tt som et hoved
mål å øke produksjonen med noe over 12 prosent i løpet av fire år. 
M ålet ble praktisk ta lt nådd på tre  år. Dette er særlig tilfredsstil
lende når en ta r omsyn til to viktige forhold.

For det første er den alminnelige arbeidstid b litt forkortet fra  
48 til 45 timer. Mange var på forhånd redde for at dette ville 
hemme produksjonen, men stort sett er forkortelsen gjennomført 
på en vellykket måte, og den syns å ha g itt støtet til en rekke 
rasjonaliseringstiltak som ellers ikke hadde kommet på tale. Både 
bedriftene og lønnstakerne fortjener ros for dette, ikke m inst syns 
jeg at fagbevegelsen kan være tilfreds med den innsats den her 
har gjort.

For det annet hadde vi i begynnelsen av program perioden et 
internasjonalt konjunkturtilbakeslag som bl. a. rev bunnen u t av
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frak tm ark ed e t og derfo r v a r sæ rlig  alvorlig  for Norge. Vi m øtte 
situasjonen  m ed om fattende m ottiltak . S to rtin g e t bev ilge t store 
beløp ti l  ek strao rd in æ re  sysse lse ttingstiltak  i v in term ånedene, og 
sam tidig  b le  sta tens o rd in æ re  v irksom het u tv idet. S ta tsbankene fik k  
forhøyd sine u tlånsbudsj e tte r, og en rekke  and re  k red ittle tte lse r 
b le  gjennom ført. B yggekvotene ble økt, og om setningsavgiften  for 
skolehus og helsebygg ble opphevet. V i red u se rte  bevisst overskud
det på  s ta tsb u d sje tte t for å s tim u lere  den alm innelige e tte rsp ø r
sel. Ved disse og and re  tilta k  lyk tes de t å  h in d re  en alm innelig  
produksjonsnedgang i 1958 og å oppnå en betydelig  produksjons- 
øking i 1959. S enere h a r den gunstige p roduksjonsu tv ik lingen  fo r t
sa tt —  n å r  vi da u n n ta r  fiskeriene  som gjennom  flere  å r  h a r bud t 
på store  skuffelser.

N år v å r sam lede p roduksjon  h a r steget s te rk e re  enn fo ru tsa tt i 
lang tidsprogram m et, in n eb æ rer det a t vi i a lm innelighet og på de  
f leste  om råder ligger fo ru t for p rogram m et. V i h a r  h a tt økonom iske 
m u ligheter for å u tre tte  m er enn det som ble s tilt i u tsik t. D ette  
g jelder ikke b are  for R egjeringens langtidsprogram , m en også for 
p a rtie ts  arbeidsprogram .

De to program m ene inneho lder m ange h u n d re  enkeltsaker. Dels 
d re ie r de t seg om økonom iske m ål som er ang itt i ta ll, og dels om 
n ye lover og tiltak . R eg jeringen  h a r lag t s te rk  vek t på a t alle 
disse sakene, selv de m inste  av dem , skal følges opp på  en effek tiv  
m åte. H v ert å r h a r R egjeringen m o tta tt en  u tfø rlig  rap p o rt om 
hvordan  stillingen  v a r på de fo rsk jellige fe lter, og slik  a t de t v a r 
anledning  til å gripe inn  i tide  i de tilfe lle  hvor u tv ik lingen  ikke 
v a r tilfredsstillende. Også u n d er de årlige  budsje ttb eh an d lin g er h ar 
det v æ rt e t hovedhensyn a t p rogram m ene skal gjennom føres. V i kan  
i dag si a t p rak tisk  ta l t  alle enkeltposter er e ller b lir  oppfy lt i 
p rogram perioden.

Jeg  v il g jerne  nevne noen av de hoved resu lta te r vi oppnår i 
p rogram perioden . Ifølge lang tidsprogram m et sku lle  de t p riv a te  fo r
b ru k  økes m ed om tren t 10 prosent. D ersom  n asjo n a lb u d sje tte t for 
i å r  holder, v il v i få en øking på hele 17 prosent. V idere  g ikk  
program m et u t på at fe llesfo rb ru k e t e lle r det sivile o ffentlige fo r
b ru k  som det h e te r i n asjo n a lb u d sje tte t —  sku lle  økes m ed om tren t 
12 prosent. Den fak tiske  øking b lir  an takelig  22— 23 prosent. Disse 
ta llen e  illu s tre re r  fram gangen  i levestandard  på  en slående m åte.

L ang tidsprogram m et tok  sik te på å øke investeringene m ed om 
tre n t 10 prosent. I v irke lighe ten  oppnår vi an takelig  en  øking på 
ru n d t 15 prosent. D ette ta lle t v ise r k la r t  den ste rk e  økingen av 
tem poet i den økonom iske u tbyggingen  av landet.
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Det er også grunn til å gi noen korte, opplysninger fra det sosiale 
og kulturelle felt. En rekke store trygdereform er er gjennomført. 
Grunnpensjonene i alderstrygden er b litt sterk t forhøyet, og be
hovsprøvingen er opphevet. Regjeringen vil i løpet av de første par 
uker legge fram  forslag om øking av alderstrygdens satser. En ny 
yrkesskadetrygd ersta tte r de begrensede ordninger som gjaldt 
tidligere. Vi har få tt forsørgertrygd for barn og alminnelig uføre
trygd. For øvrig er de ulike trygdeordninger på forskjellig m åte 
b litt forbedret, og de årlige trygdeytelser har steget fra  1400 m il
lioner kroner i slutten av forrige program periode til 2200 m illioner 
kroner i dag. Vi har nå en virkelig folketrygd selv om det gjenstår 
en del adm inistrative problemer.

Samtidig er det gjort en stor innsats for å styrke helsepleien. La 
meg bare nevne at denne program perioden antakelig gir oss bort
imot 4000 nye plasser på sykehus av alle slag. I tillegg kommer 
et stort antall nye plasser i åndssvakeomsorgen og i pleiehjem  for 
sinnssyke. Også ellers er det mange sosiale framsteg. En særlig 
betydning har her boligbyggingen. I denne stortingsperioden får vi 
om trent 107 000 nye boliger, en tred jepart av det norske folk bor 
nå i hus som er bygd i løpet av de siste femten år.

I arbeidsprogramm et lovet vi et k rafttak  for skole og utdanning. 
Et av de viktigste sk ritt som er tatt, er den nye lov om folkeskolen 
som ble gitt for to å r siden. Loven har betydd en rekke forbed
ringer, ikke m inst i landsfolkeskolen. Men spesielt har loven lagt 
grunnlaget til re tte  for en n i-årig  enhetsskole. Gjennomføringen av 
denne viktige reform en er i full gang landet over.

Vi har sett en sterk vekst i den videregående undervisning. I 
program periodens 3 første å r har elevtallet ved de høyere skoler, 
yrkesskolene og framhaldsskolene steget fra  noe over 130 000 til 
litt over 180 000, dvs. med nesten 50 000. Den eksplosive vekst 
i elevtallet henger delvis sammen med de store ungdomskullene, 
men har også som en vesentlig årsak at det nå er bedre m uligheter 
og større interesse for videre utdanning. Det kan en se av statistik
ken som viser hvor mange som etter endt folkeskole går inn i 
realskoler og gymnas. Denne andelen er bare på tre  år økt fra  32 
til 40 prosent.

Også heretter vil den økonomiske utvikling i høy grad være 
avgjørende for hva vi m akter å u tre tte  på de forskjellige om råder 
av samfunnslivet. A rbeiderpartiet hevdet lenge før det fikk reg je
ringsansvaret at samfunnsøkonomien ikke må overlates til seg selv, 
m en at en aktiv politikk er nødvendig. D ette synet er b litt prøvd 
i praksis. Erfaringene har vist a t synet er riktig, og det til en slik 
grad at de borgerlige partiene har m åttet slå full re trett. I mange
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år fikk vi stadig høre at A rbeiderpartiets politikk ville føre landet 
opp i alvorlige økonomiske ulykker. E tter hvert er det b litt mer 
stille med det. Nå har de borgerlige partiene, og særlig Høyre, 
nærm est slått an den tonen at slapp bare de til, så skulle de gjøre det 
enda bedre enn A rbeiderpartiet. Denne nye påstanden bør vurderes 
på bakgrunn av at opposisjonen etter beste evne har søkt å m otsette 
seg den aktive linje som A rbeiderpartiet står for.

Norge har i dag en god økonomisk utgangsstilling for å ta  fa tt på 
de store oppgavene som m elder seg i 1960-årene. Her må en ikke 
m isforstå de milde brem setiltakene som nylig er gjennomført. De 
ta r ikke sikte på å hindre en sterk økonomisk vekst, men på å bevare 
grunnlaget for veksten. I den siste tiden er landet kommet i en 
situasjon hvor etterspørselen er for stor i forhold til produksjons
mulighetene, og vi har begynt å få et visst press i økonomien. 
Dette viser seg blant annet i mangel på arbeidskraft over store 
deler av landet og i en meget høy import. Derfor m å e tte r
spørselen begrenses noe, og det er det som er hensikten med de 
såkalte bremsetiltakene.

Dette at etterspørselen fra  tid til annen m å reguleres — snart 
nedover, snart oppover — er et nødvendig ledd i en aktiv politikk. 
Av forskjellige grunner kan det oppstå forstyrrelser i økonomien, 
dels på grunn av utviklingen ute i verden og dels på grunn av 
økonomiske begivenheter her hjemme, og slike forstyrrelser krever 
m ottiltak om vi ønsker en jevn og tilfredsstillende økonomisk vekst.

K onjunktursvingningene i verdensøkonomien kan le tt bli alvor
lige — noe vi mange ganger har erfart. Men i løpet av de siste 
20—30 år har den økonomiske politikk gjort .store fram steg i de 
fleste land, selv om det ennå er et godt stykke igjen før den virke
lig holder mål. Disse fram stegene må vi tro  vil fortsette, og den 
aktive innstilling som den nye amerikanske regjering viser, vil her 
være av den største betydning.

I det store og hele m å vi kunne se tillitsfu llt på fram tida. Den 
vil naturligvis ikke bringe bare godt. Vi vil også møte skuffelser, 
men det er ikke noe nytt. Vanskene var sannelig enorme da 
Nygaardsvold dannet regjering i 1935. De var på ny store og over
veldende i 1945. Senere har vi opplevd Koreakrigen, Suezkrisen 
og fire amerikanske konjunkturtilbakeslag. Men alle disse vanskene 
kom vi igjennom, og vi må ha lov å si at økonomisk sett synes situa
sjonen og fram tidsutsiktene å væ re atskillig lysere i dag enn vi har 
væ rt vant til.

Optimisme har alltid preget norsk arbeiderbevegelse. Optimisme 
preger det nye arbeidsprogram m et som vi skal drøfte senere under 
landsmøtet.Også det nye langtidsprogram m et som vil bli offentlig-
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gjort i slutten av denne måneden, er optimistisk. Det ta r sikte på en 
sterk økonomisk vekst og på mer samfunnsmessig initiativ enn noen 
gang tidligere.

Arbeiderbevegelsen i Norge har stilt seg det æ rgjerrige mål å 
lede utviklingen fram  til et ny tt samfunn som skal bygge på solida
rite t og væ re uten klasseskiller. Eller som det står i «Grunnsyn 
og retningslinjer»: «Det norske A rbeiderparti vil at Norge skal 
bygges som et sosialistisk samfunn.» Når vi nå næ rm er oss slutten 
av en stortingsperiode og snart skal begynne på en ny, kan det være 
naturlig  å spørre om hvordan vi har levd opp til v årt grunnsyn.

F ra  tid til annen blir vi jo beskyldt for å ha glemt våre p rin 
sipper eller for å ha forla tt dem. Vi er b litt nødt til å foreta en 
grundig loftsrydding, sies det, og det er da m ent som en bebreidelse. 
Nå kan det vel ikke akkurat væ re noe galt i å rydde på loftet. Det 
bør alle partier gjøre en gang imellom, og A rbeiderpartiet for sin 
del foretok en stor loftsrydding da «Grunnsyn og retningslinjer» i 
1949 ble vedtatt som et ny tt prinsipielt program. Men vi for
andret ikke målsettingen, Norge som et sosialistisk samfunn. 
«Grunnsyn og retningslinjer» står i dag ord for ord slik som det 
ble skrevet for 12 år siden, og har åpenbart alminnelig og sterk 
tilslutning innenfor arbeiderbevegelsen.

Når dette er innstillingen, tror jeg at forklaringen for en stor del 
må ligge i at sam funnsutviklingen har foregått og foregår i samsvar 
med vårt grunnsyn. Det norske sam funn blir gradvis omformet i 
sosialistisk retning. Både sam funnsstrukturen og sam funnstenkin- 
gen har forandret seg sterk t i løpet av de siste 20—30 år og enda 
langt sterkere om vi sam m enlikner med forholdene i arbeider
bevegelsens barndom.

Hele det økonomiske liv blir m er og m er sam ordnet for å tjene 
de felles interesser hos alle grupper av folket. Samfunnets organer 
får stadig større innflytelse over produksjon, investeringer, inn
tektsfordeling osv. Gjennom fagforeninger, kooperative sam m en
slutninger, produksjonsutvalg og sam arbeidsutvalg øker den de
m okratiske kontroll nedenfra.

Den offentlige sektor av økonomien spiller selvfølgelig en viktig 
rolle i denne utviklingen. S taten og kommunene har stadig ta tt på 
seg større og nye oppgaver. Ifølge folketellingen steg sysselsettin
gen i offentlig virksom het fra  50 000 i 1900 til bortimot 100 000 i 
1930 og nesten 200 000 i 1950. Siden 1950 har veksten fortsatt. Minst 
25 prosent av alle lønnstakere er i dag knyttet til offentlig v irk 
somhet av forskjellig slag. K arakteristisk i de siste årene er at den 
alt overveiende del av kraftutbyggingen foregår i offentlig regi, 
og at staten har stått for en betydelig industrireising. Selve om-
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fanget av all denne v irksom het g ir sam funnet en betydelig  in n 
fly te lse  over N orges økonomi, dels ved a t s ta ten  og kom m unene 
d irek te  er ansvarlige fo r v ik tige  p ro sjek te r og tiltak , og dels ford i 
den  offentlige v irksom het på m ange m åte r v irk e r  inn  på u tv ik lingen  
i den p riv a te  sektor.

M en de offentlige b u d sje tte r sp iller en økonom isk ro lle  som er 
lan g t s tø rre  enn den som sv arer ti l  sysselsettingen  i den offentlige 
sektor. M er enn  en tred jed e l av nasjona lin n tek ten  passerer s ta ts 
b udsje tte t, kom m unebudsje ttene  og fo lketrygden . K ap ita l og in n tek t 
overføres t il  m ange forsk jellige  fo rm ål —  som lån  og tilskudd  til 
p ro duk tive  tiltak , som u tb e ta lin g er til pensjon ister og trygdede, og 
i m ange andre form er. Disse store  overføringene v irk e r  inn  på 
sysselsetting, p roduksjon  og investeringer og på inn tek tsfordelingen .

Innen  k red ittsy stem et e r det sk jedd  li t t  av en revolusjon. Det 
offentlige banksystem  h a r  v æ rt i s te rk  ekspansjon og sæ rlig  i denne 
stortingsperioden . I 1950 fa lt 25 prosen t av alle  b an k u tlån  på s ta ts 
bankene. I dag s tå r de for 40 prosent. D ette  e r en  av de v ik tigste  
end ringer som h a r  fu n n e t sted  i v å r t økonom iske system . Sam tidig  
e r v irksom heten  til fo rre tn ingsbankene, sparebankene og de øvrige 
k red ittin stitu sjo n er b litt  m er og m er sam ordnet ved k red ittav ta le r  
og ved den sam arbeidsnem nd hvor både sta ten  og k red ittin s titu s jo 
nene er rep resen te rt. Vi h a r nylig  få tt  en ny  fem -årig  k red ittav ta le . 
I fo rb indelse  m ed den u tta lte  Sam arbeidsneninda enstem m ig at 
bankene også m å la  sam funnsøkonom iske og ikke b are  re n t p riv a t - 
økonom iske synsm åter væ re  avgjørende for sine d isposisjoner dersom  
bankvesenet skal fy lle  sin oppgave i sam funnet. S to rtin g e t behand ler 
n å  forslag om nye banklover. E tte r  s to rtingskom itéinnstillingen  
skal fje rd ep a rten  av fo rstan d ersk ap e t i en sp arebank  velges av v ed 
kom m ende kom m unestyre. V idere  skal K ongen oppnevne en f je rd e 
p a r t av rep resen tan tsk ap e t i fo rre tn in g sb an k er som h a r en fo r
v a ltn ingskap ita l på  100 m illioner k ro n er e ller m er. K on tro ll- 
kom itéen i en fo rre tn ingsbank  skal påse a t banken  følger g jeldende 
re tn in g slin je r for penge- og k red ittpo litikken . Disse og and re  b e 
stem m elser i lovene v il fø re  til en y tte rlig e re  dem okratisering  av 
k red ittliv e t.

I årenes løp h a r v i bygd u t  v å r økonom iske og sosiale lovgivning, 
og også det h a r  b id ra tt til å slå fast de t p rinsipp  at all økonom isk 
v irksom het u an se tt e iendom srett og bed riftsfo rm  skal underordnes 
sam funnsm essige hensyn. D ette  system  av lover tre k k e r  ikke  b are  
opp reg le r fo r a ll økonom isk v irksom het, m en gir dessu ten  m yndig 
h e tene  anledning  ti l  å g jennom føre m ange forsk jellige tilta k  fo r å 
sik re  sam funnsin teressene. En rek k e  av lovbestem m elsene er im id
le rtid  av  den a rt a t de b a re  skal b rukes n å r det u t fra  et sam funns-
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m essig syn er nødvendig, og i d e tte  forholdet ligger det en opp
fo rd ring  både til adm in istrasjonen  og til næ ringslive t om å sam 
arbeide.

D et sam arbeid  som h a r u tv ik le t seg i det økonom iske liv  og også 
på and re  sam funnsom råder, er kansk je  den v ik tigste  s tru k tu rfo r-  
and ring  som h a r fu n n e t sted. D et er et sam arbeid  hvor sta ten , 
kom m unene, næ ringslive t, kooperasjonen og fagbevegelsen ta r  del, 
og som m er og m er se tte r s itt preg  på sam funnet. Sam arbeidet sk je r 
dels ved h je lp  av faste  organer, som f. eks. Sam arbeidsnem nda 
m ellom  m yndighetene og bankene, b ransjerådene, p roduksjonsu t- 
valgene, R ådet for in te rn asjo n a lt økonom isk sam arbeid  og U tvalget 
fo r industrifinansiering , m en sam tid ig  fo regår et v id t fo rg renet 
sam arbeid  i uform elle  form er. A lt d e tte  tjen e r til å dem okratisere  
v å r t  økonom iske liv og å skape forståelse fo r so lidarite tstanken .

N orge er ikke lenger et k ap ita lis tisk  land  og h eller ikke et sosia
listisk, m en vi lever i en overgangstid . H ar vi en lang  m arsj bak  oss, 
så h a r v i også lan g t igjen å gå. V år oppgave e r å fø re  prosessen 
v idere  —  gradvis og rolig  som h ittil og alltid  slik  at vi h a r f le rta lle t 
av fo lket m ed oss. D et nye arbeidsprogram m et skal h er tjene  som 
veiv iser gjennom  de neste  fire  år.

D et po litiske liv  b y r til enhver tid  på en m angfoldighet av 
problem er, og et ansvarlig  p a r ti m å ta  stilling  til dem  alle. G jennom  
over 70 å r h a r det norske fo lk  k u n n et se A rb e id e rp a rtie t i v irksom het 
m ed tusenvis av saker. A lle v å re  hand linger h a r b id ra tt til å gi 
velgerne e t b ilde av hvordan  A rb e id e rp a rtie t er. M en fø rst og frem st 
er de t vel to  ting  som h a r  g jo rt in n try k k : A rb e id e rp a rtie t s tå r 
både for en s te rk  økonom isk u tbygging  og en s te rk  økonom isk u t 
jevning. De politiske beg ivenheter h a r så å si h am re t d e tte  inn  i 
de t norske folks bevissthet.

Å  bygge så m eget og så h u rtig  a t alle få r  høvelig arbeid, og at 
v å re  økonom iske m u ligheter b lir n y tte t fu llt u t, det h a r  g å tt som en 
rød  trå d  g jennom  A rb e id e rp a rtie ts  politikk . Da denne sterke  u tb y g 
gingen b le  innledet, kunne en k ansk je  si a t det teo re tisk  forelå  to 
a lte rn a tiv e r. D et ene v a r at vi b aserte  oss m est m ulig på selv fo r
syning og u tv ik le t e t næ ringsliv  b ak  høye to llm u rer og annen be
skyttelse. D et andre  a lte rn a tiv e t v a r en økonom isk u tbygging 
som så lan g t som m ulig  passet inn  i en in te rnasjona l arbeidsdeling. 
Vi va lte  de t siste ford i v i m ente  at det v ille  gi den høyeste leve
stan d ard  og v a r det eneste b ru k b a re  i de t lange løp. Vi h a r lagt 
sto r vek t på å øke v å r  eksport og sk ipsfart, og N orge h a r d e lta tt 
ak tiv t i et m ellom folkelig arbeid  som h a r ta t t  s ik te  på å avvikle 
handelsh ind ringer over hele verden. Som  en konsekvens av dette  
er v i b litt m edlem  av D et E uropéiske F rihandelsfo rbund .
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En spesiell og viktig utbyggingsoppgave har vi i de distrikter 
som har vanskelig for å følge med i utviklingen. Jeg skal ikke 
søke å gi noen oversikt over denne side av utbyggingspolitikken. 
Men la meg minne om den offentlige kraftutbygging og industri
reising som er gjennom ført i d istriktene — til dels under borgerlig 
motstand — om statsbankenes betydning for næ ringslivet i d istrik
tene, om områdeplanleggingen, om Nord-Norge-program m et og 
Trøndelagsplanen, og om Arbeidsløysetrygdens utbyggingsfond. 
Det viktigste sk ritt i den siste tid er opprettelsen av D istriktenes u t
byggingsfond. Det blir god anledning til å komme næ rm ere inn på 
disse spørsmålene når vi skal drøfte det nye arbeidsprogramm et 
som inneholder mange tiltak  som er av betydning for distriktene.

A rbeiderpartiet vil ha en rettferdig inntektsfordeling, gode og 
jevne levevilkår, og i Norge er det gjennom ført en stor inntekts
utjevning mellom næringer, sosiale grupper og d istrikter. I det 
nye arbeidsprogramm et står det at denne utjevning i levestandard 
er mer vidtgående enn i nesten noe annet land. Det er mange 
både innen våre egne rekker og hos våre politiske m otstandere 
som nok ville mene at her kunne en stryke ordet «nesten». Det 
får nå væ re som det vil. H elt sikkert er det im idlertid at u tjevnin
gen er gjennom ført under sterk  borgerlig motstand.

Fremdeles står det strid  om inntektsfordelingen, bl. a. om skatten 
på høyere inntekter, og det er et synspunkt som er le tt å begripe. 
M indre forståelig for folk flest er diskusjonen om overskuddet 
på statsbudsjettet. Høyre og sikkert mange innen mellom
partiene ønsker å redusere overskuddet. Men det ville gå u t over 
den offentlige sparing som har en fundam ental betydning i vår 
politikk. H vert år øker nasjonalform uen med store summer, og vårt 
økonomiske system virker i dag slik at en vesentlig del av denne 
kapital tilveksten blir felleseie. Av hele den norske sparing i fjor 
var om trent 40 prosent offentlig, resten privat. Høyre vil redusere 
den offentlige og øke den private sparing. Det vil i virkeligheten si 
å øke sparingen for dem som sitter med større inntekter og formuer. 
En slik politikk ville føre til en skjevere fordeling både av inntekter 
og formuer.

Den store skatteutredning som Finansdepartem entet har foretatt, 
og som nylig er offentliggjort, er et dokument av stor politisk betyd
ning. Her får en for første gang en ordentlig oversikt over den 
samlede virkning av våre skatter, avgifter, trygdeprem ier og sub
sidier. Virkningen er s terk t progressiv. U tredningen skisserer en 
rekke forslag som skal føre inntektsutjevningen videre, og som 
skal gjennomføres i løpet av de nærm este år.
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Vil vi ha et klasseløst samfunn, må vi også sørge for at alle får 
de samme m uligheter for utdanning og etterutdanning. Dette er en 
sentral oppgave for en sosialistisk bevegelse. Vi har gjort meget 
med denne oppgaven i de siste årene. Vi m å gjøre enda m er i neste 
periode.

S terk  utbygging og utjevning kan vi ikke få uten en bevisst poli
tikk  som bygger på økonomisk planlegging. Det har s tå tt heftig 
strid  om planøkonomien i Norge. De fleste vil vel huske de rasende 
angrep som de borgerlige partiene re tte t mot det langtidsprogram  
som ble offentliggjort for åtte  år siden. Men angrepene på plan
økonomien er b litt svakere og svakere. Også i dette spørsmålet er 
de borgerlige partiene på re tre tt, og vårt syn er i ferd med å seire.

Ser vi så på forholdene som de er ute i verden, kan vi neppe 
si at det internasjonale klim a har bedret seg siden forrige lands
møte.

Likevektsituasjonen og dens problem er har vi fortsatt m åttet 
avfinne oss med. H ittil har det vist seg rik tig  at ingen vil trykke 
på den farlige knappen når han vet at m otparten kan gjøre det 
samme. Faren for en krig ved en feilvurdering er likevel til stede, 
og lokale konflikter kan ta  en slik vending at en m ister kontrollen 
over dem.

Selv om terrorbalansen foreløpig har bevart freden, er den et 
usikkert grunnlag for mellomfolkelig samliv, og den sliter på 
nervene. Den voksende fryktm entalitet forteller tydelig om dette.

Fører det da ingen vei til den avspenning og nedrustning soih man 
bekjenner seg til både i øst og vest, kan en spørre. Jo, det går en 
vei via forhandlingsbordet, men da må interessekonfliktene og sik
kerhetsspørsm ålene drøftes på en saklig og realistisk måte. H ittil 
har spenningen væ rt for høy og m otsetningene for absolutte. Men 
på enkelte om råder har vi kunnet spore en m er saklig tone og en 
viss åpenhet for kompromisser. Jeg tenker bl. a. på forhandlingene 
om forbud mot prøver med kjernefysiske våpen. .

En har også inntrykk av at russerne ønsker en ny forhandlings- 
s ta rt med president Kennedy og hans regjering. De har gått med 
på de utsettelsene som er nødvendige for at den nye am erikanske 
regjeringen skal kunne orientere seg og sette seg inn i problemene. 
Selv om russerne holder det politiske presset oppe der hvor de har 
anledning til det, som nå i Laos, passer de på ikke å foreta seg 
noe som får am erikanerne til å slå døren igjen.

Interessem otsetningene mellom De Forente S tater og Sovjet
sam veldet er for dyptgående til at et presidentskifte alene kan føre 
til noen vesentlig endring i forholdet mellom de to m akter. Men en 
har inn trykk  av at de m enn som har ta tt over problemene i Was-

50



h ington  i noen grad v il h ån d tere  dem  på en annen  m åte. K anskje  
v il de væ re  m ind re  p restis jebe tone t og m er rea listiske  n å r det 
g je lder å avgjøre hvor kom prom isser er m ulig, og hvor de ikke er 
det.

D et russiske forslag  om to ta l n ed rustn ing  er for tiden  ikke  p ra k 
tisk  politikk . N edrustn ing  k an  b are  gjennom føres trinnv is, og slik  
a t m ak tbalansen  ikke på noe tid sp u n k t forskyves vesentlig . En slik  
forskyvn ing  kan  nem lig skape en ny  krigsrisiko . H er m å en væ re  
oppm erksom  på a t fo r V esten  e r m ak tbalansen  avhengig av  De 
F o ren te  S ta te rs  k jernefysiske  våpen. V esten kan  derfo r ikke  godta 
en  n ed rustn ing  som i fø rste  om gang b are  skal om fatte  k jernefysiske 
våpen. D et v ille  fo rry k k e  balansen.

Også kontro llspørsm ålet n æ rm er pa rten e  seg fra  v id t forsk jellige  
u tgangspunk ter, selv om russerne  nå  i p rin sippet h a r e rk jen t a t et 
in te rn asjo n a lt kon tro llsystem  er nødvendig. For en rea listisk  løsning 
er det avg jø rende hvorledes system et skal utform es, og n å r  det skal 
tre  i funksjon. D et v il ikke  bli le tt  å bli enige om dette.

E t lite  land  som v å r t  k an  ikke  øve sæ rlig  innfly te lse  på  b eh an d lin 
gen av nedrustn ingsproblem ene. R egjeringen  h a r  i FN  stø tte t de 
forslag som den m ente hadde stø rst u ts ik t t il  å gi re su lta te r.

D et fø lger av hele v å r innstilling  til m ellom folkelig  sam arbeid  
a t vi for v å r t eget vedkom m ende er fu llt b e red t til å u n d erk aste  oss 
m ilitæ re  ré strik sjo n er som gjennom  in ternasjonale  av ta le r m å tte  bli 
på lag t v å r t land.

R egjeringen  h ar fo rtsa tt søkt å løse v åre  in te rnasjona le  s ik k er
hetsp rob lem er innenfor ram m en av det vestlige m ilitæ re  sam arbeid. 
Vi h a r  se tt på NATO først og frem st som en m ilitæ r allianse. M en 
tyn g d ep u n k te t i k appestriden  m ellom  øst og vest f ly tte s  m er og m er 
over til de t økonom iske om råde. D et skaper n y e  persp ek tiv er for 
det vestlige sam arbeidet. Skal V esten kunne hevde seg, m å båndene 
over A tlan te rh av e t sty rkes y tte rligere .

R egjeringen  h a r likevel g jo rt det k la r t a t den ikke e r tilhenger 
av  noen alm innelig  sam kjøring  av N A T O -m aktenes u ten rik sp o li
tikk . Vi ønsker for eksem pel ikke  a t N A T O -landene skal opptre  som 
en egen g ruppe i FN. Vi fo rbeholder oss v å r  fu lle  po litiske h an d le 
fr ih e t n å r  vi o p p tre r i verdensorganisasjonen. I d eb a tte r  og ved 
vo te ringer h a r  N orge i visse spørsm ål m å tte t sk ille  lag  m ed sine 
N A TO -allierte . D et v il v i fo rtsa tt g jøre n å r  v i m ener det e r po litisk  
rik tig .

V år stilling  ti l  a tom våpen i N orge er i k k e  endret. R egjeringen  
h a r  g jo rt rede  fo r s itt syn i den  stortingsm eld ing  om fo rsv are t som 
b le  la g t fram  i desem ber i fjo r. R egjeringen  e r kom m et til a t den 
ikke  v il foreslå noen endring  i de re tn in g s lin je r som h ittil h a r v æ rt
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fu lg t fra  norsk  side i spørsm ålet om å lag re  a tom sprengladninger 
på norsk  om råde i fredstid . V år po litikk  vil a ltså  bli den sam m e 
som vi h a r fu lg t siden fo rrige landsm øte. A rb e id e rp a rtie ts  s to rtings
gruppe h a r enstem m ig g itt sin tils lu tn ing  til R egjeringens lin je  i 
d e tte  spørsm ål.

D et fø lger av v å r t m edlem skap i NATO at v å r fo rsvarspo litikk  
m å sam ordnes m ed organisasjonens alm innelige m ilitæ re  p lan leg 
ging.

NATO’s stra teg i bygger som k jen t på teo rien  om å forebygge 
k rig  ved avskrekking . A lliansen m å rå  over slike våpen og slike 
s ty rk e r a t den avholder enhver m o tstander f ra  å angripe ford i han  
vet a t følgen av angrep vil bli et ødeleggende slag m ot eget land. 
NATO’s avskrekkingsm iddel er først og frem st De F oren te  S ta ters 
k jernefysiske  våpen.

NATO’s lan d strid sk re fte r i Europa h a r  a lltid  v æ rt Ø stblokkens 
tallm essig  underlegne. For å oppveie denne underlegenhet, fo ru t
se tte r NATO’s m ilitæ re  d irek tiv e r at disse sty rkene  skal u ts ty res  
m ed m indre  atom våpen til tak tisk  bruk . For så v id t k an  det sies at 
de norske m ilitæ re  sjefer er i sam svar m ed N A T O -direk tivene n å r 
de h a r tilrå d e t a t atom spreng ladn inger skulle lagres i Norge i fred , 
slik  a t de kunne væ re  øyeblikkelig  tilg jengelige i en k ritisk  s itu a 
sjon. De m ilitæ re  sjefer h a r også hevdet at lag ringen  av slike 
spreng ladn inger h er i lan d e t h a r  en viss krigsforebyggende v irk 
ning. En m ulig ang riper ville  næ re  lang t s tø rre  b e tenkeligheter hvis 
han  m å tte  regne m ed a t vi hadde atom våpen. Endelig m ener de 
m ilitæ re  sjefer at v åre  s ty rk e r om vi skulle bli angrepet, ville  ha 
s tø rre  sjanse til å holde u t til h je lp  kom m er hvis de rå r  over 
atom våpen.

R egjeringen  h a r  m å tte t v u rd e re  spørsm ålet om atom våpen i 
N orge i en v idere  sam m enheng, og den h a r ikke fu n n et å kunne 
følge tilråd in g en  fra  de m ilitæ re  sjefene. G enere lt er vi m otstandere  
av en y tte rlig e re  spredning  av atom våpen ford i det kan  øke k rig s
faren . I dag fins det ikke slike våpen  på  den skandinaviske halvøy. 
Ved å innføre dem  i Norge, v il vi skape et n y tt om råde m ed atom 
våpen i N ord-E uropa. Vi m å også tenke på F in land  og Sverige. 
Ingen k an  si hv ilke v irk n in g er de t v ille  få  for v å re  skandinaviske 
g ran n er om vi en d re t v å r  holdning i atom spørsm ålet.

Så h a r vi fo rho ldet til Sovjet som nabostat. Vi h a r a lltid  g itt 
u ttry k k  fo r a t e t naboforhold  pålegger visse fo rp lik telser. Da vi 
g ikk inn  i NATO, e rk læ rte  vi a t v i ikke-v ille  tilla te  s tasjonering  av 
frem m ede s ty rk e r i N orge m ed m in d re  v i ble angrepet e ller tru e t 
med angrep, og denne basepolitikk  h a r vi senere ho ld t fas t ved. 
E tte r am erikansk  lov m å a tom sprengladninger oppbevares u n d er
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am erikansk kontroll. Vi må derfor være oppmerksomme på at hvis 
vi godtar tilbud om slike ladninger, må vi godta stasjonering av visse 
am erikanske styrker i Norge. Dette vil berøre vår basepolitikk.

Til slu tt vil jeg gjerne gjøre oppmerksom på at det for tiden 
pågår en omfattende diskusjon både i og utenfor NATO om hen
siktsmessigheten av visse grunnsetninger i NATO-direktivene.

Likevekten i ødeleggelsesevnen mellom hovedmaktene er i dag en 
kjensgjerning. Dette forhold synes å nødvendiggjøre en viss rev i
sjon av NATO-strategien. Mange m ener at det er uheldig å gjøre 
NATO’s m arkstyrker helt avhengig av atomvåpen. De fram hever 
viktigheten av sterke konvensjonelle styrker som er mest mobile, 
og som kan kjem pe lengst mulig uten å gjøre bruk av atom 
våpen. Dette kan en heller ikke la ute av betraktning når en skal 
vurdere spørsmålet om atomvåpen i Norge. Men det rå r enighet 
om at NATO’s strategi fortsatt må bygge på kjernefysiske av- 
skrekkingsvåpen som det viktigste krigsforebyggende middel.

Som en vil forstå er Regjeringens holdning til spørsmålet om 
lagring av atomsprengladninger i Norge i samsvar med partiets 
program, og noen oppmyking har det ikke væ rt tale om. Spørsmålet 
vil bli drøftet i forbindelse med forslaget til arbeidsprogram. Jeg 
kommer derfor ikke næ rm ere inn på dette spørsmålet nå.

Ved siden av nedrustningsproblem et er forholdet til utviklings
landene 1960-årenes store internasjonale problem. Koloniveldets 
tid er forbi. Det er vel bare Portugal som ikke vil forstå det. 
Opprettelsen av de nye statene har stort sett voldt fæ rre vanske
ligheter enn en kunne ha ventet. Kongo er en unntakelse. Men vi må 
væ re forberedt på at vansker kan melde seg, for de nye statenes gren
ser er ofte trukket vilkårlig av européiske kolonimakter.

Det er en fordel at de nye statene straks har funnet sin plass i 
FN, som nå virkelig er b litt en verdensom fattende organisasjon. Det 
gjenstår bare å ordne medlemskapet for den kinesiske folkerepub
likk. Det er og blir en meningsløshet å holde jordens folkerikeste 
stat utenfor FN.

Hovedproblemene når det gjelder utviklingslandene ligger på det 
økonomiske og sosiale felt. Underernæring, sykdom, mangel på bo
liger og mangel på opplysning karakteriserer dessverre livsvilkå
rene i de fleste av disse landene. Folkene i de vestlige velferdssam 
funn utgjør faktisk en liten overklasse, mens flertalle t av jordens 
befolkning ennå ikke har få tt en menneskeverdig tilværelse. Her er 
grunnlaget for et farlig motsetningsforhold. Asias, Afrikas og 
Sør-Am erikas millionmasser er i ferd med å våkne. De ser på oss som 
undertrykkere og utbyttere, — og historisk kan de gjøre det med 
en viss rett. Det vil bli avgjørende for m aktforholdene i verden
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om vi greier å komme i et saklig samarbeidsforhold til dem. Derfor 
er det nødvendig at vi ikke prøver å presse dem inn i noen in ter
nasjonal politisk gruppering. Vi må respektere deres ønske om å stå 
utenfor blokkdannelsene.

Kom m uniststatene ser her en sjanse. Av historiske og politiske 
grunner har de en bedre utgangsposisjon for sitt forhold til u tv ik
lingslandene. Derfor er det så viktig at de vestlige land kan gjøre 
en innsats som monner. Det er et veldig behov for investeringer 
og for teknisk og faglig hjelp, slik at vilkårene kan legges til re tte  
for en heving av levestandarden. Det er ikke veldedighet det er 
tale om. Skal innsatsen monne, må den væ re så stor at hver enkelt 
borger kommer til å m erke den. Men jeg tror en kan legge til: 
Gjør vi ingen ting, vil våre barn få m erke det langt verre.

Det har væ rt meget oppm untrende å se den nye am erikanske 
regjerings holdning til utviklingslandene. President Kennedy har 
nylig i et budskap til kongressen reist problem et om hjelp og 
støtte. Han tegner et gripende bilde av de utsultede millionmassene, 
som nå våkner opp til bevissthet om at de har midlene til å skape 
seg en menneskeverdig tilværelse innenfor rekkevidde. «Det am eri
kanske folket skulle gått i spissen for denne verdensom fattende 
revolusjonen,» sier presidenten. «Men vi har la tt kommunistene 
skyve oss til side. Vi er kommet til å stå som forsvarere av det 
bestående. Vi står i fare for å miste verdens respekt.»

Det er en klang av sosial indignasjon og m oralsk appell i presi
dentens ord. De får oss til å huske at det var i A m erika m enneske
rettighetene først ble proklam ert, og at den am erikanske frihets- 
tradisjon har sitt utspring i en revolusjon.

Hjelpen til utviklingslandene er en oppgave som kan samle fram 
skrittets tilhengere. Vi vet at når vi her gjør en innsats er vi i 
samsvar med det som er sosialismens dypeste grunntanke: Felles
skapet mellom alle mennesker.

Gerhardsens foredrag ble hilst med sterkt bifall.
Ordstyreren  refererte en tilleggsinnstilling fra  fullm aktskom i- 

téen om at Ragnvald Norheim ble godkjent som representant i stedet 
for nr. 118, Arne Thunheim, som hadde m eldt forfall.

Ordstyreren  m innet om den vedtatte arbeidsordning som fore
skriver at representantene har re tt til å ta ordet to ganger i samme 
sak, henholdsvis 10 og 5 m inutter. I forbindelse med dette foredrag 
ble også landsstyrets forslag til politisk manifest behandlet.
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Politisk m anifest

H ele verden  lever i en oppbrudds- og frig jøringstid . I N orge h ar 
v i i d e tte  å rh u n d re  frig jo rt oss fra  gam m elt fa ttigm annsåk . De saker 
som v a r ak tue lle  oppgaver fo r A rb e id e rp a rtie t i p ionértiden , e r 
alle  gjennom ført. T id ligere  generasjoner h a r  m å tte t leve i f ry k t for 
økonom isk nød n å r de b le  ram m et av arbeidsløshet e lle r sykdom , 
og n å r alderdom m en m eld te  seg. V år tids trygdeo rdn inger h a r  f je r 
n e t de t m este av slik  fry k t. For ikke  så lang tid  tilb ak e  levde b are  
e t lite  m in d re ta ll av fo lket i velstand  og trygghet. Nå er ve lfe rd s
sam funnet u n d er u tbygging  fo r alle.

I s triden  om kring d e tte  frig jø ringsarbeid  h ar A rb e id e rp a rtie t h a tt 
de t som s itt p rogram  a t s ta ten  m åtte  v æ re  m ed på  planlegging 
og nyreising  i næ rin g sliv e t fo r a t alle p roduk tive  k re fte r  kunne bli 
n y tte t fu llt ut. N år alle er i arbeid, kan  v i b ru k e  fle re  m id ler til 
skole og underv isn ing , forskning, sosiale fram sk ritt, sam ferdsel, 
kunst, id re tt og frilu ftsliv . D et er på d e tte  fe lt —  a t s ta ten  skal 
v æ re  ak tiv  i u tbyggingen  av n æ ringslive t —  a t v i de siste 30 å r h a r 
h a tt  de stø rste  politiske kam pene. M en ve lgerne  h a r  i valg  e tte r  
valg  g itt A rb e id e rp a rtie t e t s te rk ere  m andat til å styre.

V ed inngangen ti l  60 -åra  se tte r vi oss nye m ål og ta r  opp nye 
oppgaver. A rb e id e rp a rtie t v il g jøre  en s te rk  innsats fo r å løse 
sam funnets fellesoppgaver. I fo rg runnen  i den nye  stortingsperioden  
s tå r slike oppgaver som en fo rtsa tt ra sk  u tbygging  av u nderv is
ning og forskning, av veier og an d re  sam ferdselsm idler, ti lta k  som 
kan  s ty rk e  de eldres økonom i og skape stø rre  m uligheter for de 
unge. T il de store  oppgavene hø rer også å re ise  nye  v irksom heter 
i de økonom isk svake om rådene i landet. Nå som før s tå r fu ll syssel
setting  og en re ttfe rd ig  fordeling  av sam funnsgodene i fo rg runnen  
i A rbe iderpartie ts  politikk.

P å sam m e m åte  som v i h a r avskaffet fa ttigdom m en i v å r t eget 
land, m å v i d e lta  i a rb e id e t for å u tjev n e  den  veldige fo rsk jellen  
m ellom  fa ttig e  og r ik e  nasjoner. N orge hø rer nå  m ed til de v e l
stående land  i verden. Vi h a r  råd  til å væ re  m ed i a rb e id e t fo r å 
h je lpe  de fa ttig e  lan d  fram over. D enne p lik t hv ile r på oss m ed 
s tø rre  tyngde  i en tid  da v å r egen fr ih e t e r uløselig k n y tte t til 
u tv ik lingen  i v erd en  om kring oss.

F rig jø ringsarbe ide t er ikke fø rt h e lt fram  fø r freden  i verden  
e r trygget.

Så lenge v i lever i en verden  slik  den  er, vil D et norske A rb e i
d e rp a rti holde oppe et fo rsvar til vern  om folkets fr ih e t og landets 
selvstendighet.
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V årt land  vil de lta  i De F o ren te  N asjoners arbeid  for å avverge 
og bilegge konflik ter.

G jennom  sam arbeidet i A tlan te rh av sp ak ten  v il v i trygge v å rt 
eget lands sikkerhet. A rb e id e rp a rtie t fo rp lik te r seg ti l  å arbeide 
fo r en varig  trygg ing  av freden  gjennom  en k o n tro lle rt n ed 
ru stn in g  som om fa tte r alle våpen.

P å  sam m e m åte  som det e r m ulig  å avskaffe  fattigdom m en, m ener 
vi det e r m ulig  å avskaffe krigen.

E tte r  disse fram gangslin jer v il A rb e id e rp a rtie t g jøre  de å r  vi 
h a r  fo ran  oss til

nye  gode år.

Da ingen fo rlang te  ordet, sp u rte  o rd sty re ren  om han  kunne opp
fa tte  d e tte  slik  at rep resen tan ten e  ønsket å d isk u te re  de spørsm ål 
som inneholdes i G erhardsens fo red rag  i forbindelse m ed b eh an d 
lingen  av arbeidsprogram m et. Ingen  fo rlang te  ordet, og o rdsty reren  
g ikk over til å behandle  innstillingen  om årsbere tn ingene for 1959 
og 1960. Den ble lag t fram  av B ere tn ings- og protokollkom itéens 
form ann  Egil H alvorsen.

In n stillin g  om  årsberetn ingen  1959— 1960.
B ere tn ings- og p ro tokollkom itéen  hold t m øte 6. ap ril 1961 og 

g ikk ig jennom  p a rtie ts  b e re tn ing  for 1959— 1960.
Til stede i m øtet: Egil H alvorsen, Thor Fossum, O dvar Nordli, 

R agnhild  E riksen og Johs. L islerud.
E tte r  g rund ig  g jennom gåelse av beretn ingen , legger kom itéen 

fram  følgende innstilling  for landsm øtet:
Å rene 1959— 1960 h a r v æ rt en god økonom isk periode for landet 

v årt. D erm ed v a r g runn laget til stede for nye sosiale og k u ltu re lle  
fram steg . 45 tim ers arbeidsuke b le  g jennom ført fra  1. m ars 1959.

A rbeiderreg jeringen  fe ire t i 1960 s itt 25-årsjub ileum . B ortse tt fra  
k rig sårene  h a r d e tte  v æ rt en r ik  vekstperiode.

I den sosiale sek tor h a r det sk jedd en s te rk  ekspansjon.
N år det g je lder underv isn ing  og forskning, er det ta t t  sto re  løft. 

Loven om den 9-årige  enhetsskole er ved ta tt.
K onvensjonen om F rihandelsfo rbund  m ellom  de skandinaviske 

land, S to rb ritann ia , Sveits, Ø sterrike  og P o rtu g a l ble undertegnet 
20. novem ber 1959.

D et h a r  v æ rt jev n  og god vekst i lande t v å r t  i landsm øteperioden. 
A n ta lle t sysselsatte  h a r v ist en jev n  og god stigning.

R esu lta te t av  lønns- og prispo litikken  h a r  fø rt til s tab ile  øko
nom iske forhold. U tbyggingen av næ ringslive t h a r sk jedd i stigende
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tempo. G runnlaget for en videre ekspansjon på dette felt er lagt 
gjennom Distriktenes Utbyggingsfond.

I pakt med partiets tradisjoner og retningslinjer er det ført 
en konstruktiv politikk.

Regjeringen har i internasjonal politikk fulgt partiets retnings
linjer, og Norge har positivt gått inn for støtte til utviklingslandene 
og for avspenning og fred gjennom forhandlinger.

Ved kommunevalget i 1959 fortsatte partie t sin fram gang og fikk 
43,7 prosent av de avgitte stem m er mot 43,4 prosent i 1955. En 
svakhet etter komitéens mening er at A rbeiderpartiet ikke stilte 
egne lister i 68 kommuner. Dette forhold må vies stor oppm erk
somhet.

Arbeidet med å verve flere medlemmer til partie t har gitt positive 
resultater. Dette arbeid må intensiveres. A ntallet kollektivt tilslu t
tede fagforeninger har økt i landsmøteperioden, og dette arbeid 
må styrkes.

Et særs positivt trekk  er den utbygging som finner sted i det 
faglig-politiske samarbeid. På dette felt har en viktigere opp
gaver i tida framover.

A rb e id ern es  U n g d o m sfy lk in g  h ar u tfø r t e t  sto rt arb eid  og  er i 
sikker framgang.

Det faglig-politiske ungdomsarbeid har brakt gode resultater. 
På dette felt må det satses ytterligere.

Opplysningsarbeidet viser en god fram gang i landsmøteperioden. 
Det frivillige opplysningsarbeid vil e tter de forslag som foreligger 
til behandling i Stortinget, få betydelig bedre forhold å arbeide 
under. Dette må følges opp fra partiorganisasjonenes side.

K vinnesekretariatet kan også vise til fortsatt framgang.
Arbeiderpressen har økt sitt opplag i landsmøteperioden, men 

på dette felt ligger ennå store arbeidsoppgaver foran oss.
Beretningen fra 1959— 1960 viser at partie t er på ny fram marsj. 

Organisasjonsarbeidet er fra 1960 preget av forberedelsene til årets 
stortingsvalg. Dette arbeid er i god gjenge, og med felles innsats 
skulle alt ligge til re tte  for en ny framgang for Det norske Arbei
derparti.

Med disse m erknader foreslår komitéen at:
Det norske A rbeiderpartis beretning for 1959— 1960 godkjennes.

I beretnings- og protokollkomitéen:
Egil Halvorsen, Thor Fossum, Odvar Nordli,

Ragnhild  Eriksen, Johs. Lislerud.
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Odd Isaksen, N ord-T rom s: P å  side 39 i bere tn ingen  u n d er orga
nisasjonsarbeidet, så s tå r de t om fo ran d rin g er i perioden  n å r  det 
g je lder sekre tæ rene . H er v il jeg  foreslå a t det tilføyes fo r Trom s 
fy lke: E dm und E riksen  s lu tte t 5. ju n i 1960, og H edley K jersem  ble 
an sa tt som ny  sek re tæ r fra  1. august 1960. ^

K arl Evang, Oslo: Den organisasjon som h a r sendt meg på  
landsm øtet h a r bedt m eg si et p a r ord om en sak  som er behand le t 
i beretn ingen , og som dere  fin n er på sidene 46 og 47, den såkalte  
«O rienteringssak». I bere tn ingen  er lan dssty re ts  og senere sen tra l
sty re ts  ved tak  i saken ta t t  inn. Saken  h a r h ittil fø rt til a t ia lt 6 
m edlem m er av p a r tie t e r b litt u te lukke t, og at e t partim ed lem  selv 
h ar m eld t seg u t av p artie t. D enne saken h a r som dere  alle  ve t vak t 
betydelig  oppm erksom het, ikke b are  innenfor v å r t  parti, m en jeg  
hadde n æ r sagt enda s te rk ere  u ten fo r p artie t. V årt p a rtis  og v år 
bevegelses fiender h a r  til de t y tte rs te  søkt å u tn y tte  denne sak for 
å svekke oss. F or selve b ladet «O rientering» som n å  g år inn  i sin 
9. årgang, h a r saken fø rt til en vesentlig  øking i in teressen  slik  at 
an ta ll nye lesere  som følge av selve saken er m ellom  4- og 5- 
doblet, og de friv illige  økonom iske b id rag  som tem m elig  spon tan t 
strøm m et inn  ti l  s tø tte  av «O rientering» i å rene  1960 og 1961 m å 
regnes i et tre s ifre t og ikke  i et to sifre t tall. D ette e r kom m et som 
m eget av en overraskelse  og h a r v ist a t selve saken  h a r noe s tø rre  
om fang enn  landsm øtet k ansk je  ten k te  seg dengang landsm øtet i 
1959 ba lan d ssty re t om å se på denne sak. M ed re tte  e ller u re tte  
h a r folk dels reag ert på g runn lag  av  spørsm ålet om m eningsfrihet 
og dels h a r m an oppfa tte t det, kansk je  i sam m enheng m ed dette , 
som forsøk på å stanse en v irksom het som søkte å føre en åpen 
d eb a tt også om m eget vanskelige og d e lika te  spørsm ål. D enne ste rk e  
veksten  om kring  in teressen  for «O rientering» h a r da også g itt de 
fo lk  blod på tan n  som he lt fra  den fø rste  tid  g jerne  h a r v ille t b ru k e  
en slik  ny  politisk  p la ttfo rm  for å danne et k o n k u rre ren d e  sosial
istisk  parti. For oss som er p artim ed lem m er og som h a r a rbeidet 
m ed «O rientering», h a r de t h ittil v æ rt m eget le tt  å stanse disse tilløp  
til n y  partidannelse . D et politiske p a r ti  som ble dannet, Sosial
dem okratisk  parti, og som ønsket å b ru k e  «O rientering» som s itt 
organ, oppnådde, som m an vil vite, ikke d e tte  og h a r ikke kom m et 
til å spille noen som helst ro lle  i no rsk  politikk . D et e r en død in sti
tusjon. D et er k la r t a t oppgaven til de partim ed lem m er som er m ot
stan d ere  av en ny  partid an n e lse  er b litt vesentlig  vanskeligg jo rt ved 
de t som nå  er sk jedd  og ved de eksk lusjoner som h a r fu n n e t sted.

D et er i forbindelse, delvis, m ed disse ry k te r  om ny  partid an n e lse  
som vesentlig  er lan sert i den borgerlige p resse a t avgjørelsene fo r 
ganske få u k er siden synes å ha fu n n e t sted n å r de t g je lder eksk lusjo-
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nene eller re tte re  sagt u te lukkelsen  av partie t. D et ved tak  som «O ri
entering» s generalforsam ling  gjorde på ek s trao rd in æ rt m øte sist 
høst, i oktober, om at m an ikke v ille  gå til noen ny  partidannelse , 
s tå r frem deles ved m akt. D er er ingen, hverken  i redaksjonen  e lle r i 
s ty rø t i «O rientering», he ller ikke  b lan t de eksk luderte , som h a r g itt 
u ttry k k  fo r a t de er tilhengere  av noen ny  partidannelse . Saken 
kom m er derfo r opp igjen, g år vi u t fra, på den tils tundende gene
ra lfo rsam ling  i «O rientering» som vil kom m e til å finne  sted 
forholdsvis k o rt tid  e tte r  d e tte  landsm øte, nem lig 19. april. Jeg  
tro r  de t er gode m u ligheter for frem deles å holde k re ften e  sam m en 
som N ordahl sa, og m ye vil selvsagt avhenge av de beslu tn inger 
som d e tte  landsm øte tar. De fleste  av de som er u te lu k k e t —  jeg 
b ru k e r u ttry k k e t u te lukke t, ide t de p a rtiin stan se r som h a r b eh an d 
le t saken bevisst selv h a r u n n g å tt å b ru k e  de u ttry k k  som loven 
fo reskriver, nem lig en ten  suspensasjon e lle r eksklusjon. De u te lu k - 
ke te  er i det vesentlige såkalte  in tellek tuelle , og de pa rtio rg an isa 
sjoner som de tilh ø re r h a r da på forsk jellig  m åte  g itt u ttry k k  for sin 
oppfatn ing  om de t som er skjedd. Sosialistisk  Forum  som er en 
sam m enslu tn ing  av de sosialistiske in te llek tuelles organisasjoner 
u tta lte  i s itt m øte 19. desem ber, a ltså  fø r eksklusjonen v a r et 
fak tum , bl. a. følgende: «Sosialistisk Forum  bek lager sen tra ls ty re ts  
v ed tak  av 21. novem ber d er partim ed lem m er sies å v ille  bli ek sk lu 
d e r t om de ikke innen  u tgangen  av å re t h a r tru k k e t seg u t  av 
s ty re t og redaksjonskom itéen  i «O rientering». Vi deler ikke alle de 
synsm åter som er kom m et til u ttry k k  i «O rientering», m en vi m ener 
d e t e r en fo ru tse tn ing  for et levende dem okrati a t m eningsforsk jell 
kan  kom m e til u ttry k k  så f r i t t  som mulig.» D et v ar Forum s u tta l
else. Sosialistisk Ju ris tfo ren in g  hadde m øte for to dager siden og 
behand le t saken. Det v ar delte  m eninger om saken  for øvrig, m en 
om  et p u n k t —  og de t som ju r is te r  fø rst og frem st er kom petente 
til å u tta le  seg om —  v ar det enighet, nem lig a t den  form elle 
fram gangsm åte  fra  pa rtie ts  side led av visse m angler. Foreningen 
u tta lte  bl. a. i en u tta le lse  som e r oversendt til d e tte  landsm øte: 
Foren ingen  m ener at ved takene  om u te lukkelse  av m edlem skap 
fo rm elt bu rd e  v æ rt av fa tte t e tte r  partilovens p a rag ra f 14, og ber 
landsm øtet g jøre d e tte  k la r t slik  a t det ikke u tad  he rsk e r tv il om 
a t det e r be tryggende saksbehand linger i in te rn e  partisak er. Den 
m est om fattende u tta le lse  er av g itt av «Sosialistisk ku ltu rlag» . Den 
er også oversendt til d e tte  landsm øtet, m en m øtet i K u ltu rlag e t fan t 
s ted  b are  for to dager siden, så den er vel ikke s irk u le rt til re p re 
sen tan tene. Jeg  skal få lov t il  å sitere  bare  de v ik tigste  avsn ittene: 

«Vi m ener a t v ed tak e t i sine konsekvenser v il kom m e i s trid  
m ed vesentlige dem okratiske prinsipper. D et m å e tte r  v å r  oppfatn ing
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sees som et u ttrykk  for et levende dem okrati a t det i vårt parti er 
et voksende behov for idédebatt og meningsbrytning. Med det store 
offisielle ansvar regjeringsm akten innebærer, kan det være vanskelig 
for partipressen å fylle dette behovet på en tilfredsstillende måte. 
En åpen fordomsfri debatt om u ten- og innenrikspolitikk også 
utenom partipressen, må derfor ikke bare tolereres, men sees som 
en aktiv interesse for vår bevegelse. Å støtte et partipolitisk uav
hengig blad som «Orientering» kan derfor ikke settes opp som et 
alternativ  til medlemskap i partiet. Den valgsituasjon landsstyrets 
vedtak stiller en rekke partifeller overfor er derfor kunstig. Den 
betyr et alvorlig sam vittighetspress som vi m ener ingen bør 
utsettes for i et parti som bygger på den dem okratiske sosialisme.» 
Og til slutt: «Vi er overbevist om at det vil gagne vårt parti innad i 
bevegelsen og utad i sym patiserende kretser om landsm øtet ville gå 
inn for en endring i det kategoriske forbud landsstyrets vedtak 
innebærer.»

Personlig er jeg stort sett enig i det resonnem ent som er kommet 
til u ttrykk  i de partilag hvor disse er medlemmer. Jeg ser det slik 
at vårt land i likhet med andre land som det er naturlig  å sam m en
likne oss med bør ha et organ som kan gi plass for en uavhengig, 
jeg hadde næ r sagt, respektløs diskusjon. P raktisk  talt alle andre 
land har det. Vi hadde det for så vidt også i et tidsskrift, «Kontakt», 
men det er gått inn.

Den gang da landsm øtet ga landsstyret dette oppdraget i 1959, 
tenkte m an seg vel kanskje at det skulle ordnes nokså fort, men 
tiden er løpt fra oss og vi står nå re tt overfor valg. E tter m itt 
skjønn så er det en god skikk å samle kreftene foran et valg, 
ikke spre dem, og så heller ta  det nødvendige oppgjøret etterpå. 
Saken kan ordnes på mange vis, men det er m itt oppdrag å gi et 
k lart voteringsgrunnlag for å gi landsm øtet en mulighet for å av
slutte saken nå, og jeg tillater meg derfor å fram sette følgende 
forslag:

«Landsmøtet ta r til etterretn ing landsstyrets og sentralsty
rets vedtak  i «Orienteringssaka». E tter de opplysninger som 
er fram komm et og den stilling saka nå står i, finner landsmøtet 
a t det for tiden ikke er tilstrekkelig grunnlag til å opprett
holde eksklusjon av de 6 partim edlem m er som er b litt utelukket 
i forbindelse med denne sak.»

Ordstyreren: Det foreligger to skriv, et fra Sosialistisk Ju ris t
forening og et fra Sosialistisk K ulturlag.
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Til D et norske A rbeiderpartis landsm øte.

U tta le lse  i anledning u te lu k k e lse  av  m e d lem m er .
Sosialistisk Ju ris tfo ren in g  h a r ta tt  im ot m elding om a t tre  av våre  

m edlem m er, b lan t disse form annen , h a r «satt seg utenfor» Det 
norske A rbeiderparti.

Vi h a r fo rs tå tt de t slik  at disse m edlem m ers u te lukke lse  henger 
sam m en m ed at de in n eh ar tillitsverv , dels i andelslaget «O rien
tering» og dels i b ladet «O rientering»s redaksjon.

I foreningen g jør det seg forsk jellige oppfa tn inger gjeldende 
om de m eninger som er kom m et fram  i «O rientering» og om den 
form  som b ladet tildels h a r valgt.

Foreningen m ener a t ved takene  om u te lukkelse  av m edlem skap 
fo rm elt bu rde  v æ rt av fa tte t e tte r  partilovens § 14 og ber lands
m øtet g jøre d e tte  k la r t slik  a t det u tad  ikke he rsk e r tv il om a t det 
er betryggende saksbehandling  i in te rn e  partisaker.

V år foren ing  ber om a t spørsm ålet om u te lukkelse  av v å re  m ed
lem m er b lir ta t t  opp på landsm øtet.

Oslo, den 7. ap ril 1961.
SO SIA LISTISK  JU RISTFO REN IN G

Bjørn  Nestor.

Til D et norske A rbeiderpartis landsm øte.
Sosialistisk K u ltu rlag  v il m ed d e tte  re tte  en inn trengende henstiL- 

ling til D et norske A rbe id erp artis  landsm øte om å ta  landssty re ts  
ved tak  i «O rienteringssaken» opp til ny  vurdering .

Vi m ener a t ved tak e t i sine konsekvenser v il kom m e i strid  
m ed vesentlige dem okratiske  prinsipper.

D et m å e tte r  v år oppfatn ing  sees som u ttry k k  fo r et levende 
dem okrati, a t det i v å r t p a rti e r e t voksende behov fo r idédebatt 
og m eningsbry tn ing . M ed det store offisielle ansvar reg je rin g s
m ak ten  innebæ rer, kan  de t væ re  vanskelig  for p artip ressen  å fylle 
d e tte  behov på en tilfredsstillende  m åte. En åpen, fordom sfri d ebatt 
om norsk  u ten rik s- og in nen rik spo litikk  —  også u tenom  p a rtip re s
sen —  bør derfo r ikke bare  to lereres, m en sees som ak tiv  interesse 
for v å r bevegelse.

Å stø tte  e t partip o litisk  uavhengig  blad  som «O rientering» kan 
derfo r ikke settes opp som et a lte rn a tiv  til m edlem skap i partie t.

Den valgsituasjon  lan dssty re ts  ved tak  s tille r en rek k e  p artik am e- 
ra te r  overfor, e r derfo r kunstig . Den b e ty r et alvorlig  sam vittig - 
hetspress som vi m ener ingen bør u tse ttes  for i et p a r ti  som 
bygger på den dem okratiske  sosialisme.
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Vi er overbevist om a t det v il gagne v å r t p a rti innad  i bevegelsen 
og u tad  i sym patiserende k re tse r om landsm øtet ville  gå inn for 
en endring  av de kategoriske fo rbud  landssty re ts  ved tak  innebæ rer. 
Ved å g jøre sin innfly telse  g jeldende også i p a rtipo litisk  uavhengige 
tiltak , tro r  vi v åre  p a rtik am era te r  nå  som før v il gå inn  for å 
frem m e p a rtie ts  og derm ed sosialism ens sak.

I denne sam m enheng re tte r  vi også en appell til landsm øtet om å 
oppheve eksklusjonen av v åre  to lagsm edlem m er —  Ola B onnevie 
og R agnar W old —  som på O slo -partie ts årsm øte 14. m ars d. å. 
b le  beslu tte t s trø k e t som m edlem m er av DNA, un d er d e tte  m øtets 
behandling  av årsm eldingen.

Ola B onnevie og R agnar W old er henholdsvis va lg t fo rm ann  og 
styrem edlem  i A /L  «O rientering». Begge h ar i m ange å r  v æ rt 
m edlem m er av A rb e id e rp a rtie t og ønsker a t de tte  m edlem skap skal 
fortse tte . K u ltu rlag e t h a r ikke  k jennskap  til a t de i s itt forhold til 
p a r tie t h a r o pp tråd t på en m åte  som b e re ttig e r eksklusjon. De h a r 
v æ rt positiv t in te ressert og ak tiv t m ed i K u ltu rlage ts  virksom het, 
og er begge for tiden  tillitsm enn  i laget.

Oslo, den 7. ap ril 1961.
SO SIA LISTISK  KULTURLAG 

Marie K rohn, 
form ann.

O rdstyrerne  foreslo forslaget til politisk  m anifest oversendt 
t il  redaksjonskom itéen  for and re  saker. Forslaget ble bifalt.

H alvdan W igaard, Oslo: P å  fo rrige landsm øte tok  jeg opp spørs
m åle t om A rbeidernes A k tie try k k eri og A rbeiderb ladet, den om 
legging av d riften  som re su lte rte  i a t arbeidernes rep resen tan te r ble 
sa tt u ten fo r s ty re t. Jeg  tro r  de t v ille  v æ re  en fordel om se n tra l
s ty re t tok  d e tte  spørsm ålet opp igjen. Vi a rbeider i landsorgan isa
sjonen og p a rtie t for a t a rbe iderne  skal væ re  rep re sen te rt i b ed rifts 
ledelsen, a t de skal læ res opp som det s tå r i program m et, for å 
kunne overta  bed riftene  for å kom m e fram  til et sosialistisk sam 
funn, og da er de t vel lite  heldig  at D et norske A rb e id erp arti i en 
stor m illionbedrift e r de fø rste  som se tte r arbeiderne  u t av s ty re t i 
bed riften  hvor de tid ligere  h a r s itte t i over 40 år, fra  de overtok 
try k k e rie t e tte r  H olterm an  K nudsen. D enne lille b ed riften  h ar 
u tv ik le t seg til en stor m illionbedrift, og jeg  tro r  de t v ille  væ re  en 
fo rdel om m an kunne kom m e tilb ak e  til den  ordningen a t arbeiderne 
—  de kom m er an takelig  fra  ca. 10 fo rsk je llige  forbund, —  ble  v ist 
den tillit a t de fikk  v æ re  m ed i s ty re t og ikke b are  i re p re se n ta n t
skapet. E nhver ve t jo  a t til e t rep resen tan tsk ap  kom m er sakene
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e tte ra t de er behand le t av de øvrige instanser. A rbeiderne  få r d e r
m ed liten  m edbestem m elsesrett. Jeg  v il henstille  til sen tra ls ty re t å 
ta  d e tte  spørsm ålet opp til n y  behandling. Jeg  kan  godt på forhånd  
m ed de t sam m e m øte de a rgum en ter som v il bli anført, at spørs
m åle t e r po litisk  ford i m an på den ene side h a r  A rbe iderb ladet og 
på den andre  side en s to rb ed rift i den store g rafiske industrien . 
M en de kan  behandles hver for seg m ed to fo rsk jellige  regnskaper. 
H vis m an er redd  for at m an sku lle  velge noen som ikke er p a r ti-  
innstilt, så behøver ikke de å væ re  m ed og behand le  «A rbeiderb la
det». S lik  som de t h a r u tv ik le t seg m ed L andsorganisasjonen  og A r
beidsgiverforeningen, så v il det ikke  v æ re  le tt for L andsorganisasjo
n en  å forlange rep resen tasjo n sre tt n å r  de t k an  vises til a t dere  h a r 
selv kaste t u t a rbe iderne  i deres egen bed rift. Jeg  tro r  også a t fo r
holdet m ellom  ledelsen og personale t v il bli bed re  om  arbeiderne  
ig jen  få r  an ledning  til å v æ re  rep resen te rt. Jeg  ta r  spørsm ålet opp 
u n d er bere tn ingens avsn itt om rep resen tasjon  da jeg  ikke finner 
noen rep re sen tan t for a rbeiderne  i sty re t.

R eiu lf S teen , sen tra ls ty re t: D et vil e tte r  m in  m ening v æ re  
m eget beklagelig  om vi på  d e tte  landsm øte sku lle  få  en g jen takelse  
av den grundige «O rienteringsdebatt»  som vi vil huske at vi hadde 
på fo rrige landsm øte. Vi skal i h v e rt fa ll v æ re  k la r  over, n å r  v i h a r 
h ø rt K arl Evang, at de t ikke e r p a rtie ts  ledende o rganer som på 
eget in itia tiv  h a r fo re ta tt de fo rføyninger som er tru ffe t overfor 
g ruppa «O rientering». D et er g jo rt e tte r  e t sam stem m ig pålegg av 
et landsm øte i D et norske A rb e id e rp a rti e tte r  en m eget grundig  og 
u tfø rlig  d eb a tt om denne saken. D et v ille  væ re  beklagelig  om vi 
skulle b ru k e  enda e t landsm øte i p a rtie t til å d rø fte  denne saken som 
fra  tid ligere  er så av k la rt, sæ rlig  se tt på bakg ru n n  av  den u tv ik ling  
som «O rientering» h a r g jennom gått i løpet av de to  å r siden v i sist 
b ehand le t saken, og som så v isst ikke ta le r  i re tn in g  av at lan d s
m øtet skal u tta le  seg m indre  sk a rp t im ot den v irksom het som 
drives av k re tsen  om kring  «O rientering» enn  landsm øtet gjorde for 
to å r siden.

Jeg  forlang te  egentlig  ordet for å snakke om noe annet som e tte r  
m in  m ening e r lan g t v ik tigere , nem lig rek ru tte rin g en  og sko lerin 
gen i arbeiderbevegelsens organisasjoner. B eretn ingsnem nda sier i 
sin innstilling  til bere tn ingen  a t AUF h a r oppnådd betydelige re su l
ta te r. T il de t er å si at vi som h a r v å r t daglige arbeid  i AUF så 
lang t fra  er fornøyd, dvs. vi e r fornøyd m ed den v ilje  v i h a r  
ku n n et reg istrere , ikke  m inst i fagbevegelsen, til å oppnå resu lta te r. 
D et a t fagbevegelsen  h a r v ist v ilje , både fagfo rbundene og L an d s
organisasjonen, ti l  å sa tse  h a r  bev ist a t det kan  oppnås resu lta te r, 
og vi m ener i a ll besk jedenhet i AU F at vi h a r m ak te t å u tn y tte
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de ressu rser som er b litt s tilt til v å r råd ighe t slik  at de er kom m et 
til n y tte  for hele arbeiderbevegelsen  og ikke m inst i den forstand  
a t de h ar g itt e t vesen tlig  b id rag  til å opprettho lde de t fa lig - 
politiske sam arbeid  som e tte r  v å r m ening er en grunnleggende fo r
u tse tn ing  for v å r v idere  fram m arsj. D et er tils trek k e lig  i denne 
sam m enheng å peke på at 6000 unge m ennesker inn til nå som et 
ledd i det faglige ungdom sarbeid  som h a r v æ rt d revet, h a r g jennom 
g å tt k o rte re  og lengre kurs. For e t s to rt f le r ta ll av disse 6000 unge 
m ennesker er d e tte  deres første v irkelige  m øte m ed arbeiderbevegel
sen b o rtse tt fra  at de h a r få tt seg ov erla tt en fagforeningsbok som 
for m ange av dem  fo rto n er seg som et garan tibevis fra  et fo r
sikringsselskap. P å  e tt om råde er vi m eget m isfornøyde m ed re k ru t
teringsarbeidet, det g je lder a rbeidet b lan t skoleungdom m en. H er h a r 
v i lang t fra  oppnådd de re su lta te r som vi anser nødvendig. H er h a r 
v å re  politiske m o tstandere  og da i sæ rdeleshet v å r hovedm otstander, 
H øyre, sa tse t enorm t. Og hvor ofte opplever vi ikke i v åre  byer a t 
sønner og dø tre  av fram tredende  p a rtife lle r u tfo lder seg i Unge 
H øyre-fo ren inger?  D et skyldes a t H øyre h a r satset enorm e ressu rser 
på d e tte  om råde, noe arbeiderbevegelsen  h ittil ikke h a r gjort. H er 
rø re r  vi ved noe av et nøkkelproblem  som også b e rø rer forholdet 
m ellom  de fagorgan iserte  a rbeidere  og de in tellek tuelle . I u n g 
dom sbevegelsen fø ler vi de t slik  a t de t e r h e lt avgjørende for u t 
viklingen, ikke m inst fordi ungdom m en nå kom m er til å gå på 
skoler så m ye lenger, a t det m å skapes et harm onisk  fellesskap 
m ellom  ungdom m en fra  arbeidsplassene og de høyere skolene. Skal 
v i m ak te  det, m å oppgaven løses i fellesskap av ungdom sbevegelsen, 
p a rtie t og fagbevegelsen.

Einar G erhardsen, sen tra ls ty re t: S en tra ls ty re t h a r bed t m eg gi 
en k o rt redegjørelse  for lan dssty re ts  behandling  av «O rien tering»- 
saken hvis den ble re is t her, hva  nå er skjedd. D et v a r på forrige 
landsm øte, i 1959, a t fo rsk jellige  rep resen tan te r re iste  saken  og fo r
lang te  a t de t ble g jo rt noe. L andsm øtet ved tok  enstem m ig følgende 
forslag: «Under henvisning til p a rag ra f 15 i p a rtie ts  lover re tte r  
landsm øtet en oppfordring  til sen tra ls ty re t om å ta  opp de spørs
m ål som er re is t om g ruppa «O rientering», og legge saken fram  
for lan d ssty re t til avgjørelse». S en tra ls ty re t sa tt lenge på saken — 
det er r ik tig  som Evang sier a t det g ikk  lang  tid  — . F ø rst i 
sep tem ber 1960, a ltså  e tte r  nesten  1% år, tok  sen tra ls ty re t saken opp. 
H vorfor v en te t en så lenge? Det som i fø rste  rekke  v a r å rsaken  til 
den ste rk e  reaksjon  på landsm øtet for to å r  siden, v a r de t l .-m a i-  
num m er «O rientering» dengang hadde g itt u t og delte  u t til lan d s
m øtets rep resen tan ter, e t num m er som innehold t en serie grove 
angrep på A rbeid erp artie t. Så h a r det åpenbart innen «O riente-
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ring» v æ rt l i t t  av en oppvask om d e tte  num m eret. F orho ldet v ar 
ia llfa ll a t i en lang  periode v a r tonen  i b ladet en annen. Og 
selv om det ikke ble d rø fte t d irek te , så vil jeg  tro  at de t v a r slik  
m ed de fleste sen tra lsty rem ed lem m er at de m ente  som så a t hvis 
nå avisen går til en om legging og fø lger en m er saklig  tone, så er det 
kansk je  ikke g runn  til å g jøre  noe. Da kan  en si at det e r skapt en 
noe annen  situasjon. M en så in n tra ff  jo  e tte r  h v e rt tilbakeslag . 
«O rientering» ble ikke bare  like ille som i det nevn te  l.-m ainum m er, 
m en verre , m ed stad ig  og delvis o n d arte te  angrep  både på A rbei
d e rp a rtie t og på fagorganisasjonen. D et g ja ld t ikke lenger b are  
u ten rik spo litikk  og fo rsvarspolitikk , de t g ja ld t nesten  alle politiske 
spørsm ål. U nder disse om stend igheter begynte  sen tra ls ty re t ig jen  å 
få påk jø r fra  m edlem m er og avdelinger u to v er lan d e t som spurte : 
S itte r dere nå og sover, e r dere  oppm erksom  på a t landsm øtet 
h a r g itt dere  et bestem t oppdrag? Så la vi saken fram  for landssty re t, 
og lan dssty re t d rø fte t saken tem m elig  g rundig  og g jorde e t ved tak  
m ed følgende konklusjon: «M edlem m er av D et norske A rb e id e rp a rti 
kan  ikke de lta  i den v irksom het som gruppa «O rientering» d riv e r 
og sam tidig  opprettho lde s itt m edlem skap i D et norske A rb e id e r
parti.» D et d reide seg h er om ak tiv  v irksom het i «O rientering». I 
novem ber b eslu tte t så sen tra ls ty re t å g jøre  de b erø rte  p a rtiav d e- 
lingene, a ltså  Oslo A rb e id e rp a rti og B æ rum  A rbe iderparti, k jen t 
m ed landssty re ts  vedtak . D et ble sagt at hvis det i d isse p a rtia v - 
delinger er m edlem m er som er m ed i redaksjonskom itéen  for 
«O rientering», så m å de før å rssk ifte t ha g itt p a rtis ty ren e  e t k la r t 
svar på hvordan  de stille r seg til lan dssty re ts  vedtak . De 6 m ed
lem m ene som det her d re ie r seg om, sv arte  alle a t de ønsket både 
å væ re  m edlem m er av D et norske A rb e id e rp a rti og fo rtse tte  sin 
ak tiv e  v irksom het i «O rientering». P å  g runn lag  av d e tte  svare t 
b u rde  de alle au tom atisk  b litt s trø k e t som m edlem m er av partie t. 
M en både fra  sen tra ls ty re ts  side, og sæ rlig  fra  Oslo A rbe iderpartis  
side, ble det fo rtsa tt a rbeidet m ed å finne en løsning slik  a t en 
m uligens kunne unngå å u te lu k k e  noen fra  p artie t. D et b le  g jo rt 
m ange forsøk på å få  til en  ordning, og m ange in teresserte  
p a rtife lle r fra  fo rsk jellig  hold m edv irket til det. M en forsøkene fø rte  
dessverre  ikke til noe. Så in n tra ff im id lertid  en ny situasjon ved at 
3 av «O rientering»s m edlem m er, G u tto rm  Gjessing, S igurd  H ølm e- 
bakk  og P er M auseth g jennom  en  annonse i «Dagbladet» og 
«O rientering» kunng jo rde  p lanen  om å danne e t n y tt p arti. I «O rien
tering» skrev  F in n  G ustavsen i den forbindelse en leder om at vi, 
altså  «O rientering», tid lig e re  h ar v æ rt m ot ny  partidannelse , m en 
at s ituasjonen  nå  er slik  a t vi ikke bare  fo rs tå r de t in itia tiv  som er
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ta tt , m en også m ener a t det rep resen te re r e t positiv t tre k k  overfor 
de po litiske p a rtie r  som skal ha landsm øter i vår.

I s lu tten  av a rtik k e len  he t de t videre: «Den —  de t er g enera l
forsam lingen  i «O rientering» —  fin n er sted  e tte ra t D N A -landsm øtet 
h a r skap t den  nødvendige avklaring . D et foreligger a llerede  forslag 
fra  andelshavere om a t «O rientering» skal gå ak tiv t inn for ny 
partidannelse.»  Så tok  s ty re t i Oslo A rb e id e rp a rti saken opp på 
d e tte  grunn laget, og på den b akgrunn  b le  så F inn  G ustavsen m eddelt 
a t h an  ikke  lenger k u n n e  b e trak tes  som m edlem  av p artie t. Oslo
p a r tie t sk rev  i m ars i å r til P e r  A avatsm ark , R agnvald  W old og 
Ola B onnevie følgende: «Oslo A rbe id erp artis  s ty re  m ener de t er 
nødvendig for den  v idere  behandling  av den såkalte  « O rientering» s- 
saken å v ite  d in  stilling  til red ak tø r G ustavsens led e ra rtik k e l i 
b ladet «O rientering» om n y tt parti. Spørsm ålet om dannelsen  av et 
n y tt p a r ti  og tru se len  overfor landsm øtet e r e tte r  v år oppfatn ing  så 
a lvorlig  a t vi snarest m å be om å få v ite  din stilling  til a rtikkelen . 
Vi hadde v en te t a t du som partim ed lem  og som ansvarlig  for 
u tg ivelsen  av b ladet «O rientering» hadde ta t t  åpen avstand  fra  
tru se len  om å danne e t n y tt p a r ti  og a t d e tte  skal b ru k es som 
en tru se l overfor p a rtie ts  landsm øte. D ette h a r ikke skjedd. D et 
er derfo r p a r tis ty re t g je rne  vil ha svar på d e tte  konkre te  spørsm ål.» 
4— 5 dager senere  fikk  så O slo -partie t svar fra  Ola B onnevie som 
sv arte  på vegne av alle 5. H an u tta lte  sin forbauselse over a t Oslo 
A rbe id erp artis  s ty re  m ente  å ha r e t t  til å k reve dem  til  regnskap. 
D et er p a rtie ts  ledelse, som u n d ers tø tte t av Oslo A rbe iderparti, 
sa tte  sp litte lsen  i gang og som m å bæ re  ansvaret. Den om talte  
leder går ikke inn  for e t n y tt p arti, h e te r det videre, og til s lu tt 
b er Ola B onnevie om at det b lir  o rd n e t m ed m edlem skapet til 
K n u t Løfsnes. H an  v a r i m ellom tiden sa tt u ten fo r B æ rum  A rb e i
derparti. E tte r  d e tte  sv are t h a r Oslo A rb e id e rp a rti g jennom  sitt 
rep resen tan tsk ap  b eslu tte t a t også de m edlem m ene det h er d re ie r 
seg om, skal b e trak tes  som u ttrå d t av p artie t. D et g ikk altså  nesten  
to å r e tte r  landsm øteved taket før de t ble effek tuert. Jeg  m å fo r
svare  sen tra ls ty re t her. Vi g jorde det i god m ening, vi h åpet at 
k an sk je  v ille  de t gli over, så vi slapp å g jøre  noe i de t hele ta tt. 
Og de t v ille  sen tra ls ty re t helst. Da det v iste  seg a t det ikke holdt, 
så v ille  en gjøre  e t forsøk på å finne  fram  til en ordning på et annet 
g runnlag , skape en noe annen situasjon. En g jorde m ange forsøk 
på det, m ange kon feranser og fo rhand linger, m en de t g ikk altså  ikke. 
Og så kom m er da endelig  den  nye situasjon m ed p lanene om e t n y tt 
p a r ti  som g jo rde det nødvendig  for sen tra ls ty re t og de and re  p a r ti
organene å få  en avklaring . N atu rligv is kan  det drives en hel 
del p rosedyre om en sak som denne. D et g je lder for de fleste  av oss
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at vi ikke  lik e r å kom m e i den  situasjon  å m å tte  se tte  folk u tenfor 
p artie t, sæ rlig  n å r folk sier a t de g je rne  vil v æ re  der. P å  den annen 
side kan  en jo også spørre  seg selv om hvorfor disse folkene så 
g jerne  vil v æ re  i e t p a rti som de er uenig  i, så lan g t en kan  døm m e 
på g runn lag  av «O rientering», nesten  på alle om råder. E ller for å si 
de t slik  en p a rtife lle  sa de t i O slo -partie ts  rep resen tan tskap : 
«O rientering» e r uenig  m ed A rb e id e rp a rtie t i alle saker u n n ta tt  det 
a t v i ikke skal ha  a tom våpen på norsk  om råde. N år det g jelder 
fø rste  delen av det forslaget Evang h a r sa tt fram', så er jo  den 
grei. D et v a r jo  det sen tra ls ty re t m ente  landsm øtet bu rde  gjøre: 
å ta  til e tte rre tn in g  det sen tra l-  og lan d ssty re t og pa rtien e  i Oslo og 
B æ rum  h ar g jort. N år det g jelder den and re  delen av det, m å jeg  si 
a t jeg  vanskelig  kan  se a t landsm øtet kan  ved ta  de t slik  de t fo re 
ligger. Om det kan  væ re  e t g runn lag  fo r å sende det til redaksjons- 
kom itéen slik  at de kan  se på det, skal jeg  ikke ha  sagt noe om.

La m eg til s lu tt få si, for a t de t ikke skal v æ re  noen u k la rh e t på 
det punk t: det h a r selvsagt hverken  for fo rrige  landsm øte, for 
lan d ssty re t e lle r sen tra ls ty re t v æ rt m eningen å g jøre noe fo r å 
h in d re  fri m eningsutveksling  i p artie t. Jeg  syns alle  de som er m ed 
på v åre  tillitsm annsm øter og ellers hvor de t d rø ftes saker i d e tte  
p artie t, e r fu llstend ig  k la r  over a t det e r in te t v i h e ller ønsker enn 
fri, åpen m eningsutveksling. M en fra  de t og til å gi u t en avis som 
regelm essig siteres i aviser som tilh ø re r v å re  borgerlige m o tstandere  
og alltid  m ot p artie t, ja  til det er de t e t tem m elig  d rø y t sk ritt.

Finn A ndersen , Oslo: D et siste G erhardsen  v a r inne på forsøkte  
jeg å hevde i Oslo A rbeid erp artis  rep resen tan tsk ap  da denne saken 
ble behandlet. Jeg  søkte å h in d re  den sp litte lsen  som delvis er p å 
begynt og som vi håper å kunne elim inere på d e tte  landsm øte. Jeg  
k ritise rte  dengang og også h er den behandlingsm åten  som er n y tte t. 
I lik h e t m ed Evang vil jeg  henvise til p a rag ra f 14 hvor det ikke nå 
lenger h e te r eksk lusjon  e lle r suspensjon, m en a t m an er sa tt u ten fo r 
u ten  a t de lag som disse karen e  e r m edlem m er av fikk  m ulighet for 
å u tta le  seg før e tte ra t de t v a r skjedd. Ikke  alle  i denne forsam ling 
k jen n er denne saken like godt, derfo r e r det vanskelig  å d isku tere  
den, m en jeg  m ener a t de t her er b egått en overile t handling  som 
h a r fø rt til svekkelse u te  i d istrik tene , i p a rtilag  og ikke å fo r
glem m e i fagforeninger. D et v a r en oppe h e r og snakket om sam 
arb e id e t m ellom  p a rtie t og fagbevegelsen, og n å r  R eiulf S teen  fra  
AUF ikke  hadde regne t m ed a t denne saken v ille  kom m e opp 
igjen, så sk jønner ikke jeg  hvordan  han  kan  si s lik t a ll den tid  
denne saken  h ar v æ rt e t av hovedargum entene m ot p a rtie t. D et e r å 
håpe at de som sym patiserer m ed disse karen e  vil kom m e tilbake  
til oss. D et forslaget som Evang h ar lag t fram , er jeg  ikke h e lt enig
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i og for øvrig er jeg heller ikke enig i det andre han siterte, heller 
ikke i alt som «Orientering» har skrevet eller kommer til å skrive. 
(M unterhet). Men en ting m ener jeg bør gjøres: Landsmøtet bør ta 
in itiativet til en forsoning. Vi bør åpne døren for de som vil stå i 
partiet. Jeg foreslår derfor: «Landsmøtet har m erket seg de vedtak 
landsstyret og sentralstyret har gjort til nå i «Orientering»-saken. 
Landsm øtet sender saken tilbake til landsstyret med anmodning 
om å søke å finne en løsning slik at de partim edlem m er som er blitt 
utelukket, men som ønsker å fortsette sitt medlemskap i partiet, kan 
få komme tilbake.» Jeg ber om at dette blir oversendt redaksjons- 
komitéen.

Det ble gjort.
Trygve Bull, Oslo: Det har i den offentlige debatt væ rt sagt at 

det vitner om m anglende rommelighet og sans for fri tanke og fritt 
ord at man i et politisk parti setter meninger, setter mennesker 
utenfor. Jeg kan ikke være enig i det. Det må stå et politisk parti 
fr itt å sette utenfor folk som enten offentlig agiterer mot det som 
oppfattes som sentrale program saker eller som i den offentlige dis
kusjon bruker et usømmelig språk eller re tte r personlige angrep 
på partifeller. Men når det er klokt å bruke en slik selvfølgelig 
rett, det er et annet spørsmål. Og når jeg skal vurdere dette, som 
jeg ikke vil ta opp til noen bred debatt, så tror jeg man skal være 
klar over — alle de feil og skavanker som «Orientering»s skrivem åte 
har lidd under ta tt i betraktning — at når det blir meningsforskjell 
om spørsmål som føles som fundam entale livsspørsmål, så blir føl
elsene engasjert. Og jeg tror nok de har væ rt engasjert på begge 
sider selv om «Orientering» vel er den part som har brukt de 
sterkeste og minst overveide u ttrykk  mange ganger. Spesielt vil jeg 
nevne de personlige angrep utenriksm inisteren har væ rt gjenstand 
for. Det er all grunn til å ta avstand fra dem, likegyldig hvilken 
oppfatning man har om utenrikspolitikk. Gjennom partiform annens 
innlegg, som var preget av en beundringsverdig forsonlig tone og 
som jeg langt på vei er enig i, kom det fram  som en bebreidelse 
mot disse folkene i «Orientering» at de var uenig i en hel rekke ting. 
Ja, er det ikke slik ofte at når man i et parti befinner seg på en 
fløy, enten det er til høyre eller venstre, så ser m an det ofte slik 
at det ikke bare er i én sak roret bør legges om, men gjerne 
flere. De er jo ikke uenig i de sosialistiske grunnprinsipper. De 
m ener at de bør fremmes med sosialisering i gammel forstand. Jeg 
er slett ikke enig med «Orientering» på dette punkt, der deler jeg 
helt og fu llt partiform annens opplegg som han har gitt u ttrykk  for 
i dag. Når det gjelder utenrikspolitikken og til dels forsvarspolitiske 
problemer, så er jeg delvis enig med «Orientering» selv om jeg har
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m åtte t bek lage skrivem åten . M en n å r  det g jelder m åten  en slik  
diskusjon skal føres på, så m ener jeg at de t e r av den stø rste  
betydning , sæ rlig  for e t s to rt p a r ti  som s itte r  m ed ansvare t fo r et 
h e lt land, a t det e r g å tt fram  e tte r  he lt k la re  re tn in g slin je r og at 
alle  ram m es lik t. Jeg  kan  ikke innse at m an h a r h a tt en h e lt heldig 
hånd  i denne saken  he lt fo rm elt. Jeg  h a r lyst til å nevne den 
beskyldningen  som kom  i «F ritt Slag». D et er ikke  noe offisielt 
organ selvfølgelig, m en s tå r likevel så sen tra lt a t d e t e r v e rd t 
å nevne, for det h a r også v æ rt b ru k t så m ye underhånden , nem lig 
at fle re  av de personer det her g je lder h a r s tå tt m er e ller m indre 
u n d er kon tro ll og m o tta tt o rd re  en ten  av kom m unister i h jem lande t 
e lle r i Ø st-T yskland., D et er en m eget d røy  beskyldning. D en g ren 
ser nesten  til landsfo rræ deri. N å er det selvsagt ikke  noe i veien 
for a t beskyldningen kan  v æ re  rik tig . M en er en sånn beskyldning 
rik tig , så m å den bevises. H vis den  ikke k an  bevises, så m å den  ikke 
fram settes. Jeg  h a r n ev n t d e tte  som et eksem pel på  a t det også 
fra  den annen side e r b ru k t ting  som de t k an  væ re  g ru n n  til å se tte  
fingeren på. Nå sa G erhardsen  —  og jeg  er he lt enig m ed ham  —  
a t denne sak nå  er sk jøvet over på det konkre te  p lan : spørsm ålet 
om hvordan  m an stille r seg til et n y tt p arti. D et er b litt k je rn e 
p u n k te t, de t e r b litt prøvestenen, også i de siste  eksklusjoner. Men 
derm ed er jo hele saken på en m åte avk lare t. Disse fo lkene i «O rien
tering» vil i løpet av de næ rm este  dager bli s tilt overfor et valg. 
H vordan  stille r dere  dere  til de t nye p a rti?  G år dere  im ot de t eller 
inn  for det? D ette valg  m å de treffe . Og på g runn lag  av de t valg  
som disse folkene der tre ffe r, så m ener jeg  a t partiin stan sen e  h a r 
anledning, ja  de m å  v u rd e re  saken på n y tt. Selv om  h e r er fram lag t 
to  forslag fra  før av, så h ar jeg lyst til å p resisere  m itt s tan d p u n k t 
om hvordan  jeg m ener denne saken kan  hånd te res u ten  at de t i 
og fo r seg kom m er k r itik k  m ot a t p a rtie t h er h a r reagert. Jeg  
fo reslår derfor: «Landsm øtet ta r  sen tra ls ty re ts  b e re tn ing  om
«O rienteringssaken» til e tte rre tn in g . L andsm øtet deler fu llt u t  det 
syn a t holdningen til dannelsen  av n y tt p a r ti  er avgjørende for 
om m an kan  b e trak tes  som m edlem m er av D et norske A rbe iderparti. 
L andsm øtet går derfo r u t fra  a t dersom  in te t n y tt p a r ti  b lir  s tifte t 
e lle r dersom  tillitsm ennene i «O rientering» ta r  k la r t avstand  fra  et 
s lik t parti, v il lan d ssty re t kunne lem pe s itt v ed tak  i sam svar med 
den  nye situasjon slik  a t enhver sp litte lse  av arbeiderbevegelsens 
k re fte r  kan  unngås, og slik  a t vi kan  få  en sam let oppslu tn ing  om D et 
norske  A rb e id e rp a rti ved  høstens stortingsvalg.»

Einar S trand , Oslo: Jeg  m å erk læ re  m ed enig m ed R eiu lf S teen 
i a t det ikke sku lle  v æ rt nødvendig m ed en ny d eb a tt om «O rien
tering». Forrige  landsm øte ga jo  lan d ssty re t i henhold  til p a rag ra f
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15 i p a rtiloven  fu llm ak t til å avgjøre saken. E gentlig  hadde jeg  
m en t å p å ta le  a t sen tra ls ty re t v en te t så lenge m ed å tre ffe  en av 
gjørelse, m en e tte r  den redegjørelse  p a rtifo rm annen  her h a r gitt, og 
da jeg  selv i O slo -partie ts rep resen tan tsk ap  h a r v æ rt m ed på å følge 
saken  opp, er jeg  kom m et til a t de t e r form ildende om stendig
h e te r  for sen tra ls ty re ts  handlem åte. Forrige  landsm øtes fo ru tse tn ing  
v a r vel en forhåpning  om at d e tte  v ille  d riv e  over. Både p a rtifo r
m annen  og and re  i pa rtie ts  ledelse h ar v æ rt m eget tålm odige ved 
ikke  å k rev e  en avgjørelse  på et tid ligere  tid spunk t e tte r  det som 
h a r  s tå tt i «O rientering» i den tiden  som er gått. Evang henviste 
til a t ju ris ten e  m ente  a t saken sku lle  v æ rt behand le t i henhold  til 
p a rag ra f 14. Ju r is te r  er jo  b ra  å ha, m en jeg  vil jo håpe a t de t ikke 
er de som skal bestem m e hvordan  pa rtie ts  lover skal tolkes. 
D et tilligger pa rtie ts  organer. Og nå h a r jo pa rtie ts  høyeste 
m yndighet bestem t a t d e tte  skal behandles e tte r  p a rag ra f 15. Den sier 
at p a r tie t ikke kan  tilla te  o rgan iserte  frak sjo n er som h a r til oppgave 
å arbeide  m ot p a rtie t og ved tak  i partie t. Selv ikke m edlem m ene av 
redaksjonskom iteen  i «O rientering» kan  væ re  uenig i a t b ladet m o t
arbe ider p artie t. D et s tå r v idere  i p arag rafens p u n k t 2 a t det er 
u foren lig  m ed m edlem skap i p a rtie t å væ re  m edlem  av en o rgan isa
sjon som i sin v irksom het arbe ider m ot p a rtie t e ller ved valg  
arbe ider m ot pa rtie ts  k an d id a te r og å gi økonom isk b id rag  til e lle r 
på  annen m åte  stø tte  p a rtie r  e ller o rganisasjoner som arbeider m ot 
D et norske A rbeiderparti. Sku lle  de personer de t her g jelder v æ rt 
behand le t e tte r  p a rag ra f 14, om suspensjon eller eksklusjon, så m å tte  
de b litt ek sk ludert for politisk  uredelighet. Det er po litisk  uredelig , 
n å r  m an ikke  n å r  fram  m ed sine synspunk ter i organisasjonens 
instanser, å gå hen og danne fraksjoner for å frem m e sine syns
p un k ter. E nhver organisasjon m å følge en slik  re tn ingslin je , og 
ganske spesielt et politisk  parti. P artifo rm an n en  henv iste  til den 
stem ning som oppsto under fo rrige  landsm øte da «O rientering»s 
1. m ai-num m er ble delt u t. Jeg  sa tt på ga lle rie t dengang og hø rte  
stem ningen. M en den v a r ikke m indre  fo rb itre t på O slo-benken da 
v i fik k  lese hva som finnes på side 9 i det num m er av «O rientering» 
som er de lt u t un d er d e tte  landsm øte, og hvor det innbys til stiftelse 
av  et n y tt parti. D et kan  ikke v æ re  nødvendig å sende B ulls forslag 
til redaksjonskom itéen  e tte r  dette . H er d istribueres en henstilling  til 
d e ltak e rn e  på d e tte  m øte om å gi u ttry k k  for hvorv id t de m ener det 
bør dannes et n y tt p a r ti  e ller ikke. D et kan  bare  oppfattes som en 
d irek te  oppfordring til å gå inn  for det. D et er k la r t som dagen at 
d e tte  er et anslag m ot p artie t. Jeg  kan  ikke sk jønne annet enn at vi 
h er k an  v ed ta  godkjenning av beretn ingen . T il s lu tt en m erknad  til 
beretn ingens side 20 og 21 hvor det bl. a. s tå r a t jeg er m edlem  av
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en kom ité som er oppnevnt for å v u rd e re  arbeiderbevegelsens 
stilling  på V estlandet og Sørlandet. Jeg  e r in te ressert i a t denne 
kom ité kom m er i arbeid.

K arl Evang, Oslo: I en sak som denne h a r na tu rlig v is  følelsene 
le tt  fo r å kom m e i kok, m en s to rt se tt h a r  jo  innleggene h er v æ rt 
m eget saklige. P o litisk  se tt k jennetegnes jo  den foreliggende s itu a 
sjon ved a t d e tte  o rganet som m an kan  like  e ller ikke like, og hvor 
en rek k e  p artim ed lem m er h a r d e lta tt i a rbeidet g jennom  8 år, ikke 
burde b li g jenstand  for u tren sk in g  um id d elb art fo ran  et fo r p a rtie t 
k ritisk  valg. D et er ingen sæ rlig  g runn  til å rippe  opp i det som er 
skjedd. Jeg  re sp ek te re r fu llt u t de m otiver som p artifo rm annen  
h a r nevnt. M en de t er et fak tu m  at det e r denne situasjon  v i s tå r i, 
og da m ener jeg  a t vi bør la  p restis jen  falle. D ette  er e t p a rtip o li
tisk  uavhengig  organ, og m an gjør seg skyldig  i sam m e m isforståelse 
som siste ta le r. H an  leste  opp noe av «O rientering» som e r en 
k jøp t annonse og som overhodet ikke  s tå r for b ladets regning. Den 
artikke len  om valget som ga g ru n n lag e t fo r spørsm ålene ti l  p a r ti
fellene og som G erhardsen  nevnte , begynner slik: «Mange h a r spurt: 
hvordan  stille r «O rientering» seg til de t u tsp ill i re tn in g  av e t n y tt 
p a rti som er g jo rt i annonser og i S igurd  H ølm ebakks a rtik k e l for 
egen regning i fo rrige num m er? Og så kom m er det fundam en ta le  i 
svaret: «O rientering» er ikke engasje rt i saken. Nå kan  m an 
spørre: hvorfor h a r så «O rientering» e ller de p a rtife lle r som arbeider 
i b lade t ikke ta t t  avstand  fra  partidannelsen?  G runnen  er ganske 
enkelt den at s ty re t og redaksjonskom itéen  fan t at m an  ikke bu rde  
d rø fte  d e tte  spørsm ål i b ladets spalter, m en a t m an  b u rd e  v en te  ti l  
generalforsam lingen. D erved er det k ansk je  y tte rlig e re  skap t m is
forståelser. Jeg  vil spørre  denne forsam ling: E r de t noen h er som 
for alvor tro r at alvorlige p a rtife lle r som h a r  s tå tt tils lu tte t 
arbeiderbevegelsen  fra  de kunne ten k e  politisk, h a r  sa tt seg i de 
ubehageligheter som det m edfører å arbeide i «O rientering», fordi 
de v ille  skade d e tte  p arti?  V ille det ikke  ligge n æ rm ere  å tro  a t de 
h a r g jo rt det i den beste hensik t for å s ty rk e  d e tte  p a rti, fo r å væ re  
et oppsam lingsorgan fo r de m ange in te llek tu e lle  som k ansk je  n e t t 
opp på g runn lag  av sin u tdannelse  så å si e r o p p d ra tt til tv isinn, 
ti l  å se tingene fra  alle  sider, til å k ran g le  og sk jenne og herje. 
Og om dere  skulle fo rlange av alle partim ed lem m er a t de skulle 
e rk læ re  seg 100 p rosen t enig i de t som s tå r i «A rbeiderbladet», hvor 
m ange ville  da bli ig jen  i partie t. Om m an sku lle  fo rlange a t v i i 
forhold til s ta tsk irken , i forhold  til de t økonom iske dem okrati sku lle 
forlange re tt- tro e n h e t i v å r t p a r ti  som i dag rom m er f ra  de t y tte rs te  
v en stre  til det y tte rs te  høyre —  vi er jo  e t m asseparti —  vi 
kan  overhodet ikke  i e t s lik t m asseparti dy rke  re tt- tro e n h e t. D et er
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rester fra  det kommunistiske kaderpartiet som vi for lengst har 
frig jort oss fra. Det er romslighet som trengs nå. Det er få som er 
ekskludert, men jeg kan forsikre dere etter den overveldende og for 
oss helt uventede sympatitilkjennegivelse som kom «Orientering» 
imøte, så er dette b litt en sak som, hvis man ikke håndterer den 
forsiktig, kan komme til å virke som et slag i ansiktet på svært 
mange intellektuelle her i landet. Jeg vil be redaksjonskomitéen 
nøye overveie de tre  forslag som er innkommet. Jeg har selv ikke 
sterke fornemmelser i noen retning. Hovedsaken er at man her 
håndterer saken slik at en ikke fastlegger en u re tt som etter min 
mening er begått, og en politisk uforstandighet like før en for vårt 
parti avgjørende situasjon.

Strek ble satt for de inntegnete talere.
Aksel W. FenstacL, Østfold: Jeg vil ikke beskjeftige meg med 

«Orientering», men organisasjonsarbeidet, spesielt funksjonærspørs- 
målet, hvor jeg m ener vi må sette mye større k raft inn. Vi har laget 
noen gode brosjyrer, men det ser ikke u t til at de har skapt 
gjenklang i avdelingene våre. Vi m øter fortsatt det kunstige skille 
på arbeidsplassene mellom arbeidere og funksjonæ rer som vi for 
lengst skulle væ rt ferdig med. Jeg vil be landsmøtets deltakere å 
gjøre sitt for at vi kan få fjernet dette skille. Noe slikt skille eksi
sterer ikke lenger, iallfall ikke på det økonomiske område og knapt 
heller på det kulturelle og sosiale. Alle er vi lønnstakere. Selvsagt 
har vi også i vår krets frie yrker, men det er jo særlig m otsetningen 
funksjonær arbeider som har oppptatt sinnene. Utviklingen 
går i retning av stadig flere og flere funksjonærer. P artie t må derfor 
gjøre noe for å samle denne gruppa under sine vinger. Bare på 
den m åten kan vi bli i stand til å føre vår politikk videre. Vi må 
jo ha flertalle t med oss. Da må vi ha funksjonærene med oss, og de 
m å føle at de b lir vel m ottatt. Jeg har nemlig et inntrykk av at de 
ikke alltid blir sett på som gode arbeidskam erater. Man skiller 
mellom arbeidsstedet. Når man sier arbeidsplassen, så m ener man 
dreiebenken på et verksted, men bak disken og kontorpulten, er 
liksom ikke noen vanlig arbeidsplass. Dette hører man også når det 
skal stilles representanter på bystyrelister og ved stortingsvalg. Det 
e r om å gjøre å få folk fra  arbeidsplassen, sier de, og dermed menes 
de som arbeider i et verksted. Men arbeidsplassen er jo et langt v i
dere begrep. Skal vi føle at vi står sammen, må vi ikke ha denne 
innsnevringen. Jeg vil derfor be om at det arbeid som var på
begynt og hvor vi hadde en spesiell sekretær, blir fortsatt og lar 
funksjonærene forstå at vårt parti også er deres parti.

Trygve Bratteli, sentralstyret: Jeg hadde egentlig ikke tenkt å ta 
ordet i denne «Orienteringssaken» igjen idet jeg for så vidt er
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enig m ed dem  som h ar sagt a t de t ikke bør væ re  nødvendig  m ed 
noen bred  diskusjon på d e tte  landsm øte. M en e tte r  det som e r sagt, 
og sæ rlig  e tte r  det Evang sa sist her, så syns jeg  det likevel er rik tig  
å føye noen få ord til debatten . N år en g jør d e tte  ti l  bare e t 
fo rm elt spørsm ål om fram gangsm åter osv., så v il en jo  le tt  stille  seg 
på siden av det som h er h a r v æ rt saken  i hele den tid  gruppa 
«O rientering» og o rganet h ar eksistert. N år en skal v u rd e re  en v irk 
som het av denne k a rak te r, så kan  det selvfølgelig v æ re  av  interesse 
å v ite  hv ilke fo ru tse tn in g er de hadde som opprinnelig  sa tte  den 
i gang. Nå er de t vel så a t d e tte  b ladet ikke b le sa tt i v e rk  
e tte ra t «K ontakt» ble nedlagt. D et eksisterte  en periode side ved 
side, så det v a r a ltså  ikke nedleggelsen  av d eb a tto rgane t «Kontakt» 
som fø rte  til a t d e tte  nye organet ble sa tt i gang. M en e tte ra t så 
m ange å r  er g å tt så k an  en jo  v u rd e re  v irksom hetens k a ra k te r  e tte r  
de v irk n in g er den h a r h a tt som er ganske åpenbare, og det e r der 
det alvorlige ligger. E tte r m in m ening vil det ikke tjen e  noen god 
hensik t om d e tte  landsm øte g jorde et e lle r annet v ed tak  som lot 
det v æ re  fo rtsa tt u k la rh e t om p artie ts  s tan d p u n k t til en frak sjo n s
v irksom het av denne k a rak te r. N ettopp m ed sik te på valget er p a rtie t 
ikke t je n t med å la  det væ re  noen u k la rh e t på d e tte  punk t. For hva 
er de m est iøyenfallende f ru k te r  av den v irksom het som h er h ar 
v æ rt d reve t i en lang  å rrek k e  i re lasjon  til den gruppe Evang 
nevnte, de in te llek tuelle?  Jeg  m å d er ta  e t bestem t forbehold  som 
m ange in te llek tue lle  h a r  bedt m eg om å ta  i de å ren e  denne deba tten  
h a r pågått, og det er a t en ikke  u ten  v idere  slår in te llek tu e lle  i 
h a rtk o rn  m ed gruppa «O rientering». Vi h a r m ange u tm erk e te  
in te llek tue lle  og akadem ikere  ru n d t om i lan d e t som arbe ider i 
p a r tie t som alle  andre  p a rtife lle r og som ikke d e lta r  i g ruppa 
«O rientering», de e r tv e r t im ot dyp t uenig  i dens v irksom het. Og hva 
h a r da v irkn ingen  v æ rt av gruppa «O rien tering»s v irk som het i de 
k re tse r den h a r  få tt un d er sin innfly telse? Vi ser de t k la re s t i re lasjon  
til en del av studentene. D et den  h a r fø rt til, e r en fu llstend ig  
forg iftn ing  av forholdet m ellom  en del unge akadem ikere  og D et 
norske A rbeiderparti. U nder alle  om stendigheter vil D et norske 
A rb e id e rp a rti få  et svare  strev  m ed å bringe denne forg iftn ing  
u t av den politiske atm osfæ re. Jeg  kan  vanskelig  sk jønne at en 
k lok m ann som Evang som h a r v æ rt m ed så lenge, ikke ser 
nettopp  disse b itre  f ru k te r  av den  v irksom heten  som h er h a r  v æ rt 
d reve t så lenge. Ingen  e r tje n t m ed a t det skal v æ re  u k la rh e t om 
p a rtie ts  v u rd erin g  av en v irksom het av denne k a rak te r. N år de t 
e llers g je lder p a rtie ts  stilling  til m edlem m er hvor de enn  kom m er fra , 
vil jeg  g je rne  få  u n d e rs trek e  det som både lan d ssty re t og se n tra l
s ty re t h a r  g jen ta tt gang på gang, og som vi også g jen tok  i e t b rev  til
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en  del av g ruppa «O rien tering»s m edlem m er, hvor det s tår: S en
tra ls ty re t appellerer til de i g ruppa «O rientering» som k jen n er seg 
h jem m e i norsk  arbeiderbevegelse  om å opphøre m ed sin ak tive 
v irksom het i g ruppa «O rientering» og fo rtse tte  s itt m edlem skap i 
D et norske A rb e id e rp a rti hvor det a lltid  vil væ re  rom  for m enings- 
b ry tn inger. D et er k la r t fo r enhver som v il v ite  det, i og u tenfo r 
«O rientering», og jeg  skulle tro  de t e r oppfatn ingen  til h v e r eneste 
rep re sen tan t på  d e tte  landsm øte, hver den som føler seg h jem m e i 
D et norske A rb e id e rp a rti e r og v il fo rtsa tt v æ re  velkom m en til å 
de lta  i v å r t  arbeid. F o ru tse tn ingene for det er jo  san t å si ikke  så 
fo rferdelig  innvik lete. Enhver, han  væ re  seg akadem iker, k ropps
a rb e id er e ller hva  det kan  væ re, som k jen n er seg h jem m e i p a r tie t 
og v il v æ re  m ed i dets arbeid , ve t a t de t er å aksep tere  e t m edlem 
skap på vanlig  m åte, de t e r å aksep tere  p a rtie ts  r e t t  til å v ed ta  p ro 
g ram m er, til å trek k e  opp re tn in g s lin je r og de t e r ikke m inst i s itt 
daglige a rbeid  å skape godvilje for de t p a r ti  en sier seg å høre 
h jem m e i og ikke å skape uv ilje  m ot det.

D ebatten  v a r derm ed avslu tte t. O rdsty re ren  gjenga de fo relig 
gende forslag. Odd Isaksens ko rrigering  ble ta t t  ti l  underre tn ing . De 
t re  fo rslag  i «O rienteringssaken» b le  oversendt redaksjonskom i- 
téen  fo r and re  saker. Innstillingen  fra  bere tn ings- og pro toko ll- 
kom itéen  ble enstem m ig bifalt.

A lfred  Nilsen, fo rm annen  i revisjonsnem nda, re fe re rte  følgende 
innberetn ing :

R evisjonsnem ndas beretn ing og økonom iske oversikt.
P artie ts  regnskaper forelegges ikke  landsm øtet. I henhold  til 

p a rtie ts  lover §§ 6 og 7 er de t lan d ssty re t som slu ttb eh an d le r 
regnskapene. I s tede t skal rev isjonsnem nda forelegge landsm øtet 
sin innbere tn ing  m ed oversik t over p a rtie ts  økonom iske stilling.

Ordstyreren:  R evisjonsnem ndas innbere tn ing  er ta t t  til e t te r 
re tn ing . R epresen tan ten  for v å r t finske b ro derparti, K aarlo  P itsink i, 
e r nå  kom m et til stede. Vi ønsker ham  h je rte lig  velkom m en.

Finsk h ilsn ingsta le .
Pitsinki  h ilste  landsm øtet m ed denne ta le : P artik am era te r! Jeg  

kom m er m ed en hilsen  til dere  f ra  de t sosialdem okratiske p a r ti i 
F in land  og ønsker landsm øtet fram gang  i arbeidet. D et er ikke 
tom m e frase r n å r  jeg  u n d e rs trek e r a t v i i F in land  fø lger D et norske 
A rbe id erp artis  fram gangsrike  v irksom het m ed den a lle r stø rste  
sym pati og beundring . D enne v å r innstilling  er b li t t  y tte rlig e re  
fo rs te rk e t e tte ra t vi i de senere å r  h a r m å tte t føre v å r kam p under
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ek strao rd in æ re  forhold. I det siste h a r vi i v å rt lan d  ku n n e t reg is t
re re  en rek k e  fram sk ritt på det sosiale om råde. Vi h a r g jennom 
fø rt 4 ukers ferie, inn fø rt a rbeidsløysetrygd  og forhøyd b a rn eb i
dragene og folkepensjonene. M en de t h a r ikke lykkes å endre våre  
vanskeligste  politiske m isforhold. I v å r t parlam en ta risk e  liv  er det 
frem deles unorm ale forhold. D et stø rste  borgerlige p a r ti i v å rt land  
som ikke rep resen te re r m er enn en knapp  fje rd e p a rt i R iksdagen, 
h a r m onopolisert reg jeringsm ak ten  for egen regning. Den n åv æ 
ren d e  m inorite tsreg je ring  h a r s itte t ved m ak ten  i over to  å r i suve
ren  fo rak t overfor alle m istillitsvo ta  den h ar få tt i denne tid . R egje
rin g sp artie t m o tiverer denne sin stedige fastk lam ring  ved reg je 
ringsm akten  m ed a t det av u ten rik spo litiske  g ru n n er ikke er m ulig  å 
danne noen annen  reg jering . D et er tre  å rsak er til den unorm ale  
innenrikspo litiske situasjon. Den fø rste  h a r tilk n y tn in g  til  u te n rik s 
politikken. Ved siden av kom m unistene h a r e t p a r andre  p a rtie r  
i F in land  in n ta tt de t s tan d p u n k t a t det sosia ldem okratiske p a r ti 
på g runn  av Sovjetunionens holdning ikke kan  kom m e på ta le  som 
reg jeringsparti. Den and re  å rsak  er a t a rb e id e rrep resen tan ten e  i 
R iksdagen nå  er enda m er sp litte t enn  før. D en tred je  å rsak  ti l  v åre  
unorm ale  p a rlam en ta risk e  forhold  ligger i a t vi tap te  ved det siste 
presidentvalg .

Jeg  kom m er altså  ikke m ed noe gledesbudskap fra  F in land , m en 
jeg  kan  likevel fo rsik re  a t v å r t p artis  stilling  siden valgene  i 1958 
stadig  er b litt konsolidert. V i h a r  s te rk  tro  på fram tida , og vi 
arbe ider hard t. Vi ta r  oss den frih e t å u tta le  h åpet om  a t dere  i 
N orge m å bli spart fo r p røvelser av den beskaffenhet som v i h a r 
h a tt  i F in land  i de senere år. A v hele m itt h je rte  ønsker jeg  D et 
norske A rb e id e rp a rti all m ulig fram gang.

O rdstyreren  tak k e t for h ilsn ingen  og av slu tte t søndagens m øte.

75



Landsmøtet 2. dag
L andsm øtet ble åpnet kl. 9.00 m ed K onrad  N ordahl som o rdsty rer.
P ro tokollkom itéen  foreslo pro tokollen  fra  gårsdagens m øte god

kjen t. D et ble ved ta tt.

D agsordenens punkt 6.

Arbeidsprogrammet
ble behand le t m ed to inn ledningsforedrag . T rygve B ra tte li inn ledet 
om  lan dssty re ts  forslag  ti l  arbeidsprogram  og A ase B jerk h o lt om 
forslaget til ungdom s- og fritidsp rogram . D ebatten  ble d e lt idet 
avsn itte t om «Norge og verden», d eru n d er atom spørsm ålet, ble de
b a tte r t  sæ rsk ilt e tte r  d ebatten  om arbeids- og ungdom sprogram - 
m et.

T rygve  Bratteli  u tta lte  i s itt foredrag:
P artife ller!
D et er et om fattende fo rarbeid  som nå  skal avslu ttes i den p ro 

gram behand ling  landsm øtet e r i fe rd  m ed å ta  fa tt på. E t b red t 
an lag t arbeid  i u tvalg , i sen tra ls ty re t og i landssty re t. Det forslaget - 
som fo religger ti l  behand ling  ink lusive de supp lerende forslag  som 
b le  lag t fram  h er i går, e r fra  lan dssty re ts  side alle  enstem m ige. Ved 
siden av denne behand ling  h a r nå  p rogram m et e tte r  h v e rt v æ rt 
d rø fte t ru n d t om kring i d istrik tsm ø ter, i lokale p a rtim ø te r og i lags- 
m øter. Og de t er denne b red t an lag te  diskusjon og behandling  av 
p rogram m et for 1962— 65 som h er i dag og i m orgen skal føre  til 
a t vi g ir den endelige form  til arbeidsprogram m et fo r neste  periode.

Jeg  v il g jerne  innledningsvis slå fa s t a t e t a rbeidsprogram  er 
e t supplem ent til A rb e id erp artie ts  p rinsipprogram , g runnsyn  og re t-
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ningslin jer. Som de fleste n å  k jen n er til, h a r de t også v æ rt over
veid  om «G runnsyn og re tn ingslin jer»  b u rd e  tas  opp til behandling  
og rev isjon  på d e tte  landsm øte. En kom  til a t «G runnsyn og r e t
ningslin jer»  fra  1949 i a lt vesen tlig  frem deles h a r  de t ak tua lite ten s  
preg  a t det ikke v ille  væ re  um aken  verd  å ta  det opp til behandling. 
Men n å r enkelte  m uligens i e t a rbeidsprogram  som kom m er opp 
til en isolert behandling, kansk je  savner noe av de, skal vi si p r in 
sipielle vyer, så m å en ha det k la r t for seg a t e t arbeidsprogram  
alltid  m å sees som et supplem ent til det p rinsipprogram  p a rtie t 
har. E tte r den om fattende behandling  p rogram m et a llerede  h a r  v æ rt 
g jenstand  for, ser jeg  det da som m in  oppgave h er i dag å prøve 
å presisere  noen hoved lin jer og hovedpunkter som g runn lag  for 
den avslu ttende diskusjon som h er skal finne sted. L a meg da først 
presisere  litt  om u tgangssituasjonen  for den nye  perioden 1962— 65. 
Jeg  v il der overhodet ikke gå i de ta ljer. Jeg  kan  på vesentlige om 
råd e r henvise til de t fo red rag  p artifo rm an n en  ho ld t i går, der 
det også ble n ev n t a tsk illige d a ta  over den  u tv ik ling  som h a r fu n 
n e t sted  i de seneste år. H er begrenser jeg  m eg til å u n d e rs trek e  at 
i den periode A rb e id e rp a rtie t h a r h a tt  reg je ringsm ak ten  og lede l
sen h a r ofte h e lt spesielle om stendigheter s tilt oss overfor spesielle 
oppgaver som v i h a r m å tte t se tte  store  k re fte r  inn  på —  jeg  hadde 
n æ r sagt —  så å si en ten  vi h a r ønsket det e lle r ei. I så henseende 
er det det sæ regne ved u tgangssituasjonen  for den nye p rog ram - og 
arbeidsperioden, a t vi h ar s ta rte t fra  e t m eget s te rk t økonom isk 
grunnlag , e t på m ange om råder vel u tbygd  land, et land  hvor n e tt
opp tak k e t væ re  det system atiske arbeid  som er sk jedd  un d er 
A rb e id erp artie ts  ledelse en m engde oppgaver e tte r  h v e rt er løst, 
et land  m ed et m eget vel u tbygd  p ro duksjonsu tsty r og et m eget 
høyt p roduksjonsnivå osv. Og de t er d e tte  som ligger til g runn  også 
fo r det fo rm annen  an ty d e t i går, a t en denne gang, på  re n t saklig 
grunnlag , kansk je  h a r k u n n e t legge an noe m er op tim istiske v u rd e 
ringer på en rek k e  fe lte r n å r det g je lder u tfo rm ingen  av de t kom 
m ende program m et, enn det en delvis h a r k u n n et g jøre i tid ligere  
tider.

O fte h a r en jo fø lt seg h en sa tt i den situasjon  a t sparsom t t i l 
g jengelige ressu rser skulle fordeles om tenksom t på en rek k e  k re 
vende arbeidsom råder. Vi e r i Norge på ingen m åte  kom m et inn  i 
noe overflodssam funn. D et er ikke på noen m åte  sånn a t en kan  svare  
ja  på alle  de k rav  som stilles. D et er likevel sånn  at en e tte r  m itt 
sk jønn  m ed re tte  kan  ha  en følelse av a t vi e r kom m et såpass langt, 
økonom ien er så sterk , p roduksjonen  så høy og stadig  stigende 
a t v i likevel s tå r  fr ie re  i v å re  v u rd e rin g er av de kom m ende a r 
beidsoppgaver enn  vi h a r g jo rt ved  tid ligere  program behand linger.
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M en jeg  g jen ta r at v i ikke er b litt noe overflodssam funn av den 
a r t  av v i b are  kan  si ja  ti l  alle de k rav  som reises fra  sæ rg rupper 
og d is trik te r. V i er stadig  nød t til å v u rd e re  og p rio rite re , nød t til 
å prøve å finne u t  av på  h v ilke  fe lte r vi m ener det de næ rm este  
å rene  e r nødvendig å g jøre  en sæ rlig  innsats, og n å r vi h a r fu n n e t 
fram  til de om rådene, e r vi da nød t til å ta  den konsekvens a t vi 
på and re  om råder m å k jø re  m er i o rd in æ rt tem po. Vi k an  ikke sam 
tid ig  sette  opp tem poet på  alle  fe lter, da v ille  det ikke bli noen 
m ening i hele program m et. Sånn som jeg  ser det, er noe av det 
v ik tigste  ved hele p rogram behand lingen  nettopp  d e tte  a t vi, u t 
fra  en v u rd erin g  av tiden  og dens behov, av  sam funnet i den 
sk ikk  det nå  m øter oss, p røver å bli enig om på hv ilke fe lte r 
en i de kom m ende å r  skal g jøre en sæ rlig  s te rk  innsats. Og det 
ligger da i sakens n a tu r  at på h v ilke  om råder en vil g jøre  en sæ rlig  
innsats, de t vil sk ifte  fra  periode t il  periode. S lik  også denne gang, 
de t e r da også i det p ro g ram u tk aste t vi h a r foran oss fo reslå tt at 
det er sæ rlig  bestem te om råder hvor det skal gjøres en ek s tra  s te rk  
innsats i de kom m ende årene.

Jeg  vil g je rne  også h e r føye til enkelte  ting  n å r det g jelder de 
generelle  fo ru tse tn ingene for a rbeidet i de kom m ende år. Ikke  b are  
e r det så at u n d er A rb e id e rp a rtie ts  påv irkn ing  gjennom  lang  tid , 
og det g je lder en tid  som g år tilb ak e  lenge før A rb e id e rp a rtie t d an 
n e t reg je ring  og overtok  ledelsen, er sam funnet m ye m er p reget av 
so lidarite t, av gjensidig  forståelse, av evne og v ilje  til sam arbeid, til 
felles tilta k  og felles løft enn det v a r i tid ligere  tider. M en v i h a r  
g jennom  d e tte  a rbeid  også læ r t ren t p rak tisk  a t et m oderne sam 
funn  ledet e tte r  m oderne p rinsipper, h a r  en veldig  evne til  å løse 
om fattende oppgaver, n å r  en b are  evner å sik te inn  det som er 
tidens v ik tig ste  oppgaver, i tils trek k e lig  grad  lede  ressursene inn  
på de om råder som er sæ rlig  v ik tige, og v irkelig  ta  felles løft på 
slike u tv a lte  om råder. D et er også noe av g runn laget for at en på 
en del om råder n ø k te rn t kan  regne m ed at vi i 1960-årene, og også 
i fø rste halvdel av  1960-årene, som vi nå  skal p rogram feste , kan  
regne m ed m eget vesentlige re su lta te r  på en del om råder som de 
fleste m ennesker i d e tte  land  legger stor vek t på.

Jeg  v il også n å r  de t g je lder de generelle  fo ru tse tn inger peke på 
et par, tre  tin g  til. Vi h a r  som alle  ve t h er i lan d e t en eiendom m elig 
bølgebevegelse i befo lkningstilveksten . Av og til e r fødselskullene, 
fo r så v id t både fo re ld reku llene  og fødselskullene, re la tiv t små. I 
an d re  perioder er både fo re ld reku llene  og fødselskullene m eget 
store. D enne s tru k tu r  av befo lkningstilveksten  fø rte  bl. a. til a t v i i 
1950-årene i Norge hadde m eget, m eget beskjeden øking av den  t i l 
gjengelige a rbe id sk raft, m ens v i på den annen  side hadde store  å rs-
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ku ll i fo lkeskoleårsklassene m ed e t voldsom t press n å r de t g ja ld t 
folkeskolene. D et k jen n er dere  ru n d t fra  hele landet. D enne bølge- 
bevegelsen fø re r til a t vi i 1960-årene få r  en betydelig  s tø rre  tilvekst 
n å r  det g jelder de arbeidsføre  årsklassene. D et e r også e t av m om en
ten e  som preger p rog ram utfo rm ingen  her. M en fram fo r a lt v il denne 
a lderssam m ensetn ingen  føre til a t i den perioden  v i n å  ak tu e lt skal 
legge p rogram  for, 1962— 65, v il vi få  et veldig press på  u td an n e lses
sek to ren  fo r årsk lassene 14— 15 å r og opp i 17— 18-årsalderen. 
D ette  v irk e r  inn  på  en rek k e  om råder slik  p rogram m et er u tfo rm et 
og som jeg  da skal kom m entere  l i t t  næ rm ere  underveis i p ro 
gram m et.

En annen  ting  som p reger d e tte  p rogram m et, de t e r en v u rd e 
ring  av hva v i m å regne m ed b lir  de nye fo rb ruksvaner, e lle r de 
nye innslag  i forbrukssam m ensetn ingen , i en v idere  fo rb ruksvekst 
i d e t høye n ivå  v i allerede e r nådd  fram  til. D er er v i i Norge, 
jeg  hadde n æ r sagt i den lykkelige situasjon  a t vi ikke  e r verdens 
frem ste  land  i økonom isk og sosial u tv ik ling . V i kan  så å si b ru k e  
som m odell i a tsk illig  grad enkelte  land  som i u tv ik lin g stak ten  
ligger foran  oss, de t g je lder selvfølgelig De F oren te  S ta te r, m en vi 
h a r  m er oversik t i de, jeg  ho ld t nesten  på å si p røvebruk , m en det 
kan  m isforståes, i v å r t naboland Sverige, hvor vi kan  trek k e  a t
skillig  e rfa rin g er om den u tv ik ling  vi kan  regne m ed i v å r t eget 
land  i de kom m ende år. D et ve t jo  enhver som ten k e r seg l i t t  om, 
a t en  v idere  vekst i de t p riv a te  fo rb ru k  fra  den nåv æ ren d e  høye 
levestandard , de t v il ikke  bli en øking på de forsk jellige fe lte r som 
i dag inngår i den vanlige levestandard . D et v il ikke v æ re  sånn  at 
øk te  in n tek te r går til m er m at, v i begynner der, jeg  ho ld t på å si 
nå  å få de t sam m e problem  som et annet naboland, der bør v i v æ re  
l i t t  forsiktige, det er ikke spørsm ål om m er m at og m er k læ r og 
m er av de ting  som inngår i de t van lige fo rb ruk , h ittil, m en det 
e r enkelte  ting  som d er s lå r igjennom , og det vil da fø rst og frem st 
v æ re  bilen m ed alle  de prob lem er i fo rsk jellige re tn in g e r som en 
s te rk  øking i det p riv a te  b ilho ldet vil fø re  m ed seg.

D et vil selvfølgelig i løpet av de n æ rm este  å r v æ re  en voldsom  
utv ik ling  i v å r t  land  av fjern synet, en oppgave som økonom isk sett 
ikke stille r så store k rav  som det d er fø lger m ed en voldsom  b il- 
u tv ik ling . D et vil fo rtsa tt v æ re  en s te rk  vekst i re isev irksom heten  i 
lan d e t og også til u tlande t. Og ellers en  rekke  av de ting  som h a r å 
g jø re  m ed livsform ene i fritid , d e ru n d er frilu fts liv e t og alle  de p ro 
b lem er som henger sam m en m ed det. D et er på  de fe lte r  jeg  h e r 
h a r  nev n t i noen stikkord  a t vi m å regne m ed innho ldet i den økte 
fo rb ru k sstan d ard  v il kom m e. D et er å m øte dette  v i også m å sik te 
e tte r  g jennom  u tfo rm ingen  av den po litikk  v i legger opp i et
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program  for 1960-årene og. som sagt for første del av 1960-årene — 
perioden 1962—65.

Vi får i disse årene en utvikling av de større m arkeder. Jeg vil 
ikke gå inn på det spesielt. Vi har Frihandelsom rådet, vi har Den 
økonomiske union på fastlandet. Jeg har bare lyst til å føye til én 
ting, og det er a t også vi som er medlemmer av et arbeiderparti 
ofte har en tendens til å være overengstelige for forandringer. Ikke 
minst på det internasjonale og det européiske felt. Det var ikke minst 
i vårt land en u tbredt engstelse for følgene f. eks. av Frihandels
området. Jeg vil si ganske kort at så langt en kan bedømme det til 
i dag, har Frihandelsforbundet i relasjon til norsk økonomi u te
lukkende væ rt en positiv og inspirerende impuls, som har satt fart 
i en utvikling vi så å si har ønsket lenge på en rekke områder. 
Og jeg tror dette er en erfaring en bør ha i m inne også i vurde
ringen av den videre utviklingen av de européiske m arkeder. Det 
vil ofte væ re en tendens til å feste altfor sterk  oppmerksomhet på 
det en ser som fare, slik at en ikke få r tilstrekkelig k lart øye på 
de positive im pulser som følger av en utvikling av større m arkeds- 
dannelse i en verden på det tekniske nivå ikke minst Vest-Europa 
nå befinner seg. Vi vil også fortsatt komme til å ha struk tu rendrin 
ger i vårt eget land, i vårt eget næringsliv. Det reiser problemer 
som går igjen på en rekke felter i det program  vi her har og 
som delvis også kommer til, sannsynligvis, jeg kan gjerne si fo r
håpentlig, å prege atskillig av den debatt som kommer til å følge 
om program met. Nå, kort sagt kan en si at vi står foran en ny peri
ode med store oppgaver, men også etter en nøktern vurdering, 
med store m uligheter når vi bare evner å gripe mulighetene, og 
fram for alt når vi evner å bli enig om på hvilke felter vi i særlig 
grad må ta  felles løft i de nærm este årene. Og vi har, som jeg sa, 
også læ rt mye etter hvert hvordan vi skal hanskes med de opp
gavene som foreligger. Det b idrar også til at en tillitsfu llt gir seg i 
kast med de store oppgavene i en ny fireårs-periode.

Jeg kommer så delvis til å gjøre noen spredte kom m entarer til 
det arbeidsprogram  som foreligger. Selv om det her ikke behandles 
prinsipielle spørsmål, har en funnet det riktig  å feste tanken ved, 
feste oppmerksomheten ved den enorme utvikling og forandring 
som skjer i sam funnet i vår tid. I hele denne veldige utvikling 
som mange, mange mennesker, ja  jeg kan vel si de fleste som 
sitter i denne salen, selv har væ rt med å gjennomleve. En u tvik
ling fra hva vi i dag tryg t kan kalle et fattig-Norge, et forsorgs- 
Norge, til et land preget av optimisme og økonomisk vekst. En sta
dig høyere levestandard, en stadig økende velstand. Hadde jeg hatt 
tid til det, skulle jeg væ rt veldig fristet til fra  dette utgangspunkt
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å si lite grann om en problemstilling som av og til reises, nemlig 
hvorvidt en nå egentlig gjennom alt dette arbeidet rikker noe ved 
det kapitalistiske samfunn som det var A rbeiderpartiets opp
gave å skulle erstatte med et ny tt og bedre samfunn. Det er ikke tid 
til det, derfor sier jeg kort og provokatorisk at det er en pro
blemstilling som i relasjon til den moderne utvikling forekommer 
meg overordentlig steril. Hva er det som forandrer samfunnet? Det 
at arbeiderfam iliene i Norge ikke lenger lever i k jeller og på loft, 
i rønner og brakker, merr lever i moderne leiligheter, moderne og 
pent møblert, med kjøleskap og moderne kjøkkeninnretninger og 
etter hvert med telefon og i stigende grad med bil utenfor sin 
leilighet eller sitt hus. Denne forandringen fra k jeller leiligheten 
og loftsleiligheten til moderne bosetning, det er jo det som er en 
forandring av sam funnet i realitetenes verden. Når en allerede i 
dag er kommet meget langt, og vi i 1960-årene skal gjennomføre 
— et av de dristige mål for 60-årene — at barn og unge m ennesker 
fra alle sosiale grupper, alle d istrikter, skal ha frie utdannings
muligheter etter sine evner, i motsetning til tidligere, og det gjaldt 
ennå i min barndom, da barn  frem deles m åtte gå u t i arbeidslivet 
før de sluttet folkeskolen, til en utvikling som etter hvert førte til at 
de fleste var hjem m e til de gikk u t av den 7-årige folkeskolen, 
men så gikk ut i arbeidslivet. Over i et samfunn som vi i dag 
delvis har, men fram for alt ser som et aktuelt siktepunkt, at barn 
og ungdom fra alle sosialgrupper og alle d istrik ter skal kunne 
skaffe seg utdannelse teoretisk og praktisk  etter sine evner, 
så er det dette som er en forandring av sam funnet i realite te
nes verden. Og slik kunne en, hvis det var tid til det, ta  for seg 
om råder etter om råder i vårt samfunnsliv. Jeg er ikke for min 
del noen tilhenger av sitater, og fram for alt ikke av Lenin- 
sitater. Det er formodentlig fæ lt få i denne salen som er påvirkelig 
av Lenin-sitater, men det er jo så med alle m ennesker som er for- 
k jetre t at de har sagt mange i virkeligheten fortreffelige ting, og 
Lenin kritiserte jo en gang voldsomt i det da meget fattige Russ
land, disse som var så opptatt av å avskaffe kapitalism en og av det 
nye sam funnet at de, som han sa, ikke så den sosialisme som vokste 
fram  utenfor vinduene. Og m entalt er det delvis ennå noe av dette 
til stede i arbeiderpartiene rund t omkring, at en er så opptatt av 
gamle forestillinger at en ikke ser den faktiske sam funnsforandring 
som foregår for våre øyne, og som er resultat av den innsats som 
A rbeiderpartiet og arbeiderbevegelsen selv gjør.

Vi har funnet det riktig i dette program m et å understreke delvis 
sterkere enn det har væ rt gjort i en del av arbeidsprogrammene, 
det som også formannen var inne på i går, at vi vil ha et samfunn
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bygd på so lidarite t, et sam funn  bygd på sam arbeid  m ellom  de store 
sosialgruppene og et sam funn m ed dem okratisk  planøkonom i. Jeg  
nevner, fo rd i de t s tå r  på det p u n k t i p rog ram m et jeg  n å  behandler, 
a t en h a r p rog ram feste t det som en nå  få r  et k o n k re t program  
for via v åre  venner i fagorganisasjonen, nem lig  gjennom føringen 
av lik  lønn fo r lik t arbeid . Vi h a r  noe vagt, n å r  de t g jelder 
den kon k re te  form , p rog ram feste t de t som v il v æ re  é t s ik tepunk t 
for 1960-årene, e tte r  h v e rt å nå  fram  til 40 tim ers arbeidsuke, u ten  
k o n k re t å si noe om  i h v ilke t tem po og i hv ilke fo rm er de t bør 
gjøres. Det er også i høy g rad  en sak  hvor en  m å sam arbeide m ed 
v å re  venner i fagorganisasjonen. D essuten h a r vi i d e tte  p ro g ram 
m et av fo rsk jellige g runner, v æ rt m er oppm erksom m e enn  ofte 
e llers på ikke  b are  i p rogram m ets innhold, m en også i dets u tfo r
m ing, å g jøre  det til et e rk læ rt p rogram  for alle de store  sosial - 
g ru p p er og til et sam arbeid  m ellom  disse sosialgrupper og m ellom  
alle  d is tr ik te r  i lan d e t vårt.

Med den ak tu e lle  u tv ik ling  som foregår, e r det i h v e rt fall 
i dagens situasjon  like k la rt, e lle r enda m er k la r t enn vanlig , at 
d e t e r A rb e id e rp a rtie t og arbeiderbevegelsen  som er den sam lende 
k ra f t i de t norske  folk. D et er arbeiderbevegelsen  som i N orge m er 
enn  i de fleste  land  s tå r i den stilling  a t den, og de t skal v i væ re  
g lad  for, selvsagt også g ir oss m ulighetene, m en i høy g rad  også g ir 
oss ansvare t fo r u tfo rm ingen  av de re tn ingslin jene  som p rak tisk  skal 
følges i v å r t land , og for den po litik k  som skal føres. D et er v ik tig  
da a lltid  å ha i m inne den grunn leggende fo ru tse tn ing  for A rb e id e r
p a rtie ts  m ak tstilling  som ligger i evnen til å tre  i k o n tak t og ha  
k o n tak t m ed fiskere , m ed bønder, selvfølgelig m ed lønnstakere  og 
a rbe idere  og funksjonæ rer, m ed de forsk jellige sosialgrupper 
sp red t u tover hele landet. D et h a r jo  h er v æ rt g jo rt a tsk illige fo r
søk på å slå k ile r f. eks. m ellom  A rb e id e rp a rtie t og sm åbrukerne, 
m ellom  A rb e id e rp a rtie t og fiskerbefo lkningen , m ellom  denne store  
sam lende arbeiderbevegelse  og enkelte  grupper. N ettopp ford i sam 
fu n n e t g jennom går en så h u rtig  vekst og så s te rk e  fo rand ringer 
så er det en del m indre  grupper, re la tiv t m indre  grupper, som 
kom m er opp i vanskeligheter, som ofte også skaper m isstem ninger 
og politiske problem er. Vi e r jo  i A rb e id e rp a rtie t i høy grad opp
m erksom  på  disse sidene ved saken, og det er r ik tig  både p ro g ram 
m essig og i den politikken  vi fø re r a t vi her in tenst e r o p p ta tt av 
å holde sam m en hele  denne b rede  fron t som trad is jo n e lt h a r  v æ rt 
D et norske  A rb e id e rp a rti og som h a r g itt D et no rske  A rb e id er
p a r ti den stab ile  sty rke  over hele  landet.

N år det så g jelder p rogram utform ingen , så er de t —  vil jeg  da 
sæ rlig  p resisere  —  a t A rb e id erp artie t, e ller lan d ssty re t og de
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som ellers før det h a r a rbeidet m ed program m et, h ar se tt de t sånn, 
a t i tillegg til at vi fo rtse tte r et positiv t a rbeid  på alle sam funns
livets fe lter, så skal en sik te  inn  i de kom m ende 4 å r  visse om 
rå d e r hvor en skal øke innsatsen  ganske vesentlig , hvor en skal ta  
sik te  på i sæ rlig  grad  å n å  s tø rre  re su lta te r  enn de t som følger av det 
van lige tem po. F o ru ten  å v æ re  den g runnleggende hovedlin je  i 
A rb e id e rp a rtie ts  po litikk  i alle  å r om fu ll sysselsetting, økonom isk 
vek st og re ttfe rd ig  fordeling så er denne innsatsen  sik te t inn  på fe l
tene  underv isn ing  og forskning, u tbygg ing  av veier og and re  sam 
ferdselsm idler, bl. a. m ed sik te på den biløking som kom m er, u t 
bygging av  ny  v irksom het i de økonom isk svake om råder i landet, 
nye  tilta k  for å s ty rk e  de  eldres økonom i og triv se l og endelig  en 
vesentlig  ekspansjon i den innsats v å r t land  skal g jøre i re lasjon  til 
u tv ik lingslandene. D ette er slik  program forslaget er u tfo rm et og for 
de kom m ende f ire  å r skal væ re  de u tv a lte  om råder d er en skal 
prøve å g jøre  en sæ rlig  innsats ved siden av at en fo rtse tte r  m ed 
det jevne  alm innelige arbeid  på alle  sam funnslivets fe lter.

N år det g je lder de a lm innelige økonom iske b e trak tn in g e r her, m å 
jeg  genere lt vesen tlig  begrense m eg til å si a t en h a r prøvd  i d e tte  
program m et m er system atisk  enn vanlig  å gi en beskrivelse  
av den po litikken  vi fak tisk  fører. Vi h a r jo  ofte v æ rt s tilt overfor 
spørsm ålet om, hva  b estå r egentlig  den p lanøkonom i i som A rb e id e r
p a rtie t sier seg a t de t v il basere  sin økonom iske po litikk  på. Og 
ikke m inst e tte r  s trid en  om alle  e tterk rig sreg u lerin g en e  og spesial- 
regu leringene som e tte r  h v e rt b le  avvik let, h a r en v æ rt s tilt overfor 
de tte  spørsm ålet og ikke a lltid  v æ rt k la r til å svare  u ttøm m ende på 
det: H vori b estå r egentlig  den  planøkonom i A rb e id e rp a rtie t sier seg 
å gå inn  for. Jeg  sier d e tte  vesentlig  som et s tikkord  ti l  fo rståelse 
av den  u tfo rm ing  denne del av program m et h a r få tt. En h a r forsøkt 
h e r å gi e t svar på a rten  av den planøkonom i som er det redskap  
A rb e id e rp a rtie t b e tjen e r seg av n å r de t skal gjennom føre de opp
gaver som ellers er u tfo rm et slik  p rog ram m et viser. D et er likevel et 
p a r tre k k  ved denne del jeg m å si noen ord til om. Og det e r et 
p u n k t som også fo rm annen  s tre ife t i går, m en som jeg  v il kom m en
te re  l i t t  næ rm ere.

Vi ve t alle sam m en at n å r  de t i e t sam funn  er en ustanselig , en 
kon tinuerlig  økonom isk vekst, så v il det også v æ re  en  ustanselig  
vekst i de t p riv a te  fo rb ruk . D et sørger alle  for g jennom  sine in n 
tek te r, de t sørger lønnstakerne  for, de t sørger an d re  for. Så å si 
m er e ller m ind re  av seg selv fø lger en ustanselig  vekst i det p riv a te  
fo rb ru k  n å r  produksjonen  stad ig  stiger. Og de t sk je r selvfølgelig 
også i Norge, selv om vi h a r  en  m eget høy investe rin g sra te  og også 
i den  kom m ende 4 -årsperiode  s ik te r e tte r  å ha  en m eget høy
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investeringsra te , dvs. e t m eget s to rt om fang i den alm innelige 
økonom iske utbyggingen  av landet. M en det en e tte r  h v e rt e r kom 
m et stadig  m er u n d er væ r m ed, er jo  d e tte  a t en bygger ikke u t 
e t sam funn som gir trygghet, livsm uligheter og vekstm u ligheter for 
den enke lte  b are  g jennom  en øking av p riv a tfo rb ru k e t. I v irk e lig 
h eten  avhenger økte m uligheter for livsutfo ldelse og vek tsm ulig - 
h e te r —  vel så s te rk t av en rekke sam funnsm essige fe lles tiltak  som 
det avhenger av økingen av de t rene p riv a tfo rb ru k . Og h er er det 
nesten  sånn  at jo  lenger et sam funn er kom m et i økonom isk 
u tv ik ling , jo  k la re re  tre r  de t p roblem et fram . D et er ikke  bare  det 
en h a r  som såka lt p riv a t disponibel in n tek t e tte r  skatt, og her er 
jeg  i n æ rh e ten  av et vesentlig  problem , det e r ikke bare  de t som 
bestem m er tryggheten  og livsm ulighetene. For det en k a lle r den 
jevne, alm innelige befolkning, den brede befolkning, er det enda m er 
—  i h v e rt fa ll like  m ye —  spørsm ålet om ‘ hvordan  en h a r  evnet 
å utbygge slike fe lle s tiltak  i sam funnet som underv isn ing  og skole
stell, som helsepleie og sykestell —  i det hele ta t t  —  som veier 
og kom m unikasjoner, offentlige in stitu sjoner og inn re tn in g er på 
de forsk jelligste  om råder, som skal løse felles problem er alle 
m ennesker en ten  vanlig  er o p p ta tt av eller problem er en m øter 
i spesielle situasjoner. Og hvis et sam funn fa lle r for den egoisme 
a t de som er robuste, friske, a rbeidsføre  b are  skal s ik te  e tte r  en 
stø rst m ulig  p riva td isponibel in n tek t e tte r  sk a tt og m er eller 
m indre  væ re  likegyldige m ed u tbyggingen  av de sam funnsm essige 
fe llestiltak , da v il e t sam funn kom m e inn i en sk jev  u tvik ling .

F år jeg  lov å illu stre re  d e tte  her m ed en gripende liten  fo re 
stilling  på A rb e id erp artie ts  kv innekonferanse som nettopp  ble holdt. 
D et er e t ren t sæ rproblem , og et m eget lite  problem , nem lig et 
spørsm ål som k n y tte r  seg til a t det h er i landet, som i an d re  sam 
funn, e r en del m ødre som en ten  er ug ifte  e lle r som m annen  h a r g å tt 
fra , som føder b a rn  de g jerne  v il ta  v a re  på selv hvis de hadde et 
sted å bo. Jeg  ble for m in del s jok k ert n å r  jeg  hø rte  hvordan  det 
e r et ak u tt problem  og re la tiv t oversik tlig  problem  f. eks. i en by 
som Oslo. D et er en liten  oppgave, m en en liten  oppgave som bare  
k an  løses ved e t fe lle s tiltak  fra  sam funnets side, og de t e r ganske 
k la r t a t en i dag ikke kan  si a t de t e r ford i sam funnet m angler 
økonom isk evne genere lt se tt at fellesoppgaver av den a rt ikke løses. 
En h a r evnen  til de t hvis en h a r v iljen  til å d irigere  tils trekke lig  
av sam funnets ressu rser inn  i løsningen av slike fe llestiltak .

D ette v a r e t overordentlig  lite  eksem pel. Vi kan  gå inn  på svæ re 
fe lte r som g je lder de problem er m ennesket m øter u n d er sæ regne 
forhold  og som er ganske annerledes krevende, m en poenget er 
d e tte  —  skal vi bygge u t et sam funn som for den b rede  befolkning
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gir r ik e  m uligheter for livsutfo ldelse og for ind iv iduell vekst, da 
kan  det b a re  gjøres ved en  bred  u tbygging  av sam funnsm essige fe l
le s tiltak  og fellesinstitusjoner på m ange om råder. Av det' fø lger en 
bestem t b u d sje ttp o litik k  og en bestem t skattepo litikk . Og d e tte  av - 
le ire r seg i de stadig  stigende offentlige b u d sje tte r og e t re la tiv t 
høyt sk a tte -  og avgiftsnivå. D et er jo ne ttopp  ford i en i enkelte  
sam funn v ik e r tilbake  for de høye b udsje ttene  og de høye sk a tte - 
og avg iftsn ivåer a t de ofte forsøm m er slike fellesoppgaver som synes 
å ligge re tt  opp i dagen, m en som m å løses for å skape et tilfred s
stillende sam funn. Og h er h a r  vi i d e tte  program m et, vi an ty d e t det 
også i p rogram m et for innevæ rende periode, m en vi h a r  prøvd å 
k jø re  de t k la re re  fram  h e r i hele p rogram utform ingen , en innbydelse 
til a t A rb e id e rp a rtie t k la r t og g re itt skal gå inn  for a t under 
den  v idere  vekst v i ta r  s ik te  på, skal en d irigere  inn i de sam funns
m essige fe lles tiltak  og fe llesan liggender så m ye av sam funnets re s
su rser a t en v irkelig  kan  løse oppgavene og få til en b red t an 
lag t u tbygging. Vi m å ta  konsekvensen av det gjennom  den sk a tte - 
og avg iftspo litikk  som føres. F å r jeg  der g jøre oppm erksom  på at 
jeg  i redaksjonskom itéen  skal foreslå en litt  m er presis u tform ing  
av sk a tteav sn itte t i de tte  p rogram m et enn det h ittil h a r ha tt.

Jeg  gjør også oppm erksom  på a t det i d e tte  generelle  økonom iske 
av sn itt er lag t u t en tilføyelse til p rogram m et n å r de t g je lder det 
industrie lle  dem okrati. D et er for så v id t ikke noe oppsik tsvek
kende n y tt i det, en bare  p røver å si k la re re  de t som e t spesial- 
u tva lg  m ente  h e r m å tte  væ re  a rbeidslin jen  i den kom m ende 
4 -årsperioden , nem lig e t b red t an lag t forskn ings- og stud iearbeid  
og et b red t an lag t in d re  opplysningsarbeid  både fo r å finne  u t m er 
k o n k re t de veier vi skal gå for å gjennom føre et in d u strie lt dem o
k ra ti, og for å få en bedre  skolering av de k re fte r  vi vil se tte  inn  i 
e t s lik t in d u strie lt dem okrati.

N år de t så g je lder de om råder, sam funnsm essige fellesom råder, 
som er sæ rlig  u tv a lt, m å jeg  h er ta  de t nokså sum m arisk . 
D et om råde som jeg  for m in del tro r  a t vi i 1960-årene skal kunne 
n å  de største  re su lta te r  på, selvsagt fo ru tsa tt v i få r  leve i fred , det er 
i en —  hva jeg vil ka lle  forvandling  av underv isn ingssystem et i 
Norge. K om m e lengst m ulig i u tbyggingen av den 9-årige  enhets
skolen. V irkelig  kom m e i gang m ed å gi y rk es-  og fagskoler for 
v ideregående u tdann ing  rang  på høyde m ed alm endannende skoler, 
en s te rk  u tbygging  av slike skoler —  både fagskoler og alm endan
nende skoler, en m eget s te rk  u tbygging  av de høyeste læ rean sta lte r, 
u n iv ersite te r, som v i h a r  s tå tt  m id t oppe i og fo rtsa tt s tå r m id t 
oppe i osv. H er fø ler jeg  m eg nokså sikker på a t hvis vi e r i s tand  
til v irkelig  å se tte  alle  in te resserte  k re fte r  inn  og også e r i stand
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til på visse and re  om råder å vise m oderasjon, slik  a t vi kan  gi plass 
til en v irkelig  u tfo ldelse  på  d e tte  feltet, da skal v i i årene 
fram over kunne nå  v irkelig  store re su lta te r. Og jeg  b are  g jen ta r 
a t det som sæ rlig  kom m er til å presse på i de næ rm este  år, de t e r 
å overv inne de vanskeligheter en i dag h a r n å r det g je lder skole- 
søkende ungdom  i 15, 16, 17-årsalderen. D et er sæ rlig  d er det vil 
p resse i de næ rm este  årene. D et er e llers på d e tte  fe lte t et vell av 
oppgaver, p rak tisk e  oppgaver som ikke  h a r  kunnet få  noe svar i 
selve p rog ram utkaste t. Jeg  im øteser h er at p a rtife lle r vil kom m e til 
å snakke om fa ttig e  kom m uner som h a r vanskelig  for å bygge de 
nye m oderne skolehus, at det v il m elde seg dem  som vil snakke om 
d is tr ik te r  i lan d e t v å r t som må ta  til tak k e  m ed ersta tn in g slæ rere , 
og de t vell av p rak tisk e  problem er som a lltid  v il væ re  på e t fe lt i 
den  ste rk e  ekspansjon som i dag p reg er norsk  skolepolitikk. La 
oss ikke fo rtv ile  over de p rak tisk e  vansker. Dem  få r  vi løse u n d e r
veis e tte r  hvert. D et vesentlige er d e tte  a t vi alle er in n stilt på å 
g jøre en s te rk  innsats i å rene  fram over, så skal vi ogs*å h er kunne nå  
m eget store re su lta te r.

Så h a r v i det som nå er b litt m itt spesialfelt, nem lig veier og 
sam ferdsel. Jeg  sier h er ganske k o rt a t dels er p rogram m et u tfo r
m et av andre  enn meg, dels er de t k la r t opp i dagen a t en 
i å rene fram over m å få  til en ganske vesen tlig  ekspansjon, ikke 
m inst n å r  det g je lder sta tens innsats i veipolitikken. D et g je lder 
inn fartsveier, det g je lder stam veier, de t g je lder veiløse grender, og 
v i v il vel få høre fra  salen h er i dag om de veiløse g render som 
h u n g re r e tte r  å b li tilk n y tte t rik sv e in e tte t osv. D et er e t vell av 
arbeidsoppgaver, jeg  begrenser m eg til å si a t vi i å rene  fram over 
er nød t —  v i h a r også n å  økonom iske m uligheter —  for å få til 
en ganske vesentlig  ekspansjon i sta tens v irksom het på d e tte  fe lte t.

E t problem  som sæ rlig  in te resserer kansk je  Oslo og enkelte  andre  
av de stø rste  tra fik k sen tra , e r p roblem et om m otorveier n å r det 
g jelder den b iltra fik k en  vi n å  m å vente. Jeg  h a r lyst til d e r b a re  å  si 
a t fo r et p a r m åneder siden av ta lte  jeg  m ed V eid irek to ra te t at 
de i løpet av noen m åneder —  i løpet av innevæ rende å r  —  skal 
legge fram  en u tred n in g  om hva det kan an tas å v æ re  b ru k  for av 
m otorveier i N orge i den kom m ende 10-årsperioden. Vi er nødt til, 
m ed de m angeartede  m o torveik rav  som frem m es, å prøve å få  en viss 
oversik t og orden  i dette , m en jeg  vil g je rne  også understreke , ikke 
m inst overfor e t landsm øte, a t selv om det er en m eget, m eget v ik 
tig  sak, så e r det selvsagt bare  e tt elem ent i den  veipo litikk  som en 
m å fø re  i å ren e  som kom m er. O verfor dem  som er in te resse rt i de tte  
om hvem  som skal betale  ve ig runn  og g jerde  osv., —  v il jeg  
g jerne  si a t v i håper å få  V eiloven fram  for S to rtin g e t i 1962.
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E llers er ekspansjonsfelte t her bl. a. flygingen, den innen landske 
flyv irksom het, den e r jo  ikke på lan g t n æ r så krevende —  økonom isk 
se tt —- som veibyggingen, m en d e t er en del oppgaver h e r som en 
nå  m å ta  sik te  på å få løst. F o ru ten  å kunne få F ornebu  i tid s
m essig stand  og G arderm oen i stand  til å kunne ta  de største  
je tflyene, så er de t nå  flyplassene Langnes, A lta  og H øybuktm oen 
—  dvs. flyp lasser for land fly  ti l  he lå rs  d rif t h e lt nord  og nord-øst, 
som er de m est k revende oppgaver på d e tte  fe lte t. M en e llers  er 
d e t i fe rd  m ed å vekkes til live  et vell av flyp lassk rav . D et går 
ikke to u k er m ellom  hver gang det nå er en deputasjon  som skal 
h a  lokale flyplasser, og en b lir  vel nød t til å se l i t t  n æ rm ere  på 
hvordan  en skal h ån d te re  disse tingene, m en jeg g jen ta r: F ø rst disse 
flyp lassene i nord  før de t kan b li ta le  om noen innsats fra  sta tens 
side på and re  felter.

Så er de t e t fe lt som er spesielt p resisert um id d elb art e tte r  dette, 
og de t e r de t en kan  nevne i o rdet Folkepensjon. A ltså en pensjon 
i tillegg ti l  a lderstrygden , som i dag er generell og ikke behovs
prøvd. Også d er ligger de t et tilleggsforslag  som vil b li behand le t 
v idere  i redaksjonskom itéen. Jeg  v il om d e tte  b a re  si at jeg  er 
sikker på a t både po litisk  og p rak tisk  v il de t ikke  gå sv æ rt lang  tid  
før det er k la rlag t på e t e lle r annet vis hvordan  d e tte  spørsm ålet 
om tilleggspensjon ti l  a lderstrygden  skal v æ re  løst, sæ rlig  for de 
store sosialgrupper som frem deles fa lle r u ten fo r alle ordninger, in 
klusive den som nå  er av ta lt m ellom  LO og A rbeidsgiverforeningen. 
Jeg  skal i dag ikke gå n æ rm ere  inn på det. Jeg  håper a t i re lasjon  
til fiskere, og i re lasjon  til bønder og sm åbrukere  behøver de t vel 
ikke gå så lang  tid  før en i p rin sippet h a r få tt k la rlag t hv ilke veier 
m an h er skal følge. Men sik k ert e r det a t før neste  4 -årsperiode  er 
ute, m å en både ha k la rlag t hv ilke  p rin sipper de fo rsk jellige  p en 
sjonsordninger skal v æ re  b ase rt på, og helst bør en også ha  e tab le rt 
de t p rak tisk e  g runn lage t for de forsk jellige  pensjonsordninger. 
Vi ve t jo både fra  Sverige og fra  den  nye av ta len  i Norge, a t det 
er en overordentlig  langsik tig  oppgave å bygge en k larlag t, 
p rin sip ie lt k larlag t, pensjonsordning  u t til fu lle  y telser.

Om boligbyggingen nevner jeg  bare  a t p rogram m et ta r  sik te på, 
d e t v il også gjelde R egjeringens langtidsprogram , en gradvis øking 
i å rene  fram over fra  det n ivå v i nå ligger på. N ivået h a r v æ rt 
27— 28 000 le iligheter i åre t. Vi v il i å rene  fram over gradvis øke 
d e tte  an ta lle t, m en ikke løfte det opp ig jen  på n iv åe t i 1954/55 da 
v i jo v a r oppe i en 35 000 le iligheter i åre t. D et er, fo r å si de t kort, 
delvis ford i v i h a r så m ange k revende  oppgaver på en rek k e  andre  
fe lter, m en fram fo r a lt fo rd i a t m ot s lu tten  av 1960-årene og u tover 
i 1970-årene v il de berøm te store  å rsku llene  kom m e opp i g ifteferd ig
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alder, og da b lir  vi nød t til å legge boligbyggingen på  e t til dels 
vesentlig  høyere n ivå  enn  det en s ik te r e tte r  i neste  program periode.

I u tbyggingen  av n æ ringslive t vil det så selvsagt væ re  i den fo r t
sa tte  u tbyggingen av k ra ftv e rk  og industri, a t en m å ven te  et v e 
sen tlig  tilskudd  til den fo rtsa tt økte produksjonen. Selv om det 
er den v ik tig ste  ak tue lle  oppgave å finne form ene for utbyggingen 
av de in d u strifa ttig e  strøk, så er de t på lengre  sik t in d u s tr iu t
byggingen i sin alm innelighet som vi m å konsen tre re  oss om. 
V åre n æ rin g er på  havet, s jø farten  og hvalfangsten , e r frem deles 
m eget verd ifu lle , det g jelder fram fo r a lt sk ipsfarten , m en den h ar 
jo  v æ rt inne i vanskeligheter i en rek k e  år, og en kan  h eller ikke i 
dag øyne slu tten  på de van sk er en der h a r ha tt. I hv ilken  grad 
dét v il bli en ree ll ekspansjon i sk ip sfarten  de næ rm este  å r er derfo r 
ikke le tt  å si, m en u n d er alle om stendigheter er jo det en av våre  
m est v e rd ifu lle  va lu taskapende næ ringer.

N år det g je lder jo rd b ru k  og fiskeriene, v il jeg  h er i dag ikke gi 
meg inn  på kom m entarer om det. Dels s itte r  det i salen en m engde 
eksperter, hva jeg  ikke er, på disse to fe lter. Jeg  h a r m er lyst til 
å u n d erstrek e  den politiske siden av saken. I løpet av 2 å r h ar det 
nå v æ rt lag t ned et veldig arbeid  for å u ta rbe ide  re tn in g slin 
je r  på disse to om rådene i d irek te  sam arbeid  m ed de in te resserte  
p a rtife lle r fra  y rkesg ruppene  selv, slik  a t en kunne  væ re  sikker 
på å få en p rog ram utfo rm ing  som både fa lle r n a tu rlig  inn i 
e t a lm innelig  ekspansiv t arbeidsprogram  og sam tid ig  er slik  u t 
fo rm et a t det ikke b are  aksepteres av v åre  p a rtife lle r i disse y rk es
gruppene, m en a t de v irkelig  v il gå ak tiv t og positiv t inn  for det.

F å r jeg  så til s lu tt b are  si noen få ord om det siste avsn itte t 
som skal d isku teres for seg, nem lig  Norge og verden . I det a lt 
vesentlige av det som s tå r i d e tte  p rogram m et, e r det p rinsip ie lt 
se tt ikke noe n y tt. Jeg  vil g je rne  fo r egen regning  si h e r som jeg 
h a r sagt enkelte  and re  steder, at i en rea listisk  program utfo rm ing  
i N orge bu rde  en kansk je  s ta rte  m ed å p lasere  v å r t land  i verden. 
I v irkeligheten  er u tv ik lingen  i v å r t land  b litt så avhengig av det 
som e r den  alm innelige verdensu tv ik ling , at de t v ille  væ re  n a tu rlig  
å s ta r te  m ed å gi oss den p lasering  vi selv m ener å ha  i denne 
alm innelige verdensu tv ik ling . Jeg  sier d e tte  for å u n d erstrek e  at 
n å r  d e tte  k ap itle t kom m er til slu tt, så er det ikke ford i det fra  
program kom itéen, e ller landssty re t, vu rderes som noe m indre  
vesentlig . D et er av re n t p rak tisk e  g ru n n er a t d e tte  k ap itle t h ar 
denne plasering.

E nkelte  v ille  s ik k ert ha  ønsket en m er presis u tfo rm ing  om det 
nord iske sam arbeidet. D er er det på en m åte, og ikke m inst e tte r
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sam m enbruddet av de nord iske m arkedsforhandlingene, e ien
dom m elig vanskelig  å nå fram  til en sånn form  for sam arbeidet a t 
fo lk  i det sto re  og hele synes å kunne se et k onk re t og p rak tisk  in n 
hold i det. F ak tisk  er det nok et m eget b red t nord isk  sam arbeid, 
bl. a. g jennom  de o rganer vi alle e r m edlem m er av, m en i de t m er 
avgrensede nord iske sam arbeidet h a r de t v æ rt vanskelig  å gi de 
konkre te  fo rm er m ange ønsker. Men ellers h a r jeg om d e tte  kap itle t 
lyst til å u n d erstrek e  at A rb e id e rp a rtie t i den stilling  det har, også 
m å ta  på seg å føre  en ansvarlig  u te n rik s -  og sikkerhetspo litikk . Det 
v il ofte væ re  sånn  a t det b are  er en  begrenset del av p a rtie ts  tillits 
m enn og m edlem m er som er spesia lin teresserte  på d e tte  feltet. Men 
jeg  tro r  a t om en s tu d ere r de européiske a rb e id e rp artie r og deres 
u tv ik ling , v il en le tt  finne u t a t en av fo ru tse tn ingene for a t e t 
a rb e id e rp arti skal erobre det tillitsfo rho ld  som gir en s te rk  m ak t
stilling, det er a t de t også redelig  ta r  på seg å føre en ansvarlig  
u ten rik s-  og sikkerhetspo litikk . Vi vil i denne po litikk  selvsagt 
stø tte  og arbeide  gjennom  De F oren te  N asjoner så lan g t de t e r 
m ulig. D et er frem deles så a t i den stilling  Norge står, så er v år 
de ltakelse  i A tlan te rh av sp ak ten  den eneste p rak tisk e  m ulighet en 
kan  se for å føre en ansvarlig  fo rsvarspo litikk  i Norge. M en også 
ellers m å en s ty rk e  og u tv ide sam arbeidet m ed landene u ten fo r v å rt 
eget. Og der vil jeg  be om at en også m å se det p rog ram - 
forslag  som foreligger, i sam m enheng. D et b e ty r noe vesen tlig  
her å kunne arbeide sam m en m ed andre  m ed sam m e in teresse for 
av ta lt og kon tro lle rt ned rustn ing  av alle våpen. En ensidig n ed ru s t
n ing  red d er hverk en  s ik kerhe ten  eller freden. Skal en nå  fram  til 
en n ed rustn ing  av alle  våpen som sam tidig  ta r  vare  på legitim e 
sikkerhetsbehov, så m å de t væ re  en av ta lt og k o n tro lle rt n ed 
rustn in g  i alle de ler av verden. Jeg  u n d e rs trek e r a t v i for v å r  del 
ikke v il ha noen spredning  av k jernefysiske våpen. Og selv om 
fo rm annen  h er i g år u tta lte  seg m eget k la rt, v il også jeg  g jerne 
g jen ta  dette , for det e r visse tin g  som ikke synes å kunne g jen tas 
fo r ofte. D et er helt på de t rene a t de t i Norge i dag ikke e r lag re t 
k jernefysiske sprengladninger. D et e r he lt på det rene, det e r k la r
lag t sist g jennom  R egjeringens stortingsm elding, a t det i N orge i 
dag ikke  er noen p laner om å lag re  k jernefysiske  spreng ladn inger 
på norsk  jord. Og det e r i p aren tes sagt vel he lle r ikke noe sted 
en kan  skaffe  seg k jernefysiske  sp reng ladn inger til b ru k  spesielt i 
Norge, selv om noen sku lle  ha  et sån t ønske.

Det fo religger derfo r m ed andre  ord ikke noen ak tu e ll fare, som 
noen m åtte  se i d e tte  m ed lagring  av k jernefysiske  spreng ladn inger 
p lasert i N orge ford i de ikke fins der i dag, og de t e r ingen p laner 
om en slik  plasering. D et er b are  e tt land  av dem  som hø rer til
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N ord-E uropa som h a r  k jernefysiske sprengladninger, og fra  tid  
t i l  annen  e rk læ re r  det m ed b rask  og bram , og det er som vi ve t 
S ov je t- Sam veldet. Vi h a r dem  ikke, in te t annet nord isk  land  h a r 
dem. I Sverige er jo  situasjonen  den  a t de av fo rsk jellige  grunner, 
lag t fram  i en m eget god og u tfø rlig  rap p o rt som jeg  henv iser 
in te resse rte  til og som ble  u ta rb e id e t i v å r t svenske b ro d erp arti, h a r 
ta t t  det s tan d p u n k t a t de h a r u tsa tt  å ta  endelig  s tan d p u n k t så 
v id t jeg  husker i om lag en 5-årsperiode. D ere tte r vil saken  kom m e 
opp ig jen  i Sverige, u ten  a t vel noen i dag overhodet k an  fo ru tsi 
h v ilke  v u rd e rin g er de på det tid sp u n k t vil kom m e fram  til. Jeg  
skulle for m in del g je tte  på a t det v il avhenge i s te rk  grad  av 
den  u tv ik ling  som fak tisk  kom m er til å sk je  i de n æ rm este  å ren e  
n å r det g je lder spredning  av atom våpen, n å r de t g je lder even tuelle  
av ta le r om k jernefysisk  ned rustn ing  osv. Jeg  vil g je rne  u n d e r
s trek e  det som fo rm annen  gjorde de t h er i går, a t n år en ser det 
vestlige fo rsvar i sam m enheng og vi ho lder fa s t ved a t det som e r  
fo rm åle t m ed de store  anstrengelser vi h a r m ed et m oderne fo rsvar, 
—  også økonom isk — d e t er å h in d re  krig . D et er, om jeg  m å få  
lov å si det sånn, å in n re tte  seg på en slik  m åte  a t en ikke kom m er 
i sam m e situasjon  som i m in grønne ungdom , da en  ru n d t om 
kring  i de dem okratiske  land  in n re tte t seg på en sånn m åte, a t 
en  den gang m eget k jen t h e rre  ved navn  Adolf H itler, fikk  den 
overbevisning a t han  i Europa kunne fo re ta  seg hva som helst u ten  
a t han  v ille  m øte a lvorlig  m otstand. Og den e tterg ivende po litik k  
som  ga A dolf H itle r en slik  overbevisning, og den e tterg ivende po li
tik k  ru n d t i m ange land  som ble fø rt m ed så s te rk  overbevisning og 
så s te rk  fredstro , den red d e t ikke freden . Hvis de t derfo r skal v æ re  
noen m ening i fo rsvarsm ak t som en p reven tiv  fak to r m ot krig, 
da kan  en n å r en ser det vestlige fo rsvar under e tt ikke basere  seg 
på den læ re  a t hvis V est-E uropa b lir overfa lt m ed konvensjonelle  
våpen, da skal vi g jøre  m aksim al m otstand, m en hvis en ang riper er 
så b ru ta l a t h an  g riper til k jernefysiske  våpen, da er en  kom m et inn  
på e t våpenfe lt hvor vi legger hendene i sk jødet, da kan  vi av fo r
sk jellige g ru n n er ikke v æ re  med lenger. Nå snakker jeg  om de t 
V est-E uropéiske fo rsvar som en helhet. Jeg  er fu llt k la r  over a t fo r 
h v er enkelt av oss er d e tte  e t av de vanskeligste  p roblem er vi fø ler 
oss s tilt overfor. M en jeg føyer til a t også jeg  som er he lt enig i a t vi 
i N orge i dag ikke h ar lag re t k jernefysiske sprengladninger, som 
er h e lt enig i a t vi ikke h ar e ller a rbe ider m ed p laner om å lag re  
k jernefysiske  sp reng ladn inger i Norge, jeg er nødt ti l  —  for å gi 
k la r t u ttry k k  for m in  overbevisning —  å si at for m eg s tå r d e t 
sånn a t skal det vestlige fellesforsvar ha den p reven tive  v irkn ing  
m ot k rig  som er dets p rim æ re  m ål, da kan  vi ikke i det vestlige
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fe llesforsvar innføre  en slik  begrensning som jeg for e t øyeblikk 
siden forsøkte  å skildre.

D erfor er jeg  for m in del enig i det som er rea lite ten  i det p ro - 
gram forslag  som foreligger fra  landssty re t. A t en igjen g jen ta r at 
v i ikke h a r noe ønske om å lag re  k jernefysiske sp reng ladn inger i 
Norge. Vi få r  håpe og tro , og e tte r  m in oppfatn ing  er det i dag 
s tø rre  g runn  til å tro  enn  det v a r for 10 å r siden, a t en v irkelig  
kom m er i gang m ed ree lle  fo rhand linger og ree lle  av ta le r om 
ned rustn ing . A t en en e ller annen  gang der også m å kunne 
kom m e i vei m ed det som h a r v æ rt m enneskers drøm  så å si g jen 
nom  h undre  år. M en n å r  de t v il kom m e i gang, og i h v ilke t tem po 
d e t v il kom m e i gang, det ve t vi ikke, og jeg  m å si, jeg  er for m in 
d el overbevist om  a t ensidig n ed rustn ing  i en del av verden  ikke 
b id ra r  til å se tte  fa r t  i rea liseringen  av de ønskem ål vi her har.

Såpass om den siden av saken.

D et som så ellers er det p rin sip ie lt nye i d e tte  program m et, det 
e r først og frem st den lang t m er fo rp lik tende form uleringen  enn 
fø r om de t som i p rogram m et er ka lt, jeg  hadde fak tisk  g lem t den 
u tm erkede form ulering  som vi g je rne  bør innføre  i v å r t sp råkbruk , 
sam arbeidet m ed u tv ik lingslandene. D et er en lan g t bedre  m åte 
å  u ttry k k e  de t på enn de tte  m ed h je lp  til de fa ttige  land, h je lp  til 
u tv ik lingslandene. Også ford i jeg  tro r, e ller e r sikker på, a t i det 
v idere  arbeid  m ed d e tte  vil det bli k la r t for oss at de t h er ikke 
bare  vil væ re  spørsm ål om stø rre  og s tø rre  pengebeløp, opptil 
1 prosen t av nasjonalinn tek ten , det e r bare  en side av saken. Skal 
v i få i gang en positiv  u tv ik ling  i de land  som i dag er så veldig 
i oppbrudd, enkelte  s teder i eksplosivt oppbrudd, skal en få i gang 
en sunn og positiv  u tv ik ling  økonom isk og sosialt så kreves det 
e t sam arbeid  på lang t v idere  fe lte r enn b are  det å bevilge penger 
og stille  dem  til disposisjon h er e ller der. D erfor m å den forp lik te lse  
v i ta r  på oss i d e tte  program m et, dels selvsagt, væ re  den som 
k la re s t tr e r  fram  der, nem lig å væ re  rede til av v å r økende 
v e ls tan d  å satse lang t m er enn vi h ittil  h a r g jo rt økonom isk, for å 
sam arbeide m ed disse land  om deres u tv ik ling . Men det v il også 
k reve  en innsats på fo rsk jellige m åter langt u tover de t for å kunne 
b rin g e  inn  i denne del av verden  den h je lp  som både v il v æ re  en 
h je lp  til de land  det her d re ie r seg om, m en også v æ re  en hjelp  
til å løse det vi som regel ser som hovedproblem et n å r  v i er inne 
p å  v å r u ten rik s-  og sikkerhetspo litikk , nem lig det å skape en fra m 
tid ig  verden  p rege t av sam arbeid , p reget av fred. _

E tte r en ko rt pause fik k  Aase B jerkho lt  o rde t til s itt inn led 
n ingsfo redrag  om ungdom s- og fritidsp rogram m et.
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Aase B jerkholt:  U tv ik lingen  h a r v æ rt så eksp losjonsarte t s te rk  
idet vi går inn  i disse 60-årene, som vi nå p lan legger m ed så m ye 
håp og fo rventn ing , a t H enrik  W ergelands ord lyder ak tue lle  enda en 
gang om at

«Ung m å verden  ennu  væ re, 
slek tens sagas lange læ re, 
ennu  kun  dens vuggesange 

og dens barndom s eventyr.»

D et er et d ram atisk  perspek tiv  i a t det ennå lever e ld re  m ennesker 
i v å r t sam funn som h a r opplevd å si fa rve l til u tv an d re re  som 
skulle d ra  m ed oksespann over den am erikanske  p ræ rie , og som 
kansk je  v il oppleve å få  ønske m ån efarere  velkom m en hjem . De 
gam le kan  huske at su lten  drev  m ennesker over havet til frem m ed 
land. Nå er det deres egne b a rn eb arn  som sam m en m ed titu sener 
av annen ungdom  re iser til u tlan d e t på fe rie tu r e lle r for å studere. 
For den unge g u tten  og jen ta  av i dag er verden  m ye m ind re  enn 
den v a r for oss og for tid ligere  generasjoner. B illedlig ta lt  é r veien 
til Ind ia  i dag ikke lenger enn den for v åre  fo re ld re  v a r fra  Oslo 
til B ergen. D er hvor S tan ley  slo seg gjennom  Kongos jungel, der 
s tå r nå Kongos egne po litikere  foran  m ikrofonen, og n å r de ta ler, 
høres stem m ene i sam m e øyeblikk der hvor vi er. A ndre fo lk  og 
land  er kom m et oss så n æ r at vi ikke lenger kan  k a rak te rise re  dem  
m ed de gam le ord: «Verden er stor, sa m annen, han  så u t gjennom  
vinduet». Vi ram m es h eller ikke på sam m e m åte  av de verse lin je r 
som den unge d ik te ren  Tor Jonson skrev  for 20— 30 å r siden:

«Vi tagde til u re tt  i fram m an t land, 
m en g re t da garden  til g rannen  din brann.»

N år det nå b ren n er i S ør-A frika, da b ren n er det i e t hus så næ r 
v å r t  eget at varm en  n å r som helst kan  slå over. S u lten  i Kongo, 
sykdom  i India, m angelen  på skoler i de arab iske land  er problem er 
som for v å r tids ungdom  er problem er i naboens liv. O ppgavene 
k a lle r på oss alle, m en de k a lle r fø rst og frem st på ungdom 
m en fordi den h a r få tt  leve opp m ed v iten  om a t de også er borgere 
av De F oren te  N asjoner. Noen vil u ttry k k e  seg m er uhøytidelig  og 
si at ungdom m en b lir  am erikan isert. Jeg  tro r  de t er rik tig e re  å si 
a t ungdom m en e tte r  h v e rt b lir  m er in ternasjonal. N år de k ler seg, 
n å r de spiller jazzm usikk, n å r de b ru k e r sam m e d anse trinn  en ten  
de er ungdom  fra  en verdensby  eller fra  norske fje llbygder, da har 
de få tt  et fellespreg  som vil gi dem  en sam hørighet som kan  kom m e 
til n y tte  i andre  sam m enheng. Skal vi si eller tro  a t det er noe sym -
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bolsk i a t den jazzm usikk, som velstandssam funnets ten -å rin g e r 
d y rk e r til vekslende glede for oss andre, h a r sin ro t i A frika? 
D enne in ternasjonalisering  b e ty r nok også a t den politisk  in te r 
esserte ungdom  er m er o p p ta tt av hvordan  p residen t K ennedy vil 
legge opp sirt po litikk  og hanskes m ed sine problem er, enn de 
er av striden  m ellom  H øyre og L ibertas. De h ar s ik k ert fu lg t lang t 
bedre  m ed i den d ram atiske  d rakam p m ellom  K asavubu, M obutu, 
Tsjom be og L um um ba enn  de h a r fu lg t m ed W ikborg, Røyseland 
og B orten  om sam lingen i sen trum . I løpet av 60-årene  vil de aller 
fleste  norske skoleungdom m er læ re  e tt e lle r fle re  frem m ede språk, 
og det vil åpne enda bedre  k o n tak t for dem  over landegrensene. Men 
så kan  vi spørre: H vilke m uligheter h ar så vi i a rbeiderbevegelsen  
for å nå denne ungdom m en m ed v å r politiske m ålsetting? I d e tte  
program m et, «Et r ik e re  liv for alle», h a r vi g jo rt e t forsøk på  å p re 
sen tere  arbeiderbevegelsen  for dem. Innholdet er, m ed en annen 
utform ing, i sam svar m ed det som A rbeidernes U ngdom sfylking 
h a r i s itt program . Den kom itéen som h a r lagd det, h ar forsøkt å 
ta  m ed de saker som de m ener in te ressere r ungdom m en m est, m en 
det er ingen p rin sip ie lle  sk ilnader m ellom  ungdom sprogram m et og 
u tk as te t til p a rtie ts  arbeidsprogram . Og n å r de t e r så, så tro r  jeg 
det skyldes a t pa rtie ts  arbeidsprogram  denne gang er m er p reget 
av ungdom m ens m erkesaker enn det kansk je  noen gang h a r v æ rt, 
fø rst og frem st a lt som om fa tte r skole og u tdanning .

Jeg  skal ikke gå g jennom  hele d e tte  ungdom sprogram m et, 
m en forsøke å trek k e  u t noen p u n k te r og vil peke på som det aller 
m est vesentlige a t v i h a r  forsøkt å få  fram  a t so lidarite ten  er g ru n n 
laget for det try g g e  sam funn som vi nå  h a r nådd  fram  til. D et er 
so lidarite ten  som er hovedidéen i de p lanene for u tbygg ing  som 
vi nå  legger fram , og a t det e r so lidarite ten  som nå k a lle r på oss 
i det som partie ts  nestfo rm ann  k a lte  sam arbeid  m ed u tv ik lin g s
landene. Vi går også selvfølgelig u t fra  de rike, økonom iske m ulig
h e te r som vi m ener vi h a r i 60-årene og u n d e rs trek e r betydningen  
av å planlegge og b ru k e  dem  rik tig . Av alle oppgaver som h er er ta tt  
opp ser vi kam pen m ot nøden i an d re  land  som den vik tigste. Vi 
h a r en rekke  forslag  i tillegg  til alle  de m ange som andre  nå  legger 
fram , om å h je lpe  til m ed utbyggingen  i disse landene så de kan  
u tn y tte  sine egne n a tu rrik d o m m er og h jelpe dem  h er hos oss eller 
hos dem  selv m ed u tdann ing  av deres ungdom . Vi peker på at 
arbeiderbevegelsen  m å ha et sæ rlig  ansvar m ed å h je lpe  dem  med 
å bygge u t sine o rganisasjoner som vi h a r bygd u t våre, og vi sier 
også a t de nord iske land  som er h v eran d re  så like på så m ange 
slags vis, her m å ha m uligheter for en fellesinnsats. Vi peker på 
at det ikke går an å g jøre s to rt av alle disse ting  u ten  å gi en be tyde-
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lig s tø rre  del av v åre  økonom iske ressu rser enn vi h ittil h a r gitt. 
M en så legger vi til a t om v i fø lger m ålet, 1 prosent av n asjona l
inn tek ten , så v il ikke d e t bety  m er for oss enn a t vi gir V3 av det 
som vi reg n er m ed at vi h v e rt å r  b lir  rikere . D et er fram fo r alt 
ungdom m en, som i handling  kan  vise sin so lidarite t m ed de fargede 
folk, det er den som kom m er til å g jøre  v å re  h je lpeprogram m er og 
v å r t sam arbeid  til v irkelighet. U tv ik lingslandene b y r dagens ung 
dom  en sty rkep røve som kan  bli avgjørende for he le  verdens fram tid . 
De k a lle r på ungdom m ens k re fte r  og v ilje , og jeg  tro r  a t de t er 
m ange av de som nå er voksne og e ld re  i arbeiderbevegelsen  som 
v il m å tte  innrøm m e at denne oppgaven er en enda stø rre  u tfo rd ring  
til ungdom m en enn v å re  oppgaver i v å r t land  v a r for oss.

Både ford i vi h a r så store ungdom skull og ford i skole og u td a n 
ning h a r få tt så b red  plass i sam funnet, syns vi det er forsvarlig  
å ka lle  v å r tid  for ungdom m ens tid sa lder i Norge. M en vi u n n la te r 
ikke å peke på de sk jevhe te r som frem deles er til stede, a t det er 
en a ltfo r stor u likhe t i m uligheten  for skole og u td an n in g  fo r ung 
dom  fra  de fo rsk jellige landsdeler, a t det ennå er for stor sk jevhet 
i de y rk e r denne ungdom  rek ru tte re s  fra  og at a rbe iderne  h a r en 
for liten  prosen tdel av sin ungdom  i visse skoleslag i forhold  til 
an d re  grupper. M en likevel m ener vi a t vi nå  likevel try g t kan  si 
a t vi e r på vei m ot det m ål arbeiderbevegelsen  alltid  h a r h a tt, nem 
lig like m uligheter for all ungdom . Vi h a r ikke gå tt inn  på  skolenes 
egentlige skoleoppgaver, m en syns det h ar v æ rt v ik tigere  å peke på 
skolens innhold, på m iljøet i skolen, på dens plass i sam funnet, og 
på hvor v ik tig  det e r ved u tbyggingen av skolen at vi h in d re r m ot
se tn inger m ellom  de u like lin je r og de u like  skoleslag slik  a t vi 
ikke også i fram tid a  skal oppre ttho lde  noen forestilling  om a t en 
kelte  skoleslag skal væ re  finere  enn de andre. Vi syns tv e r t im ot 
at ne ttopp  skolen skal b id ra  til å skape ko n tak t m ellom  ungdom  m ed 
u lik e  anlegg og in teresser og u lik  u tdann ing  slik  at de i ungdom s
åren e  kan  få  stø rst m ulig k jennskap  til h v e ran d re  og respek t for 
hverand re . D et er en p rak tisk  ting  f. eks: vi h ar en del spesielle 
boligbygninger for studen ter, vi h åp er å få flere. D et ville  væ re  
n a tu rlig  a t v i på disse stedene hadde ungdom  i sam m e a ldersg rupper 
som også er u n d er u tdann ing , f. eks. læ rlinger. N år vi nå  begynner 
å bygge sam legym nas, vil fo rm odentlig  spørsm ålet om å reise  in te r 
n a te r  reise seg m ed s tø rre  styrke. Vi v il ikke bare  a t ungdom  som 
søker til de boklige skoler skal v æ re  der, m en selvsagt også de som 
søker yrkesskolene. H vis skolens innhold  skal b li de t som ligger i 
v åre  skoleprogram m er, m å læ re rn e  oppfa tte  skoleprogram m et på 
sam m e m åte  som vi gjør. Vi nevner hvor v ik tig  de t e r å  få  m er 
ungdom  fra  a rbeiderh jem  til å søke til læ rerskolene. Vi h a r  et
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praktisk forslag i forbindelse med det, en henstilling om at arbeider- 
høyskolene lager forberedelseskurs for den ungdom som vil gå læ rer - 
skoleveien. Vi syns vi skulle legge større vekt enn hittil, mye større 
vekt enn hittil, på at ungdom som søker praktisk  utdanning skal bli 
stilt på like fot med de andre. Vi peker særlig på lærlingenes pro
blem er og det behov de har på å få tilrettelag t sin undervisning 
og opplæring bedre enn de har nå og at arbeidsplasser som har 
mulighet for å ta  imot lærlinger, må få i oppdrag å gjøre det slik 
at vi får flere læreplasser. Særlig for ungdom fra  jordbruk  og 
fiskeridistrikter, er det viktig at de kan få utdanning hvis de etter 
hvert går over fra disse yrker som for hvert år bruker fæ rre folk 
enn før slik at de unge søker seg over i annet arbeid. Det samme 
gjelder for så vidt de strukturendringer som finner sted i andre 
deler av vårt næringsliv. B lir det spørsmål om omorganiseringer, 
rasjonaliseringer eller oppsigelser, så går det ut over de som er 
sist ansatt, dvs. som regel ungdom. Vi syns derfor at i et ungdoms- 
program  er det viktig å slå fast at de som på grunn av dette må 
søke seg annet yrke, også får en reell mulighet til å sikre seg skikke
lig utdanning uten for store vanskeligheter. Det er noen som i dette 
sam funnet står, jeg hadde næ r sagt, på overgangen fra  et trinn  til 
et annet, og som gjerne vil ha m er utdanning, men må ta  den som 
voksen opplæring. Det er særlig de frivillige organisasjonene, s tu 
dieorganisasjonene, som har ta tt seg av denne oppgaven. Iallfall bør 
den løses slik at både de som ikke har noen skikkelig utdanning, 
men gjerne vil ta  fa tt på det som voksne, kan få høve til det, at 
de som trenger m er utdanning fordi at yrket deres trenger mer 
kunnskaper, skal få det og også fordi at voksne m ennesker som søker 
kunnskaper for kunnskapens egen skyld og ikke bare for å tjene 
penger på det, skal få høve til det både på en noenlunde lett 
og rim elig måte. Vi vet at det vil komme et forslag om støtte til de 
frivillige studieorganisasjoner som langt på vei vil kunne bidra til 
å legge disse forhold bedre til rette. Vi har også ta tt med posten 
om at brevskolene bør bli offentlige slik at det ikke gir dårligere 
vilkår å søke dem enn andre skoler. Vi syns det er viktig og ville 
væ re veldig glad hvis vi hadde få tt fram  gjennom dette ungdoms- 
program m et at arbeiderbevegelsen burde gå i spissen når det gjel
der å få bort den dyrkingen av den teoretiske begavelse som vi har 
i vårt samfunn i dag. At vi i arbeiderbevegelsen fram for noen 
burde væ re klar over at det er viktig at menneskene har andre 
egenskaper enn bare intelligens, egenskaper som utholdenhet, ka
rakter, varm e og følelser og kanskje fram for alt evne til samhold 
og solidaritet.

Vi syns det er riktig å si at Norge er et herlig land å leve i når
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det b y r p rak tisk  ta lt  alle m ennesker e t frilu fts liv  som i andre  land 
er forbehold t en ganske liten  overklasse. Vi h a r en rek k e  forslag 
om  v ern  for de t felleseie som frilu fts liv e t er, og en rek k e  forslag 
om tilre tte legge lse  av frilu fts liv  som gjør a t fam ilier m ed vanlige 
in n tek te r  k an  n y tte  det. M en det a lle r v ik tigste  —  kansk je  jeg 
også m å få  lov å si noe om det som T rygve B ra tte li la  så stor v ek t på, 
nem lig bilene, a t alle disse bilene også m å kunne brukes av fo lk  som 
vil d y rk e  frilu fts liv  og ikke  b are  d u re  veier opp og veier ned. Det 
e r nok så at m ange m ennesker v irkelig  h a r b ru k  for bilen  i s itt dag
lige liv, m en v i håper jo  a t m ed disse m ange b ile r så vil det bli 
m ange som også b ru k e r bilen til fr itid sliv  og g jerne  v il b ru k e  den 
i forbindelse, m ed frilu ftsliv . Da m å de ha  bedre  m uligheter for 
d e t enn de h ar i dag. M en det a lle r v ik tigste  i forbindelse m ed 
avsn itte t om N orge som et herlig  land  er a t skal vi kunne bevare 
rikdom m en som vi h a r ved å kunne d ra  u t i skog, fje ll og sjø, så m å 
om rådene sikres i tide. F rilu ftsloven  m å gjøres effektiv , og vi h ar 
en følelse av a t d e tte  e r en oppgave som kom m er til å b li avg jo rt i 
v å r  generasjon. D erfor m å vi sørge for at vi s te lle r oss slik  a t de 
unge slek te r som kom m er e tte r  oss v irkelig  k an  høste noe inn på 
d e tte  om rådet. Skal vi kunne n y te  frilu fts live t, skulle helst k ro p 
pen væ re  i form . Vi ønsker ikke at ve lferdssam funnet bokstavelig  
ta lt  skal av le ire  seg på oss. Vi skulle g jerne  se a t y rkesopplæ ringen  
f. eks. også skulle om fatte  den  helsesport som passer til de fo rsk je l
lige y rker. D et er sam funnets oppgave å legge disse tingene til re tte , 
og vi syns det e r r ik tig  å si k la r t fra  a t de m å løses i e t b red t sam 
arbeid  m ellom  de t offentlige, id rettsorganisasjonene, v åre  faglige 
og politiske organisasjoner og ku ltu rorganisasjonene, kansk je  sæ rlig  
fagorganisasjonen  h a r en oppgave her.

Vi h a r  på tid ligere  landsm øter i A rb e id e rp a rtie t d rø fte t og v ed 
ta t t  e t u tm erk e t k u ltu rp rog ram . Vi syns likevel a t det m å væ re  re tt 
å si a t innenfor v åre  organisasjoner drøftes ku ltu rp rob lem ene a lt
for lite. V åre  politiske m o tstandere  h a r  en snev av re tt  n å r de sier 
at vi stopper deb a tten  for tid lig  opp n å r vi er ferd ig  m ed de m er 
m aterie lle  ting. Vi tro r  de t er galt, v i tro r  de t e r abso lu tt galt 
fo rd i arbeiderbevegelsen  fra  sin begynnelse a lltid  h ar h a tt et k u l
tu re lt sik tepunk t. Vi vet godt a t det kan  pekes på a t nettopp  
arbeiderbevegelsen  h a r b id ra tt til a t v å r k u ltu r  s tå r på et mye 
høyere n ivå, og at vi kan  snakke om en k u ltu r  som nå eies av de 
b rede  lag, m en vi m ener a t vi m ed v åre  ressu rser kunne nå  lenger, 
a t det er vi selv som m å ta  oppgavene opp og a t det v ille  
væ re rik tig  a t vi i arbeiderbevegelsen , som ellers dom inerer så 
m ange forsk jellige fo rm er for d eb a tt h er i landet, også bu rde  væ re  
de frem ste  i k u ltu rd eb a tten , og de t e r vi ikke. Også h er er det
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n a tu rlig  å ta  til m ed de unge og de yngste og si a t skolene bu rde  
ak tiv isere  b a rn a  og ungdom m en m er enn de g jør i dag, a t skolene 
også m er enn i dag, bu rde  bli k u ltu rsen tre  i bygd og by, a t skolene 
bu rde  tas m er i b ru k  i k u ltu ra rb e id e t. De kan  kom bineres m ed 
sam funnshus og id re ttsan legg  og m ed biblio tek , de kan  bli levende 
k u ltu rse n tre  hvis vi vil. Vi syns a t sang og m usikk  b u rd e  kom m e 
m ye m er m ed i alle  skoleslag enn  tilfe lle t e r i dag, a t am atørm usikk , 
am atørsang  b u rd e  stø ttes m er enn tilfe lle t er. Jeg  syns de t e r rø 
ren d e  å se hvordan  arbeiderbevegelsen  i den fø rste  in d u stria lise rin 
gen i N orge hadde råd  og overskudd til å danne m annskor og 
b landede kor og o rk es tre r som lever den dag i dag, og så se hvor 
lite  flinke  vi nå e r på  arbeidsp lasser og i o rganisasjoner til å ta  oss 
av den del av oppgaven, sk jøn t noe kansk je  oppveies av de t som er 
skap t av sang og m usikk  ved v å re  skoler av v åre  skolebarn.

Kino er en k u n sta rt, sk jøn t de t er ikke  a lltid  en få r  fø lelsen av 
de t n å r  en går der. Jeg  tro r  v i skal væ re  oppm erksom m e på at 
kinoene p rak tisk  ta lt  e r sosialisert idet de a lle r fleste  av dem  eies 
av kom m uner. Vi ønsker å si så s te rk t som m ulig  a t k inostyrene 
også m å oppfatte  seg som k u ltu ro rg an er (b ifa ll) . Så er det vel ikke 
m er å si om det. F å r håpe a t det e r noen k inobesty rere  i salen! Vi 
kunne ha film k lubber som kinoene kunne stø tte  m ed sine overskudd, 
og som kunne ak tiv isere  folk som e r in te ressert i film en som k u n s t
a r t, 'fø rs t og frem st ungdom m en. Vi h a r en annen  institusjon  innen 
for de t sam m e om rådet, fje rnsynet, som også bør bli en k u ltu r in s ti
tusjon. Vi h a r en s te rk  re se rv e rth e t m ot fje rnsyne t i v å rt land  — 
jeg h a r in n try k k  av a t folk er litt  redd  fo r å få dét i huset fordi 
de t passiv iserer. K ansk je  det ne ttopp  er g robunn i forbindelse m ed 
fje rn sy n e t til å lage f je rn sy n rin g er e ller hva de t nå  skulle væ re, 
for å få fo lk  til å b li ak tive  m edarbeidere  i s tede t for bare  
å bli passive seere.

D et er ikke så forferdelig  lenge siden — jeg tro r  a t de aller 
fleste som s itte r h er i salen husker det — at bøker v a r en frem m ed 
tin g  i van lige hjem . D et v a r B ibelen og huspostillen  og så kansk je  en 
a lm anakk. Så v a r den bokhyllen  fy lt. I dag b ru k e r v i av v åre  økte 
in n tek te r m ange, m ange m illioner til bøker, til m agasiner og til 
ting  som vi ikke rik tig  ve t om vi skal se tte  betegnelsen li t te ra tu r  
på e ller ikke. M en de t er frem deles san t de t som R udolf N ilsen 
sa a t en kan  le te  drøm m en fram  gjennom  bøker. D et er i h v e rt fa ll 
helt s ik k ert a t v i kan  finne kunnskaper g jennom  bøker, både k u n n 
skaper om m ennesker og kunnskaper om ting. Vi leser s ik k e rt m ange 
ting  som v i i g runnen  v ille  ha b y tte t u t m ed noe annet hvis vi hadde 
b litt  l i t t  m er ak tiv ise rt i den verd ien  de t e r å lese. Vi h a r i de 
siste å rene  få tt noe som h e te r b illigu tgaver. Vi syns a t m ye m er av
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den v e rd ifu lle  litte ra tu re n  bu rde  kom m e som billigu tgaver. O m set - 
n in g sap p ara te t for bøker bør endres slik  a t folk v irkelig  kan  få 
k jøp t en god bok d e r de er og på den tiden  de få r lyst på det og 
ikke v æ re  henv ist ti l  å gå til bokhandleren . En bu rde  også få god 
l i t te ra tu r  i k iosker og på and re  steder hvor det nå  selges h eller d å r 
ligere  ting  å lese. B iblio tekene bør ikke b are  v æ re  e t sted  hvor en 
lån er bøker, de bør væ re  levende ku ltu rin stitu sjo n er. De bør også 
form idle and re  lån  enn  bøker. De m oderne h je lpem id ler i opp
lysn ingsarbeidet, film er, bildeband, p la te r, lydband  og b ildende 
k u n st bør en også kunne låne på v åre  b ib lio teker. Og hvor skal 
bib lio tekene og deres filia le r ligge? Ikke  på et e lle r annet av 
sondre t sted  i bygda m ed en åpningstid  som nesten  ikke passer 
for noen. Bøkene skal kunne lånes der hvor folk ferdes i f r i
tiden, en ten  det e r på je rnbanestasjonen  eller på brygga der 
bå ten  legger til, og de t kunne g je rne  kom m e trillen d e  en bok- 
kasse n å r  fo lk  s itte r  i m ange, m ange tim er på h u rtig ru ta  e ller 
på je rn b an en  og ikke rik tig  ve t hva de skal få tiden  til å gå med. 
Bøkene v ille  skape v ak re re  og r ik e re  hjem . M en det e r også andre  
tin g  som i v å r t v e lfe rd s- om ikke overflodssam funn —  kunne gjøre 
hverdagen  v å r vak rere . Vi h a r opplevd et sam funn som er b litt så 
om form et på k o rt tid  a t vi h ar m iste t m ange av de trad is jo n er som 
vi hadde før, og vi er u sik re  n å r det g jelder å velge tin g  til v å rt 
eget hjem . Vi syns de t er v ik tig  at både b a rn  og ungdom  kan  bevare  
den sansen for form  og fa rge  i hverdagsliv  som de h a r m ed seg, 
b ev a rt og oppelsket i skolen g jennom  underv isn ingen  i h jem k u n n - 
skap som  hører m ed i den nye skoleplanen.

H va skal vi si til de unge i sam funnet i dag som vi syns m å ha 
d et fo rferdelig  godt? De h a r det godt. M en det e r ia llfa ll en ting  
som gjør a t de h a r det vanskeligere, og det e r a t alle vi som 
ikke  fikk  den u tdannelse  vi ønsket og som ikke fikk  den livsbane 
vi k ansk je  hadde ten k t på i v å r ungdom , vi h a r den fordelen  at 
v i k an  si det v a r fo rd i fo re ld rene  v å re  ikke hadde råd, det v ar 
ford i vi bodde der og der, m en hverk en  vi selv e ller and re  skal 
våge å tv ile  på a t vi dudde hvis vi hadde få tt  slippe til! U ngdom 
m en av i dag h a r lan g t på vei m uligheter til å velge sin egen livs
bane og til  å sørge for seg og sine i fram tida. M en det legger også et 
ansvar på dem, som k ansk je  ikke a lltid  er så le tt. Vi begynner a lle 
rede  nå  å m erke at ungdom m en syns de t e r vanskelig  å velge m ens 
de ennå e r ganske unge.

De unges rep resen tan te r sier a t det v ik tigste  fo r ungdom m en i 
dag er å skaffe  dem  sam lingsplasser så de skal slippe å henge på 
gateh jørnene. Og derm ed kom m er vi ig jen  tilbake  til skolene. Skulle  
ikke  nettopp  skolene stå  åpne for ungdom m ens behov for sam lings-
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plasser? De sm å skolehusene som legges ned ru n d t om kring fordi 
sen tralsko lene overtar, bør bli grendehus som bl. a. kan  stå  til u n g 
dom m ens disposisjon. H er vil jeg  g je rne  si at de t e r en v ik tig  ting  
som vi ikke h a r ta t t  m ed i ungdom sprogram m et. Vi snakker om at 
de t på skolene e ller i slike ungdom ssentra  bør væ re  k a fe te riae r, og 
det bør væ re  danselokaler. Vi h a r  ikke sagt noe om a t de skal væ re  
alkoholfrie. D et bu rde  ha s tå tt noe om alkoholfrie  kaféer og re s ta u 
ran te r. D et kom m er av at den kom itéen som laget d e tte  syntes a t 
det v a r en selvfølge, m en vi e r k la r  over a t de t ennå ikke  er så 
selvfølgelig a t en ikke bør ta  det m ed i e t ungdom sprogram .

N år vi få r sto re  ungdom skull b e ty r de t også a t v i få r m ange 
giftem ål, og i løpet av 60-å ren e  b lir  de t en halv  m illion  u n g 
dom m er som en m å regne m ed v il b ry te  opp fra  sine gam le hjem , 
inngå ek teskap  og stifte  nye. V i m ener det e r v ik tig  at disse unge 
h jem m ene ikke s ta r te r  m ed for stor økonom isk slagside. D et er en 
k la r  tendens til synkende ek teskapsalder i v å r t sam funn. F o rk la 
ringene kan  væ re  m ange, og jeg  skal ikke kom m e inn på dem  her. 
Vi for v år del legger opp u tdann ingsp laner som gjør a t ungdom m en 
m å gå lenger i skole og opplæ ring, og det b lir derfo r k o rte re  tid  
m ellom  skolen og ek tesk ap e t enn  de t v a r før. De få r  um ulig  tid  
til å legge seg opp noe s tø rre  før de s tifte r hjem . D ette  v a r l i t t  om 
økonom ien og så litt  om at barnefam ilienes økonom i m å følges nøye 
u n d er velstandsu tv ik lingen . Vi syns de t e r v ik tig  a t n å r  u n g 
dom m en vil g ifte  seg tid ligere, og de t k an  vi ikke h in d re  dem  i, så 
bør de forberedes bedre  for denne oppgaven enn vi i dag gir dem  
m uligheter fo r å gjøre. De bør v æ re  m er fo rb ered t på hva det vil 
si å s tifte  et hjem , hva det e r å leve i e t h jem  og ste lle  de t og 
oppdra barn , hva det koster. Og disse tingene b u rd e  også kom m e 
m ed i skolens underv isn ing , g je rne  i fo rb indelse  m ed seksua lunder
visning. Vi fik k  en k ra ftig  u tta le lse  om de t på landskv innekonferan - 
sen hvor v å r yngste  de ltak e r v a r oppe og foreslo a t v i skulle få 
underv isn ing , ikke b are  i seksuelle  spørsm ål, m en også i p rev en 
sjon, i de høyere skoler. D et er ungdom m en selv io m  ber om det. 
Så s itte r da jen ten e  der som unge m ødre, ne ttopp  ferd ig  m ed skolen, 
så v id t sm ak t på arbeidslive t og så m ed e tt e ller to e ller tre  barn  
og en m ann som forhåpen tlig  er s te rk t o p p ta tt i organisasjons
arbeidet. Disse h u stru e r  hø rer til de som e r m est iso lert i v å r t sam 
funn, de kom m er så a ltfo r b rå tt  u t av den ry tm en  som de hadde 
ven t seg til. De h a r en oppgave som er av de rik este  e t m enneske 
kan  ha, å ta  v are  på sm å barn . De er tilfreds m ed den, m en vi 
skal passe på, ikke fo r de unge m ødrenes skyld, m en fo r v å r  egen 
skyld, a t vi ikke  for s te rk t k u tte r  av  båndene m ellom  dem  eller oss 
og sam funnet. N ettopp de unge m ødrene b u rd e  få anledning  ti l  å ta
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et lite tillitsverv i kommunen eller i organisasjonene, for de ville 
kunne komme med de synspunktene som unge fam ilier har og 
dermed få en liten kontakt utad som gjør at både organisasjonene 
og sam funnet kan få dem med igjen når deres situasjon er en annen.

Vi håper at vi gjennom dette meget enkle og praktiske program 
met likevel har k lart å gi noen av arbeiderbevegelsens grunntanker 
og iøéer videre til den ungdom som vil lese det. Våre programmer 
om praktiske ting er én sak, men det viktigste er likevel at de 
enkelte menneskene skal få det godt og de m uligheter som et rik t 
samfunn i dag kan gi dem. Men hvem vil nå lese program m et vårt? 
Den politisk-interesserte ungdom vil vel lese det. De som virkelig 
har politiske interesser begynner jo ofte før den tid sam funnet har 
gitt dem stem m erett, og vi har derfor reist tanken om å senke 
stem m eretten. Men vi håper jo at ikke bare ungdommen vil lese 
ungdomsprogrammet, men at alle våre tillitsm enn vil lese det forat 
vi kan påvirke dem til å bli m er aktsomme, m er oppmerksomme 
på at hvis vi skal kunne skaffe oss etterfølgere, så må vi ta mer 
hensyn til ungdommen i organisasjonene enn vi h ittil har gjort. 
Det har alltid væ rt nødvendig å ha kontakt med ungdommen og 
sørge for rekruttering. Avstanden mellom generasjonene er for
modentlig større nå enn den noengang har vært. Mens vi før snakket 
til en liten priviligert gruppe i sam funnet når vi snakket til den 
akademiske ungdom, så er det etter hvert b litt en stor gruppe. Når 
vi skulle snakke til den ungdom som hadde faglige kvalifikasjoner 
og utdannelse på sine felter, så var det også en forholdsvis liten 
gruppe. Nå blir det de fleste. Mens ungdommen før, i vår tid, gikk 
til ungdomslaget både for å hygge seg og for å diskutere eller lære 
å danse, så er det ikke lenger nødvendig å gå til ungdomslaget for 
å klare det. A kkurat som ungdommen i dag har råd til å betale en 
dyr danseskole for å læ re å danse, så har de i dag en selvbevissthet 

• i k ra ft av sine kunnskaper og utdannelse som gjør at de også kan 
finne andre steder å gå for å diskutere hvis de finner at diskusjo
nene hos oss ikke gir dem noe.

Mens våre program m er stadig er tidsmessige og gjenstand for 
revisjon, så er ikke våre m øter på samme m åte tidsmessige. Vi er 
nødt til å ta denne oppgaven opp slik at vi kan få ungdommen i 
tale. Og vi må selv bruke dem, gi dem oppgaver som de syns er så 
viktige at de vil gå fra  det som ellers opptar dem. Vi har le tt for 
å dram atisere vår tids politiske klassekamp, vår ungdoms politiske 
oppgaver, og dagens ungdom tror jeg også lar seg besnære av at det 
var så mye morsommere dengang vi nesten sloss på tø rre  never. Det 
er k la rt at det var m er dram atisk. Det er ikke så stor ulikhet 
mellom sam funnsgruppene nå, det er vanskeligere å være med fordi
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m an ikke lenger kan slenge u t en hvilken som helst mening, men 
må ha den forsvarlig underbygd. Mens vi i vår tid snakket til de 
mange, om de ting vi alle kunne få glede av, så snakker vi nå om 
de enslige mødre, om de uføre, om andre små grupper i sam funnet 
som ikke på samme m åte taler til egeninteressen, men som mer 
appellerer til medkjensle, og den er vel dessverre ikke så sterk. For 
ungdommen kan kanskje det politiske liv av i dag fortone seg mer 
kjedelig, men i virkeligheten byr vi jo ungdommen på større opp
gaver, og det er vår sak å få gjort det tydelig nok. Det som fram for 
noe annet kan vekke deres solidaritetsfølelse og spenne deres k ref
ter, er sam arbeidet med utviklingslandene.

La oss stelle oss slik at det ikke bare blir partiets arbeidsprogram  
som bæ rer preg av ungdomssaker, men at ungdommen selv blir 
aktiv t med i organisasjons- og samfunnsliv for å gjennomføre vårt 
program. Og vi har m uligheter for å komme et sk ritt videre på 
denne vei nå til høsten. (Bifall.)

Ordstyreren takket innlederne, bebudet en pause og sa videre: 
Til de ulike poster på dagsordenen er det innsendt en rekke forslag. 
Men disse forslag må opptas av en eller flere her i forsamlingen og 
under de ulike saker før det blir satt strek  for talerlisten. Hvis de 
ikke blir opptatt, går de ikke til redaksjonskomitéen.

Bratteli re tte t en henstilling til ordstyreren og til landsm øtet om 
at de representanter som hadde forslag til endringer i program m et 
leverte disse skriftlig innen kl. 13.00 selv om de først skulle ha ordet 
senere slik at redaksjonskomitéen kunne få et overblikk over de for
slag som skulle settes fram.

Ordstyreren m eddelte at den debatt som ville begynne etter pau
sen, ville om fatte alle de ting som hittil var berørt, u nn ta tt avsnittet 
«Norge og Verden» i arbeidsprogrammet.

Det ble foreslått at debatten om avsnittet «Norge og Verden» 
skulle tas først. Ordstyrernes forslag til arbeidsorden ble vedtatt 
mot noen få stemmer.

E tter en pause refererte ordstyreren disse forslag som ble over
sendt redaksjonskomitéen:

Ole S. Kristoffersen, Østensjø Arbeiderlag,
foreslo innflettet i ungdomsprogrammet under avsnittet «Et godt 
land å leve i — »

Opplysninger om vår m otorsykkel- og m opedpark — og at det 
under avsnittet «De unge i samfunnet» kommer inn avsnitt om 
alkoholfrie restauranter, dansesaler og kafeteriaer.
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Endringsforslag i 5. avsn itt i landsstyrets forslag angående pro- 
gram forslaget «økonom isk og in dustrie lt d em okra ti».

U ndertegnede fo reslår som n y tt avsn itt:
I de offentlige e ta te r og b ed rifte r m å det gis de nødvendige 

økonom iske m uligheter for v idere  u tbygging og effek tiv isering  av 
sam arbeidsu tvalgene.

Egil H alvorsen, B uskerud , 
rep resen tan t nr. 73.

Forslag til endring av arbeidsprogram m et for 1962— 65.
I k ap itle t «Fritid, frilu ftsliv  og idrett»  foreslåes følgende t i l 

føyelser:
I tre d je  avsn itt endres setn ingen  «A dgangen til sportsfiske må 

utv ides g jennom  et system atisk  arbeid  for å øke fiskebestanden  i 
e lver og vann» til å lyde:

«Adgangen til ja k t og sportsfiske m å utv ides til e rverv ing  av 
p riv a te  ja k t-  og fisk e re ttig h e te r slik  a t disse n a tu rh e rlig h e te r også 
kom m er den ikke jo rdeiende befolkning til del.»

S etn ingen  «For hy ttebygg ing  m å det reguleres høvelige om råder» 
endres til å lyde: «For hy ttebygging  m å det åpnes adgang til å e r
verve og regu le re  høvelige om råder.»

Bjarne Holen, H edm ark.

På side 20 e tter  første linje foreslåes:
«Dessuten m å forholdene legges til re tte  slik at sjøfolk få r s tø rre  

m uligheter for å holde ko n tak t m ed og treffe  sin fam ilie.»
Ebba Lodden.

Under avsn itte t: God sko leu tdannelse for alle, foran avsn itte t:  
Skolen m å ta  seg av hver enkelt elev osv. på side 9, innskytes:

«Som et ledd i innføringen  i sam funnsspørsm ål m å en kom m e 
fram  til ensartede  reg le r for b ru k  av skolelokaler i ungdom sarbei
det, og åpne disse for po litiske ungdom slag.»

Ø ystein  Opdahl, Oslo.

Fra S tranda Arbeidarparti, Sunnm øre:
V edk. alderstrygda.
Vi vil be landsm øtet g jere  ved tak  om a t alle  en k je r som h a r fy lt 

60 å r skal få a lderstrygd .

M otivering: S lik  o rdninga er no, b lir  det ofte u re ttfe rd . Ei kv inne 
som  b lir enk je  e tte ra t m annen  h ar fy lt 70 år, få r trygd . Skulle  d e ri-
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m ot m annen  v an te  l i t t  på 70 år n å r  han  fe ll bort, få r ho ik k je  trygd  
dersom  ho er u n d er 70 år. D et sku lle  ikk je  føre  m ed seg så store  
kostnader å re tte  på dette.

Ragnvald  S tøyva .

Forslag fra  A rv id  Jacobsen, Vestfo ld:
«Norge og V erd en » —  A rb e id e rp a rtie t v il i stortingsperioden  gå 

inn for en vesentlig  øking av h jelpen  til u tv ik lingslandene, s lik  at 
denne kom m er opp i et beløp tilsvarende 1 prosent av nasjonal
in n tek ten .

152. Fra S tranda  A rbeidarparti, Sunnm øre:
A v sn itte t om atom våpen:
Siste  setn ing  m å gå u t. B erre  d e tte  bør stå: A rb e id e rp a rtie t ho l

d er fast ved s itt s tan d p u n k t om ikke å gå inn  for å tilla te  lagring 
av k jernefysiske  spreng ladn inger på norsk  te rrito rium .
M otivering:

Ved å ta  bo rt halen, frig je r vi p a r tie t for ei po litisk  belastn ing. 
S etn inga som fy lg je r e tte r  den v i vil ha u t, g ir reg je rin g  og s to r
ting  dei fu llm ak ter som trengs ved  a t « . . . ti l ta k  som til enhver 
tid  er nødvendig . . . »  seg jer om lag de t same.

R agnvald S tøyva .

132 b. Fra S tranda Arbeidarparti, Sunnm øre:
«Nye perspek tiver for norsk  industri.»

a) 2. avsnitt, 1. spalte: O rdet u tbygging  m å by tast m ed u tv ik ling  
av fiskefored lingsindustrien .

b) Siste avsn itt 1. spalte: . . . kom m e m ed i ekspansjonen, m å bli
kom m e sterkere  m ed i . . .

c) 2. avsn itt, 2. spalte: . . . rå s to ffg runn lag  v il bli undersøkt.
U ndersøkt by tast u t m ed u tn y tta .

d) Om elek trifiseringa: De m id ler som b lir  frig jo rt . . . H er bør 
de t stå: De årlige bevilgn inger som b lir frig jo rt.

M otivering:
a) F iskefo red lingsindustrien  e r vel h e lle r for m ykje  utbygd. Vi 

m einer derfo r a t o rdet u tv ik ling  også dekker noko m eir enn 
v idare  utbygging, nem lig  g jere  b e tre  de t som a lt er, på sam e 
tid  h a r vi ryggen  fri overfor dei som m einer den m å byggast 
s te rk a re  ut.

b) F orm uleringa  i fram legget kan  gje in n try k k  av a t v e rk s tad 
in d u strien  og den e lek tro tekn iske  in d u stri ik k je  h a r vore m ed i 
u tv ik linga  før, o rdet s te rk a re  er derfo r nødvendig.
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c) Ordet undersøkt er for svakt, ein vil ikkje binde seg altfor 
fast ved å nytte u tny tta  i staden.

d) Form uleringa om frigjorde middel var noko uklar og bør få ei 
anna form.

Ragnvald Støyva.

113. Fra Stranda Arbeidarparti, Sunnmøre:
Forslag om tillegg til avsnittet om lærerutdanninga: 
Lærerutdanningen skal styrkes . . .  en samlet plan. Og i raskt 

tempo for å avhjelpe mangelen på lærere i folkeskolen. 
Motivering:

Når det gjeld lærarutdanninga, blir vårt parti møtt med kritikk  
for ikkje å fylgje godt nok opp. V årt framlegg vil eliminere eit an
grepspunkt i valkampen.

Ragnvald Støyva.

Sosialpolitikken .

114. Fra Stranda Arbeidarparti, Sunnmøre:
Nye sosiale oppgaver.
Her må dette avsnittet komme med: Arbeidet med forenkling og 

samordning av de ulike trygder vil bli påskyndet med folketrygden 
som mål.
Motivering:

Når det gjeld trygdene, er det k jent at desse no er b litt så mange 
at det er veldig vanskelig å halde greie på alle satsar og reglar. Ei 
forenkling er derfor så turvande at vi må få med noko om dette. 
Ordet folketrygd må også komme med, det vil bli etterlyst nokså 
kraftig  i valkampen.

Ragnvald Støyva.

138. Fra Øystese Arbeidarlag, Hordaland:
Vi vil gjerne seie frå  om at ein synest det er eit godt arbeidspro

gram, og ein seier seg heilt samd i hovedlinjene som her er opp
trekte.

Ein m einer likevel at desse avsnitt bør omredigerast eller inn- 
kortast: Jorda og skogen:

Det fem te avsnitt kan gjerne omredigerast litt, då det elles kan 
bli oppfatta feil. Ordet «samvirkebasis» vil i denne samanhangen 
virke litt desorienterande. Den gamle form ulering om at skogen og 
jorda skal tilhøyre dei som driv i jordbruket, kan gjerne kome med 
no også.
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Utbygging av Sam ferdselsnettet:
Det må der k lårt seiast frå om at vegar må byggjast fram  til dei 

grender som enno ikkje har veg.
Jeg ønsker disse forslag ta tt opp til votering.

Hordaland A rbeiderparti, 
Steffen 1. Toppe, formann.

Arbeidsprogrammet.
God skoleutdanning for alle, side 9 og 10. Siste avsnitt bør u tfor

mes slik at det blir k lart at også ungdom ved yrkesskoler og tekniske 
skoler har adgang til å søke lån i Statens Lånekasse.

Sigurd A. Danielsen.

193. Fra Østfold fylkes Arbeiderparti:
Forslag fra Sarpsborg A rbeiderparti om opprettelse av et eget 

direktorat for å samordne planer og fram støt når det gjelder om
rådene idrett, jakt, ferskvannsfiske og friluftsliv, oversendes p a r
tiets landsmøte.

Vi m ener forslaget bør knyttes til avsnittet «Fritid, friluftsliv  og 
idrett» i vårt arbeidsprogram  for perioden 1962— 1965, og vi foreslår 
følgende tilføyelse til avsnittet:

«Om vi skal kunne løse de store oppgavene vi her står overfor 
tilfredsstillende rask t og effektivt, i tak t med utviklingen, vil en 
adm inistrativ samordning og forenkling på de departem entale 
plan væ re nødvendig.

Vi vil derfor foreslå opprettet et eget direktorat som får som 
hovedoppgave å samordne og legge forholdene til re tte  for en 
tilfredsstillende utvikling når det gjelder idrett, jakt, ferskvanns
fiske og friluftsliv».

Forslaget fra Sarpsborg A rbeiderparti og avsnittet fritid, id rett 
og friluftsliv fra  arbeidsprogram m et 1962— 1965 følger:

194. «Den nåværende sentraladm inistrasjon for jakt, fiske og fr i
luftsliv har vist store mangler. Slik som adm inistrasjonen i dag er 
bygget opp, er forvaltningen av de problem er som er kny ttet til jak t 
og fangst underlagt Landbruksdepartem entets administrasjon. For
valtningen av innlandsfiske er også tillagt Landbruksdeparte
mentet, mens fiske i sjøen (havet) er underlagt Fiskeridepartem en
tet. Forvaltningen av friluftsstellet (det som går inn under frilu fts
loven) er tillagt Kom m unaldepartem entet. Og hvis vi ta r med id ret
ten, ligger den under Statens Idrettskontor, som departem entalt 
sorterer under K irke- og undervisningsdepartem entet.»
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D et er a ltså  hele  4 —  fire  —  forsk jellige d ep artem en ter som adm i
n is tre re r  det saksom råde som jak t, fiske, frilu fts liv  og id re tt spenner 
over. D et er ikke noe felles organ  som s itte r  inne m ed den sam lede 
oversik t over prob lem om rådet, hvor en rek k e  in teresser k rysser 
hverandre . D ette  m å føre ti l  m anglende avveining og koordinering. 
S æ rlig  synes det som om de m ange in teresser som k n y tte r  seg til 
frilu fts liv  og hobbyutøvelse av ja k t og fiske h a r b litt  s te rk t skade
lidende. Disse forhold peker m ed all tydelighet på a t vi ikke  på 
d e tte  om rådet h a r  en adm in istrasjon  som er i p ak t m ed den u tv ik lin g  
som pågår, og som v å r t  sam funn m å ta  hensyn til.

B edringen av levev ilkårene  og økingen av fr itid en  for den  a lm in
nelige m ann h a r fø rt til a t in teressen  for frilu fts liv  og u tøvelse  av 
ja k t  og fiske som hobby h a r øket. Den stadige bedring  i kom m u
n ikasjonene gjør også a t fle re  og flere  kan  ta  del i disse verd ifu lle  
sam funnsgoder.

K onklusjon:  Vi fo reslår at det b lir opp re tte t e t sen tra lt statsorgan, 
som få r  seg u n d erlag t den hele adm in istrasjon  av frilu ftsliv , ja k t  og 
fiske og id re tten . Dog bør de prob lem er som k n y tte r  seg til havfiske 
som y rk e  selvsagt ligge under F iskeridepartem en tet. O rganet bør 
få  fo rm  som e t fritts tåen d e  organ (d irek to ra t)  og bør m ed 
fo rdel kunne slåes sam m en m ed S ta tens Id re ttskon to r, og b li u n d e r
lag t K irk e - og underv isn ingsdepartem ente t.

F ritid , fr i lu f t s liv  og  id rett.
En av de sto re  rikdom skilder vi h a r i Norge er adgangen til 

n a tu ren  og til e t r ik t og allsidig frilu ftsliv . A rb e id e rp a rtie t m ener 
d e t e r en v ik tig  sam funnsoppgave å trygge adgangen til fri ferdsel 
i skog og m ark  og å legge forholdene til re tte  slik  a t flest m ulig 
k an  få  andel i landets  n a tu rh e rlig h e ter.

I å rene fram over m å vi regne m ed en veldig øking i u tfa rte n  til 
frilu ftsom rådene. Rom m eligere økonom iske forhold og m er fritid  vil 
g jøre  det m ulig  for nye titu sen er å søke u t fra  byer og te ttg ren d e r 
t i l  sjø, skog og fjell. T u ris te r fra  and re  land  v il også kom m e til 
N orge i stadig  stø rre  an tall.

D ette  stille r sam funnet overfor s tø rre  oppgaver enn tid ligere, 
både n å r  d e t g je lder å bevare  n a tu rom rådene  og å sik re  fr ilu f ts 
livet. S ta t og kom m uner m å k jen n e  e t ste rkere  ansvar for a t ferie  
og fr itid  kan  bli n y tte t  ti l  å gi sunnhet og hvile. F rilu ftsloven  m å 
b rukes t i l  i tide  å sik re  tils trek k e lig e  om råder i n æ rh e ten  av be- 
fo lkn ingssentrene. S tø rre  om råder m å fredes som n a tu rp a rk e r. N år 
f rilu ftsa rea le r legges u t til a lm en t b ruk , m å enkelte  om råder fredes 
for m o to risert tra fik k . For den stadig  økende b iltra fik k  m å det 
skaffes gode parkeringsm uligheter, rastep lasser og rim elige over-
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nattingssteder, og sam funnet m å sam tidig  sikre  seg m ot a t b ila lde- 
rens anlegg ødelegger na tu ren . C am pingplasser m å bygges og u n d e r
legges nødvendig tilsyn. A dgangen til sportsfiske m å u tv ides g jen 
nom  e t system atisk  arbeid  for å øke fiskebestanden  i e lver og vann. 
S m åbåthavner m å bli bygd i ta k t m ed det stigende behovet. 
R eisingen av tu r is th y tte r  og enkle overnattingssteder m å støttes. For 
hy ttebygg ing  m å de t reguleres høvelige om råder.

A rb e id e rp a rtie t v il at s ta t og kom m uner skal væ re  m ed å legge 
til  re tte  e t ku ltu rm iljø  som kan  gi m uligheter for en verd ifu ll u t 
n y ttin g  av den økende fritiden . Bygging av sam funnshus er et v ik tig  
ledd i d e tte  arbeidet. En sam ordnet u tbygging av sam funnshus, 
b ib lio tek , skoler og id re ttsan legg  vil gi m u ligheter for et m er 
allsidig k u ltu rliv . D et m å bygges tidsm essige og v ak re  alkoholfrie 
re s tau ran te r, både i byer og te ttg ren d e r og på u tfa rtssteder.

Id re ttsan leggene skal væ re  åpne for alle, og de m å bygges slik  at 
id re tten  kan  sam ordnes m ed annet k u ltu r -  og ungdom sarbeid. F lest 
m ulig m å få adgang til å d y rk e  id re tt og helsesport, og de t m å 
legges v ek t på in struksjon  i alle  id re ttsg rener. I alle skoler bør det 
gis plass for teo re tisk  og p rak tisk  opplæ ring i fysisk tren ing , og 
svøm m ing bør innføres som obligatorisk  fag. B ed rifts id re tten  m å 
støttes.

D et bør overveies om de t kan  opprettes en veiledn ingstjeneste  for 
innkjøp  av skolem ateriell. Denne veiledningstjeneste  tenkes opp
re tte t  i forbindelse m ed K irk e - og underv isn ingsdepartem ente t.

Øivind Granli, Akershus.

Forslag fra Ivar Aasen, Buskerud Arbeiderparti:
L andsm øtet h enstille r t il  lan dssty re t og sen tra ls ty re t i sam arbeid  

m ed R egjeringen  og s to rtingsgruppa a t de fram tid ige  re tn in g s
lin je r for k ra ftu tbygg ingen  og e lek trisite tsfo rsyn ingen  b lir ta t t  opp 
til behandling  m ed sik te på  å nå  fram  til en fo rs te rk e t h e lh e ts
vurdering .

De m uligheter som den m oderne tek n ik k  s tille r til v å r råd ighet, 
m å ikke få  lov til å fo rk lud res g jennom  snevre lokale  løsninger. 
F ram tidsu tv ik lingen  m å derim ot sees u n d er en helhetsvu rderende 
synsvinkel. S lik  a t det hele u tv ik le r  seg helstøp t og harm onisk  og 
m ed den m ålse tting  at re su lta te t skal kom m e hele sam funnet til 
gode.

Å rsm øtet i Sør-H elgeland  A rb e id e rp a rti f inner e tte ra t en h a r 
d rø fte t fram legget til program , a t det e r m eget godt og vel egnet 
til å gå til valg  på.
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M øtet h a r bare  noen m erknader til program m et: 
Jordbruksprogrammet.

En v iser til u tk as t til a rbeidsprogram  for jo rdb ruke t, P.M. side 17, 
hvor det h e te r:

M ekaniseringen i jo rd b ru k e t h a r h a tt den v irk n in g  at de små 
b ru k  er kom m et i en ugunstigere  driftsøkonom isk stilling  enn  de 
s tø rre  bruk . D et er nødvendig  å m o tv irke  denne u tv ik ling .

D ette  avsn itt bør ikke sam m entrenges slik  som det er g jo rt i 
landssty re ts  forslag, m en fo rtsa tt u theves i arbeidsprogram m et.

Som den m est effek tive m otvekt m ot ovenfor nevn te  skjeve u t 
v ik ling  foreslåes:

D et søkes dekket et s tø rre  — både rea l-  og d riftsk red ittbehov  
på  rim elig  ren te fo t for sm åbrukere  som for jo rd b ru k e t ellers.

Jordbruk, fiske.
V årt d is tr ik t h a r  e t forholdsvis s to rt an ta ll i y rkesg ruppa sm å

b ru k ere  og fiskere. D enne gruppe e r b litt  hengende e tte r  og h ar 
ikke den in n tek t som kan  m åle seg m ed inn tek tsn ivåe t i andre 
n æ ringer:
K onklusjon:

Y rkeskom binasjonen sm åbruk  og fiske bør tas opp til sæ rsk ilt 
fo rskning  og forsøk — fag - og driftsøkonom isk se tt — u t fra  fo ru t
gående analyse og kartlegging.

Fiskeriprogrammet.
T ilføyelser t il  fiskeriprogram m et.

Fiskeriungdom m en m å gis bedre  m ulighet for fagopplæ ring. 
E ttersom  fartøyene  b lir  s tø rre  og fiske m å foregå på fje rn e  farvann , 
v il k rav e t til fagkunnskap  stadig stige. D et m å derfo r reises nye 
fiskerifagskoler, og forholdene m å legges til re tte  slik  a t unge 
fiskere  k an  søke skolen.

Ivar U lvestad, sek retæ r.

Forslag fra  S trand  A rbeiderparti, Jørpeland, ved  form annen  Johan
nes H arestad og sekre tæ r A n n a  T jøstheim :

S tran d  A rb e id e rp a rti h ar i m edlem sm øte den 5. ap ril d. å. b e 
h an d le t DNA’s forslag  til a rbeidsprogram  for 1962— 1965 og ber 
landsm øtet ved ta  denne form uleringen  i av sn itte t om atom våpen: 

«A rbeiderpartie t ho lder fast ved s itt s tan d p u n k t om ikke å gå
inn  for å tilla te  lagring  av k jernefysiske  spreng ladn inger på norsk
territo rium ».
R esten av avsn itte t strykes i sin helhet.
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Forslag t i l  a rb e id sp ro g ra m m e t  jra  Ola T e igen ,  Oslo.
Side 9, «God sko leu tdanning  for alle», siste lin je  i 6. avsn itt, «I 

y rk es- og fagskoler . . . .  sk riftlig  og m untlig» endres til:
«Innenfor alle  skoleslag m å det legges s tø rre  vek t på innføring  

i sam funnsfag, kunst og litte ra tu r . I y rk es- og fagskoler m å 
elevene få bedre  tren in g  i å b ru k e  s itt m orsm ål sk riftlig  og 
m untlig».

Forslag fra  O d va r  N ordli ,  H e d m a rk .
Til p u n k te t «Norge og V erden»:
D et tas inn  i p rogram m et i forbindelse m ed sam arbeidet med 

u tv ik lingslandene en fo rm ulering  om p a rtie ts  tils lu tn ing  til tan k en  
om «fredskorps» for d irek te  h je lpearbeid  i disse om råder av verden.

Forslag fra  H orda land  A rb e id erp a r t i ,  o p p ta t t  a v  G u s ta v  S k j e b -  
s tad  fra  Oslo ty p o g ra f is k e  fo ren ing:

«Norge  og V e r d e n ».

Forslag  fra  fy lkespartie ts  sty re:
«A rbeiderpartie t ho lder fast ved s itt s tan d p u n k t om å gå inn for 

ikke å tilla te  lagring  av k jernefysiske sp reng ladn inger på norsk  
te rrito rium .

Som suveren  s ta t avg jør N orge gjennom  sine konstitusjonelle  
o rganer hv ilke tilta k  som til enhver tid  e r nødvendige for å ta  vare  
på landets sikkerhe t og uavhengighet».

Forslag nr. 108 fra  A rb e id e rp a r t ie t s  s tu den t lag ,  Oslo, er ta t t  opp  
av Ø ystein Opdahl, Oslo:

Forslag  ti l  p rinsip ie ll innledning i arbeidsprogram m et for 
1962— 1965.

D et norske A rb e id e rp a rti b er i de tte  program  på ny  om velgernes 
fu llm ak t til å lede lande t v idere  fram  m ot en sosialistisk sam funns
ordning, bygd på et d em okra tisk  grunnlag.

D et norske A rbeid erp artis  kam p for d e tte  g ru nnsyne t h ar fø rt til 
s tø rre  trygghe t for alle i v å r t  sam funn, og de økonom iske goder 
er b litt  m er re ttfe rd ig  fordelt. L ikevel er de t ennå store  u lik h e te r 
i fordelingen  av eiendom  og inn tek t.

Vi ser det som v å r  store  oppgave å bygge et sam funn u ten  k lasse
sk ille r og annen u re tt. D et norske A rbeid erp artis  m ål er et sam funn 
hvor alle k an  føle seg som likeverdige, og hvor alle få r m uligheter 
til å leve et høyverdig  liv.

D et rå d e r sto re  fo rven tn inger om den økonom iske u tv ik ling  i 
å rene  som kom m er. Tekniske landev inn inger åpner for nye m ulig -
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h e te r på m ange om råder. Norge kan i n æ r fram tid  bli om dannet til 
et v irkelig  velstandssam funn.

M en en slik  u tv ik ling  v il føre m ed seg nye og store  problem er. 
S kal våre  fo rven tn inger innfris, k reves det en stadig s tø rre  innsats 
fra  sam funnets side. D erfor m å ikke  det p riv a te  fo rb ru k  få øke på 
bekostning av sam funnets evne til å løse de felles oppgaver. D ette 
k rev er a t sam funnet h a r de nødvendige planer, og h ar m idlene til 
å g jennom føre dem.

Vi v il derfo r se det som v å r p lik t å holde de økonom iske k re fte r  
u n d er sam funnsm essig kon tro ll slik  a t de tje n e r fo lkets in teresser.

En s te rk  produksjonsøking er fo ru tse tn ingen  fo r en fo rtsa tt 
velstandsutv ik ling .

H ovedm ålene for A rb e id e rp a rtie ts  økonom iske po litikk  er fu ll 
sysselsetting  og en re ttfe rd ig  fordeling  av velstandsøkingen. A rbei
dere  og fu n k sjo n æ re r m å i s te rk e re  grad  enn h ittil få innfly te lse  på 
fo rvaltn ingen  av bedriftene. Skal p roduksjonsappara te t u tn y tte s  
fu llt u t, er de t nødvendig m ed et in tim t og tillitsfuH t sam arbeid  
m ellom  alle  ledd i produksjonslivet.

O vergangen til s tø rre  m arkeder vil fø re  til om fattende end ringer 
i n æ rin g sstru k tu ren . D ette sam m en m ed økingen i ungdom skul
lene k rev er stø rre  innsats for å skape nye arbeidsplasser. V år syssel
se ttingspo litikk  m å også ha som m ål å avskaffe sesongledigheten. 
P rob lem ene i v å re  «gamle næ ringer» , jo rdb ruk , skogbruk og fiske, 
m å også vu rderes i ta k t m ed u tv ik lingen . Nye p roduksjonsm etoder - 
og fo rm er m å settes inn  for å s ty rk e  disse næ ringene slik  a t deres 
u tøvere  kan få en s tø rre  del av velstandsøkingen.

D et a lm endannende kunnskapsn ivå m å høynes y tte rlig e re  for å 
s ty rk e  g runn lage t fo r en fo rtsa tt k u ltu ru tv ik ling .

De k u ltu re lle  og este tiske  v erd ie r m å p rege  innho ldet i skolen 
sam tid ig  som den dem okratiske  skoleform  skal u tv ik le  to leranse  
og evne til sam arbeid  hos de unge.

Den alm endannende skole skal danne g runn laget for hver enkelts 
valg  av y rk e  e tte r  evne og anlegg. E nhver h ar re tt  til y rkesopp læ ring  
e tte r  den a lm endannende grunnskolen.

Den tekn iske  u tv ik ling  og befo lkningstilveksten  fø rer til e t stadig 
stigende k rav  til u tdannelse. U tbyggingen av alle de ler av u n d e r
v isnings- og fo rskningssektoren  m å derfo r fo rtsa tt få høy p rio ri
tet.

P å alle om råder m å forholdene legges slik til re tte  a t enhver kan 
u tv ik le  sine evner så lan g t som m ulig. Spesielt bør det legges v ek t 
på å bed re  re k ru tte rin g en  til høyere u tdannelse  fra  de økonom isk 
svakere befo lkningsgrupper og d istrik te r.
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Sosiale, økonom iske og geografiske forhold m å ikke innsk renke 
den enkeltes valg  og m ulighet til u tdannelse.

S am funnspo litikken  m å ha  som m ålse tting  å s ty rk e  m iljøg runn- 
laget i fam ilie livet og på arbeidsplassen. F am iliek re tsen  og a rbe ids
stedet e r de t grunnleggende m iljø for alle  m ennesker, og det m å 
føres en  ak tiv  po litikk  fo r å løse de m enneskelige problem er som 
den  voldsom m e økonom iske og tekn iske  u tv ik lin g  fø re r med seg. 
G runnen  fo r de t industrie lle  dem okrati m å ryddes ved a t alle 
ansa tte  få r  k jennskap  til bedriftenes prob lem er og gis m u ligheter for 
å  ta  del i løsningen av dem. S ta tsbed riftene  og kooperasjonen m å 
gå fo ran  i d e tte  arbeidet.

M aterie lle  fra m sk ritt og bedre  leveforhold  skaper ikke u ten  v idere  
s tø rre  triv se l og velvæ re. A ltfo r m ange, sæ rlig  b lan t de unge, h ar 
ikke k la r t å fy lle  den økte  fritid  m ed et innhold  som skaper triv se l 
og harm oni. En av årsakene er a t k u ltu rg ru n n lag e t ikke e r s ty rk e t 
i ta k t m ed den  m aterie lle  u tv ik lingen . S am funnet m å åpne m u lig 
h e te r for en s tø rre  ku ltu rfo rs tåe lse  ved ak tiv t og m ålbevisst å 
satse enda s te rk e re  på  k u ltu rfro n ten . D ette  kan  gjøres ved å skape 
s tø rre  k u ltu re ll in teresse  og fo rståelse  a llerede i den alm endannende 
skole.

M oderne underho ldn ingsindustri preges av p ro fittin te resser og 
m assepåvirkning. Den fa re  for k u ltu re ll fo rfla tn ing  som den in n e
bæ rer, m å m otarbeides. Spesielt bør de friv illige  opplysningsorgani
sasjoner settes i s tand  til å føre en u ts tra k t folkelig  ku ltu rsp redn ing .

S o lidarite tstanken  h a r d reve t arbeiderbevegelsen  fram  i kam pen 
for å oppheve k lassesk iller og økonom isk u re tt i v å r t eget sam funn. 
Den sam m e so lidarite tstanken  m å nå  føres v idere  til å gjelde opp
hevelsen av sk ille t m ellom  rik e  og fa ttig e  nasjoner. V årt land  hører 
til verdens overklasse. V år egen høye levestandard  gjør de t ti l  en 
m oralsk  p lik t for oss å h jelpe de land  og fo lk  som lever i den stø rste  
fattigdom . V årt land  h a r ingen kolon itrad isjoner og kan  ved  å hjelpe 
u tv ik lingslandene v æ re  m ed på å skape tillit  til den dem okratiske 
livsform . M en v å r h jelp  m å ikke v æ re  avhengig av a t de landene 
vi s tø tter, h a r  v å r form  for dem okrati. Vi m å alltid  huske  at disse 
land  ikke h a r  de sam m e politiske trad isjoner. U tv ik lingslandene 
tren g e r både  økonom isk og tekn isk  hjelp. Vi bør kunne y te  en prosent 
av v å r t  netto  n asjona lp roduk t i stø tte . L ike v ik tig  er det å hjelpe 
u tv ik lingslandene m ed leger, tekn iske  og økonom iske eksperter, 
underv isn ings- og adm in istrasjonspersonell og ikke m inst m ed a r 
beidsledere  og fag læ rt a rbeid sk raft. Vi bør arbeide  for å skape et 
overskudd av høyt k v a lifise rt a rb e id sk ra ft som kan  stå  til tjeneste  
fo r disse landene. Vi m å a lltid  ha  for øyet a t den  s tø tte  v i gir, skal

111



være hjelp til selvhjelp. Det må være vårt mål å bidra til at nasjo
nale, fram skrittsvennlige krefter i disse landene selv kan ta  kampen 
opp mot foreldede produksjons- og samfunnsformer, befolknings
press og nød.

Utviklingen både i vårt eget land og ute i verden er im idlertid 
avhengig av fred og avspenning. Vi ser det som vår p likt å støtte 
de krefter som arbeider for konstruktive internasjonale nedrust- 
ningsforslag og avtaler.

Norge må fortsatt arbeide for å trygge sin frihet og selvstendig
het. Det skal ikke stasjoneres atomvåpen på norsk jord. Vi må 
arbeide for å y te all mulig støtte til prinsippene i FN’s charter og til 
verdensorganisasjonens arbeid for å virkeliggjøre disse prinsipper til 
beste for fred og velstand i verden. Norge vil arbeide aktivt for å 
fremme et politisk og økonomisk samarbeid over landegrensene.

Forslag nr. 117, fra Raufoss Arbeiderparti vedrørende alderstryg
dens satser og premier:

En vil da først trekke u t enkelte sider av den gamle og den nye 
loven for senere i redegjørelsen å sammenlikne virkningene i p rak 
sis av disse to ordninger.

Avgiften til alderstrygden ble satt u t i livet første gang ved 
loven om alderstrygd av 16. ju li 1936. Ved tilleggslover er det senere 
foretatt forskjellige endringer i lovens kapitel 6 som omhandler 
avgiftsbestemmelsene og det fond avgiften skulle gå til, nemlig 
Aldersfondet.

A lderstrygdavgiften var i realiteten en skatt som ble u tliknet av 
de ordinære likningsmyndigheter. Den ble beregnet på grunnlag av 
den an tatte  årsinntekt uten noe skattefritt fradrag.

Opprinnelig utgjorde avgiften 1 prosent, men ble ved lovendring av 
25. februar 1949 forhøyd til 1,2 prosent og senest ved lovendring av 
31. mai 1956 forhøyd til 2,1 prosent.

Det var denne sats som gjaldt da den «gamle ordning» gikk av 
med pensjon fra  1. januar 1959.

P likten til å betale avgiften påhvilte alle personer som etter de til 
enhver tid gjeldende bestemmelser om utskrivning av inntektsskatt 
til staten ble regnet som bosatt i riket og skattepliktige som ikke 
hadde bopel i riket, men oppebar lønn av den norske stat.

Også innenlandske selskaper, bo og andre innretninger som hørte 
hjem m e i riket var pliktige til å svare avgift.

F rita tt for avgift var de som hadde en årsinntekt på under 
kr. 1200.00 eller som ikke ble iliknet inntektsskatt til kommunen.
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A vgiften  ble første gang u tlik n e t da den avg iftsp lik tige fy lte  18 å r 
og siste gang det å r  han  fy lte  69 år.

Sam m en m ed avgiften  til a lderstrygden  ble det u tlik n e t en avgift 
til k rigspensjonering  for hjem m estyrkepersonfell og siv ilpersoner på 
0,1 prosent. Den sam lede avgift ble således u tlik n e t e tte r  en p ro sen t
sats på 2,2.

O rdningen som n å  er fo rla tt, bygget således på skatte lovens p r in 
sipp om betaling  e tte r  evne og fanget derved opp in n tek tssv ing - 
n ingene til enhver tid.

P rem ieordn ingen  i dag oppfyller bare  i en viss u ts trek n in g  dette  
re ttfe rd ig h e tsk rav  idet alle under 70 å r  b e ta le r p rem ie e tte r  fø l
gende in n tek tsg rupperinger:

kr. 2 000.00—  4 000.00 pr. å r  kr. 1.75 p r. uke
» 4 000.00—  6 000.00 =» » » 3.50 » »
» 6 000.00 og d e ro v e r» » » 5.25 » »

In n tek te r  un d er kr. 2000.00 er f r i ta t t  for prem ie.

I p raksis m edfører d e tte  a t læ reg u tten  m ed k r. 6100.00 pr. å r i 
in n tek t b e ta le r sam m e prem ie til a lderstrygden  som form annen  
m ed kr. 20 000.00, som personalsjefen  m ed kr. 35 000.00 og som 
d irek tø ren  m ed k r. 50 000.00 pr. år.

D ette  kan  neppe sies å v æ re  en belastn ing  e tte r  økonom isk b æ re 
evne, og i den forb indelse  vises bl. a. til a t syketrygdprem ien  
bygger på følgende g radering :

k r. 1 000.00—  2 000.00 
2 000.00— 4 000.00 

» 4 000.00—  6 000.00
»  6 0 0 0 . 00—  8  0 0 0 .0 0

8  0 0 0 . 00 — 11 0 0 0 .0 0  
» 11 000.00— 14 000.00
» 14 000.00—  og derover.

For øvrig oppstår det forhold  n å r  det g je lder a lderstrygdprem ien  
—  og de t er spesielt ak tu e lt på Raufoss hvor pensjonsalderen  
ved Raufoss A m m unisjonsfabrikker er 65 og 68 å r fo r henholdsvis 
kvinnelige og m annlige a rbeidere  —  a t m an e tte r  å v æ re  a lders- 
pensjonert fo rtsa tt b e ta le r sam m e prem ie. De sam m e forhold  gjør 
seg gjeldende ved and re  b ed rifte r hvor pensjonsalderen  er under 
70 år, og også for de som i tid lig  a lder går over på invalidepensjon.

I tillegg  til de sa tser som e r n ev n t fo r a ld erstrygden  b e ta le r 
arbeidsg iveren  fo r sine arbe id stak ere  tilskudd  m ed 60 prosent av 
deres prem ie, kom m unen 20 prosen t og sta ten  15 prosen t.
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En sam m enlikning m ellom  betalingen  til a lderstrygden  før og nå 
ser slik  u t fo r følgende inn tek te r:

In n tek te r  A vgift før P rem ie  nå
2 000 ................................................................  44 91
5 000 ................................................................  110 182
7 000 ................................................................  154 273

10 000 ................................................................  220 273
12 500   275 273
15 000 ................................................................  330 273
20 000 ................................................................  440 273
30 000 ................................................................  660 273
40 000 ................................................................  880 273
50 000 .........................................   1 100 273

Som det fram g år av ovenstående er de t b litt en betydelig  le tte lse  
fo r de m ed s tø rre  inn tek te r.

D et kan  opplyses at m edlem m enes og arbeidsg ivernes p rem ie i 1959 
u tg jo rd e  ca. k r. 1 253 000.00, kom m unens tilskudd  kr. 167 000.00, 
fo ru ten  a t sta tens tilskudd  u tg jø r ca. kr. 125 000.00, tilsam m en 
kr. 1 545 000.00. Sam m e å r  b le  det u tb e ta lt a lderstrygd  med 
k r. 1 096 000.00. A lderstrygden  hadde m ed andre ord  et overskudd 
på ca. k r. 450 000.00.

H vis de to laveste  inn tek tsg ruppene, dvs. alle in n tek te r  under 
kr. 6000.00 pr. å r ble f r i ta t t  for p rem ie til a lderstrygden , v ille  det 
be ty  en sv ik t i p rem ie inn tek tene  og tilskuddene på ca. kr. 135 000.00. 
L ikevel v ille  det b litt et overskudd i 1959 på kr. 315 000.00.

D a den  nye loven om alderstrygd  v a r til behandling  i S to rtinget 
i 1958, b le  de t fra  enkelte  hold p ek t på a t fordelingen av by rdene 
ved den  nye finansieringsm åten  ikke  a lltid  v ille  stå  i forhold  til den 
enkeltes økonom iske bæ reevne, og det ble v e d ta tt å oversende til 
R egjeringen  forslag om at u tvalget, som v a r ned sa tt fo r å undersøke 
og v u rd e re  sk a tte -  og avgiftssystem et, også sku lle  v u rd e re  spørsm å
le t om trygdeprem iene. H ittil h a r de t im id lertid  ikke kom m et noen 
innstilling  fra  u tvalget, m en i steden en ny  lov om ufø re trygd  som 
bygger på  sam m e in n tek tsg ruppering  som alderstrygden  og de 
sam m e sk jevheter.

M ed d e tte  håper en å ha redeg jo rt for de v ik tigste  sider av saken, 
selv om de t er m ange and re  ting  som kunne trek k es fram .

Forslag i forbindelse med innledningen om Arbeidsprogrammet fra 
Bjørn Brotangen, Vestfold:

«DNA’s landsm øte ber det norske S to rting  å se tte  ned  en 
kom ité som undersøker fo rho ldet m ellom  ledelsen og de ansatte
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i de offentlige b ed rifte r og gjennom  d e tte  m aterie lle t legge g ru n n 
laget for gjennom føringen av de t « industrielle  dem okrati».»

185. Fra K irkenes A rbeiderparti.
K irkenes A rb e id e rp a rti v il gi sin tils lu tn ing  til p ro g ram u tk aste t 

for de t økonom iske program , og fo r in d u stri-  og energ iu tbyggingen  
og v il spesielt fram heve og s tø tte  tilta k  som:

1. O pprette lse  av d istrik tenes utbyggingsfond.
2. N yreising  av in d u stri i de in d u strifa ttig e  strøk.
3. En fo rtsa tt høy investering  i k raftu tbygg ingen .
4. En ak tiv  innsats fra  sta tens side for å tilfø re  k ap ita l til de 

kap ita lfa ttig e  strøk . H er m ener p a rtilag e t a t s ta ten  a lt nå  m å 
fo re ta  undersøkelser som g runn lag  for opprette lse  av «Statens 
fo rretn ingsbank». En slik  undersøkelse kan  re n t psykologisk 
påv irk e  p riv a tb an k en e  til å opp re tte  filia ler i de kap ita lfa ttig e  
d is trik te r. Hvis ikke p riv a tb an k en e  fo re ta r en sådan spredning  
av kap ita len , m å neste  sk ritt væ re  oppre tte lse  av s ta tens fo r
re tn ingsbank  for bl. a. å løse d riftsk red ittp rob lem ene.

5. Ø kt s tø tte  til u tbygging av de høyere tekn iske  læ rean sta lte r og 
forskningen.

6. En fo r tsa tt  u tv ik lin g  av  en  n a sjo n a l j e r n -  og stå lp rod u k sjon . 
I fo rb indelse  m ed en øking av stå lp roduksjonen  bu rde  g ru n n 
lage t væ re  lag t for en u tbygging av bl. a. sk ipsverftsindustrien . 
D ette skulle da gi m uligheter for at en s tø rre  del av n ybyg
gingen til v å r  handelsflå te  b lir bygd i Norge. En slik  u tbygging 
av sk ipsverfts industrien  vil også ha fordelak tig  innv irkn ing  
på den øvrige verksted industri.

Vi er således enig i a t m åle t m å v æ re  å s ty rk e  den norske  skips- 
byggingsindustris posisjon.

H vor verk sted in d u strien  ikke sjøl kan  løse disse oppgaver, bør 
sta ten  ta  ak tiv  del i denne utbyggingen. En s te rk ere  u tbygging  på 
disse fe lte r  vil le tte  sysselsettingsproblem ene lan d e t b lir  s tilt over
for i de næ rm este  år, og v il legge g runn lage t for en øking av 
industrisysselsettingen .

7. De undersøkelser som er igangsatt for å le tte  h jem m eindustriens 
om stilling til økt frih an d e l bør påskyndes. K ap ita len  til m erk an 
til  og p roduksjonsinvestering , som er nødvendig  i h jem m e
in d u strien  til denne om stilling, m å skaffes til veie.

203. Fra Ø vre Tana Arbeiderlag, Ø st-F innm ark:
E skelandkom itéens innstilling  går som k jen t u t på a t inn tek ten  

av skogbruket ikke er til h in d er for å oppnå area ltry g d , likeledes 
m ener en at in n tek ten  av h jem m efiske bør få sam m e stilling, da
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den i N ord-N orge er å b e tra k te  som skogbruksinn tek t i Sør-N orge 
og e r s tø ttenæ ring  til jo rd b ru k e t.

V idere m ener kom itéen a t en jo rd b ru k e r m ed en in n tek t på inn til 
kr. 7000.00 utenom  jo rd b ru k e t bør få a rea ltry g d  i N ord-N orge eller 
u tkan tom råde.

Vi m ener a t N ord-N orge ennå i å rre k k e r  kom m er til å s tri m ed 
sv ak t u tbygde b ruk , der de t for b ru k eren  er nødvendig å ha annen 
in n tek t for å kunne ha m ulighet til å påskynde u tbygging av b ru k e t 
t il  selvstendige og levedyktige fam iliebruk.

F or at D riftsk red ittk assen  skal kunne dekke et rim elig  behov for 
d rif tsk red itt i jo rd b ru k e t, bør lånegrensen  heves fra  kr. 6000.00 til 
kr. 16 000.00.

P å  g runn  av den sterke  m ekanisering  i jo rd b ru k e t med derav  
følgende kostbare  d riftsm id ler, e r det uom gjengelig  nødvendig at 
lånegrensen  heves dersom  k red itten  skal kunne tjene  sin hensikt.

Sosialpolitikken.
E nhetlig  sosial adm inistrasjon  i kom m unene med s ta tstilskudd  vil 

i s te rk ere  grad  enn  h ittil s tim ulere  til økt a k tiv ite t om sosial
arbeidet, slik  a t de t kan  ofres m er tid  på dette  felt. A lderen for 
oppnåelse av a lderstrygd  foreslåes ned sa tt til 65 år, da m ange i den 
alder ikke lenger er h e lt arbeidsføre  og således ikke kan  fy lle  sin 
plass i arbeidslivet.

Ved senking av a lderstrygda lderen  v il unge k re fte r  i s tø rre  m åle
stokk  kom m e i a rbeid  som sæ rlig  h a r betydning  for d is tr ik te r  med 
arbeidsledighet, en ten k e r da sæ rlig  på N ord-N orge m ed sesong- 
arbeidsled ighet (v in te ra rb e id sled ig h e t).

V idere foreslåes a lderstrygdavg iften  beregnet i forhold til in n 
tekten.

P e r B orgersen, Oslo A rbeidersam fund , oppre ttho ld t følgende fo r
slag:
9. Fra Oslo Arbeidersam fund, Oslo:

Vi vil foreslå a t landsm øtet bem yndiger sen tra ls ty re t til å ta  opp 
til ny v u rdering  p a rtin av n e t: D et norske A rbeiderparti.

Motivering:
I fo rm ålsparag rafen  h e te r det: «Det norske A rb e id e rp a rti som er 

det politiske o rganet for den norske arbeiderk lasse, se tte r seg som 
m ål å avskaffe  den kap ita lis tiske  u tb y ttin g  og bygge opp et sosialis
tisk , e t klasseløst sam funn, s ty r t av håndens og åndens arbeidere.» 
D et h e te r v idere  a t de t g jelder «å v inne fo lket for de t sosialistiske 
grunnsynet» .
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Sosialistisk partibe tegnelse  og sosialism en som idé, e r søkt grovt 
m isb ru k t og kom prom ittert. Den levende b ro rskapstanken  i sosialis
m en er u tn y tte t og hensynsløst fo rv reng t av kom m unistiske og 
reaksjonæ re  bevegelser som fascism en og nazism en, til u n d e r try k 
kelse av arbeiderbevegelsen  i en rekke  land. Disse spekulasjoner 
vil fo rtsa tt skade den bæ rende idé i v å r  bevegelse. D et er derfo r en 
vesentlig  fram tid ig  oppgave å k la rg jø re  v å r t idém essige grunnlag.

P a rtie ts  sosialistiske m ål kom m er til u ttry k k  i fo rm ålsparagrafen , 
m en nav n et b u rd e  også si k la r t fra  om p a rtie ts  idé-innhold , even tue lt 
ved en u n d ertite l. N avnet bør fo rte lle  at p a rtie t e r e t sosialistisk 
p arti.

§ 5. Kontingenten.
F ørst en redaksjonell m erknad : D et er unødvendig i pu n k t 1 å 

b ru k e  betegnelsen  p a rtikon tingen t, da  det e r en selvfølge a t de t er 
kon tingen t til p a rtie t d e t g jelder.

K ontingen tsatsene s tå r  i dag ikke på lang t n æ r i forhold til stig 
n ingen i kostnadsn ivået og n a tu rligv is  h e ller ikke til de t en effek tiv  
partio rgan isasjon  tren g e r for å kunne u tfø re  e t tilfredsstillende  
arbeid. Vi m ener a t de t bør stilles s tø rre  k rav  til et partim edlem skap  
enn  hva tilfe lle  er, sæ rlig  n å r  det g je lder den personlige ytelsen. 
D et er en m isoppfatn ing å tro  a t kontingentens stø rre lse  er avgjø
rende for verv ing  av nye og ak tive  m edlem m er til partie t. Nye 
m edlem m er bør a llerede  fra  s ta rten  av bibringes forståelsen  av de 
k rav  som stilles dem.

§ 6. Landsmøte.
Vi fo rstå r nødvendigheten  av den begrensning som er fa s tsa tt i 

pu n k t 2. S vakheten  ved denne ordning er im id lertid  selve begrens
n ingen som ikke g ir den  tils trek k e lig e  b redde i rep resen tasjonen  
som sæ rlig  for e t a rb e id e rp a rti e r av så g runnleggende betydning.

Vi vil henstille  til sen tra ls ty re t, even tu e lt landsm øtet, å ta  opp 
spørsm ålet om innkalling  av arbeiderkongresser i landsm ålestokk  
eller d istrik tsv is  (f. eks. h v e rt fje rd e  å r ) . V alg av rep re sen tan te r til 
slike kongresser skal u te lukkende  foregå i g runnorganisasjonene og 
på arbeidsplassene. K ongressen kan  ikke fa tte  b indende vedtak , m en 
ved reso lusjoner og anbefalinger gi u ttry k k  for sin oppfatn ing  i de 
spørsm ål som b lir ta t t  opp til behandling.

Vi m ener at a rbeiderkongresser i vesen tlig  g rad  kan  b id ra  til å 
u tv ik le  det b rede  folkelige dem okratie t i a rbeiderbevegelsen  og 
sam funnslivet for øvrig. De k an  gi d irek te  k o n tak t m ed de ledende 
k re fte r  og anledning  til personlig  å øve innfly telse. K ongresser m ed 
rep resen tasjon  f ra  hele det arbeidende folk, vil på den annen side 
b id ra  til bedre  forståelse  av dagens og fram tid as k rav  til so lidaritet.
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§ 11. R eservasjonsrett og reservasjonsplikt.
I p u n k t 2 er den gam le betegnelsen  h e rred s- og byp arti kom m et 

m ed i teksten .

R etn ingslin jer for D N A ’s kom m unegrupper og kom m uneutva lg .
I denne lov teksten  er det kom m et inn betegnelsen  kom m unestj/re- 

gruppa. D et m å v æ re  tils trek k e lig  å b ru k e  betegnelsen  kom m une- 
gruppa, slik  de t er g jo rt i tite len  og som tid ligere  h ar v æ rt praksis.

Forslag  til rev isjon  av kvinnebevegelsens re tn ingslin jer.

§ 5. Sam arbeidsnem nder:
B etegnelsen sam arbeidsnem nder vil v irk e  m isvisende da de kan  

forveksles m ed f. eks. sam arbeidsorganer m ellom  de faglige kv inne- 
nem nder og v åre  kvinneavdelinger.

Vi vil sam tidig  peke på a t n åvæ rende avsn itt IV i K vinnebe
vegelsens re tn in g slin je r om sam arbeid  m ellom  v åre  kv inneavdelin 
ger og de faglige kv innenem nder bør tas m ed også i de nye r e t
n ingslin jer.

100. Fra Oslo A rb  eider sam fund , Oslo:
For Oslos vedkom m ende er de t ikke nødvendig å åpne adgang 

til d irek te  m edlem skap.

140. Fra Oslo A rbeidersam fund , Oslo:
Forsk je llen  i levestandard  m ellom  u tv ik lingslandene og de høyt 

in d u stria lise rte  land  er stadig  økende. I en  rekke land  i A frika  og 
Asia b lir befolkningen stadig fa ttigere , m ens en i den øvrige verden  
ser en velstandsu tv ik ling  som ikke h a r noe sidestykke i h istorien . De 
tilta k  som den frie  verden  h ar sa tt u t i livet for å bed re  forholdene 
i u tv ik lingslandene, h ar h ittil v æ rt he lt u tils trekkelige . D erfor b lir 
m ange fy lt m ed håpløshet og m ism ot og tap er troen  på a t den frie  
verden  er i s tand  til å løse u tv ik lingslandenes problem er.

I å rene  fram over m å det v æ re  en hovedoppgave for N orge og 
arbeiderbevegelsen  nasjonalt og in te rn asjo n a lt å gå inn  for a t den 
frie  verdens sam arbeid  om å løse u tv ik lingslandenes prob lem er få r 
en slik  m ålsetting  og størrelse  a t det i en overskuelig  fram tid  kan  gi 
g runn lag  for en løsning. Ikke  på noe annet fe lt er in te rnasjona lt 
sam arbeid  og p lanlegging m er nødvendig.

Sam tidig  som v i snarest undersøker hvorledes vi best både fra  
nord isk  og in te rnasjona l arbeiderbevegelse  kan  organisere e t e ffek 
tiv t sam arbeid  til fordel for u tv ik lingslandene, m å v i i v å r t eget 
land  gå inn for følgende tiltak :
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1. K oord inering  av de norske m yndigheters arbeid  på d e tte  om 
råd e t u n d er felles ledelse.

A rbeidet m å få høy p rio rite t og sta tu s i adm inistrasjonen .
De norske  organer som er o p p re tte t i tilk n y tn in g  til FN og 

dens underorgan isasjoner, m å effek tiv iseres og styrkes.
2. Skape e t e ffek tiv t organ som kan  sam ordne den friv illige  h je lpe- 

v irksom heten  fra  norsk  side. I d e tte  organ  bør både v åre  m yn
d ighe te r og s tø rre  organisasjoner væ re  rep resen te rt.

3. O rganisere e t om fattende opplysningsarbeid  slik  a t befolkningen 
få r b eg runnet v iten  om betydn ingen  av h je lpearbe idet i u tv ik 
lingslandene.

4. K onkretisere  h je lpearbe idet på  en slik  m åte  a t o rganisasjoner 
og fo ren inger kan  få  ansvare t for bestem te oppgaver. D et kan  
d re ie  seg om å oppre tte  sen ter for yrkesopplæ ring , helsestasjoner 
fo r m or og barn , holde y rk eslæ re re  i fiskeri, håndverk , industri, 
jo rd b ru k  o. 1. e ller rådg ivere  for faglig  v irksom het e lle r opp
lysningsarbeid .

I den u ts trek n in g  det e r m ulig, bør en  legge v ek t på å skape 
d irek te  ko n tak t m ellom  alm innelige m ennesker —  g jerne  d is t
rik tsv is  g jennom  vennskapskom m uner o. 1.

5. O pprette  e t in s titu tt på norsk  e ller nord isk  basis, som kan  u t 
danne og dyktigg jø re  alle som skal d rive  v irksom het i u tv ik 
lingslandene, og organ isere  opplæ ring av fagfolk  og ungdom  i 
u tv ik lingslandene. In s titu tte t bør dessu ten  v æ re  s tuden te r, s t i
pend ia te r og andre  fra  u tv ik lingslandene behjelpelig  ved s tu 
d ier i Norge.

V idere bør in s titu tte t gi tjenestem enn  i u ten rik stjen esten  og 
m edarbeidere  som skal d e lta  i de t p rak tisk e  h je lpearbeid , et 
inngående k jennskap  til både sp råket, den  k u ltu re lle  b akg runn  
og u tv ik lingsm ulighetene i de t land  hvor de skal tjenstg jø re .

D et vil v æ re  gunstig  om den norske innsatsen  kunne konsen treres 
om  om råder hvor både v å re  spesielle fo ru tse tn in g er og e rfa rin g er 
kan  væ re  til sæ rlig  ny tte .

U tvik lingsland en e og arbeiderorganisasjonenes oppgave.
De in te rnasjona le  o rganer som arbeiderbevegelsen  i den frie  v e r

den h a r bygd opp, er ennå ikke  i s tand  til å løse sin oppgave som et 
effek tiv t og sam lende b indeledd  m ellom  organisasjoner i de enkelte  
land. Og de er s le tt ikke i s tand  til å ta  seg av den  kjem peoppgave 
det er å h je lpe  til m ed å bygge opp faglige og politiske o rganer for 
en fri arbeiderbevegelse  i u tv ik lingslandene.

O pprette lsen  av den frie  faglige in ternasjonales so lidarite tsfond  er 
en v ik tig  begynnelse i a rbeidet for u tv ik lingslandene. N orsk arbe i-
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derbevegelse må sørge for at vi når de mål LO-aksjonen, til støtte 
for fondet, har satt seg.

Vi må også gå langt sterkere inn for å få bygd u t den sosialistiske 
internasjonales virksom het, slik at også den kan bli i stand til å løse 
sine oppgaver i utviklingslandene.

I årene fram over må vi gå inn for å stille til rådighet for arbeider
bevegelsens internasjonale organ større økonomiske m idler og folk 
med erfaring i organisasjons- og andre spørsmål. Både fagbevegel
sen, parti og kooperasjon må væ re med å gi folkene i utviklings
landene hjelp til å bygge opp sine egne tilsvarende organisasjoner.

Ingen som sendes u t fra norsk arbeiderbevegelse til in ternasjo
nale oppdrag må komme uforberedt til sitt arbeid. Den virksomhet 
som partiets sentralstyre tok opp gjennom et spesialkurs for en del 
tillitsm enn høsten 1960, må fortsette. En vesentlig del av den opp
læring som skal gis, bør im idlertid bli en offentlig oppgave.

Vi må også væ re aktivt med på å utform e den politikken arbeider
bevegelsens internasjonale organer skal føre. Vi må ta initiativ og 
søke å få frem m et slike krav og en slik politikk at vi kan få samlet 
arbeiderbevegelsen i de industrialiserte land og folkene i utviklings
landene i et arbeid for frihet og menneskeverd, og mot det feudale 
og borgerlige klassesamfunn og internasjonal «la det skure-poli- 
tikk».

Dette vil kreve økt aktivitet fra  partiets og fagbevegelsens side. 
Internasjonalt organisasjonsarbeid og nasjonalt opplysningsarbeid 
henger sammen. Flere må bli satt til å arbeide med internasjonale 
oppgaver, og det må settes i gang et system atisk opplysningsarbeid 
om de forskjellige internasjonalene og deres virksomhet. Ikke et 
kurs bør bli holdt uten at en del av tiden blir satt av til orientering 
om LO-aksjonen eller beslektede emner, og våre aviser og fagblad 
må vie disse spørsmål stor oppmerksomhet. Det må legges stor vekt 
på rene reportasjer fra utviklingslandene og på å legge forholdene til 
re tte  for de enkelte lag og foreninger til å behandle disse landenes 
problemer.

Landsm øtet vil be partiets sentralstyre søke å styrke den in ter
nasjonale virksom heten etter disse retningslinjer.

166. Fra Oslo Arbeidersam fund, Oslo:
Sam arbeidet mellom det offentlige og de faglige- hum anitæ re- 

og næringsorganisasjonene.
I flyktningearbeidet har det væ rt gjort sam arbeid mellom staten 

og de hum anitære organisasjoner. Et arbeid som har gitt resultater, 
og som gjør at Norges navn har en god klang i flyktningearbeidet. I 
forbindelse med sine innsam linger og på annen m åte har disse orga-
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nisasjonene få tt  s tø tte  og b istand  fra  fagbevegelsen og næ ringso rga
nisasjonene. V i m ener det fra  arbeiderbevegelsens side bør kunne 
tas e t in itia tiv  for et b red t organisasjonsm essig sam arbeid  om kon
k re te  p ro sjek te r i u tv ik lingslandene  som organisasjonene ønsker å 
gjennom føre både n å r det g jelder fly k tn ingeh je lp  og h jelp  til lan d e
nes egen befolkning. Vi tro r  a t a rbeidet på  de tte  fe lt e r  v ik tig , fo rd i 
d e t v il kunne  bety  så m ye for den  d irek te  forståelse  i v å r t  fo lk  for 
problem ene, og ford i det i så høy grad  vil skape d irek te  m enneskelig  
k o n tak t og forståelse  m ellom  v å r t  fo lk  og folkene i u tv ik lingslandene.

K n u t  J. V ik ,  Norges Kris tne  Arbeideres Forbund:
«Folkeskolens underv isn ingsp lan  m å alltid  gi k ristendom sunder- 

v isningen en s ik re t plass. D ette er nødvendig  og ifølge G ru n n 
lovens § 2.»

Forslag fra M odum  Arbeiderparti, Buskerud, ved  A rn e  Fossum: 
«Tillegg til av sn itte t « trygghet i alderdom m en» i A rbeidspro

gram m et:
S en tra ls ty re t, sam m en m ed R egjeringen og sto rtingsg ruppa opp
ta r  til d røfte lse  hva  det kan  gjøres for å øke tilgangen  på fag- 
u td an n e te  sykep le iersker til v åre  a ld ers- og pleiehjem .»

W illy Liverød, Vestfold, tok  opp forslag nr. 183, p u n k t  9, fra  
Bøler Arbeidersam funn:

«E t n y t t  økonom isk system.»

7. avsn itt, 3. setning:
«U tredning av spørsm ålet om en sam funnsm essig overtakelse 

av penge- og k red ittin stitu sjo n en e  skal gjennom føres i kom 
m ende stortingsperiode.»

Erling Christiansen, Buskerud:
«A rbeiderpartie t ho lder fast ved sitt s tan d p u n k t om ikke å gå 

inn  for å tilla te  lag ring  av k jernefysiske sp reng ladn inger på 
n orsk  territo riu m .

B are hvis de t sku lle in n tre  end ringer i den in ternasjonale  
situasjon, v il saken  bli ta t t  opp ti l  ny  vu rdering . D ette  skal 
forelegges partiavde lingene  til u tta le lse  før s tan d p u n k t i saken 
b lir  ta tt.

I en a k u tt situasjon  avgjør N orge som suveren  sta t, g jennom  
sine konstitusjonelle  o rganer hv ilke tilta k  som er nødvendige for 
å  ta  v are  på landets s ikk erh e t og uavhengighet.»
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Forslag om  tilføyelse  til ungdom sprogram m et fra  Inge Stålesen, 
V est-A gder:

«R edaksjonskom itéen bes innred igere  e t avsn itt un d er hoved
avsn itte t «Ungdom m ens tidsalder» . D ette  avsn itt bør presisere  
betydningen  av og ønsket om å u tv ide  siv ilunderv isn ingen  fo r den 
vernep lik tige  ungdom . D ette g je lder spesielt underv isn ing  i 
sam funnskunnskap .»

198. Fra B ygland  A rbeiderparti, A u st-A g d er:

Innleid ing— tillitserk læ ring .
E ttersom  program forslaget syner så positiv  v ilje  sen tra lt til 

opphjelp av arbeidsliv  og næ ringsg runn lag  i dei m eir tilsidesligg- 
jan d e  strøk  av landet (jfr. sæ rleg  p u n k t 4 i det p rinsip ie lle  politiske 
opplegg fo r 1960-årene, det økonom iske program  og avsn itte t om nye 
p ersp ek tiv er for norsk  in d u stri) , kan  også vi bygdefolk  k jenne oss 
h e ilt i p ak t m ed det beste i v å r a rbeidarrø rs le , og vi v il gå inn  med 
fu ll k ra f t  fo r å sik re  fo rtsa tt a rbeidarsty re .

P rogram forslaget er e tte r  v å r t syn s to rt se tt sv æ rt godt, m en ein 
del g jer vi h er a tte rh a ld  om, og ein del v il vi om tale n æ ra re  slik:

A v sn itte t «En p o litik k  fo r  1960-årene».
B ygland A rb e id e rp a rti hadde g jerne  se tt ein n æ ra re  om tale —  og 

ei nøyare  u tfo rm ing  av korleis fo lkesty re t b e tre  kan  kom e til  sin r e t t  
( jfr. spalte  2 og 3).

Ein ser de t som sv æ rt v ik tig  at dem okratie t kan  få  s tø rre  in n 
pass på arbeidsplassane og elles i det offentlege liv.

D et er påtakeleg  m ange vanlege arbeidsfolk  som h a r liten  
innfly te lse  både på sin eigen arbeidsplass og gjennom  deltak ing  i 
offentleg s ty re  og stell.

D ette  m å re tta s t på i ra sk t tem po — og om nødvendig ved k u rs 
opplegg på u lik e  fe lt —  slik  at arbeidsfo lk  kan  få n y tte  sin dem o
k ra tisk e  re t t  fu llt på line m ed kven  som helst elles i sam funnet.

P a rtilag e t y n sk je r som k jen t også s tø rre  lokal innfly te lse  n å r det 
gjeld avg je re r i m eir lokale sam funnsspørsm ål, slik  a t sen tra le  
påbod som går på tvers av den gjengse folkem eininga, kan  bli m est 
m ogeleg avgrensa.

Ein m einer vek tige u tg re iin g ar og v e lfunderte  tilråd in g ar frå  
sen tra lt fagleg hald, gjev langt b e tre  grunn lag  for ei harm onisk  u t 
v ik ling  både økonom isk og m oralsk, enn a t sen tra l m yndigheit tek  
seg fo r s to rt rom  til d ik tat.

P å  line m ed d e tte  m å det då synast sto r varsem d slik  a t b y rå 
k ra tie t ik k je  få r  gripe om seg slik  tendensen  synest å tyde  på  i dag.
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D et er fagm essig, v e lfu n d ert tilråd ingsarbe id  adm inistasjonen  skal 
ta  seg av — og ikk je  b lande seg bort i avgjerene som ligg til dei 
folkevalde.

A vsn itte t «Et n y tt økonomisk system.»
D et e r som k jen t arbeidsvanskane for bygdene m edlem ene her 

h ar k jem pa h a rd t —  og til dels b itte r t — for å m eistre. Og ingen 
e r i tv il om anna enn a t lina  h ittil i desse spørsm ål, h a r skap t forhold 
og v an sk ar som nok ik k je  b lir  så le tte  å snu på i ein fart.

O pplegget nå gjev  u ttry k k  for v ilje  til rask  handling, og ein 
v en ta r  d ifor a t det som serleg i å r  e r g jo rt g je ldande for a rbeid s- 
fo rm idlingane om ei påskunda avfolking frå  bygdene, s traks b lir 
lag t om.

I s itt strev  for å finne u tv eg ar til nyreising  av arbeidsp lassar, 
h a r  ein h er vore inne på tan k en  om a t k v ar fagorgan isert ila seg 
ein passande innskottssum  til eit fond for opphjelp av arbeidslivet i 
d is tr ik t som e r vanskeleg  stilt.

T enk jer ein på a t det e r om  lag 500 000 fagorgan iserte  her i landet, 
så er de t le tt  å finne  a t i denne tan k en  er det m ogelegskap for å 
re ise  svæ re  pengesum m ar på k o rt tid  —  a lt e tte r  som de t m åtte  
v e re  nødvendig. Ein t ru r  og a t g jennom  eit s lik t opplegg kunne 
so lidarite ten  m ellom  arbeidsfo lket s ty rk jast, ved a t dei som v a r i 
s ik k ert og godt arbeid, s trek te  ei h je lpande hand til sine m indre  h e l
dig s tilte  kam era ta r. Og a t ein gjennom  desse fondm idlar skulle 
kunne leggje til re tte  s tø rre  m edbestem m elsesrett for fagorgan isa
sjonen —  ved a t m edlem ene då kunne seiast å vere  m edeigarar i 
sin eigen arbeidsplass g jennom  fe llesinnsko tte t til reising av denne.

P artilag e t legg fram  tan k en  for p rogram utvale t, og like eins til 
v idare  d ry ftin g  m ellom  sen tra ls ty re t og LO.

A vsn itte t «Utbygging av samferdselsnettet.»
B ygland A rb e id erp arti er ikk je  einig i den  sam ferdselspolitikk  

som er ført, og finn  også at det opplegg som kjem  til syne i fo r
slaget, m å rev id erast ein del.

E in m einer de t offentlege m. a. m å ha  ei fa s ta re  hand  om kom m u
nikasjonane og g je r d e tte  n æ ra re  k la r t ved fram legg  om å endre  siste 
passus i avsn itte t til å lyde slik:

«I de m er ty n t befolkede strøk  m å sam funnet vise sæ rlig  a k t
som het for a t sam ferdselsm idlene kan tjen e  til u tv ik ling  av a r 
beids- og næ ringslive t. K om m unikasjonene m å sees i sam m en
heng m ed den  bebudede ak tiv ite t fo r å reise ny  in dustri i økono
m isk  svake d is trik te r, og sta ten  m å dels ved egen d rift, dels ved
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tilstrekkelige tilskott der det alt i alt fins mest passende, sørge 
for at slike d istrik ter får en ru tetj eneste som både samfunnet og 
disse sees tjen t med.»

A vsn itte t «Jorda og skogen .»
For å få inn fram legget vårt om ein revisjon av jordlova og odels

lova, finn ein dette passande kan kome fram  ved eit tillegg til siste 
passus i spalte 2 slik:

« . . og jordlov og odelslov må føres å jour med utviklingen, 
slik at bygdefolk som driver gårds- og skogsarbeid også må få 
re tt til eiendommene i bygdene. Det må settes en stopper for at 
utenbygdsboende kan sitte med store bygdeeiendommer bare for 
spekulasjon til egen vinning.» /

Og for å få inn ein del av v årt syn på problemet med fast årsarbeid 
for skogsarbeidarane, gjer ein framlegg om eit tillegg til 2. passus i 
spalte 3, slik:

«Investeringsavgiften søkes nyttet som et ledd til å skape hel- 
årsarbeid for skogsarbeiderne, ved å få inn en rimelig frist for 
nytting av disse midlene.»

204. Fra A ust-A gder Arbeiderparti:
Årsm øtet i Aust-Agder A rbeiderparti vil på grunnlag av forslag 

fra fylkespartiets jordbruksutvalg og de innsendte forslag fra Vest- 
bygda Arbeiderlag, sterk t understreke at dersom bygdene i fylket 
skal kunne opprettholde eit nødvendig grunnlag for sine innbyggja
rar, må det bli ei større breidde i næringslivet.

Ein slår med glede fast det positive syn som kjem  til u ttrykk  om 
nødvendigheten av å hjelpe utkantdistriktene, og årsm øtet bed om at 
desse d istrik ter må kome sterk t og raskt med.

F ram legg fra jordbruksutvalget i A ust-A gd er.
1. Det må aldri forekomme at fam iliebruket blir selt til andre 

enn dei som vil leva av bruka.
2. Ingen bør få overta eit bruk som ikkje sjølv vil drive det. G ar

den som ikkje blir driven av eigaren, bør overtakas av neste
m ann som er villig til å drive han. Det må bli lettare adgang 
til å oreigne dyrkbar jord som ikkje blir dyrka.

3. S tørre gardar på sal m å staten bruke forkjøpsretten til for 
seinare oppdeling til familiebruk, dersom det er vilkår for det. 
Staten må i alle høve kjøpe opp all skog som er på handel, og 
opparbeide han med vegar og kulturarbeid.
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4. Fam iliebruka må ha så lite skog at familien må nytte ut den 
dyrka jorda så godt som mulig.

5. Når statistikken viser at gjennom snittsinntekta for skogsarbei
darar er om lag kr. 6000.00 pr. år, må m inim um skravet til 
fam iliebruka reduserast.

6. Der det er m uligheter for tillegg av skog til småbruk, må det 
vere høve til det, sjølv om det ikkje kan oppfylle krava til 
familiebruk. Det syner seg at disse bruk til alle tider er sjølvåtte 
og blir godt bruka.

7. For opparbeiding av kulturbeite i blanda skog, må det vere høve 
til tilskott. Ein m einer det er ein rasjonell m åte å skaffe godt 
beite. Like godt kan der vekse gras med ku ltu r som lyng og 
k ra tt rå r grunnen til inga økonomisk vinning.

8. Det kan med etter m åten små areal på frå 50 til 100 da. skaffast 
m ykje beite og tilvekst av skog.

9. Stønadsordningen til jo rdbruket m einer utvalet fyrst og frem st 
bør bli til dei som brukar jorda, og då ikkje som kontantbidrag. 
Det bør bli høyding av einsileringstrygd for poteter og høyding 
av kunstgjødselsbidraget. Areal trygda for poteter kunne då 
sløyfast.

10. Arealgrensa må absolutt senkast til 5 da. dyrka jord for alle 
trygder og bidrag. For fulldyrking må det gis bidrag på like 
vilkår også for under 5 da. dyrka jord.

11. Nemnda m einer og at tilskott til driftsbygningar også må kome 
dei m indre bruk til gode på like vilkår som fam iliebruka, og 
at det må bli teke omsyn til storleiken og kostnaden av drifts
bygningen.

12. Nemnda m einer og at det uavkorta må arbeidast med å gjere 
Jordlova meir småbrukarvenleg. Prg. 1, 2, 28 og 29 må fyrst og 
frem st forandrast, så det kan bli høve for ein sm åbrukar 
å få tillagt jord, skog og beite, u tan at det fyrst skal snau- 
hoggast. Prisen må også setjast etter bruksverdien.

På møtet i jordbruksutvalget 4. mars ble også behandlet fram 
legg fra Vestbygda Arbeiderlag og framlegg fra K nut Hommelsgård. 
Begge framlegg ble tilrådd på det beste av nemnda.

Til avsnittet i Arbeidsprogram m et om Aktuelle oppgaver i fiskeri
næringen (s 22).

Et ny tt avsnitt føyes til:
«Fiskere bør få liknende skatteordning som sjøfolk.

Aust-Finnmark Arbeiderparti.
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Ingv. Hansen, Oslo, tok opp følgende forslag:
«Sjaastadkomitéens innstilling av 1952 om Rasjonaliseringslov tas 

opp til ny behandling, og gjennomføres i løpet av landsm øteperi
oden.»

A. Thorbjørnsen, Aust-Agder, tok opp følgende forslag:

163. Fra Østre Tromøy Arbeiderlag, Aust-Agder:
Vedk. skatteordningen:
Det settes straks ned et utvalg til å komme med forslag til en ny 

skatteordning bygd på indirekte beskatningsformer, og slik at per
sonlige selvangivelser faller bort.

Forslaget må ta hensyn til DNA’s ekspansive sosialpolitikk, og 
forslaget må angi løsning av de sosiale hensyn for alle med behov 
for sosial omsorg.

Motivering:
Trass i kom pliserte lover og bestemmelser tilbake helt fra den 

tid de borgerlige styrte dette land, har en ikke m aktet å gjøre den 
direkte likning slik at den fyller sin misjon.

Vår nåværende direkte beskatningsm åte er hverken sosial eller 
demokratisk. Den kan ikke være sosial når så små inntekter som en 
ofte ser i likningsprotokollene skal skattlegges direkte. Den kan ikke 
væ re dem okratisk når en skal «selvangi» seg selv, og ens medmen
nesker i likningsnemndene ikke alltid finner å kunne godta det som 
er underskrevet «på ære og samvittighet», men skal ha adgang til 
å kreve blottlagt selv ens mest personlige forhold.

Vi skulle væ re kommet så langt i vår kamp for virkelig sosial 
re ttferd  og dem okratisk styresett i vårt land i dag, at en kunne gå 
over til bedre skatte- og avgiftspolitikk enn den arv vi har ført med 
oss fra de borgerlige styrte dette landet.

Bare en dobling av omsetningsavgiften ville gi tilstrekkelige inn
tek ter til at all d irekte likning til staten samt mange andre m indre 
avgifter kunne helt falle bort. Hvis en nå f. eks. doblet omsetnings
avgiften, kunne en avbøte ulempene for barnerike ved å øke barne
trygdens satser. Det fins altså så mange m uligheter for rimelige og 
rettferdige ordninger både av skatte- og avgiftspolitikken samtidig 
som en tar hensyn til våre ønsker i den sosiale sektor, at en ikke 
lenger bør slepe med vår nåværende usosiale og udem okratiske 
skatteordning.

Det må bli fram tidas skatteordning at våre folkevalte for åpen 
scene vedtar de skatte- og avgiftsregler som skal gjelde for alle.
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En m å få  slu tt på a t de fo rsk jellige  likn ingsm yndigheter opp fa tter 
forsk je llig  hva som er re t t  og rim elig , og a t de t e r m ulig  å g jøre 
fo rsk je ll på  fo lk  ved behandling  i de fo rsk jellige likn ingsorganer på 
de fo rsk jellige steder. I skattleggingen  av m otorvognene h a r en i 
dag en g re i og enkel avgiftspolitikk : fa s t beløp sam t fo rb ruksavg ift 
gjennom  bensinen. H er avgjør b ilm erk e t og fo rb ru k e t avgiftenes 
størrelse. L ikedan  m åtte  kunne e tab leres for personlige sk a tty te re : 
fastbeløp som sto rting  og kom m unestyre  fas tse tte r, sam t fo rb ru k s
avgifter.

U tvalget som skal se på en ny  ska tteordn ing  bør bestå  av også 
en del ikke-spesia lis ter, slik  a t en kan få fram  også syn fra  fo lk  som 
ik k e  fø ler seg fo r en g asje rt i nåv æ ren d e  ordning.

R agnvald  S tøyva , Sunnm øre, tok  opp følgende forslag:
Statsforlag for lærebøker.
I A rb e id e rp a rtie t s itt p rog ram  bør stå  a t spørsm ålet om s ta ts fo r

lag for læ rebøker v il bli u tg re idd , og om nødvendig sett u t i livet.

Lillås, Vestfold:
A v sn i t t  økonomisk og industrielt demokrati.

L ønnstakerne  skal få m edbestem m elsesrett i bedriftenes ledelse. 
D ette er en av de v ik tig ste  arbeidsoppgaver som skal tas  opp og 
gjennom føres så sn a rt råd  er.

Lillås, Vestfold:
Fra Nøtterøy Herreds Arbeiderparti,  Vestfold:

A vsn itte t «A rbeiderpartie t ho lder fast ved» osv. og fram  til 
« landets sik k erh e t og uavhengighet» m å gå u t. H er beholdes o rd 
lyden  i någ jeldende arbeidsprogram : A tom våpen m å ikke p laseres 
på norsk  om råde.

V idere synes setn ingen: «Et lite  land  som Norge, som ald ri h a r 
h a tt ko lon i-in teresser»  osv. å væ re  lite  høvelig i et slik t program .

P e r A ase-N ilsen, Sunnm øre, tok  opp forslag nr. 143.

143. Fra Sunnm øre  Arbeidarpartis K v inneu tva l:
S etn ingen  «bare hvis de t sku lle  in n tre  vesentlige end ringer i den 

in tern asjo n a le  situasjonen, slik  a t v å r s ik k erh e t trues, bør de t bli 
ta le  om å ta  stillingen  til d e tte  spørsm ål opp ti l  ny vurdering» , 
sløyfes i det endelige program m et.
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M otivering:
Vi ser det slik  a t «ingen dør m å settes på gløtt» for atom våpen 

i N orge i fredstid . En slår fast a t p a r tie t vil opprettho lde s itt s tan d 
pu n k t om ikke å p lasere  a -v åp en  på norsk  jord. D et skulle derfo r 
væ re  unødvendig  m ed nevn te  setn ing i program m et.

Sta tens arbeidsgiverorganisasjoner.

G udm und G jengaard , Inn-T røndelag , tok  opp fram legg  nr. 167. 
167. Fra M alm  A rbeiderparti:

1. M alm  A rb e id e rp a rti fo reslår for landsm øtet a t landsm øtet fa t
te r  ved tak  om a t p a rtie t ta r  in itia tiv e t til dannelsen  av en s ta 
tens arbeidsgiverorganisasjon. O rganisasjonen bør, fo ru ten  
rene s ta tsbed rifte r, om fatte  alle b ed rifte r hvor sta ten  h a r ak sje 
m ajorite ten .

M otivering:
Vi fin n er det u n a tu rlig  a t de sta tseide b ed rifte r skal stå  t i l 

s lu tte t N orsk A rbeidsg iverforen ing  hvor de p rivatkap ita lis tisk e  
b ed rifte r u tg jø r fle r ta lle t og bestem m er re tn ingslin jene  som 
A rbeidsg iverforen ingen  ledes e tter.

2. M alm  A rb e id e rp a rti fo reslår a t det u tarbeides re tn in g slin je r 
for ledelsen av sta tsbedriftene . (De rene  s ta tsb ed rifte r og b e 
d rif te r  hvor sta ten  h a r ak sjem ajo rite ten ). Disse re tn in g slin je r 
skal legges til g runn  for ledelsen av sta tens arbeidsg ivero rga
nisasjon n å r  en slik  er oppre tte t. A rbeiderne  ved sta tens b e 
d rif te r  bør v æ re  rep re sen te rt i de t u tvalg  som skal u tarbeide  
disse re tn ingslin jer.

M otivering:
Vi m ener a t det ikke  er nok a t s ta tsb ed riften e  bare  skal drives 

på forretn ingsm essig  basis. De sta tseide b ed rifte r bør væ re  fo re 
g angsbedrifter n å r  de t g je lder det industrie lle  dem okrati. S ty rem ed
lem m er i fle re  sta tsb ed rifte r h a r u tta lt  at det rå r  sto r uv isshet om 
hv ilke reg le r b ed riftene  skal ledes e tte r, og a t de t ville  væ re  av 
s to r betydning  å få bestem te re tn in g slin je r på de tte  punk t. M ange
len på bestem te re tn in g slin je r h a r g jo rt a t sty ringen  av bedriftene  
i de fleste  tilfe lle  i en a ltfo r høy grad  tilligger en p riv a tk a p ita l
istisk  bedriftsledelse.

D ette h a r g itt g runn lag  for stor b itte rh e t b lan t a rbeidstakerne  
ved disse b ed rifte r og g itt seg u tslag  i skarp  k ritik k , en k r itik k  som 
også er kom m et fram  i pressen og på annen m åte.
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Vi viser i den forbindelse til Dagbladet for 25. oktober 1960 med 
en uttalelse fra  formannen i R jukan Arbeiderforening, forslag fra 
Grubernes Arbeidsmandsforening, Bjørnevatn, til Norsk Arbeids- 
mandsforbunds landsmøte 1959 om bedriftskartlegging, der A /S  
Sydvaranger trekkes fram  som eksempel på en bedrift som driver 
sosial klassifisering av arbeidsstokken, samt avisskrivingen om for
holdene ved Fosdalens Bergverks A /S  i april og september 1960.

K ritikken har ført til at disse bedrifter er b litt en politisk belast
ning for partiet, både lokalt og i landsmålestokk, og vi m ener at 
dette forhold bør det bli re tte t på.

Johs. Lislerud, Østfold, tok opp framlegg nr. 135, punkt 2 og 3.
2. A vsnittet som begynner slik: «Bruk som er for små, må få høve 

til å utvide sitt jordbruksareal» forandres til:
B ruk som er for små, må få høve til å utvide sitt jo rdbruks

areal, slik at disse kan oppnå tryggere økonomiske kår, ved 
tillegg av jord, ved frivillig sammenslåing av bruk, ved ny 
dyrking av jord og ved dyrking av jord som på samvirkebasis 
kan nyttes til foravl og beite.

Den finansielle siden av saken utredes og søkes løst på en slik 
m åte at den sm åbruker som får utvidet bruket sitt, ikke får en 
større gjeld enn driftsmessig og sosialt forsvarlig.

Motivering:
Den nåværende jordlov ta r blant annet sikte på å utvide bruk 

som er for små til selvstendige bruk/fam iliebruk. En' mengde 
b ruk har ikke slike utvidelsesm uligheter, men mange små bruk 
kan likevel gjøres større slik at det kan skapes tryggere øko
nomiske kår. Jordloven må få en slik utform ing at det åpnes 
adgang til å skaffe små bruk tilleggsjord selv om disse ikke får 
en størrelse som selvstendige bruk bør ha.

Prisen på tilleggsjord er i dag så høy at den brem ser s truk- 
turrasjonaliseringen i en altfor sterk grad.

Jordbrukskonf er ansen i Oslo i 1959 vedtok slik uttalelse: 
«Den finansielle side av saken (hevning av bruksstørreisene) 
utredes med det for øyet at en sm åbruker som får utvidet bruket 
sitt ikke får en større gjeld enn driftsmessig og sosialt for
svarlig.»

3. A vsnittet som begynner slik: «Bygdeproblemene kan ikke løses 
bare gjennom jordbrukspolitiske tiltak», forandres slik:

Bygdeproblemene kan ikke løses bare gjennom jordbruks
politiske tiltak. Det må bygges ut nye arbeidsplasser for de 
m ennesker som forlater jo rdbruket som følge av struk turrasjo-
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naliseringen. N æ ringslivet på bygdene m å få  en s tø rre  bredde 
for å k u n n e  skape trygge økonom iske k å r for s tø tteb rukene  og 
fo r de b ru k  som ikke h a r  u tv idelsesm uligheter nok på selve 
b ruke t. D et er m eget v ik tig  a t fo rholdene b lir  lag t slik  til re tte  
a t en opp re ttho lder en rim elig  befo lkn ingste tthe t på bygdene.

For å løse bygdeproblem ene på b red t g runn lag  ta r  en sik te 
på å opp re tte  e t bygdenes utbyggingsfond.

M otivering:
Jo rd b ru k sk o n feran sen  i Oslo i 1959 u tta lte :
«S tø ttebrukene og de b ru k  som er for sm å og ikke h a r  u t 

v idelsesm uligheter h ar den stø rste  in teresse av en alm innelig  
u tbygging  av e t allsidig næ ringsliv  i bygdene.»

S ta ten  m å v æ re  m ed å ta  en viss risiko ved bygging av in d u 
s tr i  som ta r  s ik te  på å fored le  jo rd b ru k e ts  p ro d u k te r og for å 
skape et b red ere  næ ringsg runn lag  på bygdene.

Fondsm idlene skaffes til veie ved en suksessiv om legging av 
jo rd b ru k e ts  s tø tte tiltak , ved bevilgn inger over sta tsb u d sje tte t 
og på annen  hensiktsm essig m åte.

Fondsm idlene lånes u t til en s te rk t subsid iert ren te , i enkelte  
tilfe lle  re n te fr itt, og brukes fo rtrinnsv is til disse tiltakene:
a) T il re ising  av en  jo rd b ru k e ts  fo red lingsindustri.
b ) T il u tv idelse  av for sm å b ru k  ved kjøp av tilleggsjord.
c) T il til ta k  som ta r  s ik te  på å bygge u t p roduksjonssam virke 

i jo rd b ru k e t.
d) T il t il ta k  som ta r  s ik te  på å skape et b redere  n æ rin g sg ru n n 

lag  på  bygdene.

Inge S tålesen, V est-A gder, to k  opp forslag  n r. 115 og 132 fra  
K ristiansand  til behandling.

115. Fra K ristiansand Arbeiderparti:
K ristiansand  A rb e id e rp a rti m ener a t spørsm ålet om finansiering  

av a lderstrygden  og u fø re trygden  tas opp til behandling  m ed sik te  
på  en annen  fordeling  av u tg iftene. B etaling  av p rem ier m å endres 
slik  a t de t b lir  en s te rk e re  gradering . U tgiftene' m å i lang t s tø rre  
u ts trek n in g  legges på de høyere in n tek te r  og arbeidsgiverne. E ven
tu e lt tø r  vi be overveiet å finansiere  a lderstrygden  og u fø re trygden  
over beskatningen.

S lik  som finansieringen  av a ld ers- og ufø re trygden  nå  er o rdnet 
v irk e r  de t u rim elig  på de små in n tek te r, da m aksim um sgrensen for 
å be ta le  høyeste p rem ie er sa tt til kr. 6000.00 pr. år. Den n åv æ -
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rende ordning  v irk e r slik  a t jo  s tø rre  in n tek ten  er, jo  m ind re  betales 
det p rosen tv is fo r å finansiere  disse trygder.

Vi m ener det p rinsipp  som nå brukes for å finansiere  a lderstrygden  
og u fø re trygden  ikke  bør opprettholdes, og vil foreslå a t spørsm ålet 
tas opp til n y  vurdering .

132. Fra K ristiansand Arbeiderparti:
Sosialisering av den v idere  u tbygging av a lum inium sindustrien .
K ristiansand  A rb e id e rp a rti e r k jen t mgd a t R egjeringen a rb e i

d er m ed p lan er om en s te rk  u tbygging  av  alum inium sproduksjonen  
i Norge. Hvis denne in d u stri b lir v idere  u tbygd  ser vi det som m eget 
v ik tig  a t u tbyggingen  i s tø rst m ulig u ts trek n in g  sk je r i sta tens regi.

E tte r  v å r m ening h a r vi h er en stor m ulighet for å g jennom føre 
økonom isk dem okrati i denne voksende storindustri.

Vi ser de t slik a t en sosialisering av in dustrien  i N orge i første 
rek k e  m å sk je  ved reising  av ny  industri.

Nye a lum in ium sbedrifter m å legges i in d u strifa ttig e  strøk, hvor 
de vil bli v ik tige nøkkelfo re tak  og danne g runn lage t for en u tv ik 
ling av hele næ ringslivet. I denne forb indelse  feste r vi sæ rlig  opp
m erksom heten  på den vestre  del av v å r t  fylke. H er er m ulighetene 
til stede for k ra ftk rev en d e  industri, og de t h a r g jennom  å r tie r  fo re 
g å tt en sto r u tvandring  på g ru n n  av m angel på  arbeidsm uligheter.

D irigenten  re fe re rte  følgende forslag  som skulle tas opp:

Forslag angående industr ie lt dem okrati.
Tillegg til landssty re ts  forslag.

A vsn itte t om p roduksjonsu tvalget u tgår, og i stedet settes fø l
gende: «M yndighetene m å gjennom  fo rand ring  av lovverket legge 
forholdene til re tte  for rep resen tasjon  av de an sa tte  i bedriftenes 
ledelse».

E rland M ikkelsen .

H enry  Forsaa, Salten, frem m et forslag nr. 199 fra  Bodø A rb e id e r
parti:

199. Fra Bodø Arbeiderparti:
U tbygging av sam ferdselsnette t.

Da S to rtin g e t h a r bestem t at v idereføringen  av N ord landsbanen 
fra  Bodø og nordover foreløpig skal stoppe i 10 år, v il en peke på 
a t de t i p rogram m et ikke er n evn t noe om u tbyggingen  av riksvei 
50 fra  Fauske og nordover. Vi m ener a t en fo rse rt u tbygging  av
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riksveien må være et landskrav når jernbanen foreløpig stopper i 
Bodø.

Da det i Nord-Norge hersker en del uro om statens vilje til en 
forsert utbygging av riksvei 50 burde dette ha vært spesielt nevnt 
i programmet.

Samordning av samjerdselsmidlene.
En mener at denne sak må vies større oppmerksomhet. Det her

sker i dag en meget urasjonell utnyttelse av transportmidlene da 
flere selskaper med stats-støtte trafikkerer parallelle ruter og går 
med underskudd fordi passasjer- og godsmengden er for liten.

En mer konkret utforming av programposten måtte være mulig. 
En bør videre ta sikte på en eventuell omlegging av hurtigrute- 
trafikken i og med jernbanens framføring til Bodø.

Skattepolitikken.
En mener at denne post i programmet bør vies større oppmerk

somhet. En mer konkret utforming om hvilken skattepolitikk som 
skal drives, bør være mulig. En undersøkelse og nyvurdering av hele 
skattesystem et måtte kunne programfestes.

Skolestell og utdanning.
En mener at staten bør tre mer direkte støttende til med bygging 

av nye skoler og utbygging av de gamle skoler spesielt i de kom
muner som er dårlig økonomisk stilt. Programmet bør ha en kon
kret bestem m else om dette. Tanken om et nord-norsk universitet 
bør utredes.

Utenrikspolitikk og forsvar.
Spørsmålet om plasering og lagring av atomvåpen på norsk om

råde er et meget ømtålig problem som må behandles med den aller 
største oppmerksomhet. En mener at programposten kan for
mes på en slik måte at det ikke hersker tvil om at Arbeiderpartiet 
ikke vil tillate lagring av atomvåpen eller kjernefysiske spreng- 
legemer på norsk område utenom en bestemt nøds-situasjon hvor 
faren for krig er overhengende. En syns at programposten har fått 
en noe uklar utforming som kan gi plass for misforståelser.

Dirigenten refererte følgende forslag fra Øystein Opdahl, Oslo. •

160. Fra Arbeiderpartiets Studentlag, Oslo:
Landsmøtet henstiller til sentralstyret å undersøke de økonomiske 

muligheter for en utgivelse av et debattorgan for Det norske A r
beiderparti.
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V iser undersøkelsene at det e r økonom iske m u lighe te r for en slik  
u tgivelse, m å det s trak s  settes i gang u tg ivelse  av organet.

V iser det seg at de t ikke er økonom isk fo rsvarlig  å u tg i et s lik t 
organ for D et norske A rbe iderparti, m å sen tra ls ty re t søke kon tak t 
m ed an d re  organisasjoner for å finne  fram  til et sam arbeid  om en 
slik  u tgivelse, f. eks. m ed LO eller m ed de sosialdem okratiske p a r 
tie r  i de and re  nord iske land.

F ra  K arl Evang, Oslo:
«A rbeiderpartie t ho lder fast ved s itt s tan d p u n k t om ikke å p lasere  

a tom våpen på norsk  område.»

A lf M artinsen, A kershus, la fram  følgende forslag:
Jeg  v il på vegne av A sker A rb e id e rp a rti ta  opp de innsend te  

forslag.
Forslagene h a r følgende ordlyd:

Til avsn itte t  «Et n y t t  økonom isk  s y s te m ».
Ennå er det sto re  g ru p p er i fo lket som ikke h a r få tt  en rim elig  

del av velstandsu tv ik lingen , og som slite r h a rd t for å sik re  seg 
og sine det nødvendige utkom m e. Det m å bli en hovedoppgave 
i kom m ende stortingsperiode å sørge for at disse få r  en vesen t
lig bedring  i inn tek tsfo rho ldene sine. De som allerede h a r stor 
inn tek t, bør om nødvendig ven te  m ed nye lønnsøkninger.»

Under avsn itte t  «Trygghet i a lderdom m en»:
Enkepensjon innføres ved lov til enker hvis m ann dør fø r opp

nådd  pensjonsalder.

Under avsn itte t  «Fritid , fr i lu f ts l iv  og id re t t».
R etten  til fiske i sjøer og elver sikres for alle, om nødvendig 

ved endring  av gjeldende lover.

Ebba Lodden, landssty re t, tok  opp fram legg  nr. 209. E tte r  d ir i
gentens forslag  ble d e tte  sendt over til sen tra ls ty re t ti l  v idere  b e 
handling:

209. Fra A u s t -A g d e r  Arbeiderparti:
Trygghet i alderdommen.

F ra  G rim stad  A rb e id e rp a rti v ar de t på A ust-A gder A rb e id er
p a rtis  årsm øte sa tt fram  følgende forslag:

D et bør i perioden undersøkes hvo rv id t det v il v æ re  hensik tsm es
sig før arbeidstiden  senkes til 42 tim ers uke, å senke pensjonsalde-
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ren . F. eks. til 68 å r for m enn og 65 å r for kvinner. O rdningen bør 
even tue lt væ re  slik  a t a rbe idstakeren  kan  fo rtse tte  i s itt arbeid  til 
fy lte  70 å r e tte r  eget ønske.

Årsm øte ts  vedtak:
Da spørsm ålet h a r tru k k e t inn  spørsm ål om arbeidstiden , bør 

saken reises på faglig plan.

A slak  V ersto, T elem ark, tok  opp forslag nr. 123. D et ble v ed ta tt 
oversendt redaksjonskom itéen.

123. Fra Lunde Arbeiderparti, Telemark:
Landsm øtet pålegger lan d ssty re t å ta  opp a rbeidet m ed en rev i

sjon av den gjeldende jak tlov . L andssty re t pålegges å ta  saken opp 
m ed dep artem en te t snarest råd , og un d er forberedelsene m edvirke 
t i l  a t vi få r  en v irkelig  dem okratisk  jaktlov.

Motivering:
Den gjeldende jak tlov  er i høy grad udem okratisk , og begunsti

ger e tte r  v å r m ening, i altfo r stor u ts trek n in g  de store skog- og 
godseiere.

D et ble i sin tid  sa tt sto re  fo rhåpn inger til den någ jeldende ja k t
lov, idet en håpet a t fo lkets grunnleggende re t t  til en viss del av 
v åre  n a tu rh e rlig h e te r  skulle b litt s lå tt fast som et prinsipp. S jelden 
er vel noen lov b litt en slik  skuffelse for de in te resserte  som denne 
jak tloven .

Vi m ener derfo r at det e r uom gjengelig  nødvendig a t Jak tlo v en  
b lir fo ran d re t slik  a t det kan  bli m ulig, også for den ikke besittende 
del av befolkningen, å n y te  godt av det frilu fts liv  som ja k t  og fiske 
rep resen te re r, u ten  a t en skal ris ik ere  å begå lovbrudd.

Josef Larsson, Oslo, tok  opp fram legg nr. 202, p u n k t 2 og 3. De 
b le  v e d ta tt oversendt redaksjonskom itéen:

2. I posten «Et n y tt økonom isk system» bør k rav  om statens 
represen tasjon  i bankenes adm in istra tive  og beslu ttende o r
ganer tas med.

3. «Nye persp ek tiv er for norsk  industri.»
D et m å også m edtas en u tta le lse  om at spørsm ålet «Indu

str ie lt dem okrati»  vil bli ak tua lise rt. I sam arbeid  m ed LO må 
en ta  sik te på å u tv ide  produksjonsu tvalgenes a rbeid s- og 
m yndighetsom råde og rep resen tasjonen  fra  de ansa tte  i be- 
d riftenes ledende organer.
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L ars Hongrø, S ør-T røndelag , foreslo forslag  nr. 111 oversendt 
redaksj onskom itéen :

111. Fra Arbeiderpartiene i Melhus, Hølonda, Horg og Flå, Sør-  
Trøndelag:

T akket væ re  den nye skolelov synes forholdene å væ re  lag t til re tte  
for en bedre  alm enutdannelse . G jennom føringen av den lin jedelte  
ungdom sskole ta r  sik te på at v år ungdom  skal kunne få  velge sin 
u tdanne lse  e tte r  evner og anlegg, noe som vel ikke kan  vu rderes 
høyt nok. De foresa ttes økonom iske evne skal ikke lenger væ re  den 
enerådende fak to r i denne forbindelse.

M en for å nå  de t sto re  m ål den nye skolelov s tile r m ot, vil det 
i sv æ rt m ange tilfe lle  føre  m ed seg en tu n g  økonom isk belastn ing  
fo r kom m unene. F ørste  ledd i g jennom føringen av den 9-årige  skole 
v il v æ re  en  ikke ubetydelig  u tbygging  av grunnskolen . D et største  
løft b lir  å ta  i de kom m uner hvor skolestellet f ra  fø r s tå r  m er eller 
m ind re  tilbake. I de fleste  tilfe lle  g je lder d e tte  kom m uner hvor den 
økonom iske evne h a r v æ rt —  og er —  m indre  god.

Som ledd i bedringen  av grunnsko len  vil det i sto r u ts trek n in g  
v æ re  nødvendig m ed bygging av nye skolehus. D ette  v il k reve  in - 
v este ringer fra  kom m unenes side. H ertil kom m er økingen i u n d e r
v isn ingstim er i barneskolen  som m edfører en ikke ubetydelig  m e r
belastn ing  på kom m unenes d riftsb u d sje tte r. V idere m å m id ler til 
reising av skolebygg for den lin jede lte  ungdom sskole skaffes til veie.

D et synes å væ re  g runn  til å fry k te  a t m ange kom m uner ikke vil 
v æ re  i s tand  til å ta  de økonom iske løft som en snarlig  g jennom 
føring av den 9-årige  enhetsskole vil fø re  m ed seg. En er således 
noe redd for a t den  nye skolelov —  som bl. a. ta r  s ik te  på sam m e 
a lm enutdannelse  uan se tt bosted —  ikke v il kunne realiseres, ia llfa ll 
ikke  i n æ r fram tid .

S kal en snarlig  gjennom føring kunne sk je  også i kom m uner med 
m indre  god økonomi, synes det å v æ re  nødvendig m ed s tø rre  tilsko tt 
fra  sta ten  og fy lkeskom m unene sam t rim elige lånev ilkår.

N år en ta r  i b e trak tn in g  a t det e r fram tid a  de t her satses på, 
sku lle  de t v æ re  fo rsvarlig  fra  kom m unenes side om finansieringen  
av utbyggingen av skolestelle t sk je r ved opptak  av lån, ia llfa ll i en 
viss u tstrekn ing . Men før en kom m une ta r  det sk r itt  å gå låneveien, 
m å det vu rderes hvor m ye d riftsb u d sje tten e  i de n æ rm este  å r fra m 
over kan  påregnes å tå le  av ek stra  belastn ing  i form  av g je ld sren te r 
og gjeldsavdrag.

Med den någ jeldende re la tiv t k o rte  am ortiseringstid  for lån, synes 
det å v æ re  g runn  til å fry k te  a t m ange kom m uner ikke v il kunne 
m ak te  de re la tiv t sto re  avdrag  i tillegg til store ren teu tg ifte r. F or-
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holdet ville bli et ganske annet om avdragstiden for lån til skole
bygg kunne forlenges. Ved en forlengelse av avdragstiden til f. eks. 
30 år, synes det å være grunn til å tro at langt flere kommuner, ville 
bli i stand til å gjennomføre den 9-årige enhetsskole på re lativ t kort 
tid. Dette vil på mange m åter være av så stor betydning at en ikke 
må vike tilbake når det gjelder å legge de økonomiske forhold til 
re tte  for en snarlig gjennomføring av det alm ennyttige som den nye 
skolelov ta r sikte på.

Slik forholdene ligger an i Sør-Trøndelag vil fylkeskommunens 
tilskott til reising av nye skolehus ikke kunne påregnes u tbetalt før 
3 å 4 år e tterat byggearbeidet er utført. Følgelig vil prim ærkom 
m unene — iallfall i de fleste tilfelle — væ re henvist til å betale 
renter i flere år for forskotterte m idler for fylket. Dette kommer med 
som en tyngende faktor på prim ærkom munenes driftsbudsjetter.

En er k jent med at utgiftsfordelingen —  i det store og hele — 
mellom staten, fylkeskommunene og prim ærkom m unene er under 
behandling i Regjeringen, og finner således ikke grunn til å fremme 
noe forslag i denne forbindelse. N år det gjelder amortiseringstida 
for lån til reising av nye skolebygg, tilla te r en seg — i henhold til 
det som her er anført — å frem me følgende forslag:

De sentrale m yndigheter bør ta  opp til vurdering spørsmålet om 
forlengelse av am ortiseringstida for lån til reising av nye skole
bygg, da gunstigere lånevilkår synes å være påkrevd skal en snarlig 
gjennomføring av den 9-årige enhetsskolen kunne påregnes.

H arald Løbak, Hedmark, tok opp Hedmark fylkes A rbeider
partis fram legg angående skogbrukspolitikk. Det ble vedtatt over
sendt til redaksjonskomitéen.

Asbjørn Worseth, Sør-Trøndelag, tok opp følgende framlegg som 
ble vedtatt oversendt redaksjonskomitéen, —• forslag 161 og 133:

Skattespørsmål.
161. Fra Strinda kommunale arbeiderforening, avd. 67, Sør- 
Trøndelag:

Skatteordningen i Norge:
Det norske A rbeiderpartis landsmøte 1961 går inn for en re tt

ferdig skatteordning i Norge, slik at alle norske borgere blir like
stilt i skatteprosent og reduksjonstabell.

Motivering:
Det er ikke dem okrati og sosialisme når folk som lever lengst 

mot nord har den største skatteprosent og dårligste reduksjons-
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tabell. D ersom  N orge ikke skal bli avfo lket i de nord ligste  lan d s
delene, m å d e tte  ordnes.

E tte r  h v e rt som disse urim elige  forhold  b lir  k jen t b lan t folk, vil 
de ikke finne seg i dette.

Vi m inner om en s ta tis tik k  i A rbeider-A visa  hvor det b le  s lå tt 
fast a t en som f ly tte r  fra  O slo-om rådet til N ord-N orge, m å tte  få 
sin lønn økt m ed 20 prosen t for å holde den sam m e levestandard  
som tid ligere.

Kortere arbeidstid.
133. Fra S trinda  kom m unale  arbeiderforening, Sør-Trøndelag:

40 tim ers arbeidsuke gjennom føres snarest i Norge.
V år forening m ener a t en del av a rbeiderne  i N orge b lir  d isk ri

m in ert m ed en lengre  arbeidstid  enn andre. D ette  e r en av de 
g ru n n er som g jør a t alle  skal ha  høyere u tdannelse .

N orge m å ikke ligge e tte r  her, slik  a t både vest og øst går forb i 
oss. Vi m inner om at fo rko rtingen  av arbeidstiden  fra  48 tim er til 
45 tim er pr. uke  ikke h a r  fø rt m ed seg nedgang i produksjonen.

Sverige g år inn  for 4 ukers ferie. M en det rik tig e  e r at a rbeids
tid as  lengde u tjam nes.

H. A. W aag, Sør-H elgeland, tok  opp forslag  n r. 116 som ble 
v ed ta tt oversendt redaksjonskom itéen:

116, Fra Søm na A rbeiderparti, Sør-H elgeland:
B eregning av a ld ers- og uføretrygdeavg ift.
E tte r ved tak  g jo rt av Søm na A rb e id e rp a rti henstilles m ed d e tte  

til D et norske A rb e id e rp a rti å ta  opp til behandling  på kom m ende 
landsm øte den någjeldende beregningsm åten  for a lderstrygdavg ift 
og nå også for avgift til u fø retrygden .

Søm na A rb e id e rp a rti fan t a t den någ jeldende beregn ingsm åte v ir 
k er u re ttfe rd ig  og det h a r  v ist seg å v æ re  en sæ rlig  h a rd  belastn ing  
for de sm å inn tek ter.

I p raksis v il det si a t jo  s tø rre  in n tek te r  en har, jo  bedre  e r den  
någ jeldende ordning  sam m enliknet m ed o rdningen  før 1. ja n u a r 
1959. D et kan  nevnes a t for å få  like rim elig  avgift som fø r 1. ja n u a r 
1959 m å en tjene  om lag k r. 13 000.00 og dess m er en tje n e r u tover 
d e tte  jo  rim eligere  b lir  avgiften.

I tillegg kom m er a t en ikke få r  frad rag  i beskatn ingen  fo r a ld ers- 
trygdavg iften , noe en derim ot få r  fo r innskudd i and re  pensjons
ordninger.
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En syns de fa stsa tte  beregningsreg ler for a lders- og u fø re try g d - 
avgift e r lite  i sam svar m ed de re tn in g slin je r D et norske A rb e id er
p a r ti g år inn  fo r n å r de t g jelder sosiallovgivningen, og m ener de 
m å kunne re tte s  til de t bedre.

D et v a r til deb a tten  inn tegne t over 50 talere.

Debatten om arbeidsprogrammet
O rdstyreren  m in te  om at den  tiden  som sto til råd ig h e t v a r s te rk t 

begrenset og foreslo at ta le tiden  straks sku lle  begrenses til 5 m in u t
ter. D ette ble enstem m ig ved ta tt.

Joachim  Chr. M øller, Oslo: N år v i ser på skoleprogram m et, så 
er v i vel alle  enige om a t vi bør koste en del på de ekspertene  vi 
trenger. M en vi bør ha g a ran tie r for a t vi ikke k aste r b o rt pengene 
ti l  u tdannelse  av en  hel del m iddelm ådige sakfø rere  og den slags. 
Jeg  er for øvrig ikke h e lt fornøyd m ed boligprogram m et. Vi h a r  jo 
en boliglov, m en de t er ikke b are  tom ta og huset vi m å tenke på. Vi 
m å også ten k e  på de som bor i husene. Vi h a r de m ange bestem m el
ser i H usleieloven som også bør kom m e m ed og da v il de t vise seg 
a t vi h a r lang t igjen. Som det er i dag tro r  jeg  vi o pererer m ed en 
u ree ll nasjo n a lin n tek t idet de eiendom m er som er k jøp t til overpris 
i Oslo og om egn er fø rt opp m ed sin handelsverdi. Vi bør få  en 
kom ité til å se litt  på disse tingene og føre eiendom m ene tilbake  til 
deres v irkelige  verd i og ikke slik  som de t er i dag a t jo e ld re  og 
m er fo rfa llen  en eiendom  er, dess høyere s tå r den i pris. Vi bør få  en 
lovbestem m else som sier a t gårdeiere  skal nedskrive sin eiendom  
m ed en viss prosen t inn til den kom m er ned på n u llpunk te t. De sum 
m er som b lir  tru k k e t inn  på denne m åte  skulle m ed re tte  tilkom m e 
s ta t og kom m une for en stor dels vedkom m ende. Da hadde vi h a tt 
penger til ny  boligreising. Vi bør også se litt  på hvordan  diskontoen 
v irk e r inn  på husleien ivået og kansk je  få en bestem m else der. L ikeså 
h a r  vi en  ting  som leieboerne i Oslo h a r v æ rt s te rk t o p p ta tt av, 
fo rbud  m ot u tkaste lse  hvor det e r b a rn  til stede. Så lenge det fins 
e t b a rn  i Oslo by  som kan  ram m es av u tkaste lse  så er loven p å 
k revd . Ingen b ere ttigede  in te resser v il bli skadelidende ved det. 
N år det g je lder skolering av tillitsm enn  i forbindelse m ed de t in d u 
strie lle  dem okrati, så bu rd e  vi ikke ha noe å beklage oss over. Vi 
begyn te  for m ange å r  siden m ed opplæ ring i bedriftsøkonom i og 
an d re  ting , m en viste liten  in teresse  for det. Nå s tra ffe r de t seg. 
Nå b lir  de t k ansk je  verre , fo r nå  tren g er vi slike folk.

B jørn  Brotangen, V estfold: B ehandlingen  av arbeidsprogram m et 
og ungdom sprogram m et på d e tte  landsm øtet skal danne g runn lage t 
for et godt re su lta t fo r p a rtie t ved høstens stortingsvalg . E tte ra t
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vi nå har sett m eglingsforslaget for jernindustrien hvor indeksbe- 
stemmelsen er sløyfet og erstattet med et tillegg neste år, er det 
særdeles viktig at vi får hånd om prisutviklingen, slik at den kan 
holdes like stabil som i de siste år. Når vi har lest programmet og 
lyttet til innlederne så må vi ha grunn til å være optimister. Lands
styrets forslag til arbeidsprogram manglet et avsnitt, nem lig 
det om det industrielle demokrati. Nå har vi fått oversendt et for
slag fra landsstyret som jeg dessverre ikke kan stille like store for
håpninger til. Arbeiderbevegelsen i Norge har neppe snakket så 
m eget og gjort så lite som i denne sak. Debatten er kommet inn i 
en bakevje fordi en har lagt så stor vekt på arbeidernes represen
tasjon i styrene. Dermed er det blitt spørsmål om å skolere tillits
menn. Det er etter min mening ikke det viktigste. Selv om v i får en 
representant i styret så har vi ikke dermed fått demokrati på ar
beidsplassene. Vi må sørge for at bedriftsledelsen blir villig  til å 
nytte de ansattes kunnskaper og erfaringer. Folkene på arbeids
plassen må få følelsen av at de er med i et fellesskap. Slik er det 
ikke i dag, ikke engang i statens egne bedrifter. Hvis vi ikke vedtar 
noe annet enn landsstyrets forslag i denne sak, så vil vi ikke være 
kommet noe lenger når denne perioden er over. Det er sagt at vi 
må sette opp en prioritetsliste i henhold til våre økonomiske res
surser. Det er jeg enig i, men jeg kan ikke innse at industrielt 
demokrati vil være noen økonomisk belastning. Vi må finne fram til 
veier som kan utløse fellesskapsfølelsen i bedriftslivet og jeg  
foreslår følgende:

«Landsmøtet oppfordrer Stortinget til å nedsette en komité til 
å undersøke forholdet mellom ledelsen og de ansatte i de offent
lige bedrifter og på grunnlag av dette materiale utrede gjennom
føringen av det industrielle demokrati i Norge.» Pensjonsordningen  
er nå kommet godt i gang. Vi har fått et godt grunnlag, og det bør 
komme sterkt fram i valgkampen.

Willy Liverød,  Vestfold: Jeg v il i likhet med foregående taler 
holde meg til avsnittet om industrielt demokrati. I det forslag vi har 
fått oversendt i dag nevnes bl. a. at samfunnet må ha anledning til 
å gripe inn når økonomiske verdier vanskjøttes. Det er så sant som 
det er skrevet. Fra m itt hjemsted kan jeg nevne stygge eksempler på 
hvordan makten misbrukes, og denne tendensen brer seg. For I 1 /2  år 
siden nyttet denne bedriften arbeiderne som kasteballer. Uten hen
syn til Hovedavtalen ble 90 mann satt på porten. H ele arbeidsstokken 
ved denne bedriften, 1200 mann i et lite bysamfunn, lever i en sta
dig angst for sitt næringsgrunnlag. Gjennom klubbprotokollen kan 
en hele tiden etter krigen og kanskje også før, følge den samme 
nervekrigen fra bedriftsledelsen. Det innvarsles dårlige tider når
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høsten kommer og forvarsler om perm ittering. Ofte kommer oppsig
elser 14 dager før jul. Når bedrifter ledes av Libertas’ m enn som her, 
så blir arbeiderne kasteballer. Derfor er landsstyrets forslag som 
jeg nevnte i høyeste grad på sin plass. Jeg har sett forslaget fra 
Bøler Arbeidersam funn og støtter dette forslaget som sier at lønns
takerne skal få medbestemm elsesrett i bedriftene. N år det gjelder 
avsnittet om et ny tt økonomisk system, så nevnes bare så vidt k re
dittinstitusjonene og bankene. Vi husker at vi på forrige landsmøte 
behandlet Frihagenkom itéens innstilling. Jeg er oppmerksom på at 
det henvises til ram m eavtalen mellom Regjeringen og kred ittinsti
tusjonene, men det er ikke tilstrekkelig med en slik ramm eavtale. Vi 
må ha medbestemm elsesrett også i disse institusjonene. Det er ufor
svarlig at unge m ennesker ikke skal få toppfinansiering til sine 
boliger, mens andre kan få den kreditt de ønsker til å kjøpe seg 
store dollarglis etc. Det er opp til bankene selv å disponere pengene, 
og de blir disponert til de forretningsfolk som vil handle, og så kom
m er hussøkende ungdom i siste rekke. I m itt d istrik t var det håp
løst for en ung m ann å få toppfinansiering på kr. 5000.00 til et hus 
som han ville bygge.

Ordstyreren  m eddelte at en rekke nye talere hadde tegnet seg. 
S trek ble foreslått og satt.

Halvdan Wigaard, Oslo: Det er neppe stort å tilføye til p a rti
program met. Alle skal få alt. Det ble nevnt enslige mødre. Ja, vi er 
kommet dit i dag at vi overlater til Frelsesarméen, Blå Kors 
eller Indrem isjonen å ta  seg av de forkomne og de som er i vanske
ligheter. Vi må vekk fra dette og tilbake til det partie t en gang gikk 
inn for, at sam funnet har ansvaret og ikke overlate omsorgen til fi
lantropiske og religiøse institusjoner. Jeg er ikke fornøyd med det 
nye forslaget til ny sosiallov. I de nord-européiske land beskyttes 
hjem m et og kvinnen. Når m annen hengir seg til lediggang og ikke 
vil forsørge sin familie, blir han ganske enkelt hentet og da ordner 
han sitt m ellomværende til den kvinnen han har barn med. Hos oss 
kan de bare gå hele livet uten å ha noe ansvar. Hvis de ikke vil 
arbeide, kan de la være. Sverige, Danm ark og Finland har arbeids- 
hjem  hvor disse kan anbringes. Det er tilstrekkelig bare at loven er 
der. På Island ble det vedtatt en lov om at hvis m annen gikk fra 
sitt arbeid og unnlot å forsørge sin kone og sine barn, så kunne 
han anbringes i arbeidshjem. Island bygde et arbeidshjem, men da 
loven tråd te  i k raft var det ikke bruk for hjemmet. Da ordnet alle 
sitt forhold. Vi har ingen slik lov, den nye som foreslåes er like 
mild i den veien. Men vi har heller ingen steder å anbringe slike 
folk. Her må staten gripe inn og skaffe anbringelsesmuligheter, så 
ville vi kanskje kunne redde hjemmene. Vi har edruelighetsnem n-
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der, m en de kan  ikke løse denne oppgave. De m ang ler også m a k t
m id ler til å ta  seg av de alkoholiserte. A nbringelse g ir også dårlig  
re su lta t. Vi m ang ler a rbeidsm uligheter fo r de som ligger u n d er for 
alkohol, a k k u ra t som vi m ang ler det for enker og enslige m ødre 
m ed barn . A ndre land h a r tils trek k e lig  m ed slike institusjoner. Vi 
m å innstille  oss på å skaffe varig  hjelp. Jeg  v e t selv fra  egne e rfa 
rin g er i Oslo hvordan  det går n å r edruelighetsnem nda k le r opp 
fo lk  for kr. 600— 700.00. De går i stam pen  m ed hele pakka u ten  at 
d e tte  er s tra ffb a rt. D ette er m eget a lm innelig  og de t bør vi se på. 
H er er de t v irkelig  en b ris t i lovgivningen. D et er jo en skam  for 
et sam funn som sty res av Det norske A rb e id e rp a rti a t bo rgerp res- 
sen h v er eneste høst kan  k lippe u t sine a rtik le r  fra  foregående å r 
om uteliggere. N år vi skal u tta le  oss om et program forslag  e tte r 
tim elange u tredn inger, så b u rd e  for øvrig rep resen tan ten e  h a tt 
lengre tid  ti l  å m eddele sine e rfaringer. Vi h ar s ik k ert dårlig  sam 
v ittig h e t alle som s itte r i salen her. Vi h a r ingen steder å g jøre av 
b a rn  som h a r sklidd ut. D et er ikke verd ig  for e t land  som v å rt a t 
12— 13-års gam le p iker lever av g a te tra fik k  ford i vi ikke h a r noe 
sted  å anbringe dem.

Ingvald Hansen, Oslo: Som m an v il se av tilleggssaklista  h ar 
Skotøy arbeidernes forening i Oslo se tt seg nødsaget til å ta  opp igjen 
det sam m e forslag som forelå på fo rrige landsm øte. I en tilleggs
u tta le lse  ligger også en k r itik k  over at denne sak  ikke er kom m et 
lenger enn at den m å reises h er igjen. Saken  gikk til sen tra ls ty re t 
som gjennom  sam arbeidskom iteen fikk  n edsatt et u tvalg  som skulle 
arbeide v idere  med saken. M en det foreligger ingen innstilling  fra  
den. Om så hadde sk jedd  så v ille  vel h e ller ikke  kom itéen v æ rt 
enig. N år en ta r  i b e trak tn in g  det fo rarbeid  som er g jo rt e r in n 
stillingen  om in d u strie lt dem okrati i tynneste  laget. Jeg  e r enig 
m ed han  som tok  avstand  fra  å se tte  likhetstegn  m ellom  in d u strie lt 
dem okrati og a rbe iderrep resen tasjon  i s ty re r  og rep resen tan tskap . 
D em okrati på arbeidsplassen er noe m eget m er. M en selv om vi 
skal gjennom føre dem okrati på  arbeidsplassen selv i den be
grensede m ålestokk som nå foreslåes, m å R egjeringen  ha  en b ak 
g runn  for å se tte  tilta k  i verk . Og h er foreslo kom itéen  som fo r
b ered te  innstillingen  at' hvis en ikke nådde fram  ved fo rhand linger 
m å tte  lovverket tas i b ruk . D ette  er ikke kom m et m ed i innstillingen, 
og jeg  ta r  derfo r opp forslag  om at S jaastadkom itéens innstilling  til 
ny  rasjonaliseringslov  tas opp til behandling  og gjennom føres i løpet 
av landsm øteperioden. Den lov innstillingen  inneholder tils trek k e lig  
m ateria le  både for p a rtie t og R egjeringen ti l  å g jennom føre de t i l 
ta k  som er nødvendige for å g jøre  dem okrati på arbeidsplassen til 
det vi m ener de t skal væ re. Vi k lager ofte over passiv ite t både i

141



v å re  faglige og politiske organisasjoner. Personlig  tro r jeg  a t hvis 
v i re ise r k rav e t om in d u strie lt dem okrati m ed tils trek k e lig  s ty rk e  
v il de t kunne u tløse sam m e ak tiv ite t som den gang vi sloss for det 
politiske dem okrati.

Ragnvald  S tø yva , Sunnm øre: Noe av det v ik tigste  ved u n d erv is
n ingen  e r læ rebøkene og i denne sam m enheng er de t vel k la r t a t 
fo rlagene ikke h a r løst sin oppgave. Vi h a r e t u ta ll av læ rebøker 
og det e r ofte sv æ rt vanskelig  å velge det re tte . M itt p a rtilag  h a r 
på  fo rhånd  sendt inn  forslag om a t sta tsfo rlag  for læ rebøker u t 
redes. Også n å r de t g je lder læ rek re ften e  h a r vi sendt inn  forslag 
om a t læ re ru td an n in g  m å sk je  i et ra sk ere  tem po. N år det g je lder 
trygdene, e r det en  g ruppe som fa lle r m ellom  to stoler, og det er 
enker. Vi få r  de t u rim elige forhold  at en enke som hadde en m ann 
som v a r passert 70 år få r  trygd . Skulle  m annen  tilfeld igv is m angle 
noen dager på 70 år, så få r  hun  ikke. D et bør bli slik  a t enker 
over 60 å r bør få a lders try g d  på sam m e m åte  som de som h a r fy lt 
70. D et b lir neppe så sto r belastn ing. U te i d is trik ten e  er de t enkelte  
saker som b lir k ritise rt. P å  Sunnm øre s tå r in dustrien  overfor p ro 
b lem er som de ikke h ar på Ø stlandet, nem lig n å r  det g je lder tra n s 
porten . L an d transpo rten  spiller en betydelig  ro lle  for den, den er 
u u nnvæ rlig  skal de kunne k onkurre re . H er kom m er både veiavgiften  
og las teg rensen inn, og d e t b lir  sagt a t de strenge restrik sjo n er på 
disse om råder er et forsøk på å p resse in dustrien  over ti l  Ø stlandet. 
K ilom eteravg iften  og v ek tkon tro llen  bør tas opp til vu rdering . Også 
n å r  det g je lder sysselsettingsanlegg b lir  det p å s tå tt a t det ikke er 
til la tt  å b ru k e  m ask inelt u ts ty r  på slike anlegg. D et skal b rukes 
hakke og spade og trillebør. E r de tte  tilfe lle t, så m å det jo  sies å 
væ re  m olboaktig. S m åbrukerne  u tg jø r en vesen tlig  del av v å r  v e lger
m asse og i de t forslag  som fo religger om jo rd b ru k e t er de t sa tt en 
inn tek tsg rense  for å oppnå tilsko tt. D en vanlige m ening er a t denne 
grense er sa tt for lavt. D et skal jo  sv æ rt lite  til for å oppnå en in n 
te k t på kr. 4000.00 utenom  b ruke t. S m åbrukerne  m å ta  en sto r del 
av sin in n tek t u tenom  b ru k e t for å få  et fo rsvarlig  in n tek tsg ru n n 
lag. Vi h ilser m ed glede forslaget om a t arbeiderhøyskolen  b lir  u t 
bygd slik  a t også arbeiderungdom  kan  kom m e inn i læ re ry rk e t.

G uttorm  H ansen, N am dal: D ebatten  i dag h a r v æ rt s te rk t p reget 
av den fo rsk je ll som er til stede m ellom  d istrik tene . De fleste  av 
de ta le re  som h a r sn akke t om arbeidslivets p rob lem er h a r  v æ rt opp
ta t t  av det industrie lle  dem okrati. M en så s itte r  noen h e r som er 
o p p ta tt av noe som synes lang t m er vesentlig, nem lig å skaffe a r 
beidsplasser. Jeg  håper a t det ikke  er en tanke, m en a t det e r e t 
tilfe lle  som ser u t som en tanke, n å r  det på side 7 i det s tensilerte  
p rogram m et he te r: ak tiv  arbeidsform id ling , ra sk  u tbygging i d i-
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s trik ten e  i den rekkefø lge jeg  nå  siterte . Jeg  v ille  g je rne  se tt a t 
disse to  program postene hadde b y tte t plass. D ette  m ed ak tiv  a r 
beidsform idling h a r nem lig to  sider, den som jeg  godt fo rs tå r —  
arbeid sd irek tø ren  h ar jo  u n d e rs trek e t s te rk t d e tte  m ed å få  u t 
n y tte t industriens produksjonskapasite t. For oss som rep resen te re r 
d is tr ik te r  hvor det e r ak tu e lt å fly tte  a rbeidsk raft, be tegner d e tte  en 
tapp ing  av den beste a rbe idsk raft, m en også en  tapp ing  av de beste  
sam funnskreftene. H ar v i råd  til å u n n v æ re  d e tte  in sitam en t i de 
sv ak t u tv ik led e  d is trik te r?  E tt av arbeiderbevegelsens m ål er l ik 
het. Jeg  u n d e rs trek e r derfo r program m ets ord  om a t de t e r en  
hovedoppgave å bygge u t d istrik tene . H vis v i ikke gre ier d e tte  h a r vi 
sv ik te t noe vesentlig . Je g  ser b o rt f ra  va lg resu lta te r. V i b lir  fæ rre  
og fæ rre  i disse d is trik ten e  så v i sp iller vel m indre  ro lle  stem m e-
messig, m en jeg  ser på den  etiske side av saken. V i h a r  p lik t ti l  å
h je lpe  opp de d is trik ten e  som s tr ir  m ed store  vanskeligheter.
M ange ord førere  i disse d is tr ik te r  v il kaste  vem odsfulle b likk  på

' den fje rn ed e  tabell 2. F orholdene er slik  a t vi g ru e r for hver gang 
det skal g jennom føres sk a tte le tte lse r. V årt skatte fu n d am en t er slik 
a t vi e r nødt til å prøve å presse u t de t v i kan  klare. D erfor er 
hovedoppgaven å skape likhet m ellom  d istrik tene.

Fredrik  Hvedding,  N ord-T røndelag : Vi m å i de næ rm este  årene 
kom m e et vesen tlig  sk r itt  v idere  n å r  det g jelder å bygge u t dem o
k ra tie t i arbeidslivet. D et m å skje i in tim t sam arbeid  m ed fago rga
n isasjonen  og er selvsagt e t skoleringsspørsm ål som kan  ta  sin tid . 
M en vi m å ta  fa tt. Vi m å fø rst og frem st sørge for a t p roduksjons- 
u tvalgene  v irkelig  b lir  e ffek tive organer. Sam funnsu tv ik lingen  vil 
vel også i seg selv u tv ik le  bed re  sam arbeidsforhold  på  a rbe ids
plassene. Selv om oppgaven kan  bli vanskelig  skal v i ta  peiling  på 
re n t k o nkre te  fram stø t for å løse den. Ved å u tv ik le  dem okra tie t 
på  arbeidsplassen hever v i også m enneskeverdet. D et kan  overhodet 
ikke  heves u ten  a t vi også få r  dem okrati innenfor fab rikkporten . 
O pprette lse  av fo rsøksbedrifter i in d u strie lt dem okrati i løpet av 
4 -årsperioden  er kansk je  en tanke. H er b u rd e  sta tsb ed riften e  kunne 
tjen e  som forsøksobjekter.

G udm und  Gjengaard, Inn -T røndelag : Jeg  er an sa tt i en s ta ts 
bedrift, og de t b lir  ofte sp u rt hva som er u tgan g sp u n k te t for den 
k r itik k  som er re tte t  m ot sta tsb ed riften e  n å r det g je lder de t in d u 
s trie lle  dem okrati. D et skyldes ikke  a t s ta tsb ed riften e  i dag er d å r 
ligere  arbeidsp lasser enn  an d re  b ed rifte r. - K ritik k en  f ra  de som er 
an sa tt der, skyldes ikke a t vi m ener at vi skal ha  så gode forhold 
a t v i ikke behøver å g jøre noen ting. Vi fo rlanger å b li behand le t 
som likeverd ige på arbeidsp lassen  og få adgang til å stille  v år e rfa -
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rin g  og innsik t til råd ig h e t fo ra t b ed riften  skal bli k o n k u rran se 
dyk tig  og på den m åten  bli en try g g  arbeidsplass. N år det gjelder 
p a rtie ts  s tilling  til det industrie lle  dem okrati, er det fak tisk  en 
stagnasjon. Vi s tå r  der vi sto ved siste landsm øte. Den forandring  
som er sk jedd  skyldes forbedringen  av H ovedavtalen, m en det av 
henger ikke b a re  av arbeidernes rep re sen tan te r om vi skal kunne 
u tn y tte  H ovedavtalen . D et avhenger like m ye av de vi skal fo r
hand le  m ed. D et v ille  v æ re  n a tu rlig  å g jøre  sta tsb ed riften e  til 
p rø v eb ru k  i in d u strie lt dem okrati. M en da er det ikke nok å få  
rep re sen tan te r  i s ty re t —  det skal vi b o rt ifra, det e r ingen god løs
ning. V i m å v inne  e rfa rin g er på andre  fe lter. M itt a rbeiderlag , M alm, 
h a r sa tt fram  e t forslag  om opprette lse  av en sta tens arbeid sg iver
organisasjon. Vi ser de t slik  a t en fo ru tse tn ing  for å kom m e v idere  
m ed in d u strie lt dem okrati e r a t s ta tsb ed riften e  kom m er b o rt fra  
den innfly te lse  A rbeidsg iverforen ingen  utøver.

Johs. L islerud, Ø stfold: Jeg  vil be rep resen tan ten e  finne fram  til 
R åde A rbe id erp artis  forslag  på side 50 i saklista . H ensik ten  m ed 
d e tte  forslaget er å finne fram  til en m er presis form ulering  av alle 
de spørsm ål som i dag m elder seg n å r vi skal u tfo rm e og bygge u t 
norsk  jo rd b ru k . F orslaget ble sendt inn  så tid lig  at landssty re t 
delvis h a r f å t t  an ledning  til å s tudere  det næ rm ere . Vi k an  da også 
kon sta te re  at det e r ta t t  hensyn til de synsm åter som der fra m 
kom m er. N år det g jelder p u n k t 2 og 3 i forslaget, så h a r det, e tte ra t 
fo rslaget b le sendt inn, h en d t visse ting  på den  politiske fron ten . 
Vi h a r få tt  D istrik tenes u tbyggingsfond. Jeg  håper og tro r  at d e tte  
vil kom m e til å be ty  m ye for løsning av bygdeproblem er, idet de 
m ange tu sener av sm åbrukere  vi h a r i d e tte  land  k an  finne  den 
nødvendige besk jeftigelse  u ten fo r b ruke t. For det annet h ar R egje
ringen  tru k k e t jordlovsproposisjonen tilbake. Jeg  tro r  de t v a r r ik 
tig. De o rgan iserte  sm åbrukere  h a r nå  få tt  n y tt håp om a t de skal 
kunne få  til en fo rm ulering  av Jord lovens fo rm ålsparag raf slik  a t 
vi også k an  b ru k e  Jo rd loven  til å u tv ide  de m inste  b ru k a  i landet 
v å rt, a ltså  ikke  b are  til å reise b ru k  som er så v id t sto re  a t de kan  
gi fam ilien  try g g e  økonom iske kår. M en vi som k jen n er norsk  jo rd 
b ru k  vi vet a t v i h a r titu sen er av b ru k  i v å r t  land  som ikke  h ar 
noen m ulighet for å nå  opp ti l  slike enheter. Vi m å i anstend ig 
hetens n avn  få  en fo rm ålsparag raf så disse sm å b ru k  kan  hjelpes. 
H eller ikke  den n åv æ ren d e  fo rm ålsp arag raf sku lle  h in d re  oss i det, 
m en  de t er m angelen  på god vilje. D erfor er en  k la r fo rm ulering  
ønskelig. I den gam le Jo rd loven  v a r de t sosiale synet det p rin sip i
elle. I den  nye  er de t bedriftsøkonom iske synet b litt  de t p rinsip ielle . 
D enne store  overgangen h a r skap t vanskelighetene og nettopp  d e r
for tren g e r vi en oppm yking som ta r  begge hensyn. D et bevilges
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hvert å r store beløp over statsbudsjettet, og vi må vel regne med 
at i årene fram over vil norsk jordbruk m åtte regne med en langt 
sterkere konkurranse fra utenlandsk jordbruk. Nettopp derfor er det 
riktig  at vi bruker midlene til investering og ikke til m er eller m in
dre bortklatting, med andre ord at vi må føre en politikk som vil 
gi norske jordbrukere m uligheter for å klare seg selv slik at de ikke 
skal underholdes av det offentlige. Jeg ta r derfor opp forslag nr. 
135, punktene 2 og 3. Punkt 1 kan utgå.

Egil Halvorsen, Buskerud: Jeg må gå litt tilbake til et punkt i 
program m et som har væ rt berørt nokså mye i diskusjonen, punktet 
om økonomisk og industrielt demokrati. Jeg tro r Trygve B ratteli 
traff spikeren midt på hodet da han under dette avsnittet i sitt 
foredrag u tta lte  at vi på dette om rådet m åtte få et bredt anlagt for- 
skings- og studiearbeid. Partiform annen sa i går i sitt foredrag at 
vi må bygge dem okratiet nedenfra gjennom produksjonsutvalgene 
og sam arbeidsutvalgene. Jeg vil gjerne spørre: Hvqfdan har opp
følgingen på arbeidsplassen væ rt fra vår side når det gjelder å 
effektivisere utvalgene i de 15 år som er gått siden vi fikk  avtalen 
mellom LO og NAF, og siden vi fikk  retningslinjene for d riftsut- 
valgene i den offentlige sektor? Er ikke forholdet det at produk
sjonsutvalgene på de fleste steder ligger og flyter? Vi har ikke selv 
m aktet å forme dem til det som de var tiltenkt. Utvalgene i den 
private sektor ligger langt tilbake for forholdene i den offentlige 
sektor, selv om vi også der har store svakheter. Det er likevel glede
lig å kunne konstatere at i den offentlige sektor er m an nå kommet 
godt i gang og innenfor enkelte etater særdeles godt i gang når det 
gjelder samarbeidsutvalgene. I disse dager har Regjeringen stad
festet den avtale som er inngått mellom Finansdepartem entet og LO 
når det gjelder sam arbeidsutvalgene. Det betyr en ny giv på dette 
viktige feltet. Det er ca. 25 prosent av lønnstakerne i dette land 
som er knyttet til den offentlige sektor og det forteller a t vi iallfall 
innenfor dette om rådet har m uligheter for å bygge opp det indu
strielle demokrati. Det m å utvikles gjennom sam arbeid på arbeids
plassene, gjennom produksjonsutvalgene og sam arbeidsutvalgene. I 
landsstyrets forslag til politisk m anifest heter det at A rbeiderpar
tiet har ha tt på sitt program  at staten m åtte væ re med på p lan
legging og nyreising i næringslivet forat alle produktive krefter 
kunne bli ny ttet fu llt ut. Det er helt riktig  og i pakt med dette 
grunnsyn må de offentlige bedrifter og etater gis økonomiske m ulig
heter til å drive forskings- og studiearbeid i samarbeidssektoren. 
E tter min mening vil det være en god og lønnsom investering. Det 
er også viktig at den inngåtte avtale følges helt ut. Jeg  viser til 
m itt forslag om en endring i 5. avsnitt i landsstyrets forslag når
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det g jelder økonom isk og in d u strie lt dem okrati. (H an re fe re rte  her 
forslaget.)

To h ilsener ble re fe re rt, en  fra  det In te rnasjona le  Jødiske 
A rbe iderfo rbund  i New Y ork og en fra  D et israelske A rbeiderparti, 
begge m o tta tt m ed bifall.

Ivar A asen, B uskerud: Jeg  h a r nå engang den uvanen  å m øte opp 
h er i byen  h v e rt 25. å r og si noen ord om vassdrags- og e lek tris ite ts 
forsyning. Forrige  gangen v a r på landsm øtet i 1936. D et så u t som 
om det den gang b a re  g ja ld t en d iskusjon  om N ore og salget av 
Nore. M en i v irkeligheten  d re ide  de t seg om en re tn in g slin je  som 
dengang ble fastlag t. D et v ar spørsm ålet om sta ten  skal fo rtse tte  
å bygge k ra ftv e rk . D et v a r dengang ste rk e  k re fte r  i g jæ re  for å 
stoppe den u tv ik lingen , og de t v a r k re fte r  innen  v å r  egen leir, til 
og m ed ord fø reren  i den by hvor v i nå  er sam let og sta tsråd  i en r e 
g jering  u tg å tt f ra  v å r t eget parti. Vi som husk er så lan g t tilbake  vet 
hvordan  det gikk. D et ble en herlig  begravelse på landsm øtet i 1936 
av tan k en  om å stoppe sta tens in itia tiv  i k raftu tbygg ingen . Den 
ritu e lle  jo rdpåkaste lse  kom  i S to rtin g e t like  e tte r  i fo rm  av en 
sto rtingsm eld ing  som ble ved lag t p rotokollen  og siden h a r  ingen 
våget å g rave  opp det like t m er. Jeg  kan  hilse f ra  m in  a rbe ids
plass: Nore. Den sto den gangen i 1936 u tbygd  m ed 4 m ask iner 
på 100 000 kW. I dag —  25 å r senere —  stå r den u tbygd  m ed 10 
aggregater m ed 250 000 kW. M en det er ikke b are  Nore. S ta ten  
h a r bygd u t M år, A ura  m ed tilhørende Olsby, Røssåga, øvre og 
nedre, Innseth  og fø rst og frem st Tokke som overgår de t hele. Vi 
h a r også re t t  til å regne m ed T yin  og F o rtu n  k ra ftv e rk e r som eies 
av Å rdal og S unndal V erk. F ra  de 100 000 kW. i 1936 og til i dag 
er de t vel bygd u t 1,5 m illion kW. av den norske  sta t. V i skal ikke 
a lltid  ta  som sik k ert det som kom m er fra  ord fø rere  i sto re  kom 
m uner, he lle r ikke a lltid  fra  s ta ts råd e r ib lant. Vi skal selv væ re  den 
k ritisk e  rev isjon  som v u rd e re r selvstendig. Det er sa lte t i D et 
norske A rbe iderparti. F oran  oss ligger sto re  utbyggingsoppgaver. Jeg  
nevner bare  den ene store  i B uskerud. De som n å  h a r v u rd e r t U ste- 
N ess-p rosjek te t h a r få tt  seg fo re lag t b a re  e t a lte rn a tiv  og de t går 
u t på 17,5 m eters regu lering  i U stevann. E nhver som er k jen t der 
oppe ve t hva  de t v il si av u ly k k er for et tu ris tsen tru m . H vordan 
løser dere  her inne store  oppgaver? H er om dagen  så vi hvordan  
T okerudprosjek te t v a r løst. D et skal bygges en  d rab an tb y  for 
10 000 m ennesker. D et ble ho ld t en konkurranse  og endog m ed 
svensk deltakelse, og den gangen tap te  ikke svensken. Vi ta r  de t 
g rund ig  m ed p lanleggingen u tover landet —  her la r  m an Oslo 
L ysverker lage en plan, og så tro r  v i den er rik tig . L a oss ta  de t litt 
g rund igere  så kom m er vi kansk je  fram  til bedre  re su lta te r. D et er
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in v este rt m ye allerede, m en v i vet ennå ikke om vi kom m er i gang. 
I p rogram m et s tå r m ange ting  som er u tm erk e t om hvordan  v i bør 
opp tre  ras jo n e lt m ed plan legging  osv. L a m eg få lov til å nevne et 
eksem pel for dere  fra  T innelva. D er hadde v i 5 gam le k ra ftv e rk , de 
tr e  øverste  eide H ydro og de to n ederste  Holta. Så g ikk vi av sted 
og bygde dem  om ved a t det b le  bygd 2 nye k ra ftv e rk  i den elve- 
stum pen. Jeg  kan  fo rte lle  dere  a t det ble sølt b o rt 10 m illioner på 
den  ene operasjonen. Og så sender vi T rygve L ie u t for å låne p en 
ger. T enk  om vi in n re tte t v å r p riv a te  økonom i på den m åten. D et er 
ikke b a re  om å g jøre å b ru k e  penger. V i se tte r inn  ca. 700 m illioner 
om åre t, v i h a r in v este rt 6 m illia rder, m en pengene m å brukes fo r
nuftig . Og vi m å snakke sam m en på kam m erset om disse ting, de t 
la r  seg ikke  presse g jennom  på 5 m in u tte r  h er i denne salen. Jeg  
få r  innsk renke  m eg til å ta  opp m itt forslag: L andsm øtet henstille r 
til lan d ssty re t og sen tra ls ty re t i sam arbeid  m ed R egjeringen  og 
sto rtingsg ruppa å ta  opp de fram tid ige  re tn in g slin je r for k ra f tu t
byggingen m ed sik te  på å nå  fram  til en fo rs te rk e t he lh e tsv u rd e
ring. De m uligheter som den m oderne tek n ik k  s tille r til v å r råd ig h e t 
m å ikke fo rk ludres g jennom  snevre lokale løsninger. F ram tid su tv ik - 
lingen m å derim ot sees un d er en  helhetssynsv inkel slik  a t de t hele 
u tv ik le r seg helstøp t og harm onisk  og m ed det m ål a t re su lta te t 
skal kom m e hele sam funnet til ny tte .

A sbjørn  Lillås, V estfold: Jeg  kom m er også m ed en  h ilsen  fra  m in 
arbeidsplass. Den g jelder de t industrie lle  dem okrati. D er er v i av 
den  m ening a t vi ikke kom m er lenger m ed produksjonsutvalgene. 
Vi s tå r  h e r på stedet m arsj. Vi m å ta  fa tt  på neste  etappe, vi m å 
få  arbeidernes og funk sjo n æ r enes rep resen tan te r inn  i ledelsen 
for bedriftene. D et er i a rbeidsprogram m et lag t v ek t på  skolering  
og det er vel og bra. M en det er ikke noen g runn  til å v en te  lenger, 
v åre  tillitsm enn  er godt sko lert for sine oppgaver. De p riv a te  b e 
d rif te r  ledes av p ro fitthensyn . Ifølge hele  v å r innstilling  tas sam 
funnshensyn . D et vil ne ttopp  v åre  rep re sen tan te r kunne føre inn  i 
bedriftsledelsen . Det h a r v æ rt hevdet her av enkelte  a t de ikke 
h a r prob lem et m ed in d u strie lt dem okrati. For dem  v a r de t om å 
g jøre  å skaffe arbeidsplasser. M en dem okrati på arbeidsplassen b e 
s tå r jo  kansk je  først og frem st i å beholde arbeidsplassen. M edbe
stem m elsesre tt i b ed riften  er e tte r  m in m ening en fo ru tse tn ing  for 
de t industrie lle  dem okrati. H vilken skolering og hv ilken  e rfa ring  
hadde vi egentlig  da v i tok  opp de t kom m unale arbeid? L ikevel 
g ikk  vi løs på oppgaven. Så også her. Vi kom m er kan sk je  til å gjøre 
feil, m en vi m å ikke desto m ind re  gjennom  det. D erfor er det like 
godt å s ta rte  m ed en gang. Jeg  ta r  opp forslaget fra  B øler og s tø tte r 
B rotangens forslag  om sta tens b ed rifte r. D et m å v æ re  rim elig  å be-
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gynne m ed dem. N år det g je lder boligbyggingen er jeg  enig i det 
som sies a t vi bør ta  s ik te  på en gradvis øking, m en da m å vi 
også ta  sik te på  en oppm yking av lånev ilkårene. I m itt d is tr ik t ble 
i 1948 en 80 m 2 leilighet an slå tt til godt og vel kr. 30 000.00. L åne- 
m ulighetene v a r kr. 27 200.00. I dag er kostnadene om kring 
kr. 60 000.00. L ånem ulighetene er om kring kr. 31 000.00, a ltså  kreves 
en egenkap ita l på kr. 29 000.00. Men så h a r jo  H usbanken  en bestem 
m else om a t hvis m an h a r en egenkap ita l på kr. 25 000.00, så kan  
m an ikke kom m e i betrak tn ing! Jeg  skulle ønsket noe i p ro g ram 
m et om prisstign ingen  på jo rd  og bolig tom ter i n æ rh e ten  av bysen- 
trene . Den rep resen te re r en hem sko på boligreisingen og på g jen 
nom føringen av v å r t jo rdprogram . D et er fle re  ve ier å gå, en ten  om 
P risloven  eller f. eks. en stønadsordning  i likhet m ed de t v i h a r i 
H usbanken. Så b are  l i t t  om skolen. H va m ed læ rebøkene våre? Bør 
vi ikke se litt  n æ rm ere  på dem ? D et e r frem m et forslag  h er om et 
sta tsforlag . D et vil jeg  stø tte . Jeg  h a r fu lg t m ed i m ine barns læ re 
bøker og har, som sik k ert m ange av dere  andre, fu n n e t a t det sam - 
funnso rien terende h a r en reak sjo n æ r tendens. D et s tå r  side opp og 
side ned om finansm enns og rederes innsats —  og én linje: I 1889 ble 
L andsorganisasjonen  stiftet!

Hans Olsen, V estfold: D et er b litt sagt fra  ta lersto len  her, og det 
b lir  vel også sagt u te  a t de t e r ikke den in teresse for in d u strie lt 
dem okrati som det bu rde  v æ re  b lan t a rbeiderne  på arbeidsplassen. 
D ebatten  h er v iser vel i g runnen  de t m otsatte . In teressen  er nem lig 
stor. D ebatten  på d e tte  m øtet h a r derfo r sin verdi. M en vi m å 
b li ferd ig  m ed å snakke om dette . S am m enlikner vi de t som sies i 
de t foreliggende p rog ram u tk ast m ed det gam le så er de t ikke m ye 
n y tt å finne. D et v a r en skuffelse. D et sies a t det e r v å r skyld a t vi 
ikke er kom m et lenger, at vi ikke  h a r fu lg t opp. Jeg  er ikke så sikker 
på at de tte  er re tt. D et er g jo rt en del sen tra lt, m en det h a r b litt 
liten  bredde i innsatsen. D et er selvsagt r ik tig  a t vi i e t p rogram  
bare  skal ha m ed det som er ansvarlig  og som er p rak tisk  g jennom 
førlig. D et industrie lle  dem okrati er både ansvarlig  og g jennom før
lig. M en det m å settes m ye m er inn  på g jennom føringen. Vi m å 
få rep resen ta tiv e  u tva lg  til å ta  opp alle  sider ved saken, vi m å ta  
den opp ren t skolem essig. Det er sagt a t vi tren g er voksen opplæ ring 
for dem  som ikke tid ligere  h a r  skaffe t seg u tdannelse . H er h a r vi e tt 
av m idlene. D et kan  vel væ re  a t in teressen  fo r  de t industrie lle  dem o
k ra ti ikke e r like stor overalt, m en de t er betydelig  in teresse m ange 
steder. Og d er hvor in teressen  ikke er til stede, m å den skapes. Det 
h a r  vi ikke g jo rt u ten  a k k u ra t n å r  vi skal lage et program . Men i 
a rbeidsperioden  er in te t g jo rt fo r a t den alm innelige m ann  kan  sette
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seg inn i problem et, og v i på arbeidsplassene som er in te resse rt må 
få  b redere  s tø tte  fra  sen tralledelsen .

B jarne H olen, H edm ark: Jeg  v il ta  opp en sak som h ittil  ikke 
h a r v æ rt berø rt, nem lig  d e tte  om fr itid  og frilu fts liv  på side 16 i 
de t foreliggende forslag. Jeg  er he lt enig i inn ledningen  til d e tte  
p rogram m et d er de t b lir  g jo rt m erksam  på de økte m uligheter til 
frilu fts liv  vi nå s tå r overfor e tte ra t  a rbeidstiden  er b litt k o rte re  og 
økonom ien bedre. M en n å r  det g je lder å u tn y tte  den økte fritid , så 
er de t s te rk e  brem ser u te  i n a tu ren , nem lig  den  p riv a te  e iendom srett 
som v i der s tø te r på. I innevæ rende sto rtingsperiode h ar vi ikke 
b are  h a tt stagnasjon, m en i visse tilfe lle  også tilb ak esk ritt n å r  det 
g je lder den  alm ene re tte n  til b ru k  av v åre  n a tu rh e rlig h e te r. Jeg  
ten k e r da på den  k jen te  re ttssak en  oppe ved  L illeham m er hvor 
g runne ie rne  an la  sak  m ot de som d riv e r sportsfiske, og som de vant. 
Om d e tte  m å arbeidsprogram m et u tta le  seg m ye m er bestem t. 
D et v a r skuffende å se den svake u tfo rm ingen  om det arbeid  som 
skal gjøres på d e tte  fe lt i perioden som kom m er. Vi h a r i denne 
perioden dessuten  få tt en ny  lov som h e te r noe så f in t som «O rei- 
ging av fast eiendom », og n å r en b lir k la r over hva oreiging b e ty r 
og stu d e re r loven, så b lir en  på visse p u n k te r skuffet. Jeg  ten k er 
på m uligheten  av å skaffe to m ter for hyttebebyggelse. D et er et s ti
gende press på oss i kom m uner som h a r slike n a tu rh e rlig h e te r  å 
skaffe  hy tte to m t til a rbeidsfo lk  som ønsker å skaffe  s itt eget fr itid s 
sted. Vi h a r ingen m u ligheter for å ekspropriere  oss fram  til h y tte 
tom ter slik  a t disse ønsker kan  bli tilfredsstilt. Jeg  tro r  det e r m eget 
v ik tig  å u tfo rm e arbeidsprogram m et på d e tte  p u n k t slik  at det b lir  
anledning, ikke  b are  til å reg u le re  hy tte feste r, m en også anledning  
til å e rverve  dem  slik  a t de t kan  b li le tte re  for en alm innelig  m ann 
å  skaffe  seg hy tte tom t. D essuten m ener jeg  a t n å r  de t g je lder re tt  
til ja k t og fiske så bør v å r  lovgivning kom m e så lan g t at vi b lir 
s ik re t denne re tt. D et v a r  en gang en fransk  ten k er som sa noe slik t 
som a t eiendom  e r tyveri. I d e tte  tilfe lle  tro r  jeg  h an  hadde re tt. 
F iskevannene og jak tv id d en e  på v å re  høyfjell og i v åre  store  skoger, 
er v å r eiendom . D et m å v æ re  sam funnets sak  å legge tingene slik 
til re tte  a t v i kan  n y te  disse herligheter. N æ ringsm éssig er det 
sv æ rt få d e tte  b e ty r noe for, disse få ønsker å beholde s itt p riv ile 
gium  for å k u n n e  herske  og ford i de ikke  u n n er an d re  andel i sine 
herligheter. D et m å gjøres m o ttrek k  m ot den aksjon  som er i gang 
i v åre  g runneiero rgan isasjoner for å få s tad feste t deres re ttig h e te r.

Før m iddagspausen  re fe re rte  o rd sty re ren  forslag  fra  E rlan d  M ik- 
kelsen  om in d u strie lt dem okrati.

R eisefordelingskom itéens form ann, A rne  N ilsen, H ordaland: I
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re isefordelingen  d e lta r landsm øtets 297 rep resen tan ter. K om itéen 
har k o n tro lle rt alle re iseregninger. I sam svar m ed p a rtie ts  lover h ar 
den godk jen t b ille ttu tg ifte r på 1. klasse b å t og 2. klasse jernbane. 
D en h a r v idere  påse tt at m oderasjon er tru k k e t fra  je rn b an eb ille tten  
og a t b illigste  re isem åte  er n y tte t. R eisefordelingen u tg jø r kr. 65.00, 
og kom itéen ber om fu llm ak t til å fo re ta  oppgjør i sam svar m ed 
ovenstående.

R eiseoppgjøret fo regår i dagens m iddagspause og en ber om a t en 
rep re sen tan t for h v ert fy lkes- e ller k re tsp a rti o rdner re isefo rdelin 
gen for alle  rep resen tan ten e  fra  s itt d istrik t. O ppgjør fo regår i b il
le ttlu k a  u ten fo r garderoben. For d e ltak e rn e  fra  Oslo v il en rep resen 
ta n t f ra  O slopartie t ta  im ot penger på sam m e sted. Vi ber om a t 
flest m ulig  be ta le r re isefordelingen  i dag.

F u llm ak ten  b le  gitt.

Ettermiddagsmøtet
O rdsty re r: Magnhild Hagelia.

A l f  Martinsen, A kershus: Jeg  v a r i tv il om jeg  kunne ta  ordet, 
for det ser u t som om jeg  under landsm øtet er av sa tt som leder for 
a rb e id e rp artie t i A sker, m en fo rhåpen tlig  ta r  and re  o rganer seg av 
den saken. I A sker er vi sæ rlig  in te resse rt i u tbyggingen  av skole
verket. Vi m ener a t vi sæ rlig  m å h je lpe  til m ed a t de evneveike i 
sam funnet få r m er stø tte  i skolen. D et bør opprettes h je lpek lasser 
for dem, og de bør føres v idere  u tover folkeskolen. Med sæ rlig  sik te 
på de vanskeligst stilte , invalider og liknende, m ener vi a t det m å tte  
kunne gå an  for K irk e - og underv isn ingsdepartem en te t å skaffe  dem  
skoleringsm uligheter så de kan  gjøre  n y tte  for seg. D et kan  vel 
vise seg vanskelig  å skaffe dem  arbeidsp lasser, m en e tte r  som vi 
h ø rte  på åpningen i går så ble det sagt a t vi bu rde  først feie for 
egen dør. D erfor tro r  jeg  a t s ta ten  i fø rste  rekke  m å se på sine 
ansette lsesbetingelser. D et g je lder også kom m unene. H er stø ter vi 
på  vanskeligheter i fo rm  av k rav  om  legeerk læ ringer etc. N år det 
g je lder skoleverket er det ikke nok b are  å bygge nye, sto re  og pene 
skoler. Vi m å se på  skolens innhold. D et m å v æ re  i p a k t m ed tiden, 
spesielt n å r det g jelder h isto rieunderv isn ingen , geografi og språk. 
Vi e r b litt u tad v en d te  h er i Norge, og det e r b are  gledelig, m en 
skal v i føre  d e tte  v idere  så m å ungdom m en få bed re  m uligheter 
til u tdannelse . Vi m å få s lu tt på det forholdet a t den norske 
h isto rieunderv isn ingen  s lu tte r m ed venstres storhetstid . D et b lir  ikke  
n evn t s to rt om den u tv ik ling  som landet h ar g jennom gått e tte r  den 
tid. D epartem en tet bør se på de læ rebøker v i h a r på disse om råder. 
Det er ofte skuffende å se at n å r  lesetida i skolene b lir u tv idet,
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så velger m an å u tv ide  den n å r det g jelder relig ionsundervisningen. 
D et b u rd e  væ re  n a tu rlig  a t vi u tv id e t den  i sp råk  og geografi. 
Skal vi læ re  om disse landene som vi nå  kom m er i så n æ r ko n tak t 
m ed, så m å d e tte  væ re  en abso lu tt fo ru tsetn ing . D et v a r ia llfa ll 
ingen som sp u rte  m eg om jeg  kunne m in katek ism us da jeg  gikk 
u t i arbeidslivet.

T aleren  tok opp A sker A rbe id erp artis  forslag  om et n y tt øko
nom isk system  og re fe re rte  det. D et an d re  forslaget fra  A sker g ja ld t 
fo rho ldet til en k er hvis m enn dør før de h a r nådd  pensjonsalderen. 
Da jeg  for noen tid  siden n ev n te  d e tte  på e t annet m øte, ble jeg  m øtt 
m ed a t de t v a r m in rom an tiske  innstilling  fra  30-årene  som gjorde 
a t jeg  re iste  d e tte  spørsm ålet. M en kan  noen leve av a t jeg  h a r en 
ro m an tisk  innstilling? T aleren  re fe re rte  t il  s lu tt et forslag  om re tte n  
til ja k t og fiske.

O dvar N ordli, H edm ark: Jeg  v il fø rst få s tø tte  det forslag som 
B ja rn e  H olen frem m et og som tid ligere  er oversendt sen tra ls ty re t 
fra  A U F’s fy lkesorganisasjon i H edm ark  m ed henstilling  om å 
finne  fram  til lov form uleringer som på en bedre  m åte  sik re r a lm en- 
hetens frie  re t t  til fe rdse l i skog og m ark, spesielt m ed hensyn  til 
sportsfiske og jak t. E llers h a r jeg  ly s t ti l  å k n y tte  noen m erk n ad er 
til p rogram m ets ord om kom m unalpo litikken  vår. D et som  h ittil 
h a r s tå tt  i fo rg runnen  i kom m unalpolitikken  h a r v æ rt spørsm ålet 
om en ny  kom m uneinndeling  og skatteu tjam ning . K om m uneinnde- 
lingskom itéen s tå r nå  fo ran  avslu tn ingen  av s itt arbeid. V i som er 
d irek te  b e rø rt av kom itéens a rbeid  håper a t de t ikke tre k k e r  a l t
for lenge u t før v i få r  v ite  hva  som b lir  de t endelige resu lta t. E tte r 
m in m ening bør vi ikke se på kom m uneinndelingen  som en engangs- 
operasjon. Jeg  tro r  at vi i tid a  fram over m å væ re  villig  til å d rø fte  
spørsm ålet om kom m unenes stø rre lse  og kom m unegrensene på 
ny og på  ny. E tte r h v e rt som u tv ik lingen  sk rid e r fram  m å vi spørre 
oss selv om kom m unene er i s tand  til å løse spørsm ålet om  en effek 
tiv  adm inistrasjon , e r de i s tand  til på en god m åte  å løse de enorm e 
k rav  som i dag stilles til kom m unene i skolesektoren, g re ier de på 
en effek tiv  m åte  å b id ra  til en effek tiv  u tbygging  av landets 
næ ringsliv  m ed de g runn in v este rin g er som det h er er spørsm ål om? 
Vi m å også, lan g t m er konkre t, d rø fte  de t in terkom m unale  sam ar
beid på de fe lte r  d er de t e r nødvendig  og fo rm ålstjen lig , og i den 
forbindelse ha for øyet den  nye fy lkeskom m unen og hv ilke m ulig 
he te r den b y r for e t in te rkom m unalt sam arbeid . H ovedm ålet for oss 
m å væ re  at vi en  gang i fram tid a  kan  kom m e fram  til en  situasjon 
der sk a tte try k k e t er så noen lunde jam n t fordelt, og ikke b are  sk a tte 
try k k e t m en også den  kom m unale s tandard . K an  vi n å  slike m ål 
m ed de v irk em id ler som v i h ittil h a r b ru k t?  D en d irek te  sk a tte u t-
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jam ning over statsbudsjettet er et viktig tiltak, men jeg tror ikke 
at vi skal satse for mye på den i fram tida. Atskillig viktigere er 
det å ta opp til en bred diskusjon spørsmålet om utgifts- og funk
sjonsfordelingen mellom staten, fylket og kommunene og få en mer 
m odernisert form for samarbeid. Videre tror jeg at det er god 
kom m unalpolitikk med henblikk på utjam ningen å satse stort på 
utbyggingen av næringslivet i d istrik ter som i dag ligger noe til
bake på dette området. Kanskje har vi her den beste vei til en u t
jamning. Jeg henviser i denne forbindelse til de innstillinger som 
foreligger fra Hedm ark fylkesparti om de spesielle næ rings-proble- 
mer i våre skogbruksdistrikter. Det er problem er som kanskje i 
første rekke vedrører skogsarbeiderne og næringen som sådan, men 
det er problem er som også i vesentlig grad har innvirkning på det 
kommunale livet i den del av landet. Jeg håper redaksjonskomi- 
téen vil se på de forslag som det her gjelder.

Karl Evang, Oslo: Den posten i arbeidsprogram m et som hittil 
har få tt den hardeste m edfarten er avsnittet om økonomisk og indu
strielt demokrati. Jeg  kan slutte meg til det og henviser til det inn
legg som kom fra skotøyarbeidernes representant her. Jeg vil også 
henlede oppmerksomheten på et på forhånd innsendt forslag, 
nr. 183, fra  Bøler Arbeidersamfund. Det tilleggsforslag som er om- 
delt i dag, har også etter min mening den vesentlige svakhet at hvis 
man leser det med litt mangel på velvilje, kan man få inntrykk av 
at arbeidere og funksjonæ rer ikke kan gjøre noen innsats i indu
striell dem okratisk virksom het før de har gjennom gått en om fat
tende utdannelse. Uten på noen m åte å undervurdere betydningen 
av utdannelsen ligger det i sakens natu r at den erfaring og innsikt 
som de ansatte og bare de kan ha, danner et vesentlig grunnlag for 
innsatsen uansett den senere utdannelsen. Et ganske lite punkt 
som jeg håper redaksjonskomitéen vil ta hensyn til selv om tida 
for forslag er utløpt, er i «Nye sosiale oppgaver», folketannrøkta. 
Det er e tt av de mest populære tiltak  som vår bevegelse har satt 
u t i livet i sin funksjonstid, og formodentlig fordi man ikke har væ rt 
klar over det, er det innsneket seg her et u ttrykk  «distriktene» 
som jeg ber om blir ersta tte t med fylkene. Folketannrøkta er lagt 
opp fylkesvis, og den gradvise m otstanden mot reform en som nå 
begynner å gjøre seg gjeldende, ta r nettopp sitt utgangspunkt i et 
forsøk på å spalte fylkene. Det sterkeste punktet i B rattelis fram - 
rakende presentasjon av program m et var etter m itt skjønn hans 
påpeken av at vi ikke m å forfalle til hva han kalte en egoistisk 
dyrkelse av isskap og alle slike individuelle forbruksartik ler og 
glemme det han kalte fellestiltakene. Men nå er fellestiltak veier, 
skolevesen, helsetiltak osv. U ttrykket fellestiltak er im idertid et

152



så k a ld t og upersonlig  u ttry k k , vanskelig  å b ringe  over til folk. 
Jeg  peker på a t v i h a r å g jøre  m ed to so rte r fe llestiltak , d e t ene 
er de som m å finansieres av oss alle sam m en og som beny ttes av 
oss alle sam m en, så som veier, m en så h a r vi en annen  type  av 
fe lle s tiltak  som nok m å finansieres av  oss alle  sam m en, m en som 
ikke  b rukes av  oss alle  sam m en. B ra tte li nevn te  m ødrehjem  for 
ug ifte  m ødre og selv m ed de stø rste  anstrengelser fra  B ra tte lis  
og m in side v il vi ikke kunne kvalifisere  som ug ifte  m ødre. H er 
er det le tt å få inn  det ren t personlige. H er s tå r vi på serv icesek
toren, på tjenestesek to ren , og m ens vi så ofte h a r vanskelig  for å få 
fo lk  til å fo rstå  d e tte  m ed fellestiltak , e r det sv æ rt le tt  å få fo lk  
til å gripe d e tte  m ed tjeneste r. D et svakeste p u n k t i B ra tte lis  u t 
redn ing  v a r der hvor han, rik tignok  b are  ganske ku rsorisk  og idet 
han  b ru k te  u ttry k k e t k o rt og provokatorisk , sa om tren t det a t e r 
sta tn ingen  av det k ap ita lis tiske  sam funn m ed et sosialistisk e tte r  
hans m ening  v a r en ste ril p roblem stilling . Jeg  går u t fra  a t han  
ikke  v ille  n æ rm ere  inn  på d e tte  og at det v a r  derfo r han  v a lte  en 
så k o rt og provokato risk  form ulering . M en det er ganske k la r t at 
selv om v i bygger a ld ri så gode hus og selv om vi innrøm m er at 
den økte levestandard  er en del av sosialism ens og velferdssam fun- 
dets fram gang  i v å r t  land, så m å vi ikke  glem m e a t de t å bygge 
hus på det nåv æ ren d e  system  alene i sannhet er å bygge s itt hus 
på sand. Jeg  vil m inne om hva p a rtifo rm annen  sa, a t de a llerede 
h a r greidd å r i  av 4 økonom iske k rise r i A m erika, som han  u ttry k te  
det, i de senere  å r og a t vi ikke k jen n er noen an d re  m etoder enn 
dem  som er anv ist av v åre  ideologiske læ rem este re  n å r de t g jelder 
å få  kon tro ll over de t kap ita lis tiske  sam funns krise. Jeg  ta r  ikke 
d e tte  som noen egentlig  behand ling  av de tte  spørsm ål e lle r som 
noen u ttøm m ende fo rm ulering  av B ra tte lis  innlegg, jeg  v il b a re  be 
om  a t det ikke b lir o p p ta tt som noen polem ikk. Jeg  n ev n er det 
b are  ford i jeg  ønsker at de t ikke skal bli stående uim otsagt. Om 
Aase B jerkho lts fo redrag  v il jeg  b are  si a t jeg  syns fo red rag e t v ar 
m ye bedre enn program m et. Jeg  hadde håpet a t det vell av opplys
n in g er og den m enneskelige tone og forståelse som ta lte  gjennom  
d e tte  inn legget k ansk je  hadde få tt  en s te rk e re  stilis tisk  u tfo rm ing  i 
d e tte  program m et.

Olav Of stad, Oslo: T rygve B ra tte li pek te  i s itt fo red rag  på det 
for oss innen  arbeiderbevegelsen  k ansk je  m est be tydningsfu lle , n em 
lig  a t det e r om å g jøre  for arbeiderbevegelsen  å sørge for fu ll 
sysselsetting  og a t vi beholder den. I en konferanse vi hadde h e r i 
denne salen  for noen m åneder siden v a r vi inne på de sam m e p ro 
blem ene. N år vi i dag snakker om in d u strie lt dem okrati så er det 
fo rd i vi e r in te resse rt i de arbeidsplassene hvor v i e r sysselsatt.
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P å det nevn te  m øtet sa v å r nåvæ rende sosialm inister at han  ikke 
kunne definere  hva vi m ener m ed in d u strie lt dem okrati. E tte r alle 
innlegg som h a r v æ rt h er i dag så tro r  jeg  fak tisk  å kunne fastslå  
a t v i fo rtsa tt ikke  er enig om hva v i m ener m ed in d u strie lt dem o
kra ti. D et er fo r lite  av p rak tisk e  re tn in g slin je r i det p ro g ram 
u tk a s te t som foreligger. Så lenge vi ikke  h a r de t er det foreliggende 
u tk a s te t de t eneste  vi kan  bygge på, a ltså  a t vi går inn  for skolering 
av  fram tid ige  tillitsm enn  slik  a t de k an  bli i s tand  til å fo rstå  hva  
vi m ener m ed in d u strie lt dem okrati. Noen h a r sagt h er a t in d u s tr i
e lt dem okrati ikke  b are  er m edbestem m elsesretten . Noen an ty d er 
også a t de an sa tte  skal bli m edeiere i bedriftene. I 1955 hadde vi 
en konferanse  på Leangkollen  hvor Jen s  Chr. H auge foreleste  om 
in d u strie lt dem okrati. R esu lta te t v a r fak tisk  det som foreligger i 
H ovedavtalens p a rag ra f 9. Vi v a r der inne på å ta  som u tg an g s
p u n k t s tø rre  b ed rifte r hvor det v a r m in im um  400 ansa tte  og d er 
begynne å p rak tise re  det industrie lle  dem okrati. M en det er ikke 
g re itt å d isk u te re  d e tte  spørsm ål n å r  vi ikke h a r k la re re  re tn in g s
lin je r. På b akg runn  av de innkom ne forslag  v il de t fo rhåpen tlig  
lykkes å få en bedre  fo rm ulering  av p u n k te t i arbeidsprogram m et.

Jon Vraa, B uskerud: Vi er alle  im ponert over de m ange sto re  
m erkesaker som er g jennom ført i siste landsm øteperiode. M en det 
er e t enkelt p u n k t som jeg  vil tilla te  m eg å se tte  fingeren  på. P å  
de to siste landsm øter h a r vi v æ rt s te rk t o p p ta tt av a t det m å tte  
b li s tø rre  sam funnsm essig  innfly te lse  n å r  de t g jelder liv sfo rsik rings
selskapene og de store forre tn ingsbankene. Om forsikringsselskapene 
u tferd iget Sosia ldepartem ente t en lengre proposisjon, m en e tte r  
den  veldige pågangen  som kom, ble m esteparten  av denne p ro 
posisjon tru k k e t tilbake, 16— 17 parag rafer. D et eneste som b le  
ig jen  v a r i g runnen  a t F o rsik ringsråde t sku lle  u tv ides f ra  3— 5 m ed
lem m er. N år det g jelder de sto re  fo rre tn ingsbankene så hadde v i 
e t eget u tvalg , det såka lte  F rih ag en -u tv a lg e t, hvor for øvrig  to  av 
m edlem m ene senere er g å tt inn  i R egjeringen. U tvalget frem m et 
forslag om at det skulle bli rep resen tan te r i s ty rene  for de 4 største  
fo rre tn ingsbanker. Jeg  m å tils tå  a t jeg  ble i høyeste grad  o verrasket 
da vi for en ukes tid  siden fik k  se nye  forslag  til bank lover hvor 
R egjeringen  e rk læ rte  seg tilfred s  m ed de nye forslagene. De to  
m edlem m er av R egjeringen  som hadde s itte t i u tv a lg e t e rk læ rte  
seg altså  tilfred s  m ed at deres egne forslag  ikke v a r frem m et! M an 
b lir  nokså nøysom  n å r  det g je lder tilfredsheten . U tover d is trik ten e  
e r vi ikke  så tilfredse, vi e r engstelige, l i t t  nervøse over hvordan  
disse svæ re m am m utbankene b re r  seg u tover. Vi opplever a t disse 
4 store  p riv a tb an k en e  o p p re tte r filia le r og sluker og u n d erg rav er 
de bankene som er på stedet. Og sam funnets innfly te lse  begrenses
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til a t vi skal kom m e inn i rep resen tan tsk ap en e  og bli sandpåstrøere  
der. V i h a r  i m in by opplevd a t en gam m el velrenom m ert fo rre t
n ingsbank  som h a r ek siste rt i over 50 år, e r b litt oppslukt av en av 
disse m am m utbankene h er i Oslo. Selv om R egjeringen h ar u tta lt  
tilfredshe t, så håper jeg a t R egjeringen ikke h a r droppet for a lltid  å 
få  m er sam funnsm essig innfly te lse  i disse sto re  forre tn ingsbankene. 
Vi v ille  se tte  p ris på en fo rsik ring  om a t m an  v il følge disse bankers 
v irksom het med s tø rre  oppm erksom het fram over.

Kj e l l  B o lih n ,  T elem ark: B are noen få  ord om en del av a rbe ids
p rogram m et som h ittil ikke er ta t t  opp i debatten , av sn itte t om de 
n y e  sosiale oppgaver. D et b lir s lå tt fas t a t de sosiale try g d er fo r t
sa tt skal finansieres gjennom  p rem iesystem et. Posten  h a r e tte r  m in 
m ening  få tt en uheld ig  fo rm ulering  idet m an låser finansieringen  
fa s t til denne m etode. A dgangen ti l  å ta  saken opp på ny m å væ re  
til stede slik  a t vi kan  få d rø fte t om de t ikke er m er fo rn u ftig  å 
f inansiere  de sosiale try g d e r gjennom  skattesystem et. Jeg  er k la r 
over a t ikke alle  er enig i dette . M ange sier a t fo lk  flest be ta le r 
p rem ier m ed stø rre  glede enn  de b e ta le r skatt. Jeg  tro r  a t d e tte  
arg u m en te t sp ringer u t av m islykket am atørpsykologi på et m eget 
la v t nivå. D et hevdes v id e re  a t n å r  en m o tta r en viss y te lse  så skal 
m an også beta le  en viss prem ie. D ette kalles e t sosialt prinsipp, 
h v ilk e t jeg  ikke er enig i. Ved det p rem iesystem et vi h a r vil det 
oppstå store  sk jevheter. De laveste  inn tek tsg ruppene vil få  en u fo r
holdsm essig stor belastn ing  i forhold til de som h a r s tø rre  in n te k 
te r. I a lderstrygden  og u fø rhe ts try g d en  er de fleste  b litt  oppm erk
som  på d e tte  forholdet for de t e r så he lt tydelig . Noe b lir re tte t 
på  ved a t vi nå få r en finere  g radering  av prem ieklassene der. Men 
den  sam m e u re tten  går ig jen  i alle de sosiale trygdene våre. D et er jo 
så a t de sosiale trygdene er bygd på en rekke  sosiale prinsipper. 
De som ikke  h ar barn  skal h je lpe  de som h a r fle re  barn . De friske  
sk a l h jelpe de syke, de unge skal h je lpe  de gam le, osv. D et b u rd e  
jo  da væ re  natu rlig  a t de som h a r en stø rre  økonom isk bæ reevne, 
sk a l h je lpe de som h a r m indre  økonom isk bæ reevne, og det kan  vi 
b a re  oppnå ved å få  finansieringen  av de sosiale try g d e r over på 
skatten . D et vil også kunne forenk le  selve adm in istrasjonen  av try g 
dene. A t det v il m elde seg sto re  tekn iske  vanskeligheter er jeg  
fu llt oppm erksom  på. D et v il b li vansker m ed de t tilsk u d d e t som 
en tid ligere  h a r få tt  fra  arbeidsg iverne og en v il vel også stø te 
p å  vanskeligheter ved reg is tre rin g  i de try g d er hvor det i dag g je l
d e r opptjeningstid . M en jeg  tro r  likevel a t disse tekn iske  vanskelig 
h e te r er så v id t sm å a t de kan  overvinnes og a t skattesystem et 
h er by r på så store  fo rde le r at en bør overveie det. T il s lu tt vil 
je g  si a t jeg  savner en u tfo rm ing  om en alm innelig  enketrygd . Vi
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som arbe ider m ed de sosiale try g d e r til daglig  ser jo a t de t er et 
m eget s to rt behov for en a lm innelig  enke trygd  og jeg  håper a t den 
kan  bli g jennom ført og innpasset i fo lketrygden  i den 4 -årsperiode 
v i nå  s tå r foran.

Reidar D anielsen, Oslo: Jeg  vil s lu tte  m eg til alle  foregående ta le re  
som h a r sag t at de t er e t u tm erk e t p rogram  vi h ar få tt  oss forelagt. 
Vi h a r i A rbeidersam fundet så godt vi h ar k u n n et g å tt gjennom  de 
fo rsk jellige  deler av p rogram m et og i fa r ten  kan jeg  b are  huske en 
sek to r hvor vi h a r h a tt visse m erknader. D et g jelder sam ferdsels
sek to ren  hvor v i nok syns a t den fan tasi som ellers p reger p ro 
g ram m et kansk je  ikke  h a r g itt seg utslag . Vi ten k e r h er på et 
m oderne fram kom stm iddel som fly , som B ra tte li så v id t v a r inne 
på i forbindelse m ed bygging av flyplasser, m en vi h ar in n try k k  av 
a t spørsm ålet om bygging av flyp lasser ikke h a r få tt den plass i 
sam ferdselssek toren  som det i n æ r fram tid  kom m er til å innta. 
M en jeg  tok  ordet for å kom m e m ed noen alvorlige betrak tn in g er. 
Vi h a r a lltid  i A rb e id e rp a rtie t h a tt den fu lle  sysselsetting  som v å rt 
endelige m ål. D et er k ansk je  ikke noe problem  i dag, det e r sogar 
de som hevder a t vi h a r overfu ll sysselsetting. Vi h a r v isstnok  
sv a rte  flek k er enkelte  steder i landet, m en de tilta k  som er frem 
m et i a rbeidsprogram m et, synes å væ re  det m an kan  gjøre her, og 
jeg  tro r  m an kan  regne m ed a t vi e tte r  h v e rt vil få re tte t  på de 
m angler som ennå h e fte r ved sysselsettingen. M en hvordan  er fo r
holdet på noe lengre  sikt? Vi h a r vel i g runnen  ingen prognose over 
hvorledes sysselsettingen vil a rte  seg i fram tida. D et vi vet e r a t det 
v il kom m e til å foregå store  end ringer i v å rt arbeidsliv , vi ve t a t 
den tekn iske  u tv ik ling  kansk je  v il kom m e til å snu opp ned på 
m ange av våre  van te  forestillinger. Vi ve t a t de nye frihandelsom 
råd en e  vil kom m e til å sp ille en viss ro lle  for sam m ensetningen av 
v å r t  næ ringsliv . M en jeg  lu re r  på om alle disse end ringer kansk je  
vil kom m e til å ende m ed a t vi ikke vil ha nok arbeidsplasser. 
Jeg  er redd  for a t vi i visse om råder av v å r t a rbeidsliv  m å se i 
øynene en gradvis reduksjon  av sysselsettingen. Jeg  tro r  nok a t vi 
på enkelte  fe lte r vil få  en øk t sysselsetting, m en jeg  tro r  a t in d u 
strien  er e tt av de om råder hvor m an form odentlig  m å prøve på å 
holde på sysselsettingen. D en h a r jo  s tag n ert i den senere  tid. Jeg  
ten k e r her på  den re n t p rak tisk e  ting  a t m an h a r en  rek k e  om 
rå d e r hvor m an ønsker å b ru k e  den kap ita l v i h a r h er i landet, 
m en jeg  h a r  følelsen av a t m an  h a r le tt  for å satse  den på sto re  
p ro sjek te r som g ir kostbare  arbeidsp lasser, m ens k ansk je  en stor 
del av den  in d ustri vi h a r i dag og som nok g ir s tø rst sysselsetting, 
ikke få r  nok kap ita l til å dekke de t behov den  vil få ved frih an d e ls
o m rådet og den tekn iske  om legging som vel e r nødvendig  hvis
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vi skal øke produktiviteten. Jeg finner ikke i program m et noen for
sikring om at vi planmessig ta r sikte på å dekke opp disse områdene 
når det gjelder sysselsettingen. Jeg vil så bare nevne et par ting om 
det industrielle dem okrati som mange har væ rt inne på. Det for
slaget som er b litt omdelt her på landsm øtet har skuffet mange og 
det har kommet tydelig til u ttrykk  her. Det gir ikke så mye av 
det mange av oss kanskje hadde tenkt seg. Men det er vel i grunnen 
bare en refleks av den stilling vi er i. Det har væ rt sagt tidligere 
at vi har snakket mye om dette, men vi har kommet veldig lite inn 
på konkrete ting om hvordan vi har tenkt oss dette utform et. Jeg 
tro r ikke vi i dag kan gå stort lenger enn det som sies i program 
met, men det som står som annet avsnitt er setninger som alle her 
og langt utover denne sal er villige til å underskrive. Det er betyde
lig vanskeligere å finne m idler som kan gjøre det mulig å følge opp 
dette. Ingvald Hansen nevnte Sjaastadkom itéens innstilling til rasjo- 
naliseringslov, men jeg tro r ikke den løser dette problemet.

Ebba Lodden, landsstyret: Jeg vil si noen ord om et par ting 
som var oppe på Aust-Agder A rbeiderpartis årsmøte. For det første 
gjelder det et forslag fra Grim stad A rbeiderparti som vi ønsker 
oversendt Landsorganisasjonen, (refererte  dette).

Forslaget ble ikke realitetsbehandlet på fylkespartiets årsmøte, 
men det ble bedt om å få det vurdert i de faglige instanser og jeg 
ber om at det må bli sendt Landsorganisasjonen. Jeg vil videre 
gi u ttrykk  for det sterke ønsket som gjør seg gjeldende i Aust- 
Agder om at premiesatsene for de lavere inntektsgrupper må bli 
vesentlig redusert. Vi vet at det foreligger forslag eller stortings
melding om dette, men vil be om at en som siktepunkt ta r et ønske 
om enda lavere prem iesatser for de lavere inntekter. Når det gjel
der arbeidsprogram m et har jeg i tide levert inn et forslag om av
snittet «Sjøfart og handel».

Det er en ting som jeg m ener partie t bør ta: med i sitt program  
for det er kanskje det mest sentrale for sjøfolk og det er forholdet til 
familien. Nå er det ta tt opp fra  velferdsinstitusjonen om noe kan 
gjøres på dette området. Jeg  har her foreslått en tilføyelse.

Når det gjelder et bestem t punkt ved det industrielle demokrati, 
m ener vi i vårt d istrik t at det er grunn til å se også på de m indre 
og mellomstore bedrifter når det gjelder vanskjøtting som er om
ta lt i program utkastet.

Ronald Bye, Oslo: Det har væ rt morsomt, med unge øyne og 
ører, å ha væ rt vitne til den debatten som har foregått her, særlig 
om det industrielle demokrati. Om det har det væ rt snakket meget, 
men gjort mindre. Mange kom itéer har væ rt i arbeid. Felles for 
dem har væ rt at tiden ennå ikke er inne til å ta det avgjørende
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sk ritt. Også den siste kom itéinnstillingen  i forbindelse m ed p a rtie ts  
p rogram  v a r negativ  og forsiktig . L an d ssty re t v a r heller ikke fo r
nøyd og sa tte  ned  en kom ité til å lage en annen utform ing . Den h a r 
v i nå få tt. Den er kansk je  m er positiv  enn m an ventet, m en likevel 
e r den for lite  konkret. Vi h a r nå  i årevis sk jøvet p rob lem et fra  
oss ford i m an ikke  h a r våget å ta  fa tt på k o nkre te  tin g  og si at 
nå  m å vi starte . D et som vi m å legge stor vek t på er skolering. Det 
er b litt sagt a t d e tte  m ed skolering kansk je  ikke er de t v ik tigste. 
Jeg  er s te rk t uenig  i det. Skoleringen m å væ re  g runn lage t for det 
industrie lle  dem okrati. V åre  tillitsm an n sk ad re r er nok høyt k va lifi
sert, m en det er vel for m eget å si a t de er kvalifisert til å væ re  m ed
bestem m ende i bedriftene. D erfor m å det legges stor v ek t på sko
leringen. S ta t og arbeiderbevegelse  bør gå sam m en om å oppre tte  
e t a rb e id e ru n iv ers ite t som tillitsm ennene på arbeidsplassene kan 
søke. Skal vi væ re  m edbestem m ende i bedriftene, m å vi kunne litt  
m er enn å hanskes m ed arbeidskam eratene , m an m å kunne dette  
m ed bed riftsregnskaper, m etodeopplegg osv. D et er bl. a. slike ting  
et a rb e id eru n iv ersite t bør legge g runn lage t for hos arbeiderne. 
D et er også b litt sagt h er a t de offen tlige b ed rifte r bør kunne n y t
tes som forsøksobjek ter og jeg  er enig i det. D et er b litt  opplyst at 
25 prosen t av arb e id ern e  og funksjonæ rene h er i lande t er k n y tte t 
til offentlige b ed rifte r så h er m å v æ re  re tte  sted å begynne. N år 
de t g jelder produksjonsu tvalgene  er de t b litt  sagt a t % av dem  fu n 
gerer b ra , V3  dårlig  og % fu n g erer overhodet ikke. D et m å vel da 
væ re  en faglig  oppgave å få p roduksjonsu tvalgene inn i fas te re  
fo rm er og overveie om produksjonsu tvalgene ikke bør lovfestes. 
D et m est positive ved de t forslaget som nå er lag t fram , m å vel 
væ re  det som sies om a t sam funnet h a r re tt  og p lik t til å gripe inn 
hvis p roduksjonsverd ier vansk jø ttes e ller b lir  m isbruk t. D et er vi 
s ik k ert alle enige om. D et vi savner i d e tte  p u n k te t e r e t k o nk re t 
forslag  slik  a t vi om 4 å r kan  si a t de t er b litt en rea lite t.

O rdstyreren: Ebba Lodden ville  ha s itt forslag  oversendt til 
Landsorganisasjonen. O rd sty re rn e  m ener a t det re tte  m å v æ re  å 
sende det over til sen tra ls ty re t. D ette  ble v ed ta tt.

Ø ivind G ranli, A kershus: D et er e t p a r spørsm ål om d e tte  m ed 
u td an n in g  som jeg  vil n y tte  høvet til å berøre. I p rogram m et sies 
de t a t veien for u td an n in g  ligger åpen for de fleste. H vis de tte  skal 
bli en rea lite t er det nødvendig  m ed en m ye bedre  stipend ieo rd 
n ing  til høyere alm enutdanning . T akke t v æ re  sta tens lånekasse er 
de t i dag nokså g re itt å skaffe seg høyere u tdann ing , m en det store 
nåløyet i dag e r å kom m e fram  til artium . Jeg  k jen n er en rekke 
ungdom m er m ed realskole som ikke h a r økonom iske m uligheter til 
å kom m e lenger. F oreld renes in n tek t m å så v id t jeg  husker nå
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ligge på  e t sted m ellom  11 OOO og 14 000 fo ra t de skal få sta tss tip en - 
d iene og de er vel nokså besk jedne da også. D et ser u t som a t en 
m å v æ re  en  passelig  stor g a rd b ru k er for å kunne n y te  godt av 
disse stipendiene. S tipendiesatsene bør heves b e trak te lig  hvis det 
skal b li m ulig for alle, uan se tt økonom isk stilling , å kom m e fram . Jeg  
v il også nevne alle de m ange ty p e r av sko lem aterie ll som er på m a r
kedet i dag. D et er vanskelig  for fo lk  å  velge. F ra  landsgym nashold  
er jeg  b litt bed t om  å nevne h er om en ikke  b u rd e  kom m e fram  til 
en veiledn ingstjeneste  n å r de t g jelder skolem ateriell. P å  den m åten  
ku n n e  en spare  store sum m er, b lir de t sagt.

Oscar B rattlie , Ø stfold: Jeg  v il g je rne  k n y tte  e t p ar m erknader 
til forslag 193 fra  Ø stfold A rbeiderparti. N år vi skal d isku te re  e t så 
om fattende arbeidsprogram  som det vi h a r få tt oss fo relag t, b lir vel 
d e tte  av m ange b e trak te t som en forholdsvis liten  sak. P å  fy lkes
p a rtie ts  årsm øte ble de t g jo rt e t enstem m ig ved tak  om fritid , 
frilu fts liv  og id re tt. Vi m ener a t for å kunne løse i p raksis de t vi 
sier i d e tte  program m et m å vi få  en  ad m in istra tiv  fo renk ling  på 
sta tsp lanet. Vi sier i p rogram m et a t vi i å rene  fram over m å regne 
m ed en veldig øking i u tfa rte n  til frilu ftsom rådene, tak k e t væ re  
rom m eligere økonom iske forhold  og m er fritid , og vi føyer til at 
tu ris te r  fra  andre  land  i stad ig  s tø rre  m engder vil kom m e til Norge. 
Skal vi kunne sik re  noen lunde fri ferdsel i skog og m ark , så m å vi 
g jøre  e t k o n k re t fram stø t for å sik re  a t d e tte  ikke b are  b lir  en 
program form ulering . F or å sik re  a t vi skal kom m e et sk r itt  v idere  
her, så h a r  vi fo reslå tt en tilføyelse til av sn itte t i a rbeidsprogram m et 
sålydende: «Om v i skal kunne løse de store  oppgavene vi h er s tå r 
overfor tilfredstillende  ra sk t og effek tiv t i ta k t m ed u tv ik lingen , vil 
en  ad m in istra tiv  sam ordning og fo renk ling  på de t d epartem en ta le  
p lan  væ re  nødvendig. Vi vil derfo r foreslå op p re tte t et eget d irek 
to ra t som få r som hovedoppgave å sam ordne og legge forholdene 
til re tte  for en tilfredsstillende  u tv ik ling  n å r det g jelder id re tt, 
jak t, ferskvannsfiske  og friluftsliv .»  Vi b eg runner d e tte  bl. a. m ed 
at disse om rådene i dag so rte re r u n d er 4 fo rsk jellige d epartem en ter. 
Jeg  tro r  det e r r ik tig  n å r  jeg sier a t en lan dbruksm in iste r a lltid  
vil b e tra k te  d e tte  m ed å gå på ja k t som en forholdsvis besk jeden  
og liten  del av e t lan d bruksdepartem en ts oppgaver. M en saken er 
ikke liten  for de in d u stria rb e id e re  som er glad i å gå i skog og 
m ark . N år det g jelder ferskvannsfiske  så so rte re r d e tte  også un d er 
L an d bruksdepartem en te t. F rilu ftsloven  ligger u n d er K om m unal
d ep artem en te t og K irk e - og u n d erv isn ingsdepartem en te t ste lle r 
m ed id re tten . D et m å v æ re  rik tig  å få en sam ordnet adm inistrasjon  
for disse v ik tige  om rådene.
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Sigurd Danielsen, Oslo: P å p rogram m ets side 9 står, n å r det g je l
der un iv e rs ite t og høyskoler, at de t trengs en ra sk  utbygging. Jeg  
skulle g jerne  ha se tt de sam m e ord  n y tte t n å r  de t g jelder u tbygg in 
gen av yrkessko ler og tekn iske  skoler. Vi snakker om utbyggingen 
av industrien , m en det som vi m angler er fagfolk, og forholdene ved 
yrkesskolene og de tekn iske  skoler h er i lan d e t er dårlige  g re ier på 
tross av bedringen  i de senere år. Jeg  re iste  forleden  ru n d t kysten  
for å se på enkelte  yrkessko ler og da jeg  kom  til B ergen så jeg  at 
ungdom m en i dag h ar yrkesskole i en gam m el po te tk je lle r fra  
1914. På S ø rlandet hadde de overhodet ikke skoler. D et er vanskelig  
å velge y rk e  også bl. a. fordi g runnopp læ ringen  er så v id t fo r
skjellig. Vi h a r ikke p lasser nok på verkstedsko ler slik  a t de b lir 
henv ist til teo retiske læ rlingsko ler som ikke g ir p rak tisk  opplæ 
ring. Jeg  h a r sam tidig  sendt inn  forslag  om at n å r de t g jelder s ta 
tens lånekasse, så m å også de som søker v idere  på forskoler kunne 
få lån der. Vi h a r forsøm t oss n å r  det g je lder yrkesskoleopplæ ringen, 
og likevel er det b lan t denne ungdom  vi kan  verve de fleste k re fte r  
til arbeiderbevegelsen . P å  bed riftene  s tå r kostbare  m ask iner som 
ikke kan  brukes på g runn  av m angel på fag læ rt a rbeidsk raft. Jeg  
v il henstille  a t inn ledningen  b lir end re t slik  a t det skal gå like 
ra sk t n å r de t g je lder u tbyggingen  av yrkessko ler som høyskoler etc.

For øvrig er jeg  uenig m ed K irk ed ep artem en te t som nå synes å 
m ene at k rav e t til praksis på b ed rift for å kom m e inn ved tekn isk  
skole skal reduseres. Jeg  fo rs tå r begrunnelsen, m angelen på tek n i
kere, m en i det lange løp vil det ikke lønne seg.

Olav Gjærevoll,  T rondheim : A rbeidsprogram m et spenner jo  over 
alle  fe lte r av sam funnslivet. L ikevel e r jeg glad for a t det er u t
arbeidet et sæ rsk ilt ungdom sprogram  som både h a r en appell og et 
perspektiv . I begge p rogram forslag  få r  v e rn e t av v åre  fritid so m 
råd e r en bred plass. Det er også en av konsekvensene av v e lstands
u tv ik lingen . H er i landet h a r vi jo  m ye å ta  av se tt i re lasjon  til 
andre  nasjoner. M en til tross fo r d e tte  er vi på m ange fe lte r b litt 
liggende e tte r  spesielt hvis vi sam m enholder oss m ed v å r t naboland 
F in land . Vi tren g e r n a tu rp a rk e r, vi tren g e r frilu ftso m råd er m ed 
forbud  m ot bebyggelse og frilu ftso m råd er med tan k e  på h y tteb e 
byggelse. Vi tren g e r også å ta  vare  på sk jønnheten  i v å r t land. 
Det este tiske sp iller jo  en betydelig  ro lle i h v e rt eneste m enneskes 
opplevelsesverden og vi b lir nok også nødt til å ofre noe på denne 
side av saken. Vi er veldig flinke til å skjem m e u t landskapet vårt. 
Jeg  tro r noen hver av oss kan  finne fram  ta llrik e  eksem pler på det. 
Vi h a r rik tignok  sv æ rt m ange kom itéer i kom m unene våre, men 
jeg  tro r  likevel a t vi tren g er en kom ité til å ta  seg av n a tu rv e rn e t 
og k u ltu rv e rn e t i den enkelte  bygd. Det oppstår jo  også le tt  konflik t
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m ellom  utbyggingen  av landet v å rt og n a tu rv e rn in te resser. Jeg  
ten k er sæ rlig  på kraftu tbygg ingen . D erfor er jeg glad for det in itia 
tiv  som In d u strid ep artem en te t h ar ta t t  på d e tte  om rådet. Jeg  er 
sikker på at det e r m ulig å kom m e ira m  til e t positiv t kom prom iss. 
Det går jo an i sto r u ts trek n in g  å  lege de sår som nødvendigvis må 
bli laget m ange steder. Spørsm ålet om avfa llsp roduk tene  blir 
e tte r  h v ert e t s tø rre  og s tø rre  problem . B ekker og elver og hele 
fjordbasseng er i ferd  m ed å bli k loakker. D et e r et s to rt øko
nom isk spørsm ål, m en det m å vies in teresse  hvis ikke frisk  lu ft og 
ren  lu ft skal bli m angelvare  i de om råder hvor de fleste  bor. Så 
et par ord om ku ltu rp rog ram m et. A rb e id e rp a rtie t g år inn  fo r et 
k ra f tta k  på alle fe lte r av ku ltu rliv e t. En stor offensiv er i gang n å r 
det g je lder hele v å r t  undervisningsvesen. D et ta r  s ik te  på at alle 
skal få u tv ik le  sine evner. De som ten k e r noe tilbake  i tiden  m å jo 
innrøm m e at d e tte  er noe av et eventyr. Skulle  da ikke d e tte  even ty 
re t appellere  til oss, uan se tt y rke? Jeg  reag erer bestandig  m ot opp
delingen i in te llek tue lle  og ik k e-in te llek tue lle . Evang p ek te  i e t in n 
legg i går på det tv isyn  som p reger de in te llek tue lle  som et fo r
k larende m om ent i sam band m ed en bestem t sak. Tvisyn er en 
verd ifu ll personlig  egenskap n å r  en ta r  de t i be tydn ingen  av å se en 
sak fra  alle sider. M en d e tte  tv isyne t m å ikke lede til de t m atem a
tiske re su lta t a t pluss og m inus opphever h v eran d re  slik  a t svare t 
b lir null. T visynet skal gi en syntese i fo rm  av positive re su lta te r. 
La oss ta  de tte  k u ltu rp ro g ram m et og gå u t til a lt fo lket m ed det, 
ikke m inst til de store sk a re r av skoleungdom  i alle ka tego rie r av 
skoler. H er er de t fu llt opp av fengslende oppgaver som skulle 
kalle  både på det realpo litiske og på even ty rlysten , ikke m inst hos 
dem  som ifølge gjengs sp råk b ru k  er in tellek tuelle . Jeg  vil som så
ka lt in te llek tue ll appellere  til de in te llek tuelle  som h a r k jø rt sin 
k jæ rlig h e t til sosialism en inn på et n ega tiv t sidespor, om å bli med 
og ta  opp m erkesakene i k u ltu rp ro g ram m et og gjennom  en positiv 
innsats la  både sin tro  og sin tv il kom m e D et norske A rb e id er
p a rti til gode.

A rne N ilsen, H ordaland: E t arbeidsprogram  bør vel bygge på to 
hovedprinsipper. For det første m å det så lang t det e r råd  gi u ttry k k  
for en rea listisk  m ålse tting  og for de t and re  bør det fo rm uleres på 
en m åte  som h a r appell til velgernej P ro g ram u tk aste t gir s to rt se tt 
dekning  for disse to krav . E tte r en  sam let v u rd erin g  av innhold  og 
politisk  m ålse tting  er m in m ening a t den del av program m et som vi 
d rø fte r nå  m ed de tilleggsforslag  som lan d ssty re t h a r lag t fram , vil 
bli et godt program . Det politiske regnskapet v il dessuten  vekke 
stor in teresse  langt u tover pa rtie ts  egne rekker. D et er på avgjørende 
m åte  m ed på å skape tiltro  både til p a rtie t a lm ent og til p ro g ram u t-
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kastet. Sysselsettingstilhøva og derm ed inn tek tsg ru n n lag e t er svæ rt 
u like i de forsk jellige strøk  av landet. Den siste  offisielle sk a tte 
sta tis tikken , fra  1958, g ir e t k la r t b ilde av u likheten . Jeg  vil u n d e r
streke at m ed u tgangspunk t i de sysselsettings- og d is tr ik ts -  
problem er som d e tte  sta tis tiske  oversynet v iser, b lir  det i å ra  f ra m 
over en av de store  og k ansk je  vanskeligste  oppgaver vi s tå r overfor 
her. B åde av sosiale og re ttferdsom syn  og av politiske g ru n n e r m å 
det legges s te rk  v ek t på å frem m e kon k re te  tilta k  og b ru k e  fo r
m ålstjen lige v irkem id le r som kan  skape ekspansjon og s ty rk e  in n 
tek tsg ru n n lag e t i disse d is trik te r. De er b litt liggende e tte r  i v e l
ferdsu tv ik linga. Og nettopp  for v å r t  p a r ti  som u to v er landsbygda 
jam n t over s tå r  så s te rk t, v il de t ha m ye å si hvordan  disse spørsm ål 
kan  bli løst. N ettopp på denne bakg ru n n  er det at jeg  m ed den 
største  glede h ilser fo rm uleringen  på side 7, at A rb e id e rp a rtie t 
h er ser en hovedoppgave for norsk  politikk. D et er en s te rk  og god 
form ulering  som i seg sjøl e r en god appell. En annen  v ik tig  sak  er 
p rogram posten  «God sko leu tdanning  for alle». De små, lite  b æ re k ra f-  . 
tige kom m uner vil ikke m ak te  å g jennom føre den 9-årige  en h e ts
skolen i rim elig  tid  u ten  enkelte  rad ik a le  tiltak . F or de t fø rste  m å 
vi nå få g jennom ført kom m uneinndelingen og for det andre  m å de 
små og lite  b æ rek raftig e  kom m unene få  høve til å oppta lån  til 
skolebygging med langsik tige avdrag. T il s lu tt v il jeg  b are  u n d e r
s treke  det inn legget D anielsen kom  m ed h er om utbyggingen  av 
yrkesskolen.

E rling Rønoldhaugen, A kershus: D et er ganske k la r t a t den te k 
niske og økonom iske u tv ik ling  i landet v å r t h a r skap t gode k å r for 
m ange. Den h a r skap t lykke og velstand  og g itt fo lket i landet v å r t 
anledning til å leve et fu llverd ig  liv. M en B ra tte li nev n te  i s itt 
fo red rag  at u tv ik lingen  også h a r skapt vanskeligheter for enkelte  
g rupper i sam funnet. Jeg  v il nevne den u tv ik ling  som h a r fo reg å tt 
i jo rd - og skogbrukskom m unene. N eppe på noe om råde h a r  det 
fo reg å tt en slik  rasjonalisering , og m ange h a r m iste t sin arbeidsplass. 
De v a r kansk je  ikke  så m ye å stå  e tter, m en de skap te  ia llfa ll lev e
brød. Det ligger n æ r å spørre hvor de t er b litt  av alle disse 
m enneskene som er rasjo n a lise rt bort. Med ungdom m en er de t jo 
slik  at så sn a rt de h a r skaffe t seg den u tdanne lse  som kom m unen kan  
gi dem, så re iser de til næ rm este  by. D et eneste som binder dem  til 
h jem bygda er besøkene i høytidene. De e ld re  som er m er bundet, 
re ise r m ed en buss som går før 5 om m orgenen. De kom m er tilbake  
ig jen  ved Vzl tida  om kvelden  og h a r k ansk je  4— 5 kilom eter å 
sykle hjem . D et er også enkelte  av dem  som ikke kom m er tilbake  før 
ved %9 tida. Det er ofte b litt sagt a t de t m å skaffes fritid sb e
sk jeftigelse for en god del av fo lket i velferdssam funnet. Disse
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fo lkene h a r ia llfa ll ikke det p roblem et å hanskes med. De er b litt 
slaver i de t ve lferdssam funnet de h a r v æ rt m ed på å bygge opp. 
Men saken  h a r en enda v ik tigere  side, og det er u tv ik lingen  i disse 
kom m unene som tappes for sin beste  a rb e id sk raft og sk a tte fu n d a
m enter. T ar m an for seg en tabell over fo rsk o ttsska tteu tsk rivn ingen  
i kom m unene så ser m an ganske sn a rt hv ilke  kom m uner de t h e r er 
ta le  om og hvilke kom m uner som er fa ttig e  på industri. Ikke noen 
o rd fører i disse kom m unene h a r u n n la tt å væ re  m ed på den h este
handel som i dag fo regår n å r de t g jelder å re ise  n y  industri. De som 
skal reise ny in d u stri e r k jen t m ed at så godt som alle disse kom 
m uner er u te  e tte r  å skaffe seg nye arbeidsplasser. Jeg  og m itt 
p a rti m ener at det e r uverd ig  å v æ re  m ed på den usunne k o n k u r
ranse som i dag foregår. S ta ten  m å kom m e s te rk ere  inn  i b ildet 
n å r det g je lder dette.

A sla k  Versto, Telem ark: N år det g je lder p rog ram av sn itte t om 
* frilu ftsliv , ja k t og fiske vil jeg ta  opp forslag n r. 123 fra  L unde 

A rb e id e rp a rti i T elem ark. D et g je lder Jak tloven . Den vi nå  n ar er 
udem okratisk . D et ble sa tt sto re  fo rven tn inger til den, m en den ble 
litt av en skuffelse. Vi trodde sjø lsagt a t alle  sku lle  få  r e t t  til å 
n y tte  de n a tu rh e rlig h e te r vi har. N år det g jelder e lg jak t trengs det 
e tte r  loven noe slik t som 14— 15 000 dekar for å felle  en eneste elg. 
I fje llbygdene er det m ange som ikke h a r så m ange h u n d re  dekar 
og resu lta te t b lir at de slår seg sam m en opptil 15—20 m ann for å få 
felle  en eneste elg. Jeg  er k la r over a t d e tte  er e t vanskelig  om råde 
fordi en her kom m er inn  på e iendom sretten , m en jeg  skulle tro  at 
v i likevel kunne  få en slik ordning at de som ikke h a r  jo rd , m ot å 
løse ja k tk o rt, kunne få del i de t frilu fts liv  som ja k t og fiske er. 
N år det g je lder frilu fts liv e t m å jeg få nevne fo rho ldet m ed de store 
godseierne. I T elem ark  h a r vi sto re  fje lls trek n in g er som i dag e r på 
enkeltm enns hender. T re kom m uner i T elem ark  h a r g å tt sam m en for 
å prøve å ekspropriere  disse fje lls trek n in g er tilbake  til bygde- e ller 
s ta tsalm enninger. D et om rådet de t h er g je lder d re ie r seg om 
7— 800 000 dekar m ed de t fineste  te rren g  og de fineste  fiskevatn . 
I dag er de t slik  a t en eneste m ann h a r lov til å felle 85 re in sdy r 
i d e tte  te rren g e t. D ette  gjør han  på den m åte  a t han  og jak tlag e t 
hans går u t i te rren g e t og sky te r de d y ra  som de h a r lov å felle. 
D ere tte r re ise r de fra  dem  og and re  fo lk  kom m er og k jø re r dy ra  
hjem . P å d e tte  veldige om rådet er de t en s trekn ing  på 60 000 dekar 
som er statsalm enning. H er b lir de t de lt u t 80 jak tk o rt, 80 m ann 
få r  altså lov til å felle en elg hver. De som ikke kan  få k jøp t ja k tk o rt 
m å i tilfe lle  ja k te  ulovlig. D et kom m unene nå vil er å få n y tte  de tte  
te rren g e t til bygde- e ller sta tsa lm enning  slik  a t alle kan  ferdes der 
m ed fiskestang og gevæ r, a rbe idere  som godseiere, bym ann  som
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bygdemann. Det arbeides med endring av Friluftsloven, og jeg vil 
sterkt oppfordre partie t om å sørge for at alle får re tt til å vandre 
i naturen.

Claus Neergaard, Nordmøre: Det var mange ting i B rattelis fore
drag som det er grunn til å glede seg over for en representant for et 
av de svake økonomiske om råder av vårt land. Store deler av kyst
distriktene har ikke få tt del i velstandsutviklingen. På toget nedover 
tra ff jeg en flokk yngre menn som fortalte at de var 18 stykker 
fra K ristiansund og Nordmøre som skulle til G reåker fordi det ikke 
var arbeidsm uligheter hjemme. Tidligere var det reist 164 til fo r
skjellige steder på Østlandet, sa de. Det er k lart at en viss mobilitet 
i arbeidskraften må en finne seg i. Men i dette tilfellet er det noe 
galt. Det er spørsmål om en hel folkeflytning slik at en hel landsdel 
avfolkes for sin beste arbeidskraft. Når fiskeriene slår feil blir det 
vanskelige leveforhold for kystbefolkningen. Det ser ut til at vi må 
avskrive sildefisket for et lengre tidsrom. Slikt har hendt før. Selv 
i de sørlige deler av Møre og Romsdal er det b litt en faretruende 
arbeidsløshet på grunn av et enkelt års feilslått sildefiske. Desto 
alvorligere er forholdene andre steder hvor det ikke har væ rt silde
fiske av betydning på mange, mange år. Næringslivet er for ensidig 
på store deler av kysten. I Møre og Romsdal er det lite industri å 
snakke om bortsett fra den aller sørligste del av fylket. Derfor 
hører vi med store forventninger om opprettelsen av Distriktenes 
Utbyggingsfond som skal bli et fond for hele landet. Store deler 
av kystdistriktene sukker etter industri og nye arbeidsplasser, men 
kapitalm angel har væ rt en hindrende faktor. Også mangel på 
elektrisk kraft og dårlige kommunikasjoner må overvinnes. Det er 
nok av planer og de er brakt fram  for myndighetene. Jeg håper der
for at B rattelis ord om at vi skal u t over vanlig tempo med dette, 
må bli en realitet og at det blir gitt prioritet til kystdistriktene slik 
at en ikke helt blir avhengig av det sesongbetonte fisket. Vi håper 
at Utbyggingsfondet vil utløse privat foretaksomhet. Det vil bl. a. 
kunne føre til anskaffelse av fiskebåter som kan forsyne den store 
filetindustri med råstoff, noe som også vil hjelpe til med å redusere 
arbeidsløsheten i disse distrikter. Gerhardsen sa i går at en tredjedel 
av befolkningen er kommet inn i nye boliger. Det er grunn til å gi 
Husbanken og Boligbanken honnør for den m åte de har væ rt med 
på å løse boligspørsmålet på etter krigen. Det var nevnt at Hus
bankens lånegrenser er for lave. Banken har justert sine lånegrenser 
etter hvert som prisene har steget og en ny justering er på trappene.

Reiulf Steen, sentralstyret: Vi som representerer ungdommen 
konstaterer med glede at vi nå har få tt mange og gode argum enter 
for at ungdommen skal plaseres i sentrum  i åra fram over. Det er
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blitt hevdet at investering i ungdommens utdanning vil gi større 
avkasting enn kapitalinvesteringer. Er dette riktig i andre land så 
er det enda riktigere i vårt land med sin spredte befolkning og 
snaue kapitaltilgang. Med tilfredshet hilser derfor vi unge i bevegel
sen partiets program form ulering om utbygging av skoleverket. 
Men det er også nødvendig å fjerne den diskrim inering som ennå 
er til stede når det gjelder rekrutteringen til den høyere skoleut- 
dannelse. Den er delvis geografisk bestem t og delvis yrkesmessig. 
Ifølge en oversikt for skoleåret 1958/59 så gikk 76,4 prosent av alle 
14-åringer i Oslo i 1. klasse i den høyere skole. I Sør-Trøndelag var 
det tilsvarende tall 35,9 prosent og i Sogn og Fjordane og i Troms 
ca. 13 prosent. Disse enkle tall forteller m er enn mange ord om den 
store skjevhet som er til stede. At det dessuten er en sterk d iskri
m inering n år det gjelder rekruttering til den høyere utdanning 
fra funksjonæ r- og arbeiderhjem m ene er så godt kjent at det vel 
ikke er nødvendig å påpeke det ytterligere. Den tidligere k irke- og 
undervisningsm inister pekte i sin tid på at den linjedelte ungdoms
skolen ville gå som et ras over landet. Det er vel riktig, men en må 
ikke derfor glemme den oppgaven som kanskje vil bli den viktigste 
i årene fram over, nemlig skolens innhold. Jeg innskrenker meg til 
å nevne den redsel for arbeiderbevegelsen som går igjen i alle 
skolebøker og i hele ku lturlivet for øvrig. Historiebøkene er jo slik 
utform et at det ikke kunne væ rt gjort bedre om de var blitt laget 
i Venstres Hus. Når det gjelder arbeiderbevegelsen så er det straks 
politikk og da kan ikke den nevnes i våre skolebøker.

Ordstyreren, Magnhild Hagelia opplyste at det ennå gjensto 27 
talere. Hvis alle disse skulle ha 5 m inutter, ville det gå med 2 tim er 
og et kvarter. Hun fortsatte: Så gjenstår debatten om «Norge og 
Verden». Vi skal la det gå med 5 m inutter en stund til i håp om 
at talerne innskrenker seg eller frasier seg ordet.

Josef Larsson, Oslo: Partiform annen ville jo gjerne høre parti- 
medlemmenes mening og jeg vil derfor komme med noen respekt
løse m erknader. Vi har gjort store fram skritt og B ratteli holdt et 
godt foredrag, men på ett område ligger vi tilbake, og det gjelder 
det industrielle demokrati. I diskusjonen om dette har m an i de 
senere år oppkonstruert stadig større vanskeligheter. Forsking og 
vitenskap m åtte u tnyttes og settes i scene før en kunne tenke seg 
representasjon i bedriftsstyrer. H erunder har også statsbedriftene 
væ rt nevnt. Jeg har i et par år hatt anledning til å sitte i en stats
bedrifts ledelse. Der har vi bl. a. d iskutert pensjonsspørsmålet. Så 
lenge vi var i underskudd var det vanskelig. Jeg fikk medhold i 
prinsippet. Men så kom fellesordningen mellom LO og Arbeids
giverforeningen og vi hadde et pent overskudd. Jeg tok saken opp
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på ny og beregningene viste at det ikke ville bli noen belastning å 
gjennomføre pensjonsordningen. Men samholdet mellom arbeider
representantene sprakk og jeg ble stående alene. Vi har Årdal med 
et sterk t flertall av arbeidere. Der har vi heller ikke gjennom ført noe 
av dette. Da er det jo vi sjøl som forsømmer vår plikt når vi er 
innsatt i styrene. Det er ikke forstanden som mangler.

Taleren tok opp forslaget fra Tåsen kretslag sålydende: «Det må 
medtas en uttalelse om at spørsmålet om industrielt dem okrati vil 
bli aktualisert. I samarbeid med LO må en ta sikte på å utvide 
produksjonsutvalgenes arbeids- og m yndighetsområde og represen
tasjon fra de ansatte i bedriftens ledende organer.» Tåsen kretslag 
har også et forslag om statens representasjon i de store bankene.

Ola Teigen, Oslo: B ratteli sa i sitt foredrag at vår politikk m åtte 
ta sikte på å skape et solidarisk og samarbeidende samfunn. Det 
er vel ingen som kan være uenig i det. Tvert imot kan en vel si at 
dette må være ledetråden for all vår politikk i fram tida. Det er 
dette som er årsaken til at kravet om industrielt dem okrati reises 
fra hele landet. Det er bakgrunnen for den linje vi fører i vår 
sosialpolitikk og det må også være den røde tråd  i all vår skole
politikk. Personlig syns jeg at landsstyrets forslag til skoleprogram 
er et stort og mektig verk. Hvis dette program  kan gjennomføres i 
den kommende 4-årsperiode, er det skapt noe av en revolusjon på 
dette området. Kreftene vil i første omgang bli satt inn på å reise 
flere skolehus og bedre skolehus fordi de store ungdomskullene 
vil banke på skoleporten i årene framover. Og skal velstandsutvik
lingen fortsette, må vi bygge u t skolen slik at vi kan skaffe nok 
fagfolk. Jeg  syns im idlertid landsstyret har lagt for liten vekt på 
skolens oppgave som samfunnsoppdrager, det bidrag skolen skal 
yte for å skape solidariske og samarbeidende mennesker. Skolen 
kan gi mange bidrag til dette. Jeg innskrenker meg til å nevne hva 
den kan gi av orientering om samfunnsforhold i samtida. En av 
forutsetningene forat dem okratiet skal kunne virke er jo at m ennes
kene er opplyste slik at de kjenner til det som skjer rundt om
kring oss, i kommunene, i hele landet, ja, i hele verden. De må vite 
hvordan og hvorfor det skjer. I dag er det slik at i en rekke 
skoleslag gis det ingen undervisning i samfunnskunnskap. Og der 
hvor det blir gjort er det ofte avhengig av lærerens innstilling og 
velvilje overfor faget. Og den er ikke alltid like stor. Gjennom 
denne samfunnsopplæring må vi ta  sikte på også å skape foru t
setningene for m edbestemm elsesrett i det økonomiske liv.

Alfred Gulbrandsen, Hedmark: I det utm erkete forslaget til p ro
gram er det en post som jeg m ener burde ha få tt en bredere plass. 
Det gjelder adgangen til sportsfiske. Det må sørges for at folk får
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adgang til fiskevannene. Vi ser hva som er skjedd oppe i Lågen. 
Vi kan vente oss noe liknende i Glommavassdraget. Der haster 
det med å gjøre noe før adgangen blir stengt.

Harald Løbak, Hedmark: Jeg vil gjerne komme med et par 
m erknader til program utkastet vedrørende jord og skog. Det nevnes 
i program m et noe om grunnlaget for en hensiktsmessig produksjons- 
og vernelov for vårt skogbruk. Det står at skog skal drives på en 
samfunnsmessig forsvarlig måte. Det riktige må være å si at all skog 
skal drives på en driftsmessig og samfunnsmessig forsvarlig måte. 
Dessuten bør det tilføyes i neste avsnitt i spørsmålet om å knytte 
skog til jordbruk i medhold av Jordloven at det må være på 
grunnlag av en driftsmessig og samfunnsmessig vurdering. F ra fy l
kespartiet i Hedm ark og flere konferanser der som har drøf
tet forholdene i jord og skogbruk er det lagt fram  forslag om dette 
og jeg ta r dem opp og håper at de blir oversendt redaksjonskomi- 
téen. Når det gjelder velstandsutviklingen så kan vi vel væ re litt 
bekym ret over den sentralisering av velstanden som foregår. Vi 
som bor i u tkantene og, paradoksalt nok, vi som bor m idt i rik 
dommen, i våre skogsbygder, vi forbauses over at skogsarbeiderne 
ikke har bedre v ilkår enn de har i dag. Det gjelder å finne fram  til 
en praktisk og hensiktsmessig skogbrukspolitikk. Hovedhensikten 
med den må ikke bare være å fordoble skogbruksproduksjonen i 
løpet av 50—60 år, fra 12—24 millioner kubikkm eter. HovedhensiK- 
ten må være å bedre kårene til de m ennesker som må bo i skoge n og 
utøve sitt yrke der. De har krav på den samme levestandard oom de 
sentraliserte strøk i vårt land. Det må væ re en hovedoppgave for 
vårt parti å søke å løse dette problemet. Det henger selvsagt også 
sammen med industriens utvikling, betalingen for råstoffet. Der 
hvor m an ikke kan reise industri på det stedet råstoffet er, må man 
gjennom prisfastsettelsen på råstoffet, f. eks. ved en binding av prisen 
i likhet med investeringsavgiften for skogbruket, tilføre disse 
distriktene mer kapital slik at de på denne m åte k;m få del i vel
standsutviklingen.

Erland M ikkelsen, Oslo: Debatten har bevist at tanken om indu
strielt dem okrati er levende i hele det norske folk. På arbeids
plasser, i fagforeninger og partim øter i Osl<~> har vi diskutert 
dette i lengre tid. Landsstyrets forslag inneholder mye godt, men 
jeg vil foreslå at vi stryker setningen om a t produksjonsutvalgene 
må bli mer effektive. Og heller si: M yndighetene må gjennom lov
regler legge forholdene til re tte  for m edhestem m elsesrett i bedrifts
livet. Når våre ledere nå i en årrekke har hørt dette kravet, må de 
nå ta  seg det ad notam  og forstå a t  det ligger alvor bak. Det må 
væ re slutt med snakket om m odenhet. Det var ikke alle som mente
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a t N ygaardsvold, og jeg  ta r  også g jerne  m ed G erhardsen , v ar så 
m odne for sine store oppgaver. T iden h ar v ist at de v ar m odne nok.

A sb jørn  W orseth, S ør-T røndelag : D et er snakket lite  om skattene. 
V år foren ing  h a r  sendt inn forslag om det. S lik  som det nå er h ar 
v i den høyeste skattep rosen ten  og de dårligste  reduksjonstabellene 
i de fa ttig ste  kom m unene nord  for D ovre og u te  ved kysten. D et kan 
ikke v æ re  dem okrati at de f. eks. i F in n m ark  hvor det e r absolutt 
d y rest å leve, der skal de også ha den høyeste skatteprosen ten . F o r
slag nr. 161 fra  S trin d a  kom m unale arbeiderfo ren ing  b lir  derfo r ta tt  
opp. U likheten  g jelder også fy lkesskatten . Ta f. eks. B æ rum  og 
S trinda . B æ rum  m ed sine 150 m illioner i sk a tte in n tek t b e ta ler 7 
m illioner i fy lkesskatt. S trin d a  m ed sine 38 m illioner b e ta le r også 
7 m illioner i fy lkesskatt. D ette er jo  en sk jevhet i et lite  land  med 
3 m illioner innbyggere, og vi m å få den vekk.

D et e r jo b litt litt  bedring  m ed den personlige skatten , m en i 
et dem okratisk  a rb e id e rs ty rt Norge m å det væ re  lik  skatt. Jeg  
h ilser også m ed glede den nye skoleordningen, m en skal de t kom m e 
noe u t av det, slik  a t ikke  fa ttige  kom m uner b lir liggende e tte r, som 
rep resen tan ten  fra  H ordaland  sa, så m å det bli en økonom isk o rd 
n ing m ed utbyggingen. Det m å ordnes m ed lån  og da m å am orti- 
seringen  sk je  over et lengre  tidsrom . E llers e r jeg  redd  fo r a t det 
g å r m ed den nye skoleordningen som m ed skoleordningen av 1936 
som  ennå ikke  er g jennom ført enkelte  steder.

S iden  vi f ik k  den nye ordningen m ed a t vi b e ta ler en del selv til 
legene som få r  res ten  i trygdekassen , s itte r en igjen m ed de t in n 
try k k e t a t de t b lir  b e ta lt for m eget til dem. Skal m an beta le  kr. 6.00, 
b e ta le r en kr. 10.00 u ten  kv itte ring . L ikelønnen m å h eller ikke bare  
b li på p ap ire t. Jeg  syns det e r fo r lenge å ven te  he lt til 1967. D et 
g år an å bli d isk rim in ert selv om en ikke er svart. S k ille t m ellom  
arbe idere  og fu n k sjo n æ re r er b litt  nevnt. D et er k la r t a t de t b lir  et 
sk ille  så lenge det er u lik  arbeidstid . Vi h a r derfo r i v å r forening 
sendt inn  fo rslag  om a t arbeidstiden  nedsettes til 40 tim ers a r 
beidsuke. D et la r  seg g jø re  hvis bare  v iljen  er til stede. D et er 
ingen m ening i å fo rtse tte  m ed d isk rim ineringen  av tungarbe idere  
ved  å la  dem  a rbe ide  lenger. Svenskene bød velgerne 4 ulTers ferie  
og rep resen tan ten  f r a  F in land  nevn te  noe liknende. D et ville væ re  
rim elig  om vi la fra rn  forslag om 40 tim ers arbeidsuke ved høstens 
valg.

S igvart Svendsen , H ed m ark : Den saken jeg  v il reise, v il noen av 
d ere  betegne som en fillesakr, m en den er også enkel å løse. Jeg  ten k er 
på e t s ta tsfo rlag  for skolebøker. D et e r n evn t a t de t e r så sto rt 
u tva lg  i dag at det e r vansko lig  å velge, vanskelig  å finne fram .
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M en det er ikke det store problem et. I dag b lir  det d rev e t fo r
re tn in g  m ed offentlige m id ler fra  forlagenes side. I dag er det nem lig 
slik  a t n å r  det kom m er u t en læ rebok, så kom m er den i sv æ rt b e 
sk jeden t opplag slik  a t n å r en neste  å r skal ha  noen få  tilleggs- 
eksem plarer så er opplaget u tsolgt, og i det nye opplaget b lir det 
fo re ta tt end ringer slik  at de to  opplagene ikke kan  brukes p a ra l
lelt. Hvis de ikke finner på noe annet, så s tokker de lin jene  slik  a t 
det er um ulig  å b ru k e  dem. I stedet for, n å r de t kom m er noe n y tt, 
å ta  d e tte  i e t tillegg slik a t en kan  få  k jøp t tillegget og b ru k e  den  
tid ligere  u tgaven , så m å en kjøpe he lt k lassesett av denne læ reboka. 
S iden vi fik k  B ib lio teksen tra len  tje n e r kom m unene h v e rt å r  tu sen 
vis og vi få r  dessuten en service som vi tid ligere  ikke hadde fra  
forlagene. De ville  nem lig ikke sende bøkene til b ib lio tekene før de 
hadde få tt  sjanse til å selge m est m ulig  over disk. En liknende 
ordning m å tte  kunne e tab leres for læ rebøker i fo rm  av et s ta ts- 
forlag. D et v il be ty  økonom isk v inning  og fo rde le r på  m ange andre 
m åter. D et h a r fo reg å tt en betydelig  u tjevn ing  h er i lan d e t i de 
senere år, både m ellom  d is tr ik te r  og y rk er. M en vi vet at det frem 
deles er sto re  u lik h e te r m ellom  de enkelte  d is tr ik te r  og y rk es
grupper. Jeg  ten k er på de b a rn e rik e  fam iliene og den beskatn ing  de 
er g jenstand  for. I de dårlig st s tilte  kom m unene h a r  de for det 
fø rste  en høy skattep rosen t og en dårlig  reduksjonstabell. D et slår 
u t dobbelt for de b a rn e rik e  fam ilier. D et er derfo r fo rtsa tt behov 
for en u tjevn ing  i d e tte  land.

W alter Gabrielsen, F innm ark : N år vi ikke h a r h a tt den øking i 
fisket som er ønskelig, så skyldes ikke de t innsatsen  f ra  fiskerne, 
m en sv ik ten  i næ ringsg runn laget. N år jeg g jen ta r d e tte  så er de t for 
å belyse de u like oppgaver som p a rtie t e r s tilt overfor på  de tte  
om rådet. For å få  m est m ulig  u t av fisket og for å skaffe fiskerne 
et godt g runn lag  h a r v å r t p a rti g jo rt en stor innsats. Jeg  tro r  det 
p rogram  som nå er lag t fram  v il gi g runn lag  fo r ekspansjon. Jeg  
v il ikke  gå inn på de ta lje r, m en vil s lu tte  meg ti l  fo rslaget fra  
Ø st-F in n m ark  A rb e id e rp a rti om a t k y s t-  og bankfiskere  bør få 
sam m e skatteo rdn ing  som for fangst og fiske i f je rn e re  farvann . 
N år de t g je lder et forslag  om fle re  fiskerfagskoler, så tro r  jeg  at n å r  
fiskerfagskolen  i G ravdal er ferdig, så skulle v i v æ re  b ra  dekket. Vi 
h a r  nem lig vanskelig  fo r å skaffe  elever til våre  n åvæ rende  skoler. 
A lle er k la r  over a t i en næ ring  hvor arbeidsp lassen  er u te  på 
havet, vil de t a lltid  oppstå svingninger. L angvarig  u v æ r skaper 
vanskeligheter, dessuten h a r beskatn ingen  av fisken  v æ rt så hard  
a t det ikke b are  er b litt et p roblem  for Norge, m en også for andre  
fiskerinasjoner. V ern  av fiskebestanden  kan  bare  sk je  på  in te rn asjo 
n a lt g runn lag  og N orge h a r h er fo reslå tt en betydelig  u tv idelse  av
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m askevidden. T il v e rn  fo r v åre  fiskeriin te resser h a r vi dessuten 
få tt en u tv idelse  av v å r fiskerigrense. I fø rste rekke  tok  den sikte 
på  å b esky tte  faststående fiskeredskap. B estem m elsen om a t norske 
trå le re  sku lle  få fiske inn til 4 m il, er ikke godt m o tta tt i N ord- 
Norge, spesielt ikke i F innm ark . Jeg  v il ikke innby  til d eb a tt om 
denne sak, m en jeg fin n er de t r ik tig  at F in n m ark  F iskarlag  overfor 
F isk erid ep artem en te t h a r frem m et forslag  om at det bør u tarbeides 
generelle ersta tn in g sreg le r slik  a t tap  av faststående redskap  som 
ikke  kan  påføres bestem te  trå le re , kan  b li e rs ta tte t. Jeg  tro r  det 
v ille  væ re  k lok t om p a rtie t søkte å få til en slik  ordning. N år det 
g je lder trå lfisk e t, så tro r  jeg  det e r v ik tig  før 1. oktober å få u t 
a rbeidet reg le r for hvordan  trå lfisk e t skal foregå.

Jonas B runvo ld , A rbeidernes A vholdslandslag: B ra tte lis  p ra k t
fu lle  fo redrag  d reide seg vesentlig  om penger. D et er et tem a som 
alle h a r greie på og som alle  h a r en fan tastisk  in teresse  for. N år det 
g je lder k u ltu rp rob lem ene  som Aase B jerkho lts  fo redrag  d reide seg 
om, så er ikke  in teressen  like stor. D et v iser debatten . E ller k an 
sk je  vi skal spørre  H ans Johansen? H an s itte r der u te  og selger bø
ker. H vor m ange h a r han  solgt i dag? N år det er slik  m ed den grønne 
gren, hva  så m ed de andre? A ltså: n år det g jelder k u ltu rp ro b le 
m ene, så lid er arbeiderbevegelsens folk av en u tp reg e t m in d re 
verdighetsfø lelse. De tro r  og m ener og sier også til dels a t de t der er 
ting  som vi ikke fo rs tå r oss på. D et få r  vi overla te  til de andre, 
u n d e rfo rs tå tt de t vi i gam le dager k a lte  overklassen. Med det 
re su lta t a t levningene av denne overklasse s itte r  og s te ller m ed det 
v i h a r av k u ltu rin s titu s jo n er —  m ed det re su lta t a t disse in s titu 
sjoner befinner seg der hvor den økonom iske sek to r b efan t seg før 
N ygaardsvold  kom  til i 1935, m ed det re su lta t a t ku ltu rsto ffe t, 
kunststo ffe t i v å r  p resse beherskes av en ø rliten  flokk av h a lv stu 
d e rte  røvere, av forståsegpåere, av prob lem barn  innenfor kunstens 
v erden  som ikke ser seg noen annen  u tvei enn å bli det som kalles 
for k ritik ere . A asen fra  N ore nevn te  a t vi m å kon tro lle re  de penger 
som disponeres, kon tro llere  hvordan  de brukes. D et g je lder det 
sam m e m ed ku ltu rin stitu sjo n en e  som k raftverkene. Vi m å økonom i
sere, vi m å sørge for a t pengene b lir  b ru k t på en fo rnuftig  m åte. 
D et er a ll r ig h t a t Jen s Chr. H auge kom m er m ed en innstilling  som 
er bed re  enn  den som h a r v æ rt før, m en hvordan  b lir pengene b ru k t?  
D et e r de t vi skal kontro llere . Jeg  vil henstille  til k irkem in isteren  
a t k u ltu rsek to ren  i dep artem en te t få r  en s te rk ere  stilling, a t den 
b lir  u ts ty r t  m ed et kon tro llo rgan  som kan  k ikke  k u ltu rin s titu s jo 
nene e tte r  i søm m ene. Det er ingen sak for en d e rtil egnet te a te r 
sjef å h ive kr. 40 000.00 u t av v indue t i form  av dårlig  opplegg og 
adm in istrasjon  av en p rem iére  og ikke et m enneske i d e tte  land  vet
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om at han g jør det. En feil er det også at s ty rene  i v åre  k u ltu r in 
s titu sjoner b lir  befolket m ed overanstreng te  politikere, som fly r fra  
m øte til m øte og som ikke h a r  tid  til å væ re  til m øtet e r s lu tt 
fordi de skal på e t n y tt m øte m ed den følge a t de få r fo r m ye 
m osjon og de k u ltu rin s titu s jo n e r de skulle sk jø tte  om få r  for lite  
m osjon. La oss slippe å få rek lam e i fjernsynet. A ase B jerkho lt m ente 
a t a lkoholfrie  re s ta u ra n te r  v a r så sjølsagt at det ikke v a r nødvendig 
å nevne det. Jo, en stor del av arbeiderk lassen  tilh ø re r på d e tte  fe lt 
det u n d eru tv ik le te  om rådet og er så konservative a t «M orgenbladet» 
kan  bli gul av m isunnelse.

Toralf Hoel, Oslo: Jeg  h a r også gledet meg over å høre om 
in teressen  for in d u strie lt dem okrati, m en kan  ikke v æ re  enig m ed 
den ungdom  som m ente  a t vi ikke v a r m odne for det. A rb e id er
bevegelsen h a r a ld ri v æ rt redd  for å ta  fa tt på vanskelige oppgaver, 
den h a r også fo rs tå tt å se tte  seg nye m ål og greidd  å nå dem  på 
re la tiv t k o rt tid. Hvis vi ta r  en så negativ  stilling  at vi fø rst skal 
skolere v åre  folk før vi kan k reve  m edbestem m elsesrett i bedriftene, 
da g år det e tte r  m in m ening for sakte. H vordan ville  det ha sett u t 
i dag om arbeiderbevegelsen , dengang p a rtie t fikk  fle rta ll i S to r
tinget, hadde sagt a t vi ikke v a r kom peten te  til å overta  reg je rin g s
m akten? Vi h a r  jo  bevist a t vi v a r kom petente. D et g je lder også 
tillitsm ennene på bedriften . De h u n g re r e tte r  å få v æ re  m ed på å 
løse oppgaven. D et h a r v æ rt sagt a t vi skal gå gjennom  p roduksjons- 
utvalgene. D et er jo en k jen t sak  innen  fagbevegelsen at p ro d u k - 
sjonsu tvalgene ikke ble så ve lly k te  som vi hadde håpet. Jeg  tro r  at 
produksjonsutvalgenes stilling  v il b li b e trak te lig  s ty rk e t gjennom  
m edbestem m elsesrett g jennom ført ved en lovendring  som selvsagt 
m å til om den skal kunne  realiseres. N år de t g jelder skogbrukspoli- 
tikken  så er vi glad fo r investeringsavgiften , m en vi bør nå også se 
l i t t  på sm åbrukerne. Jeg  er redd  for at vi er i ferd  m ed å m iste 
tak e t på dem. Jeg  kunne ten k e  meg å n y tte  en viss del av skogsin- 
vesteringsavg iften  for å stø tte  sm åbrukerne. N år det g je lder å p lan 
legge og effektiv isere, så tro r  jeg  det kan  v æ re  på sin plass å be 
fo rsvarsm in isteren  om å effek tiv isere  opplæ ringsplanen  i fo rsvare t 
slik  a t vi kan  oppnå sam m e re su lta t på k o rte re  tid  enn  den  som 
n y tte s  i dag. Jeg  er red d  for a t en  del av  tiden  er bo rtkaste t.

A rv id  Aasfeld t,  Oslo: B ra tte li la  fram  tre  hovedoppgaver for 
60-årene. D et v a r u tbyggingen  av underv isn ing  og forskning, u t 
bygging av sam ferdselen  og å skape en pensjonsordning  som kunne 
gi en fullgod pensjon ti l  alle. Jeg  ser av de innsend te  forslag  e tt fra  
L akselv  A rb e id e rp a rti som h a r ta t t  opp d e tte  p roblem et: en fo lke
pensjon som om fa tte r abso lu tt alle  y rk esg ru p p er m å søkes g jennom 
ført innen 1965. I sin h ilsn ingsta le  fo rta lte  v å r svenske gjest, som er
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landets finansm inister, om den utvikling de har hatt i Sverige på 
dette området. Jeg tror vi skal m erke oss at det svenske sosialdemo
k ra ti gikk til valg hele tre  ganger på denne reformen. Først en 
folkeavstemning som de vant, senere et alminnelig annetkam m er- 
valg i 1958 og så et valg i 1960. Det siste var det beste av dem alle. 
Det skulle tyde på at denne pensjonsreformen, dette gigantiske opp
legg som er gjort i Sverige, en lovfestet pensjonsordning for lønns
takerne og en re tt også for andre yrkesutøvere, har slått an i det 
svenske folk. Reformen har stått sin prøve i kampen med de borger
lige partiene. Jeg tro r vi også i vårt land bør være oppmerksom 
på dette. Derfor skal vi vurdere om det som er lagt fram  her av 
landsstyret er tilstrekkelig som opplegg for en fullstendig pensjons
reform. M ålsettingen må være at vi får tilleggspensjoner som i tillegg 
til den vanlige alderstrygden kan gi en ytelse som svarer til ca. 60 
prosent av lønnen slik at lønnstakerne i det private næringsliv får 
samme pensjon som i stat og kommune. Vi har på dette om rådet store 
u likheter i vårt land. Vi har gode ordninger i stat og kommune 
med opptil kr. 23. 000.00 i pensjon, mens det store flertall bare har 
alderstrygden. Vi må fjerne den ulikhet som er til stede. Den ordning 
som LO har få tt til er et godt sk ritt på veien, og jeg er oppmerksom 
på det som sies at andre grupper kan og bør komme fram  til en 
liknende ordning, men jeg tror likevel at før eller senere må vi 
komme fram  til en løsning som gir det som er nevnt i forslaget 
fra  Lakselv Arbeiderparti, nemlig en pensjonsordning for alle. Dette 
inneholder også den største appell. Vår økonomiske politikk må 
legges opp slik at vi m akter en slik reform. Jeg har foreslått som 
tillegg til program met: Spørsmålet om lovfestet folkepensjon u t
redes.

Ole S. Kristoffersen,  Oslo: For en som i noen år har arbeidet med 
og blant ungdommen, var det hyggelig å høre Aase B jerkholt tid li
gere i dag. Men jeg syns program forslaget lider av et par m angler 
og om dem har jeg lagt inn forslag til ordstyreren. Det gjelder den 
m otoriserte ungdom som vi i likhet med Sverige vil få en stor øking 
av i de nærm este år. I 1960 hadde vi ca. 477 000 ungdommer mellom 
15 og 24 år, ta lle t vil stige til ca. 616 000 i 1970, en øking på ca. 
30 prosent. Det problem et svenskene har i dag, vil vi få om noen 
ganske få å r hvis vi ikke m øter det i tide. Derfor er det sørgelig å 
høre at en god del av våre partifeller som ellers vil støtte opp om 
ungdommen, har skylapper mot den m otoriserte del av ungdom
men. Se på de plassene som motorungdommen har til rådighet! 
M otorungdommen representerer et fritidsproblem, et sosialt og også 
et nasjonaløkonomisk problem idet en stor del av ungdommen ikke
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får noen undervisning i b ruk og reparasjon av sine motorer. Det er 
nok dessverre ingen selvfølge at ungdomskaféene er alkoholfrie, men 
det bør vi få med i programmet.

Finn Andersen, Oslo: B ratteli nevnte i sitt u tm erkete foredrag at 
særpregede lokale problem er kunne løses ved en samfunnsmessig 
innsats og at det ikke var nødvendig å skylde på økonomien. Wigaard 
var jo inne på en del slike lokale problemer. Jeg ser at bystyre
gruppa i Oslo er godt representert. De bør ta  seg hans ord ad 
notam. Bratteli var inne på noe ny tt da han nevnte det kapitalistiske 
sam funnet som har væ rt'og det sosialistiske som b ry ter fram. Jeg vet 
ikke om dette skal oppfattes som en konklusjon. Ordet sosialisme 
blir jo sjelden eller aldri brukt selv om B ratteli endog siterte Lenin. 
Når det gjelder det industrielle demokrati, må vi ikke fortsette med 
at partie t og LO skylder på hverandre med at vi ikke er kompe
tente til å ta  opp denne oppgaven. Debatten i dag har jo vist at det 
er et alminnelig ønske om å få en oppgave som vil aktivisere ikke 
m inst ungdommen. Vi som er tillitsm enn på arbeidsplassene greier 
ikke å komme lenger med det industrielle dem okrati enn vi er kom
m et med de lover og regler vi nå har. Produksjonsutvalgene er 
bare rådgivende.

Taleren tok opp jernarbeidernes forslag.
Øystein Opdahl, Oslo: Vi må sørge for at det blir bedre opp

læring i skolene i samfunnsspørsmål. Vi må ta  utgangspunktet i 
lærerskolene og universitetene slik at de som skal u t å undervise 
barn og ungdom i disse tingene selv vet hva de snakker om. Av egen 
erfaring vet jeg hvor tilfeldig den undervisningen nå er. Med de nye 
planer vil det vel bli noe bedre, skjønt jeg ble skuffet da jeg forleden 
så at en skolekrets hadde nedsatt tim etallet i sam funnskunnskap til 
fordel for andre fag. Selv om jeg er en av de såkalte intellektuelle 
så tilla ter jeg meg, når det gjelder det industrielle demokrati, å 
spørre om det ikke vil være naturlig å legge inn undervisning på 
yrkesskolene i de spørsmål som der kommer på tale. Hvis vi fikk 
mer samfunnskunnskap i de høyere skoler slik at elevene der fikk 
kontakt med det praktiske liv og organisasjonslivet, så ville man 
sannsynligvis også komme vekk fra den såkalte akademiske ånd 
som svever over vannene, og til tross for tvesyn læ re dem å forstå 
at det ikke er noen skam å tilhøre et parti med et fast program. Man 
ville kunne forstå at selv folk med akademisk bakgrunn kan klaré 
å komme fram  til et bestem t synspunkt på ting og ikke være så 
opptatt av faktorer for og mot at de havner på nullpunktet. Det er 
en desavuering av akadem ikerne når det blir hevdet at de ikke er 
i stand til å re tte  seg etter faste vedtak fordi de er opplært i tve-
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syn. For m itt eget vedkommende vil jeg si at selv om jeg hører 
på alle argum enter for og mot en sak, så vet jeg jo også hvilke som 
virker og hvilke jeg skal tillegge betydning. Evang er jo selv et 
eksempel på at han er kommet fram  til de vurderinger som veier 
tyngst for ham. Jeg har innlevert et forslag om at inntil sam funns
kunnskap har få tt sin rettm essige plass i skolene, må de politiske 
ungdomsorganisasjoner få komme inn der. I realiteten er de nå 
utestengt fra å drive aktiv virksom het på skolene. De lokale skole
styrer og rektor avgjør. Men praksis varierer sterk t og i m itt 
forslag peker jeg på at vi må få ensartede regler for dette. Det har 
skuffet meg at aktive partifeller har gått imot at politisk interessert 
skoleungdom skal få nytte skolens lokaler til sin virksomhet. Ung
dom skrim inaliteten bør nevnes i arbeidsprogrammet. Den ordning 
vi nå har med fengsler må erstattes med en form for ungdoms
skoler eller arbeidsinstitusjoner.

Sivert Haltbakk,  Nord-Møre: Jeg er i det store og hele enig i 
program m et slik som det foreligger. Likevel er det k lart at det kan 
væ re enkelte punkter man gjerne ville hatt litt mer konkret u t
formet. Når det gjelder fiskeriene syns jeg spørsmålet om forskning 
innenfor denne næring har få tt en altfor beskjeden plass. Vi har jo 
så mange slags problem er i fiskeriene. Det er ikke bare storm  og 
uvæ r som siste vinter ødela en hel hovedsesong. Slike ting skaper 
selvsagt de største vansker både for den enkelte og for næringen og 
distriktene. Men disse problem er har vi jo alltid hatt. Det gledelige 
er at våre statsm yndigheter med Regjeringen i spissen har vist stor 
forståelse for problem ene. Men andre problem er er enda alvorligere 
og kaster en svart skygge over hele næringen. Det er spørsmål 
om naturgrunnlaget for det hele holder på å svikte. Hvis det er ti l
fellet, så ser det svart u t for kystens befolkning. Kystfiskeriene har 
gått tilbake år etter år i lengre tid. Torskefisket synes å gå i samme 
retning. Det er mange m eninger om årsaken til at sildefisket har 
sviktet. Enkelte tro r at bestanden er for hardt beskattet fordi det 
blir fisket for mye småsild. Andre tror at det russiske helårs- 
fisket har stor betydning. Vitenskapen er nærm est av den mening at 
tilbakegangen skyldes naturforhold, tem peratur, strøm og ernæ 
ringsforhold og at silda søker til andre kyster. Når det er kommet 
så vidt at vi ikke engang vet hva som er årsaken, må vi spekulere 
på om vi har gjort det som kan gjøres for å få visshet. Jeg vil ikke 
kritisere vitenskapen for det, den har sikkert gjort hva den har 
evnet, men den har ikke hatt folk nok. Her må myndighetene væ re 
våkne og hjelpe til hvis det er noe som mangler. Når det gjelder 
trålingen må vi gå u t fra  at den er kommet for å bli. Også her 
har vi problem er hvor vi trenger forskning bl. a. for å analysere om
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de ulike trålingstyper har skadelig innvirkning på bestanden og 
hvordan de best kan innpasses i det vanlige kystfisket.

Thor a Johansen, Oslo: De to innledningsforedragene gledet oss 
alle, men for oss som har sittet på landskvinnekonferansen var det 
særlig ett spørsmål som var betydningsfullt. Det var at noe må gjøres 
for enslige mødre. Som dere vet, har arbeiderkvinnene nå bestemt 
seg for å ta  opp en detalj og søke å gjøre en innsats for bygging 
av mødreheimer. Å bygge dem er ikke det vesentlige, men å finne 
fram  til en ordning på disse heimene som blir noe annerledes enn 
den som har væ rt før. Vi m ener at disse kvinnene må bli ta tt 
hånd om slik at de forstår at de er medsøstre med samme re tt som 
andre til å forsørge seg selv og sitt barn. Noen spør om dette er 
en stor sak. Det må vel sies å væ re det all den tid statistikken 
viser at det gjelder ca. 2000 kvinner hvert år. Det vil selvsagt ta  tid 
å reise de hjem som skal til, men når vi nå skjønner at Regjeringen 
stiller seg velvillig, så regner vi med støtte. Vi oppfatter oss som 
pionérer på dette feltet og var stolte over å kunne fortelle kvinne
konferansen at vi hadde ca. kr. 20 000.00. Det er jo ikke mye, men i 
dag er vi enda kryere over å kunne fortelle at vi har kr. 26 000.00! 
Men vi trenger jo mange, mange flere og syns derfor ikke det var 
riktig  at de mannlige partifellene skulle reise hjem  uten å gi dem en 
sjanse til å støtte. Derfor setter vi i gang en liten innsamling her i 
salen i morgen.

K nut V ik, K ristne Arbeideres Forbund: Det sies i partiets ku l
turprogram  at politikken ikke skal blande seg inn i religionen og 
heller ikke religionen i politikken. Det første er jeg helt enig i — 
det er akkurat det Kristelig Folkeparti gjør. Men når det gjelder 
det siste, er jeg ikke enig. Det er helt umulig for et arbeiderparti 
å etterleve det. Vi vil gjøre det bedre for de som har det vanskelig 
og kommer dermed inn på Bibelens ord om at du skal gjøre m o t' 
andre det du vil at de skal gjøre mot deg. K ristne Arbeideres For
bund er ikke som forbund tilslu ttet partiet. Det forbyr partiets lover. 
Men en annen sak er at storparten av våre medlemmer, 96—97 
prosent, står tilslu ttet partiet. Lovene våre sier at flertalle t i hoved
styret skal stå tilslu tte t partiet, først og frem st formannen. Den 
velgergruppa som vi i vårt forbund må arbeide med er ganske spe
siell. Selv har jeg ved de tre  siste valg reist rundt i det konserva
tive indrem isjonsmiljøet på Vestlandet. Jeg er glad for det, for jeg 
tro r at jeg hadde en oppgave akkurat der. Derfor har jeg formet 
forslaget om at folkeskolens undervisningsplaner alltid må by 
kristendom sundervisningen en sikker plass. Dette er nødvendig i 
henhold til Grunnlovens paragraf 2. Våre stortingsmenn har væ rt 
med på å vedta basisparagrafen i skoleloven som sier dette om
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kristendom sundervisningen endog skarpere enn her. Jeg skal ikke 
lenger reise rund t som aktiv politisk agitator, men jeg skal love at 
jeg skal gjøre det jeg kan blant den velgergruppe hvor vi har vårt 
virkefelt. Personlig hadde jeg håpet å få m itt forslag inn etter 
3. avsnitt, men er fornøyd bare vi får det med så vi har noe å stå 
på når vi skal ut i agitasjon. Jeg kan fortelle dere at vi nå er kommet 
inn på yrkesskolene som har væ rt så sterkt fram me her.

Osmund Faremo, Aust-Agder: På dette tidspunkt i debatten er 
det ikke le tt å vekke interesse for noe nytt, men som representant 
for et u tkantd istrik t må jeg få lov til å gi u ttrykk  for at vi har 
m åttet vente til slutt. Det er kanskje ikke så galt, for de oppgaver 
som hittil har væ rt løst var viktige og avgjørende for en rask fram 
gang, men det er helt nødvendig å ta  bygdenes problem er opp og 
program feste dem slik at også de som bor i utkantene får følelsen 
av å være med i dette samfunnet. Debatten her har brak t for dagen 
alle slags problem er fra hele landet. Våre forslag fra  Aust-Agder 
ta r sikte på at våre lokale tillitsm enn som skal føre sakene fram  i 
distriktet, blir kontaktet og hørt i saker som skal gjennomføres der. 
Det skal ikke skje bare på det sentrale plan. Det har h ittil skjedd 
i stor utstrekning. I samferdselen er det derfor bare b litt spetakkel 
om nedlegging og vi har hatt dette om skolene. Program m et har 
væ rt positivt, men det som er b litt d iskutert er det negative. Med 
større smidighet og forhåndsdrøftelser kunne vi få tt noe mer kon
struktiv t u t av det.

Dermed var første del av diskusjonen avsluttet. Det ble ta tt pause 
til kl. 19.00.

Norge og verden
Kveldsmøtet tok til til fastsatt tid med Georg Moe som ordstyrer.
Til program avsnittet «Norge og verden», var inntegnet 36 talere, 

og 5 m inutters taletid ble vedtatt.
Finn Andersens og Bjørn Brotangens forslag ble oversendt redak- 

sjonskomitéen.
Ole Øisang, landsstyret: Landsm øtet venter kanskje at jeg skal gå 

i gang med atomposten. Men det er ikke den jeg skal snakke om. 
Jeg vil gjerne si noen ord om det program forslaget sier om De 
Forente Nasjoner. Det var jo en selvfølge for oss fra  første stund å 
slu tte opp om FN og dens forpliktende pakt. Vi er i dag overbevist 
om at FN er det eneste re tte  forum for mellomfolkelige forhandlin
ger, det eneste brukbare redskap for å avverge og bilegge in terna
sjonale konflikter. Det understrekes i program forslaget at så langt 
vi evner må Norge bidra til at FN kan utøve den fredsstiftende
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virksom het som pakten forutsetter. Men utviklingen etter krigen har 
jo vist a t FN ikke er slik utbygd og ikke har den tilstrekkelige 
m akt som en effektiv fredsorganisasjon må ha om dens virksom het 
skal tjene formålet. Det er grunn til å feste seg ved bevegelsen 
«En verden», når det gjelder synet på FN. Den har hele tiden ta tt 
m ålbevisst sikte på å utbygge FN til en verdensorganisasjon med 
myndighet og med m aktm idler. Det vil naturligvis forutsette en 
om fattende revisjon av FN -pakten, og det forutsetter det vanske
ligste av alt: lojal m edvirken av medlemsstatene, i første rekke stor
m aktene. Jeg er selvsagt klar over alle de vanskeligheter som her 
vil melde seg, men til sjuende og sist er det ikke noen annen farbar 
vei å gå så sant vi skal nå fram  til en internasjonal rettsordning som 
b ry ter med den nåværende uholdbare tilstand. Før eller senere kan 
det gjelde: en verden eller ingen verden! Jeg vil også minne om 
utenriksm inisterens ord i Stortinget 8. mai: uten et effektivt arbeids- 
dugelig FN er det fare for at verden i denne vanskelige overgangs
tid kan gli tilbake i et internasjonalt anarki. Det haster med 
å reise noe av en folkeopinion i alle land for å presse fram  dette 
kravet om en revisjon av FN-pakten. Jeg vil derfor gjerne antyde 
følgende lille tilføyelse til program m et som begynner med «Norge 
må støtte De Forente Nasjoner» — «og vil gå inn for en revisjon av 
FN -pakten som ta r sikte på å gi verdensorganisasjonen den myndig
het og de m aktm idler som er nødvendige for at FN effektivt skal 
kunne oppfylle sine forpliktelser.» Form uleringen er med hensikt 
gjort forsiktig, men noen må ta  initiativet.

Trygve Tharaldsen, Oslo: H jelpen til de underutviklede land har 
væ rt berørt bl. a. av A lbert Carthy, Gerhardsen og Aase Bjerkholt. 
Vi må vel innrømme at vi har gjort lite, nesten ingen ting i denne 
henseende, bortsett fra  K eralaprosjektet. Forslaget fra Årvoll 
Arbeidersam funn må betegnes som et steg på en ny vei på dette 
området. Beløpet som foreslåes er tilsynelatende bagatellmessig, 
men vi vet jo alle at mange bekker små, kan bli mye likevel. Aase 
B jerkholt nevnte at vi burde sette oss som mål å ofre % av over
skuddet på arbeidsinntekten. Men dette vil vel ta  tid. Vårt 
forslag forutsetter at hjelpen kan iverksettes ganske snart. Det har 
væ rt nevnt både idémangel og m aterialistisk innstilling, men her er 
oppgaver nok å ta  fa tt på. Vi ligger vel ikke akkurat på høyeste plan 
når det gjelder levestandard. Både Sverige og USA ligger langt 
over, men det er visst farlig å ligge høyt også. Det skal en god 
rygg til å bære gode dager. Vi har det likevel så vidt romslig at 
in tet burde kunne innvendes mot det foreslåtte hjelpeprogram. Den 
kapital som vil framkomme må stilles til rådighet for en arbeids- 
komité som jeg håper sentralstyret vil sørge for at vi får. Jeg håper
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også a t idéens opphavsm ann få r  plass i den. H jelpen til disse la n 
dene bør i fø rste  rekke  bestå  i a t vi sender høyt kvalifiserte  og spe- 
sia lu td an n e te  personer f ra  den tekniske, økonom iske og organ isa
sjonsm essige sek tor av sam funnslivet. N år de t g jelder h je lp  til andre  
land  ligger N orge g jerne  høyest bestandig , se tt i fo rhold  ti l  fo lke
ta lle t. F ør snakke t vi om  Oslo m ed det sto re  h je rte t. Jeg  vil 
m odern isere  u ttry k k e t til N orge m ed de t sto re  h je rte t.

Per A ase-N ilsen , Sunnm øre: P å  årsm øtet i Sunnm øre A rb e id e r
p a rti ble det, n å r d e t g je lder atom spørsm ålet, m ed s to rt fle rta ll ved
ta t t  å oppre ttho lde  den n åvæ rende  form ulering . T ilsvarende ved tak  
er g jo rt av kv inneu tvalget og av de h e rred sp artie r som h a r behandlet 
spørsm ålet. Jeg  fø ler meg derfo r fo rp lik te t til å g jøre  meg til ta ls 
m ann fo r den opinion som h er e r kom m et til u ttry k k . Med glede 
k o n sta te rte  å rsm øte t a t p a r tie t holder fast ved ikke  å tilla te  lag ring  
av k jernefysiske  sp reng ladn inger på norsk  om råde. D erim ot h a r 

_ forbeholdet om ny v u rdering  v ak t uro og m otstand. H ver enkelt 
k an  vel h er ha u lik  m otivering, m en jeg  tro r  det er r ik tig  å si 
a t vi er k la r  over de hensyn som innlederen  p resiserte , nem lig at 
det vestlige fe llesfo rsvaret m å ha den tils ik tede  p reven tive  v irk 
ning, og a t spørsm ålet derfo r re ise r seg om de t er r ik tig  å innføre en 
kategorisk  begrensning for v å r t lands vedkom m ende. H er er v u r 
deringen  og svare t på spørsm ålet b litt annerledes hos oss. Vi ser 
de t slik  a t atom våpen på norsk  jo rd  ikke vil ha  den tils ik tede  
p rev en tiv e  v irk n in g  i en g itt situasjon. D et m o tsa tte  v il snare re  væ re  
tilfe lle t. Vi ser det slik  a t den nødvendige avskrekkende tru se l er 
til stede i tils trek k e lig  m onn likevel. U t fra  d e tte  ser v i på v åre  
k a n te r  av lande t d e tte  tillegget til p rogram m et som en politisk 
belastn ing. D et skal m an ikke u ten  v idere  overse. T il s tø tte  for 
forslaget som det nå  foreligger, h ar de t v æ rt an fø rt at det d re ie r seg 
om  tillit t i l  v å re  sty rende  organer. Selvfølgelig kan  en se de t fra  
den synsvinkelen , m en de t h a r vel b are  re levans til en  del av våre  
velgere, nem lig til dem  som h ar s te rk  partim essig  tilkny tn in g  eller 
på annen m åte  s tå r i so lidarisk  forhold til v å r  bevegelse. Men 
program m et skal fram  for den sam lede velgerm asse. I diskusjonen 
h a r  de t også v æ rt hevdet a t en kategorisk  fo rm ulering  stø ter på 
vansker av konstitusjonell art.

Den offentlige d eb a tt som h a r v æ rt om d e tte  m å vel sies å ha 
k la rg jo rt a t vi her ikke h ar m ed noen avgjørende h indring  å gjøre. 
H ele v å r t  politiske system  bygger på prinsippet om program m enes 
fo rp lik ten d e  k a rak te r. H er s tå r ak tue lle  p rogram saker ikke  i noen 
sæ rstilling . D et er lenge siden det synet b le  fo rla tt a t noe slik t 
sku lle  v æ re  u foren lig  m ed v å r konstitusjon. U ansett p rogram m er er 
det likevel k la r t a t R egjeringen og S to rtinget forfatn ingsm essig  s tå r
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f r i t t  i en a k u tt k rise  og nødsituasjon, som f. eks. den som vi hadde i 
1940. Da kan  det handles m ed hjem m el i konstitusjonell nødre tt. N år 
ingen a k u tt situasjon  foreligger, h a r velgerne et rim elig  k rav  på å 
v æ re  m ed på en even tuell ny vurdering .

Ragnvald  S tøy  va, Sunnm øre: D et som kansk je  v il få  m est å si 
for verdens fram tid  er nok v å r stilling  til u tv ik lingslandene og på 
de tte  p u n k t e r vi vel alle enige. M en i d e tte  m øtet konsen treres 
in teressen  om u tfo rm ingen  av v å r stilling  til atom ladn inger på 
norsk  jo rd . H er vil m enneskelige følelser kom m e til å stå  im ot 
m ilitæ r stra teg i, og da b lir  det ikke så le tt. V år presse h a r engasje rt 
seg a ltfo r voldsom t for landssty re ts  form ulering. D ette  h a r skadet 
p artie t. D et b lir  sagt a t det g je lder sprengladninger, ladn inger som 
k ansk je  i fram tid a  kan  p laseres i en gevæ rkule. M en er det så s ik 
k e r t at vi kan  trek k e  grensen  m ellom  en liten  ladn ing  og en k ra ftig  
bom be? D et små vil d ra  de t sto re  e tte r  seg. D erfor m å v å r t 
s tan d p u n k t v æ re  he lt k la rt. N år landssty re ts  forslag  h a r få tt t i l 
s lu tn ing  i k re tsp a rtien e  er det b litt s lå tt s to rt opp, m en vi skal 
v æ re  k la r  over a t sv æ rt få p a rtie r  h a r u tta lt  seg fu llt og he lt for 
form uleringen. De h a r  sagt a t vi m å finne  fram  til en form ulering  
som ikke kan  trekkes i tv il og da fins det ingen annen  form ulering  
enn a t atom ladn inger ikke skal stasjoneres på norsk  jord. Vi vet 
alle hva  V enstres landsm øte vedtok. V årt landsm øte kan  ikke væ re  
bek jen t av en svakere form ulering. Vi ve t også a t det trues m ed 
et n y tt parti. D et skal vi k ansk je  ikke legge så stor vek t på, m en 
vi skal væ re  oppm erksom m e på faren . D et b lir også sagt at en enkel 
sak a ld ri h a r avg jo rt noe valg. M en d e tte  s tille r seg vel litt 
annerledes. D et er s te rk e  fø lelser som er vak t, og de kan  få avgjø
rende innfly te lse  på valget. S lu tn ingssetn ingen  g ir for øvrig dekning 
for det konstitusjonelle . H vorfor skal vi da ta  den belastn ing  som en 
ny  form ulering  er, n å r vi fak tisk  er enige om at atom ladn inger ikke 
skal p laseres her?  H vorfor ikke da holde på den gam le fo rm ulering  
som er en fo rtsa tt g a ran ti for fo rtsa tt sto r oppslu tn ing  om D et norske 
A rb e id e rp a rti og g a ran ti for den u tv ik ling  som m enneskeslek ten  
s tå r foran?

Gustav Skjebstad,  Oslo: P å  landsm øtet i 1957 ble det g jo rt et 
k la r t v ed tak  om at atom våpen ikke m åtte  lag res på norsk  jord. Vi 
v a r glad for a t p a r tie t så bestem t hevdet d e tte  syn. Vi er et lite  
land  og m å a lltid  v æ re  b lan t dem  som går inn fo r å b ringe  de 
k jernefysiske  våpen inn  u n d er in te rnasjona l kon tro ll m ed sik te  på 
he lt å avskaffe  d e tte  forferdelige våpen. Da den fø rste  atom bom ben 
b le sloppet ned  over H iroshim a 6. august 1945 og vi fik k  k jennskap  
til bom bens fo rferdelige v irkn ing , fy ltes vi m ed sk rekk  og bange 
anelser om hva fram tid a  kunne bringe. 75 prosent av bebyggel-
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sen b le  ødelagt og ca. 150 000 m ennesker ble d rep t e lle r skadd. N år 
vi så ve t a t en atom bom be i dag h a r m angedobbelt s ty rke, fo rs tå r vi 
alle hva  som kan  sk je  om det verste  skulle hende. M ange av oss har 
opplevd to verdenskriger, m ed m assenedslakting , ødeleggelser av 
ubeskrivelig  om fang. Vi trodde at v e rre  enn d e tte  kunne det ikke 
bli. M en bom ben over H iroshim a gjorde det k la r t a t skulle de tte  
våpen tas i b ruk , v ille  hele verden  bli en ru inhaug . M ålet for alle 
nasjoner m å væ re  å fo rby  d e tte  ødeleggelsesvåpen. Vi e r derfo r glad 
for at v å r t land  alltid  h a r g å tt inn  for å forby  det. For m ange kom 
derfo r lan dssty re ts  forslag  om en tilføyelse som en ubehagelig  
overraskelse. D et b lir  hevdet a t p a rtie ts  s tan d p u n k t til selve p ro 
gram posten  e r uend re t, m en hvorfo r da denne tilføyelse som vel 
ingen v il påstå  er til noen sty rkelse  for p a r tie t ved å re ts  valg? 
T v ert om er det g runn  til å tro  a t endringen  vil bli en belastn ing  i 
den kom m ende valgkam p. Av u tta le lse r både fra  p a rtifo ren inger og 
fag foren inger går de t fram  at det he rsk e r stor uen ighet i p a rtie t om 
denne sak. I Oslo typografiske forening ble de t m ot bare  to 
stem m er g jo rt et k la r t ved tak  i saken. Jeg  g jeng ir b are  e t avsn itt 
av u tta le lsen . (T aleren  s ite rte  d en ).

A rv id  Jacobsen, V estfold: Et p a r av de foregående ta le re  h ar 
b e rø rt det spørsm ål som jeg anser for å væ re  atskillig  v ik tigere  
enn  atom posten, nem lig h je lpen  til u tv ik lingslandene. M ange partilag  
og m øter h a r u tta lt  a t vi nå m å kom m e opp i den så lenge om talte  
1 prosen t av nasjonalinn tek ten . En kan  gå u t fra  at det h ersker 
enstem m ighet om saken på landsm øtet. M en in te t e r sagt om n å r vi 
skal kom m e opp i d e tte  beløp. I p rogram forslaget b lir  v å r bevilg
n ing g jo rt avhengig av and re  høyt industria lise rte  sam funn. Jeg  
syns ikke vi skal kople v å r t tem po sam m en m ed andre. I m ange av 
disse land  s itte r reg je rin g er som så lang t fra  deler synet til Den 
Sosialistiske In ternasjonale . D erfor v il v i b li hengende e tte r  hvis 
vi b inder oss til dem . Vi bu rde  tv e r t om gå i brodden  så vi kunne 
b li e t eksem pel til e tterfø lgelse. L andsm øtet i AUF sa k la r t fra  at 
vi i løpet av kom m ende stortingsperiode m å øke h jelpen  så vi 
kom m er opp i 1 prosent av nasjonalinn tek ten . U tta le lser fra  p a r ti
form annen  ty d e r på a t R egjeringen er positiv t innstilt. Jeg  h a r 
tid ligere  frem m et e t k onkre t forslag som er oversendt redaksjons- 
kom itéen. E llers s tø tte r jeg  forslaget f ra  Å rvoll A rbeidersam funn  
om en ek strakon tingen t til organisasjonsm essig s tø tte  til u tv ik lin g s
landene. D essuten B jørn  B ro tangens forslag om reduksjon  av 
tjeneste tida .

Olav O f stad, Oslo: H ar vi ikke lag t denne diskusjonen på e t p lan  
hvor den helst ikke bu rd e  ligge? Vi h a r  p ro te s te rt i øst og i vest. 
De som h a r p ro te s te rt m ot vest, h a r som regel a ld ri p ro teste rt m ot
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øst. M en vi m å vel se til begge sider. N år det e r spørsm ål om 
form ulering  av v å r t program , så b lir de t også spørsm ål om tillit til 
p a rtie t og dets ledelse. Nå b lir  det sp u rt om denne tillit. Det v il få 
konsekvenser å avvise det. Vi skal ha  valg  i m orgen. T ran sp o rt
a rbeiderne  i Oslo gjorde et ved tak  som  fikk  tils lu tn ing  av alle 
tils tedevæ rende  kom m unister. (T aleren  s ite rte  u tta le lsen ). R eg jerin 
gen fikk  den fu lle  s tø tte  for s itt s tandpunk t. Og vi h ar 4000 ko llek 
tiv t tils lu tte te  partim edlem m er. Vi burde like enstem m ig s lu tte  
opp om den lin je  som v år ledelse h a r lag t fram  i dag.

M arit Svarva , Inn-T røndelag : Jeg  h a r opplevd noe m erkelig  foran 
d e tte  landsm øtet, en  noe uvanlig  behand ling  av de t forslaget til 
a rbeidsprogram  som e r lag t fram . D et e r laget av 13 kom itéer av 
arbeiderbevegelsens frem ste  tillitsm enn  som h a r ofret m ange tim er 
på å u ta rb e id e  det. D et m erkelige er a t n å r de lokale p artio rg an isa 
sjonene h a r ta t t  d e tte  forslaget opp til d iskusjon, så h a r hele 
deb a tten  dreidd  seg om 12 lin je r  i e t avsn itt. D et v iser hvordan  
m øter kan  rives m ed n å r  det g je lder følelser og stem ninger. Og vi 
m å jo  b li følelsesm essig engasje rt n å r  de t g je lder noe så se lvu tsle t- 
tende  som atom våpen. Men det h a r forbauset m eg at følelsesbølgen 
h a r nådd  så lang t som den har, og at den  logiske tenk ing  er koplet 
he lt u t hos enkelte. De som gjorde opp tak ten  til denne d ebatten  og 
som bevisst går inn  fo r å sp litte  D et norske A rb e id e rp a rti m ed å 
spille på folks følelser, de fo rtjen e r s te rk  k ritik k . D et vil bestandig  
finnes m isfornøyde m ennesker i e t sam funn, m ennesker som se tter 
seg selv i sen trum  og m ener seg fo rb igått, sk jøn t de i egne øyne er 
k apasite te r som kunne lage det rik tig  store. S like folk h a r a ld ri le tt 
fo r å finne  seg til re tte  i fe llesskapet i e t dem okratisk  sam funn. 
Disse e lem enter h a r nå i sam let flokk le tt m ed lys og ly k te  e tte r  en 
sak  som kunne skape den blest om dem  som de h a r behov for. 
D ette e r ikke noen redelig  fram gangsm åte. Jeg  er så fri å m ene at 
p a rtifo lk  som er ru n d e t av D et norske A rb e id e rp a rti — det som i 
alle  å r  h a r h a tt sin s ty rk e  i de t som kan  sam ordnes i de t o rdet som 
e r s lå tt opp i salen  her: o rdet so lidarite t —  d e tte  ordet og det 
som det s tå r for, h a r disse fo lk  g lem t i den grad  a t de går hen og sår 
m istillit til p a rtie t ved å forvrenge et avsn itt i pa rtie ts  p rogram  
og gjøre om sv a rt til hv itt. D ette  er den p la ttfo rm en  de skal ha for 
s itt nye p arti, m ens de sam tidig  k rev er s tø rre  ta le fr ih e t osv. En del 
av disse folkene h a r vi fu n n e t som m øteplagende k v e ru lan te r  ru n d t 
om i landet. D et er a ld ri noen gang forsøkt å se tte  m u n n k u rv  på 
dem , sam m e hvor lyst en kunne h a tt til det. D eres logiske sans m å ha 
sv ik tet, og de h a r  u n d e rv u rd e rt både v åre  velgere  og v å re  tillits 
m enn, for de norske velgere stem m er m ed p a rtie t i ti ll it  til den 
po litikk  det h a r fø rt og i tillit til dets p rogram ; Disse velgere ønsker
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ikke noe fred sp arti for å sp litte  D et norske  A rb e id e rp a rti til tross 
for de t m oldvarparbeid  som er d reve t ru n d t om, sæ rlig  på arbeids
p lasser og i fagforeninger. Selv om d e tte  h a r skapt en stem nings- 
b e ton t atom debatt, er jeg  overbevist om at v åre  velgere  ved høstens 
valg  v il vise sin so lidarite t m ed partie t.

Bjørn  Brotangen,  Vestfold: D et bu rde  kansk je  v æ re  unødvendig 
å nevne noe m er om atom spørsm ålet e tte r  M arit Svarvas innlegg, 
m en jeg  vil g jøre  de t for å u n d e rs trek e  a t rep resen tan ten e  for 
arbeiderungdom m en er av dem  som er villige ti l  å s tø tte  opp om 
landssty re ts  forslag. Vi h a r gang på gang få tt b ek re fte t fra  p a rtie ts  
øverste ledelse a t de ikke h a r end re t s tan d p u n k t i d e tte  spørsm ål. 
D et h a r  h ju lp e t like lite  h v er gang og vi h a r opplevd den  ene 
ørkesløse d eb a tt e tte r  den an d re  om dette. D et b lir sagt a t lan d s
s ty re ts  forslag  vil b li en belastn ing  ved valget. D et er jeg ikke enig 
i. T v ert om tro r  jeg  en h a r fu n n e t fram  til en god og heldig fo rm u
lering. V år oppgave m å væ re  ikke å fo rdunk le  spørsm ålet, m en 
h eller gi v åre  arb e id sk am erate r og velgere de re tte  in form asjoner 
om hva p a r tie t m ener om d e tte  spørsm ål.

Jeg  fo re trek k er im id lertid  å snakke om tjen este tid a  som jeg  
h a r frem m et e t forslag  om. N år vi ser på stigningen i ungdom skullene 
og husker begrunnelsen  for u tv idelsen  av tjen este tid a  i 1954 som 
v a r at vi hadde for små årsku ll, så er de t vel r ik tig  å ta  saken 
opp til ny  vu rdering . N år vi ten k er på det årlige behovet, h a r vi 
i dag 20 200 i u tsk rivn ingssty rkene. Vi m ang ler 438 i- 1961, m en 
allerede neste  å r få r vi e t overskudd på  2946 og d e tte  vil øke fram  
til 1967. Da vil vi ha et overskudd på 9513. H ertil kom m er forslaget 
om 4000 v erve te  og a t G aza-sty rken  skal verves. D et v il re p re 
sen tere  en stor be lastn ing  på fo rsvarsbudsje tte t. I tillegg kom m er så 
det nye m arineprogram m et, så n å r  AUF gikk u t i kom m unevalg- 
kam pen m ed k rav e t om nedsette lse  av tjeneste tida , så er det enda 
m er ak tu e lt å g jøre det nå.

Harry Hansen, landssty re t: D et er ikke le tt  å b ringe inn noe n y tt 
i denne debatten . Vi h a r vel, hver enkelt av oss, m ed det vi kan  
m obilisere av evner og kunnskap, forsøkt å v u rd e re  både de s ik k e r
hetspolitiske og de tak tisk e  partim om enter. D et tak tisk e  m om entet 
behøver ikke i seg selv å væ re  lite  ak tverd ig , for ikke å si um oralsk. 
T vert om, ford i de t jo også hv ile r på politisk-psykologiske ho ldn in 
ger som v i e r nød t til å ta  hensyn  til. D en atom debatt vi h a r ha tt, 
og som e tte r  h v e rt h a r engasjert fle re  og flere, h a r hos m ange avsatt 
det in n try k k  at v å r t p a rti ikke er fast nok e ller at de t er ta le  om en 
oppm yking. A t d e tte  in n try k k e t ikke dekker p a rtie ts  egentlige hold
ning er en annen sak, også p o in te rt av partifo rm annen . M en det er 
ikke  likegyldig  h v ilke t in n try k k  de m ange som ellers er sik re  i sin
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tro  på p a rtie t, s itte r igjen med. Jeg  er k la r over a t de t er en solid 
en ighet i p a rtie t om a t vi ikke vil tilla te  lagring  av atom våpen 
på norsk  te rrito riu m . D et som g jør at vi er kom m et i denne v anske
lige situasjon  er de spesielle forhold  et f le r ta llsp a rti s tå r i og dess
u ten  de form elle  vansker på g runn  av de konstitusjonelle  hensyn. Vi 
h a r derfor, n å r  vi to k  disse hensyn, skap t de t in n try k k  som jeg  
tro r  h a r fes tn e t seg, a t de t føres en d eb a tt m er på det ju rid isk -  
filologiske enn på det politiske plan. De som ellers h a r in teresse  av 
å ram m e p a rtie t v å r t h a r h a tt  en betydelig  glede av å u tn y tte  de 
saklige g ru n n er vi h a r for å trek k e  disse forhold inn i v åre  over
veielser. Da p a rtie t i B ergen d rø fte t a tom parag rafen  v ar R egje
ringens m elding k jen t. De a rg u m en ter som partifo rm an n en  i går 
fram fø rte  v irk e t overbevisende på partife llene  i B ergen og fø rte  oss 
fram  til en konklusjon  som vi ikke v a r i s tand  til å finne den 
endelige form en på og vi ga u ttry k k  for a t vi g je rne  så a t det 
ble fu n n e t en form ulering  i re tn in g  av: ingen k jernefysiske våpen 
på norsk  jo rd  i fredstid  —  som jo også er den  form ulering  som s to r
tingsgruppa h a r nådd  fram  til. Skulle  krigen  kom m e —  hva Gud 
forby  — m å v åre  m ynd igheter ta  s tan d p u n k t til b ru k  av atom våpen 
under fu llt konstitusjonelt og politisk  ansvar. P a r tie t i B ergen ønsket 
å s lu tte  opp om det s tan d p u n k t R egjeringens m elding ga u ttry k k  for 
og som jo også sto rtingsg ruppa h ar s lu tte t seg til.

G udm und  H arlem , R egjeringen: Spørsm ålet om k jernefysiske 
sp reng ladn inger i v å r t fo rsvar er i dag i v irkeligheten  h e lt av 
k la rt, noe en del av d eb a tten  ikke  ta r  hensyn  til. D ere k jen n er 
R egjeringens s tan d p u n k t og de t ligger på bordene en m elding fra  
pa rtie ts  sto rtingsgruppe som godkjenner dette . Vi få r  h er ingen 
problem er. A t de borgerlige, ia llfa ll enkelte  av dem, kan  få p rob le
m er, e r en annen sak. I v irkeligheten  er de t jo  også slik  a t m ed v år 
basepolitikk  er de t i dag ikke noen m ulighet for noen annen m ilitæ r
politisk  linje. Vi kan  ikke  selv p rodusere  atom våpen og vi kan  ikke få 
dem  lev ert u ten  at de er k n y tte t til frem m ede s ty rker. R egjeringen 
g runnga s itt s tan d p u n k t fø rst og frem st m ed at det å spre a tom 
våpen  til nye om råder vil vanskeligg jøre  a rbeidet m ed en ned
rustn ing . Jeg  tro r  im id lertid  a t v å r t s tan d p u n k t også kan  gis en 
m eget god m ilitæ rpo litisk  begrunnelse  hvis v i ta r  u tgangspunk t i 
den spesielle situasjon  N orge er i, m en det er ikke m ulig å gå inn  på 
det i et k o rt innlegg. D et k an  synes å v æ re  et billig  s tandpunk t, at 
v i e r k la r over a t V estens s ik k erh e t beror på  a t det fins atom våpen 
sam tidig  som vi sier a t vi ikke ønsker å ha dem  her. A ndre få r  ha 
dem. Jeg  tro r  denne side av saken tils ier oss å b ru k e  tid  og k re fte r  
på å fo rk la re  v åre  a llie rte , både hvorfor vi h a r va lt den basepolitikk  
og den atom politikk  vi h ar valt, og tydelig  vise a t de t ikke er v å r
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hensikt å lure oss unna vår del av byrdene med å sikre freden og 
friheten. Tvert imot at vi er klar over at nettopp med den base
politikk og den atom politikk vi har valt, stilles det ganske spesi
elle krav til vår forsvarsvilje og vår forsvarsinnsats. Noen spør 
om det ikke er uforsvarlig å sende våre styrker i en mulig krig for 
å møte en mulig angriper med våpen som er k lart underlegne de 
våpen m otstanderen har. Realiteten i dette er at en storm akt — og 
det er vanskelig å tenke seg annet enn at det er en storm akt som vil 
forsøke å angripe oss — alltid vil ha større og bedre våpen enn 
et lite land' kan rå  over så lenge det står alene. Derfor er det i 
åpningen av et angrep en situasjon vi i alle tilfelle vil stå overfor. 
Våre styrker vil ikke ha så gode våpen som de som eventuelt vil 
angripe oss. Men like sikker som jeg føler meg på at dette er et 
riktig standpunkt i dag, like sikker er jeg på at det ville være galt 
i dag å legge fast et standpunkt som skal gjelde i en fram tid vi 
ikke kjenner, legge fast vår sikkerhetspolitikk fram over uten at vi 
vet hva vi egentlig ta r standpunkt til. Både av hensyn til 
våre konstitusjonelle organer og vår stortingsgruppe og den situa
sjon de kommer i hvis det med re tte  kan hevdes at de ikke står 
fritt og etter beste evne til enhver tid kan verge vår sikkerhet og 
vår fred, og også av hensyn til vår egen sikkerhet, bør ikke en 
slik politikk fastlegges innover i fram tida. På dette grunnlag: 
enigheten om at vi i dag ikke vil ha kjernefysiske sprengladninger 
og en klar forståelse og enighet om at vi i dag ikke vil fastlegge et 
standpunkt som skal gjelde i en ukjent situasjon, kan jeg ikke 
skjønne annet enn at det burde være mulig å finne en form for 
program m et som kunne samle landsmøtet på samme m åte som 
stortingsgruppa fant en slik form.

Karl Evang, Oslo: Alle på dette landsm øtet er klar over at det 
spørsmål vi nå behandler kanskje er det viktigste vi har behandlet 
på lenge, ikke minst på grunn av den oppmerksomhet det har vakt. 
Enten vi liker det eller ikke, er det et faktum  at det nå er ca, 
150 000 nordm enn som har undertegnet en henvendelse til oss om å 
stå fast på v årt standpunkt fra  1957, og vi har også den kjens
gjerning at et konkurrerende politisk parti like fram  har ta tt vår 
formulering fra  1957. På det grunnlag som partiform annen u ttalte  
at det ikke er hensikten å foreta noen oppmyking av det vedtaket, 
m ener jeg som den foregående taler at det må være mulig å 
finne fram  til en enkel løsning og jeg har tilla tt meg å fram sette 
det som forslag: «Arbeiderpartiet holder fast ved sitt standpunkt 
om at det ikke må plaseres atomvåpen på norsk område.» Når den 
form ulering stortingsgruppa har foretatt etter min mening ikke er 
akseptabel, skyldes det tre  oppmykinger som har funnet sted. For
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det fø rste  ta les de t ikke lenger om atom våpen, m en om sp reng 
ladninger, h v ilke t e r e t m eget svevende begrep. Den resolusjon i FN 
som vi h a r u n d erteg n e t b ru k e r ikke u ttry k k e t sprengladninger, 
m en det u ttry k k  som p a rtie t b ru k te  i 1957, atom våpen. D et skal 
v ik tige g ru n n er til og væ re  m eget vanskelig  å b o rtfo rk la re  hvorfor 
vi p lu tselig  går vekk  fra  det u ttry k k e t. D et neste  e r u ttry k k e t 
«lagres på norsk  om råde.» Så v id t jeg  fo rs tå r b e ty r endringen  fra  
p laseres til lagres at vi e tte r  d e tte  ikke kunne  avslå e ller tilla te  f. 
eks. en u b å t m ed en P o la r is -ra k e tt å b ru k e  norsk  havn  som 
base. D et er ikke base i van lig  forstand . D et e r bunkring , og det 
e r ikke lagring. U ttry k k e t i fredstid  rep resen te re r også en 
vesentlig  oppm yking fra  det abso lu tte  som v å rt s tan d p u n k t i 1957 
var. Så kom m er de konstitusjonelle  a rg u m en ter som h a r v æ rt t ru k 
ket inn. V år konstitusjon  eller g runnlov  h a r ingen reg le r for a t et 
politisk  p a rti ikke k la rt, sk arp t og ensidig skal fiksere  s itt s tan d 
punkt, tv e r t im ot m å enhver norsk  velger ha k rav  på a t i v ik tige 
spørsm ål fo rm ulerer hans politiske p a rti et s tan d p u n k t slik  a t alle 
kan fo rstå  det. P å  den annen  side b inder ikke et partip ro g ram  de 
konstitusjonelle  o rg a n e r  D et e r he lt på det rene. Det h a r a ld ri 
v æ rt noe problem  h er i landet og ingen tro r  de t e r de t nå. D erfor 
kan  jeg  ikke aksep tere  G udm und H arlem s argum ent om at vi 
b inder oss for en periode fram over. F or det første' e r de t adgang til 
ved ek s trao rd in æ rt landsm øte å ta  saken opp, og for det annet er de 
konstitusjonelle  o rganer som skal avgjøre saken, ikke bundet av et 
partiv ed tak , ju rid isk  e lle r på annen m åte. U nderhånden  h ar det 
arg u m en te t v æ rt b ru k t a t v å r u ten riksledelse  ved fo rhand lings
bordet m åtte  ha noe å gi i tida  fram over. Jeg  a n ta r  a t de som h ar 
b ru k t de tte  argum ent er k la r over a t d e tte  argum ent bare  er a n 
ven d b art hvis m an h a r noe å gi, m en m an kan  ikke skaffe ség noe 
å gi ved p lu tselig  å g jøre  et tilbaketog  i noe m an allerede h ar 
ved ta tt. S lik  som situasjonen  nå  ligger ann, k an  vi vel innrøm m e 
alle sam m en a t det kan  sk je  ting  un d er u ta rbe ide lsen  av et p rogram  
som kan  gjøre det nødvendig  å finne  fram  til en ny form ulering. Det 
kan  vi enkelt og le tt  g jøre  ved å slå d e tte  fast. I visse tilfe lle  n å r 
m an det p u n k t da e t o rd  ikke lenger b are  er e t ord, m en hvor fo rm u 
leringen  sp iller en slik  ro lle  a t m an  kan  si a t den er en handling  i 
seg selv. Ved å stå  på v å r t  s tan d p u n k t b lir  Norge en fredsskapende 
fak to r i den nåvæ rende vanskelige situasjon.

Finn Andersen, Oslo: Jeg  ak sep te re r ikke det resonnem ent at 
Norges m edlem skap i NATO innebæ rer at vi skal ha atom våpen. 
A tom våpen er ikke et forsvarsvåpen , de t e r e t angrepsvåpen. Det 
e r k linkende k la r t at den  som fø rst try k k e r  på knappen  er se ie r
herre. En spredning  av atom våpnene vil øke fa ren  for k rig  og øke
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spenningen i verden. Vi oppnår h e ller ikke s tø rre  sikkerhet m ed 
atom våpen i v å r t land. B ra tte li nevn te  at H itle r g ikk se ierrik  
over Europa på g runn  av det svake fo rsvar og an ty d e t at det 
eneste effek tive er a tom rustn ing . T erro rbalanse  ta r  jeg  s te rk t av 
stand  fra  og jeg ten k er m ed avsky på 9. ap ril 1940 hvis vi hadde 
v æ rt like  ste rk e  som angriperen . Vi m å også tenke  på v å r  geogra
fiske beliggenhet. H va ville  USA si om Sovjet p laserte  atom baser 
på Cuba? H istorien  fo rte lle r oss at den politiske situasjon kan  
sk ifte  fra  å r til år, fra  m åned til m åned. Skulle verden  igjen gli inn 
i en rolig  atm osfæ re, h a r vi få tt det vi ikke ønsker —  nem lig 
atom våpen i N orge i fredstid . Vi er e t lite  land  og det er ikke så 
m ye vi kan  gjøre i verdensm ålestokk. Vi vil kunne hevde oss 
s te rk ere  i FN  m ot atom opprustn ing  n å r  vi selv ikke h a r disse 
våpen. A lb ert E instein  h a r sagt: F rig jø ringen  av atom energien  h a r 
fo ran d re t alt, b are  ikke v å r m åte  å ten k e  på. E t fu lltonende ja  
til ak tiv  kam p m ot a tom opprustn ingen  og betryggende fredsarbeid  
v il s ty rk e  oss alle. P å  bakg ru n n  av d e tte  h a r jeg frem m et m itt 
forslag: «A rbeiderpartiet fastho lder s itt s tan d p u n k t om ikke å 
tilla te  lagring  av k jernefysiske  sp reng ladn inger på norsk  te r r i
torium ».

Tryg ve  Bull ,  Oslo: E nten  v i lik e r det e ller ikke, så er det e t 
fak tu m  a t det i m ange k re tse r h ersker en fry k t for a t den nye  
fo rm ulering  kan  kom m e til å to lkes i uønsket re tn in g  dersom  den 
in tern asjo n a le  situasjon b lir g jenstand  for en tilstram m ing . D enne 
fry k t bero r for de a lle r fleste ikke på a t m an h a r noen m istillit til 
v å re  tillitsm enns hederlighet, politisk  e ller m enneskelig , m en den 
skyldes at m an er redd  for a t de u like m ennesker kan  kom m e til 
å legge u like ting, ja  a llerede i dag kansk je  legger u like ting, i 
sam m e form ulering . A lle ve t jo  nem lig  a t det i v å r t p a rti som i de 
an d re  dem okratiske  p a rtie r, er fo lk  som helst v ille  ha tak tisk e  a tom 
våpen. De m ener a t d e tte  er den beste  m åten  å besky tte  oss på, og 
de er hellig overbevist om a t vi iallfall  m å ha dem  i en farlig  
situasjon. Jeg  v il bare  m inne om den d eb a tt i fje rn sy n e t som vi 
hadde m ellom  v å rt p a rtis  rep resen tan t, tid ligere  fo rsvarsm in ister 
Jen s  Chr. H auge og venstrem annen  G unnar Garbo. Nå er det e t 
fak tum  at i Europa og i A m erika b lir  flere  og flere  fram tredende  
m ilitæ re  teo re tik ere  av den m ening at det kan  bli en k atastro fe  å 
b ru k e  tak tisk e  atom våpen m ot en fiende som er fu llt u tru s te t m ed 
de stra teg iske  sam tid ig  som vi n a tu rligv is m å innrøm m e at i dag 
h v ile r fred en  på te rro rb a lan sen  m ellom  de to store. Tendensen i 
tenk ingen  går i re tn in g  av a t vi dessverre  m å holde på te rro rb a la n 
sen, holde på den store  av sk rek k er som V esten h a r så lenge Russland 
h a r den, m en a t det e r fa rlig  å operere m ed disse sm å tak tisk e
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atom våpen ford i de kan  kom m e til å u te lu k k e  de siste m uligheter for 
en  begrenset krig. Selv tilhengeren  av den begrensete  krig , K issin- 
ger, som bygger sin teo ri på tak tisk e  atom våpen, er på vei vekk  fra  
denne del av sin teori, fo r ikke  å snakke om  m ange andre. M ange 
e r enig  m ed dem  og fry k te r  for a t den  nye fo rm ulering  b e ty r a t 
en in ternasjonal tils tram m ing  kan  bli b en y tte t til en ny  politikk . Det 
e r en selvfølgelighet a t ansvare t for v å r  po litikk  ligger i S to rtinget, 
og a t ting  vi i dag ikke h a r oversik t over kan  stille  s ta tsm ak ten  i en 
tvangssituasjon , m en det g je lder alle  program poster. D enne selv
fø lgelighet m å ikke sies på en slik  m åte  og i en slik  sam m enheng at 
den b lir m isfo rstå tt av sto re  deler av velgerne. D et ville jo  væ re  
en  fan tastisk  ting  hvis vi skulle få et tilbakeslag  på g runn  av en  slik 
fo rm ulering  og NATO kansk je  om et års tid  e ller to skulle gå over 
til den  ikke usannsynlige tese a t Europa m å forsvares m ed konven
sjonelle  våpen, sterke, m en bare  konvensjonelle  våpen. Jeg  vil 
stem m e for de t forslag som er fram sa tt av Evang, subsid iæ rt av det 
som er fram sa tt av F inn  A ndersen, og ber om, hvis disse forslag  
b lir fo rkastet, at det b lir m ulig å stem m e for første setn ing i lan d s
s ty re ts  innstilling  m ot annen setning. Den tred je , om det konsti
tusjonelle , b e tra k te r  jeg  som en selvfølgelighet og den burde helst 
s tå  på et annet sted.

25 ta le re  v ar inn tegne t og s trek  ble satt.
A sbjørn  Lillås, V estfold: Jeg  vil beg runne N øtterøy A rbe iderpartis  

forslag  som går m ot lan dssty re ts  form ulering . Da vil jeg  i an ledning  
av  M arit Svarvas salve, si noen ord om N øtterøy A rbeiderparti. 
D et er et p a r ti  m ed både unge og gam le, m ange som h a r fu lg t 
p a r tie t i ty k t og ty n t i alle år, noe de også vil g jøre i fram tida . 
M en vi m å få  lov til å v æ re  uenige, det er en trad isjon  som v i h ar 
ho ld t ved like  he lt siden T rygve B ra tte li trå d te  sine barnesko  i d e tte  
partie t. Vi m ener a t hvis denne nye v u rd e rin g  sku lle  effek tueres, så 
v ille  de t væ re  i s trid  m ed p a rtie ts  p rinsipprogram . V idere ville  vi 
stille  v åre  naboland, Sverige og F in land  i en vanskelig  situasjon. 
D essuten v il vi spørre  om ikke tida  h a r løpt fra  oss så det ikke er 
an ledn ing  til å vurdere , for de store  h a r vel a lt avg jo rt det. N år 
d e t hevdes a t det ikke  foreligger noe n y tt standpunk t, m en a t det 
p rinsip ie lle  er det gam le, så tro r  vi de t og er glad for a t de t e r 
b litt  sagt. S ta tsm in isterens ta le  på Folk  og F o rsvarskonferansen  og 
senere på v å r t  fy lkesm øte g jør det he lt k la r t a t vi s tå r på sam m e 
stan d p u n k t som før. H vorfor skal vi da fo ran d re  på program m et? 
D ette  om de konstitusjonelle  o rganer er jo  en so lek lar ting. Det 
er hverken  rim elig  e lle r r ik tig  å ta  noe slik t m ed i a rbe id sp rog ram 
m et. Den hø rer h jem m e un d er p a rag ra f 13 i partilovene, p u n k t 6 e ller 
7. Jeg  v il legge til a t jeg  ikke  er redd  for å ta  upopu læ re  stand  -
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p u n k te r n å r det g jelder h je rte sak er for p artie t, m en de tte  er da ingen 
h jertesak . Den er b litt ubetydelig  e tte r  det k la re  s tan d p u n k t som er 
b litt p resise rt av  ledelsen. Jeg  stem m er derfo r im ot denne tilføy 
elsen også av den g runn  a t jeg  tro r  den vil bli en po litisk  be last
n ing for oss, en belastn ing  som er unødvendig  å ta.

Finn Moe, sto rtingsgruppa: D et er ikke m eget m an kan  få  sagt 
om  k jernefysiske  ladn inger i løpet av 10 m inu tte r. Jeg  v il in n 
sk renke m eg til  noen få  m erknader. N år Evang spør hvorfor vi 
b ru k e r ordet k jernefysiske ladn inger istedenfor atom våpen, så er jo 
fo rho ldet det a t v i h a r våpen  for slike ladn inger, H onest Jones 
og N ike, så spørsm ålet e r om vi skal innføre  slike ladninger. Jeg  vil 
v id e re  g jerne u n d erstrek e  det som p artifo rm an n en  nevn te  i s itt 
inn ledningsforedrag , den u tv ik ling  som foregår innen  den stra teg iske  
tenkn ing  innen NATO. D et er en u tp reg e t tendens til å legge stø rre  
v ek t på konvensjonelle  s ty rk e r og til ikke å b ru k e  atom våpen, ia ll
fa ll ikke  til å m øte et angrep  m ed i fø rste  om gang. H vis denne 
tendens fo rtse tte r, kan  den p roblem stilling  som vi s trev e r m ed i 
dag v æ re  m ind re  ak tu e ll om noen å r og det spørs da om den er 
verd  den voldsom m e strid  som v i fø rer. Jeg  for m in del ser hele 
de tte  p rob lem et på sam m e m åte som vi h a r se tt på problem et 
frem m ede baser på norsk  jo rd . G jør m an det så b lir he le  spørsm ålet 
enklere. D et er også sam m enheng m ellom  dem . Vi h a r  god tatt 
basepolitikken, det e r ingen s trid  om den. D er lyder form elen a t 
frem m ede s ty rk e r ikke m å anbringes på landets te rr ito riu m  så lenge 
lan d e t ikke er tru e t av angrep. D et er en b ra  form ulering , m en jeg 
tro r  denne tankegangen  kunne kom m e k la re re  fram  om m an i det 
foreliggende forslag  fø rte  inn ordene «i fredstid» . D et h a r  v æ rt sagt 
h er a t de t b e ty r en oppm yking. Jeg  ser de t slik  a t det er he lt 
um ulig  å fastlegge noen po litikk  for det tilfe lle t a t vi e r kom m et i 
krig . E nten  vi sier a t d e tte  v å r t ved tak  g jelder for fredstid  e ller vi 
g ir det den abso lu tte  form  som noen ønsker, så er det helt k la r t a t 
i e th v e rt tilfe lle  s tå r  R egjeringen og S to rtinget fritt. Da m ener jeg  
som m edlem  av sto rtingsgruppa a t vi ikke skal ta  den konstitu sjo 
nelle  belastn ing  som ligger i ikke å b ru k e  den form elen  som heter 
«i fredstid», slik  som sto rtingsg ruppa h a r b ru k t. H v ilket s tan d p u n k t 
vi enn  ta r  til d e tte  spørsm ålet, så er vi alle enige om a t det e r avgjø
ren d e  å få avskaffe t disse våpen og få g jennom ført nedrustn ing . 
Jeg  vil derfo r g jerne  be om a t vi som D et norske A rbeiderparti, 
som reg je rin g sp arti i d e tte  land, gjør n ed rustn ing  til en av våre  
m erkesaker. Den s tå r jo  på program m et. M en skal vi nøye oss 
b a re  m ed e t a lm innelig  ønske, kan  vi ikke gjøre noe m er, selv om 
vi er et lite  land? S ette  inn noe for å øve innfly telse? Vi burde a r 
beide m ed denne saken, s tudere  den, kom m e med forslag  til løsnin-
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ger, slik  a t vi even tuelt kunne øve en viss innfly te lse  i FN. Jeg  
skulle g jerne  også se a t d e tte  kunne  gjøres på nord isk  basis, a t det 
v a r den nord iske arbeiderbevegelsen  som b ar ned rustn in g stan k en  
fram , ikke b are  som et ønske, m en m ed k o nkre te  forslag. For det 
e r gjensid ig  ned ru stn in g  un d er betryggende k on tro ll som er den 
eneste v irkelige løsning på det p rob lem et v i s trev er m ed. Vi kan  
nok v irk e  som e t eksem pel og øve innfly te lse  om vi sier a t vi ikke 
vil ha a tom våpen i Norge, m en det fo rh in d re r ikke noen a tom krig  
hvis ikke andre  land  også avskaffer atom våpnene, og det kan  bare  
skje ved alm innelig  og k o n tro lle rt nedrustn ing . M en da m å vi også 
arbeide for nedrustning!

G. Stousland M øller, K ristne  A rbeideres F orbund: Jeg  h a r b ru k t 
m ye og h a rd  tenk ing  på a lle  de s tan d p u n k te r som er re g is tre rt i 
denne debatt, m en jeg  h a r ikke for m in sam vittighets skyld ku n n e t 
kom m e til noe egentlig  k o nkre t s tan d p u n k t som jeg  kan  ta  og låse 
m eg fast ved i dag. M en en tin g  gjør meg urolig, nem lig  all den 
p an ik k tenk ing  som fins i v å r t folk, også i d e tte  spørsm ål. N år m an 
går til en slik  vanv ittig  ting  som å danne et sosialistisk sp litte lses- 
p a rti og ta r  sjansen  på å m anøvrere  ledelsen av landet over i k re tse r 
som u ten  tv il v il bukke u n d er for pan ikkstem ning  fra  den  annen 
kant, kfr. de 30 som v il ha a tom våpen for enhver pris, da er de tte  
et sym ptom  på panikkstem ning . Den er fa rlig  i og for seg. Vi bør 
sam le v å re  k re fte r  om å bekjem pe panikkstem ningen . D et er vår 
hovedoppgave i dag. Vi eier ingen tin g  hvis vi ikke satser fu llt og 
vi h a r ingen try g g h e t u ten  a t vi v iser iskald d ristighet.

H alvard Lange, R egjeringen: M ålet for v å r u ten rik sp o litik k  h e r
sker det ingen uen ighet om b lan t oss på de tte  landsm øtet e lle r i 
v å r t parti. Vi v il på alle  de m åter vi kan, og så effek tiv t som 
m ulig, arbeide  for in te rnasjona l forståelse, for in te rn asjo n a lt av ta lt 
og k o n tro lle rt nedrustn ing . D et er hovedm ålet i v å r u ten rik sp o li
tikk . D erfor h ar vi også i det fe llesforsvar som de vestlige m ak ter 
om N ord -A tlan te ren  h a r bygd opp, p å lag t oss bestem te begrens- 
n inger om hva slags m ilitæ rp o litik k  v i v il føre. Vi h a r p å lag t oss 
begrensninger m ed v å r basepolitikk , vi h a r p å lag t oss begrensninger 
som ligger i v år po litikk  n å r det g je lder atom ladn inger på norsk  
jo rd . H vorfor? Jeg  k o n sen tre re r meg h e r om atom spørsm ålet som 
opp tar sinnene og følelsene så s te rk t h er i dag. Vi vil g jøre hva 
vi kan  for å s ty rk e  sjansene for å nå  fram  til en ighet om in te rn a 
sjonalt av ta lt, k o n tro lle rt n ed rustn ing  både av k jernefysiske  og 
konvensjonelle  våpen. Og skal ned rustn ingen  bli effek tiv , m å den 
om fatte  begge våpen, og den m å sk je  på en  slik  m åte  a t den ikke 
på noe tid sp u n k t vesentlig  fo rry k k er den sty rkeba lanse  som er en 
rik tignok  u trygg , m en reell, g a ran ti i dag slik  a t vi ikke går i daglig
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angst for krig. S predning  av atom ladn inger til fle re  land  enn de t u t 
fra  fe llesforsvarets synspunkt er abso lu tt nødvendig, kan  v anske
liggjøre, kan  kom plisere a rbeidet m ed en k o n tro lle rt ned rustn ing  
n å r den engang kom m er. D et håper v i og de t a rbe ider vi for. Men 
hvis d e tte  er s tan dpunk te t, og de t e r de t —  sta tsm in iste ren  h a r sagt 
det ikke en, m en m ange ganger, jeg  h a r sagt det i og u ten fo r S to r
tinget, B ra tte li sa det ig jen  i sin inn ledning  i dag. H vorfor skal det 
da  væ re  nødvendig  m ed noen fo ran d rin g  av fo rm uleringen? D et er 
to hensyn som e tte r  m in m ening avgjørende tils ier det. H ensynet 
u tad . B åde n å r de t g jelder v år basepo litikk  og n å r det g jelder v å rt 
s tan d p u n k t til a tom våpen b lir de t stadig og ved enhver søkt, og ofte 
ved usøkte anledninger, g jo rt forsøk fra  visse frem m ede sta te rs  
side på å gjøre disse f r i t t  va lte  s tan d p u n k te r til en trak ta tm essig  
in te rn asjo n a l forplik telse, i h v e rt fa ll en m oralsk  forp lik te lse , så 
v id t m ulig en trak ta tm essig . Det er nevn t h er at i Sverige h ar 
m an  ikke  v ille t ha  atom våpen og a t m an  der h ar ta t t  de t sam m e 
abso lu tte  stan d p u n k t som kom  til u ttry k k  i det forslaget som ble 
v e d ta tt på siste landsm øte. I Sverige er rea lite ten  den a t de h a r 
u tsa tt s itt s tan d p u n k t i 5 å r fram over. De vil forbeholde seg å stå 
f r i t t  om 5 å r og derfo r fo rtse tte r de den forskning  som kan  gjøre det 
m ulig for dem  å velge f r i t t  om 5 år. Men like  v ik tig  som det a t vi 
ikke m å innby  til å få v år h an d le frih e t og v å r vu rd e rin g sfrih e t 
b unde t u tad , like v ik tig  tro r  jeg  hensynene innad  er for oss som det 
ansvarlige  f le r ta llsp a rtie t v i er og som vi ønsker å fo rtse tte  å væ re. 
S ta tsm in isteren  v år sto for ikke så lenge siden i S to rtinget i den 
s ituasjon  a t han  b le  bebre idet fra  opposisjonen a t han  kunne jo  i 
d e t hele ta t t  ikke på R egjeringens vegne inn la te  seg på noen v u rd e 
ring  ford i han  v a r bundet av partip rog ram m et. Og vi fø ler oss 
b undet n å r d e tte  landsm øtet h a r v e d ta tt en form ulering. Vi m å over
for velgerne u n d erstrek e  slik  a t 'd e t ikke kan  m isforståes a t vi 
h e re tte r  som h ittil v il ta  de t fu lle  ansvar for d e tte  landet v årt, og da 
m å vi ikke  ha noe som h in d re r oss, i sam råd  m ed S tortinget, i 
å  v u rdere  de risikom om enter som vi i enhver situasjon  s tå r  over
for, og i å ta  de sk r itt  som denne v u rd erin g  tilsier.

W illy  L iverød,  V estfold: Jeg  s tø tte r forslaget fra  N øtterøy 
A rb e id e rp a rti som går u t på å beholde den n åvæ rende form ulering. 
Jeg  kan  ikke  an n e t som rep resen tan t for V estfolds stø rste  p a r ti-  
avdeling  hvor m ine k am erater, sæ rlig  m ange fram tred en d e  fag 
foreningsfolk, h a r  sagt til m eg a t d e tte  spørsm ålet m å lan d s
m øtet overveie m eget nøye og a t fo rm uleringen  bør b li som før. Vi 
kan  ikke overse den stem ning  som rå r  b lan t v å re  velgere. M an 
k an  kalle  den pan ik k arte t, m en det er nok også noe m er. Det er 
n evn t i e t annet avsn itt i p rogram m et a t Norge, som a ld ri h a r d revet
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kolonipolitikk, h a r le tte re  for å kunne gjøre noe for u tv ik lin g s
landene. M en det er enkelte  tin g  i p ressen  v å r og i and re  o rganer 
som svekker noe av dette. Vi leser om opprørere, opprørsreg jeringer, 
sjørøvere, og m ye annet. D et v ille  væ re  ønskelig  m ed et annet 
språk . O pprørerne er i m ine øyne Franco  og fa lang istene  og ikke 
alg irere. Selv om disse u ttry k k  kom m er inn på  te lep rin te re  fra  
by råer, syns jeg  A rbe iderb ladet og andre  organer bu rde  re tte  på 
det. D et sies m ye godt i det v idere  p rog ram  om at v i vil stø tte  
folkenes k rav  på fr ih e t og uavhengighet. T enk på det spanske og 
de t portug isiske folk. Vi g jør lite  for å stø tte  selv om vi nå  ser a t 
FN  v il g jøre noe m ed A ngola. Jeg  hadde lyst til fra  d e tte  m øtet å 
gi en u tta le lse  som ga u ttry k k  for v å r sym pati m ed disse folk på 
tv e rs  av aksene London—W ashington-—M adrid  og Lisboa. Jeg  fo re 
slår a t redaksjonskom itéen  for and re  saker legger fram  en slik  u t ta l
else. Jeg  vil også stø tte  B ro tangens forslag. D et h a r fram k a lt en del 
diskusjon n å r S to rtinget nylig, m ed knapp  m ajo rite t, vedtok a t 
fø rs t skal v å re  unge g u tte r av tjen e  18 m åneders v ern ep lik t og siden 
overføres til H eim evernet på topp av dette. Vi bu rd e  vel helst gå 
and re  veien.

Einar G erhardsen  f ik k  ordet til dagsordenen og u tta lte : Nå h ar 
20 av  landsm øtets rep re sen tan te r h a tt  o rdet i denne debatten . D et 
er e t spørsm ål som også fo ru t for landsm øtet h a r v æ rt d isk u te rt 
tem m elig  inngående. Jeg  vil tro  a t de synsm åtene som kan  kom m e 
fram  i d e tte  spørsm ålet e r kom m et fram  gjennom  de innlegg vi 
h ittil h a r  h a tt. Jeg  vil derfo r overfor landsm øtet reise spørsm ålet 
om v i ikke  nå k u n n e  av b ry te  denne debatten . M itt forslag  går da 
v idere  u t på at landsm øtet se tte r ned et spesielt u tva lg  som da få r 
seg oversendt alle foreliggende forslag  u n d er d e tte  punk t, «Norge 
og V erden», g je rne  m ed det m an d at a t u tva lg e t få r prøve, også på 
g runn lag  av  debatten , om de t kan  v æ re  m ulig  å nå  fram  til et 
fo rslag  som kan  sam le alle. Jeg  vil g je rne  m ed en gang få lov til å 
nevne n avn  på m edlem m er av en slik  kom ité. Jeg  er så ubesk jeden  
a t jeg  ta r  m ed m itt eget, og fo reslår dessuten  N ils L anghelle, H alvard  
Lange, G udm und H arlem  ford i det også er sa tt fram  forslag  om 
tjeneste tida , F inn  A ndersen  og fo rm annen  i Sunnm øre K re tsp arti, 
P e r A ase-N ilsen.

O rdstyreren: F orslaget m å b e trak tes  som e t u tsette lsesfo rslag  og 
opptas til vo tering  straks. D et ble v e d ta tt m ot 2 stem m er.

F ra  salen ble fo reslå tt E vang istedenfor P e r A ase-N ilsen.

T rygve  B u ll foreslo Evang i tillegg  til de av G erhardsen  foreslå tte . 
D et b le m o tta tt m ed applaus og o rd sty reren  oppfa tte t den som ti l 
slu tn ing  til forslaget.
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Lovendringer
M øtet fo rtsa tte  m ed behandlingen  av lovendringer som ble in n 

ledet av A rv id  Dyrendahl:
Jeg  vil be om ro  i noen ganske få  m in u tte r, så tro r  jeg a t den  , 

lovkom ité som h a r v æ rt n ed sa tt og den redaksjonskom ité  som h a r 
v æ rt i arbeid , kan  b id ra  til a t vi ganske ra sk t skal kunne gå g jen 
nom  forslagene til lover og få  dem  v e d ta tt slik  a t m øtet kan  av slu t
tes re la tiv t tid lig  i kveld, og slik  a t vi i m orgen kan  få god tid  til 
behandlingen  av redaksjonskom itéenes innstillinger. Lovkom itéen 
som ble n ed sa tt av sen tra ls ty re t i 1959 v a r k la r over a t vi ville  
kom m e i en slik  situasjon her i dag m ed e t sto rtingsvalg  som skal 
legge opp program  for de kom m ende 4 år, a t de t ville  b li re la tiv t 
k o rt tid  til behand lingen  av endringer i lovene. L a m eg m ed en 
gang si a t det ikke legges opp til store endringer. D et foreslåes en 
a jourfø ring  og sløyfing av enkelte  bestem m elser i lovene som ikke 
h ar noe å g jøre der i dag. I dag s tå r det f. eks. i lovene a t se n tra l
s ty re t skal godkjenne nom inasjon ved sto rtingsvalg  ru n d t om kring. 
D et er en bestem m else fra  den tid  da v i ikke hadde offentlige reg ler 
for nom inasjon og bestem m elsen kom  for å s ik re  a t det ble gått 
k o rrek t fram . For å spare  tid  her i dag la u tv a lg e t s itt arbeid  
slik  opp a t vi fø rst laget et foreløpig u tk as t til nye lover som ble 
sendt alle  fy lkes- og k re tsp a rtie r  til kom m entar. D et ble sendt til 
a lle d is trik tssek re tæ ren e  v åre  som h ar atsk illig  erfa ring  for hvordan  
lovene v irker. P å  b ak g ru n n  av de endringsforslag  v i fikk, ble 
d e t så u ta rb e id e t et n y tt u tk a s t t il  lover som ble  lag t fram  for 
sen tra l-  og lan d ssty re t og på en  sekre tæ rkonferanse. E tte r disse 
d rø ftinger la vi fram  en tre d je  innstilling  og det v a r den som gikk u t 
til alle partiavdelingene. En rek k e  av dem  h a r behand le t in n s til
lingen, m en s to rt se tt e r de t ikke kom m et sæ rlig  m ange forslag  til 
s tø rre  endringer. D et som kom  v a r vesentlig  fo rm u leringsend rin - 
ger. S en tra ls ty re t oppnevnte derfo r en redaksjonskom ité  til å g jen 
nom gå disse forslagene. Den besto av R agnar C hristiansen  og K jell 
K ristensen , to  av v åre  dyk tig ste  fy lkespartifo rm enn , og e tt m edlem  
av K v in n esek re ta ria te t som også h a r v æ rt m ed på behandling  av 
re tn ingslin jene  for kvinnebevegelsen, nem lig  S igrid  Hansen. 
D enne kom ité ha nå  lag t fram  en  innstilling  som bygger på a lt det 
som er kom m et inn. D et er lag t slik  opp a t dere  n å  kan  gå d irek te  
på behandling  av hver enkelt p a rag ra f og R agnar C hristiansen  
vil da ganske k o rt kom m entere  i den u ts trek n in g  kom itéen h a r lagt 
fram  andre  forslag  enn det u tv a lg e t h a r g jort.

Ordstyreren  f ik k  fu llm ak t til b a re  å re fe re re  hver p arag rafs  n u m 
m er og titte l.
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Lovene for Det norske A rbe iderparti, P a rag ra f 1, form ål. F o r
slaget ble godkjent.

§ 2, partiavdelingene.
A sb jørn  Lillås, V estfold: Jeg  henv iser til fo rslag  n r. 11 hvor vi h a r 

fo reslå tt en tilføyelse om a t k o llek tiv t tilm eld te  fagfo ren inger t i l 
slu ttes kom m unepartie t d irek te . Nede hos oss h a r vi en ko llek tiv t 
tilm eld t fagforening som er tilm eld t 7 h e rred sp artier. V anligvis b lir  
jo  disse ko llek tive m edlem m er tilfø rt grunnorganisasjonene, p a r t i
laga, m en h er går de d irek te  til kom m unepartiene  og vi v il 
g je rne  ha fa s ts lå tt a t d e tte  er en r ik tig  m åte  å g jøre det på, a t vi 
ikke  behøver å gå veien om grunnorganisasjonen .

Ragnar C hristiansen, redaksjonskom itéen: Den u tfo rm ing  som 
denne p arag ra fen  h a r få tt  im øtekom m er fu llt u t fo rslaget f ra  V est
fold A rb e id e rp a rti idet k o llek tiv t tilm eld te  fag fo ren inger er p a r ti-  
avdelinger på lin je  m ed partilag , kv innelag  osv. De skal ikke b eh an d 
les på noen annen  m åte  enn enhver annen  partiavdeling .

Forslaget til § 2 ble v ed ta tt.
§§ 3 og 4 som u tkaste t.
§ 5, kontingenten .
F orslaget godkjent.
§ 6, d irek te  m edlem skap.

  Ragnar C hristiansen: D et er sv æ rt m ange forslag  n å r det
g jelder d irek te  m edlem skap til p artie t. D et går s to rt se tt i s tikk  
m o tsa tt re tn ing , noen er bestem t for, and re  ad v arer like bestem t 
m ot det. R edaksjonskom itéen h a r kom m et til a t de t v il v æ re  r ik tig  
å åpne adgang til d irek te  m edlem skap, m en m ed nødvendige k la u 
su ler slik  at d e tte  ikke glir u t og b lir  en form  for passiv t s tø tte 
m edlem skap. Vi tro r den beste  m åten  å ordne de t på vil v æ re  å la 
kom m unepartiene selv ha  avgjørelsen, og vi fo reslår åpnet adgang 
for d istrik tso rgan isasjonene til å ta  opp som d irek te  m edlem m er 
enkeltpersoner som bor i kom m uner hvor de t ikke e r p a rtia v - 
delinger.

A sb jørn  Lillås, V estfold: N år det g je lder d irek te  m edlem skap h a r 
s ty re t for fy lk esp artie t i V estfold behand le t de tte  g rundig  og kom m et 
til den konklusjon  at vi vil gå im ot d irek te  m edlem skap. De ting  
som her er an fø rt som fo rdeler kan  ordnes g jennom  p artilagene 
d irek te . Vi er redd  for passiv ite t og en viss utg lidning.

Johan Dale, S ør-T røndelag : Jeg  er også sv æ rt lite  b egeistre t for 
d e tte  forslaget. D irek te  m edlem skap i kom m unepartiene vil i 
m ange tilfe lle  kunne føre til at vedkom m ende kom m er i konflik t 
m ed an d re  partiavde linger. Selv om de t slik  som det er fo rm u lert 
her, «kan ved tas å oppta», så er det likevel ikke rik tig . N år det g je l-
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der d istrik tso rgan isasjonene kan  jeg  væ re  enig i a t det gis høve til 
det. M en hvorfor k an  de t ikke også der stå  «kan vedta» i stedet for 
«ta opp»? D et bør gis den  form  a t det bør sk je  i fo rm  av et vedtak . 
Og det bør h e ller ikke v are  lenger enn til de t b lir  o p p re tte t en 
p artiav d e lin g  på stedert. Vi kan  kom m e i den situasjon  a t de d irek te  
m edlem m er k an  unnslå  seg å ta  tillitsverv , og de kan  opptre  
un d er en  slags kam uflasje.

F rank A ndersen , p a rtik o n to re t: Jeg  h a r fak tisk  hovedansvare t 
for a t denne saken  er reist. D et skyldes de e rfa rin g er en få r  n å r 
en a rb e id er m ed m edlem sbevegelsen i p a r tie t g jennom  noen år. Jeg  
k an  v æ re  enig i a t v i søker å finne  en begrensning  så vi ikke 
u th u le r  begrepet p a rtilag  i de enkelte  d is tr ik te r  og h eller søker å få 
d e t d irek te  m edlem skap k n y tte t til en enhet som ikke er m indre 
enn  kom m unepartie t. M en jeg  vil nevne en del g ru p p er som det er 
b ed re  å nå  gjennom  et d irek te  m edlem skap enn gjennom  de avde
linger vi har. V i m å huske på hvor m angfoldig d e tte  lan d e t er. P å 
p a rtik o n to re t kom m er sjøfolk som ikke h a r v æ rt i sin h jem bygd 
på 10— 12 år, m en som g jerne  v il opprettho lde m edlem skap i p artie t. 
Jeg  h a r s tå tt overfor å m å tte  avvise dem  ford i de fak tisk  ikke  h a r 
noen k o n tak t m ed noe p a rtilag  på sitt h jem sted . A lle som ønsker å 
v æ re  m ed i p artie t, m å vi gi an ledning  til det. Så kan  det kansk je  
væ re  ak tu e lt å g jen ta  den gam le v its  om a t n å r  det e r uoverens
stem m else m ellom  te rren g e t og k a rte t, så bør vi gå u t f ra  a t t e r 
renge t er rik tig . M ange steder i v å r t lan d  h ar v i en p raksis  som 
nettopp  tilla te r  d irek te  m edlem skap. I Trom s fy lke  h ar v i 300 
k on tak tm enn  ru n d t om i d is tr ik te r  u ten  p a rtilag  som gjør e t u t 
m erk e t partia rb e id . De er i rea lite ten  d irek te  m edlem m er. I enkelte  
kom m uner i N ordland h a r vi rep resen tan te r i kom m unestyrene 
f ra  g rupper av d irek te  tils lu tted e  m edlem m er hvor vi ikke h a r lag. 
D et er 68 kom m uner i de tte  lan d e t hvor vi ikke s tilte  lis ter ved 
fo rrige kom m unevalg. D et v il v æ re  n y ttig  om v i k u n n e  k n y tte  
k o n tak t m ed m edlem m er som kan  stå  hos oss d irek te . Vi h a r folk 
på Svalbard , vi h a r fo lk  på alle  verdenshav  som det kan  v æ re  v ik tig  
å kon tak te , og vi h a r anleggsfolk lan g t borte  fra  sine h jem steder. 
Jeg  tro r  det v il v æ re  fo rnu ftig  å legge til re tte  en form  slik  a t de 
også kan  ha k o n tak t m ed p artie t. D erfor s lu tte r jeg  m eg til den fo r
m uleringen  som foreslåes h er selv om jeg  personlig  nok kunne ha 
ønsket a t v i hadde g å tt lenger.

F orslaget til § 6 b le  v e d ta tt m ot 12 stem m er.
§ 7, landsm øtet.
A sb jørn  Lillås, V estfold: Jeg  kom m er som en ren  fo rtse tte lses- 

fortelling , m en det skyldes a t saken er lag t opp på denne m åten. Jeg  
fø ler m eg fo rp lik te t til å ta  opp v åre  forslag, også u n d er denne
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parag raf. H er fo reslår vi a t lan d ssty re t ikke skal velges på lan d s
m øtene, m en a t d is trik tsrep resen tan ten e  skal velges av d is trik tso rg a 
nisasjonene. D et h ar v æ rt fram m e på tid ligere  landsm øter og jeg  
v il m inne om de til dels begredelige d eb a tte r vi h a r h a tt her og 
som v i s ik k ert også få r i m orgen. H er kreves sam m ensetn ing  på 
korporasjonsbasis, m ens det b u rd e  skje på po litisk  grunnlag . D et 
bør væ re  n æ r k o n tak t m ellom  lan d ssty re t og d istrik tso rgan isasjo 
nene. U ten at d e tte  h a r noen personlig  b ak g ru n n  fo reslår v i a t de 
respek tive  d istrik tso rgan isasjoner selv velger sine rep re sen tan te r i 
landssty re t.

A nders Salvesen, V est-A gder: N år det g jelder stø rre lsen  ved 
rep resen tasjonen  på landsm øtet, så er v i nå  i den situasjon  a t av de 
303 rep resen tan te r som er på landsm øtet, e r 110 fra  Oslo. Resten 
av lan d e t h a r a ltså  190. T akket v æ re  den store  ko llek tive  tils lu tn in g  
til O slo -partie t r is ik e re r vi a t vi om k o rt tid  kan  få et landsm øte 
m ed over 50 prosent av rep resen tan ten e  fra  Oslo. D et sier seg jo 
selv a t de t e r et uho ld b art forhold. S iden saken  ikke h a r v æ rt be
h an d le t i lovkom itéen, v il jeg  frem m e følgende forslag: «Lands
m øtet anm oder sen tra l-  og lan d ssty re t om til neste  landsm øte å 
u tred e  spørsm ålet om en annen  fordeling  av landsm øterep resen tasjo - 
nen». Vi m å få  en b redere  rep resen tasjon  fra  d istrik tene . D et kan  
ordnes på m ange m åter. D et kan  bli spørsm ål om en fallende  skala, 
de t kan  bli snakk  om en noe m indre  rep resen tasjon  for de k o llek tiv t 
tils lu tted e  eller an d re  fordelingsnøkler. Jeg  tro r  de t er r ik tig  å påse 
at ikke  hele landsm øtets tyngde b lir lag t til Oslo.

R agnar Christiansen: D et forslag  som A sbjørn  L illås ta r  opp, v il 
b ry te  re n t p rin sip ie lt m ed den ordning  som h a r g je ld t i m ange år. 
L and ssty re t er p a rtie ts  høyeste m yndighet m ellom  landsm øtene og 
det e r derfo r he lt rim elig  a t det er landsm øtet selv som velger 
s itt eget lan dssty re  og a t vi ikke e rs ta tte r  v år n åv æ ren d e  lan d ss ty re - 
form  m ed en ren  rep resen tan tsk ap so rd n in g  som de t v ille  b li om 
fy lkes- e lle r k re tsp a rtien e  sku lle  u tpeke  rep resen tan tene . R edak- 
sjonskom itéen h ar d rø fte t d e tte  m eget g rundig  og m ener a t den 
nåv æ ren d e  form en er den re tte  og a t den bør opprettholdes.

§ 7. F orslaget ble v e d ta tt m ot 11 stem m er.
Salvesens forslag  ble sendt sen tra ls ty re t til behandling.
§ 8. L andssty re t. F orslaget ble v ed ta tt.
§ 9. S en tra ls ty re t. F orslaget b le  v ed ta tt.
§ 10. A rbeiderb ladet. F orslaget ble v ed ta tt.
§ 11. Revisjon. Forslaget ble ved ta tt.
§ 12. R eservasjonsre tt og reservasjonsp lik t. Forslaget ble v ed ta tt.
§ 13. Suspensjon og eksklusjon.

195



Ragnar Christiansen: O verfor redaksjonskom itéen  h a r det her 
v æ rt re is t spørsm ål om en annen  behandlingsm åte , f. eks. i form  
av enslags om budsm annsordning eller en p a rtire tt. R edaksjons
kom itéen er b litt stående ved  a t vi skal legge vanlige organisasjons
m essige p rin sipper til g runn  for behandlingen  av slike saker, m en 
m ener a t de t v il v æ re  r ik tig  a t v å re  d istrik tso rgan isasjoner koples 
inn  på et tid ligere  tidspunk t. En h a r derfo r fo reslå tt følgende ti l
føyelse i p u n k t 1 slik  det fram g år av innstillingen: «V edtak om 
suspensjon e ller eksk lusjon  kan  likevel ikke gjøres før u tta le lse  i 
saken  er in n h en te t fra  d istrik tsorganisasjonene» . En konsekvens av 
d e tte  v il v æ re  a t d istrik tso rgan isasjonene fa lle r u t som ank e in 
stans og a t sen tra ls ty re t b lir fø rste  ankeinstans.

Helge B akke , A kershus: F et A rb e id e rp a rti h a r sendt inn  forslag 
til ny  § 13. Da d e tte  ikke er ta t t  tilbø rlig  hensyn til, v il jeg  foreslå 
a t vi d rø fte r den her i dag. F orslaget lyder slik: «De va lte  s to r
ting srep resen tan ten e  fra  fy lk e t sam m en m ed arbeidsu tvalget i d is t
rik tso rgan isasjonen  danner en gruppe som behand ler de fy lkes
kom m unale  og kom m unale saker som v ed rø rer deres fy lke  og som 
skal opp i S tortinget» . Nå ser jeg  a t i p u n k t 9 u n d er denne p a rag ra f 
e r det fo reslå tt en fram gangsm åte fo r konstituering  av s to rtings
g ruppa osv. Vi m ener a t v å r t  fo rslag  er bed re  og jeg  ta r  de t opp.

O rdstyreren  p å ta lte  m isforståelsen som skyldes sam m enblan
ding av innstillingene. R edaksjonskom itéens forslag  b le  v ed ta tt.

§ 14, alm innelige bestem m elser.
A sb jørn  Lillås: Den nye  § 14, e r jo  den gam le § 13. H er vil jeg 

på ny fra  V estfold fy lkespartis  s ty re  ta  opp den gam le k a ran ten e - 
bestem m elsen. Den sier a t for å oppnå s tem m erett m å et m edlem  
væ re  tilm eld t m inst i 3 m åneder og for å væ re  v a lg b a j til p a r ti t i l-  
litsverv  m inst i 6 m åneder. Æ rlig  ta lt, hvor m ange ta r  hensyn til 
d e tte  n å r  v i h a r få tt ta k  i e t godt m edlem ? Den h a r ikke b e ty d 
n ing  lenger. Vi ve t ikke hvordan  det g år m ed atom kom itéen, m en 
det konstitusjonelle  som ble n evn t i deba tten  b u rd e  vel kansk je  
kom m e inn  h er i § 14. D et behøver jo  ikke alltid  å dreie seg om 
forsvarsspørsm ål.

Ragnar Christiansen: D enne gang gjør A sbjørn  Lillås fak tisk  
redaksjonskom itéen  u re tt  idet vi fu llt u t h a r fu lg t forslaget fra  
V estfold A rb e id e rp a rti da det fo reslå tte  p u n k t 5 u tgår, og p u n k t 6 
b lir  p u n k t 5, m ed en d re t o rd lyd  i sam svar m ed forslaget fra  
Vestfold.

§ 15, lover og re tn in g slin je r, u tk aste ts  §' 14, un d er rom ertall II, 
re tn in g slin je r for D et norske A rbe id erp artis  d istrik tsorganisasjoner.
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§ 1, formål. Forslaget ble vedtatt. Rom ertall III, re tningslinjer for 
kom m unepartiene, § 1, formål, § 2, organisasjonenes oppbygging, 
§ 3, representantskap.

Ragnar Christiansen: Her har redaksjonskomitéen funnet det riktig  
å imøtekomme de mange forslag som har gitt u ttry k k  for at det må 
væ re høve til å la kommunale saker behandles i fellesmøter av 
representantskapet og kommunegruppene og at også kommune- 
gruppas medlemmer har stem m erett. Vi har gitt det formen av en 
subsidiær bestemmelse for så vidt idet vi m ener at behandling i 
representantskapet etter innstilling fra kom m unegruppa er det 
mest korrekte, men med følgende form ulering av et n y tt avsnitt 
m ener vi å ha imøtekommet de mange ønsker som er fram kom m et 
om en forandring: «Om kom m unepartiene bestem m er det, kan 
kommunale saker behandles i fellesmøte av representantskapet og 
kommunegruppa. I så fall har både representantskapets og gruppas 
medlemmer stemmerett». § 3, ble vedtatt som foreslått. § 7, nom i
nasjon. Vedtatt. § 8, suspensjon og eksklusjon. Vedtatt. Rom ertall 
IV, retningslinjer for kommunegruppene og kommunale utvalg, § 1. 
Vedtatt. § 2, fylkestinggrupper. V edtatt. Rom ertall XV, retnings
linjer for partiavdelingene. Redaksjonskomitéen tiltråd te  utkastet 
som ble vedtatt. § 4, retningslinjer for kvinnebevegelsen.

A rvid  Dyrendahl, partikontoret: Disse retningslinjer ble drøftet 
på Jandskvinnekonferansen og det forslag som foreligger her er i 
samsvar med dens vedtak. Det kan derfor ikke væ re rim elig å gå 
inn på en bred behandling av dette her, men at vi sim pelthen vedtar 
dem. Form elt sett må nemlig det gjøres. Dermed skulle vi være 
ferdig med lovene.

Ragnar Christiansen: Jeg forutsetter da at det er redaksjonskomi- 
téens innstilling som legges til grunn og ikke det utdelte forslag.

Ordstyreren: Det er redaksjonskomitéens fram legg vi behandler. 
Dens forslag ble vedtatt.

Ved den endelige votering gjorde ordstyreren oppmerksom på en 
trykkfeil på 1. side under § 1, formålet. Nederst på annet avsnitt 
står og på dem okratisk grunn — det skal væ re på dem okratiets 
grunn.

Redaksjonsnemndas forslag ble enstemmig vedtatt.
Kveldsmøtet var dermed slutt.
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Landsmøtets siste dag
O rdsty rer: Nils Langhelle.
O rdstyreren: Vi begynner m øtet med å behandle innstillingen  fra  

den ek strao rd in æ re  redaksjonskom itéen  som skulle se på «Norge og 
Verden.»

U tvalgets form ann, Einar Gerhardsen: D et u tv a lg e t landsm øtet 
sa tte  ned i går fikk  jo på se tt og vis de t m andat å prøve, på grunnlag  
av de foreliggende forslag og deba tten  fo ru t for landsm øtet og selve 
landsm øtedebatten , å se om det v a r råd  å kom m e fram  til en in n 
stilling  som kunne  sam le landsm øtet. Det v a r ikke lang t fra  a t det 
skulle lykkes, m en dessverre  lyk tes det ikke helt. I u tva lge t sa tt jo 
rep re sen tan te r for u like synsm åter. De tre  fra  R egjeringen og deres 
s tan d p u n k t k jen n er landsm øtet, de h a r g itt u ttry k k  for sin opp
fa tn ing  g jennom  den m elding R egjeringen h a r lag t fram  for S to r
tinget. N år d e t g je lder Nils L anghelle, så k jen n er en også hans s tan d 
punk t. H an h a r i sto rtingsgruppa v æ rt m ed på å u tfo rm e det en 
stem m ige ved tak  som gruppa h a r godkjent. De tre  and re  h a r andre  
oppfatn inger. F inn  A ndersen  er jo en av de 13, og v isstnok fo r
m ann for dem . P e r A ase-N ilsen er form ann i Sunnm øre K retsparti, 
de t eneste av våre  k re tsp a rtie r  som h ar g jo rt et k la r t ved tak  som 
a tsk ille r seg k la r t fra  landssty re ts  innstilling . D et forslag  som nå  
foreligger h ar 5 av kom itéens 6 m edlem m er s lu tte t seg til, Evang 
fan t ikke å kunne gjøre det. H an m ener a t det er tils trek k e lig  m ed 
det som h er s tå r som det m id te rste  avsn itte t. H an v il selv begrunne 
s itt s tandpunkt. Jeg  vil da e tte ra t Evang h a r g jo rt det, få gi en b e 
grunnelse  for fle rta lle ts  forslag.

K arl Evang: Jeg  vil av hele m itt h je rte  takke  de øvrige m edlem 
m er av kom itéen for den he lt igjennom  saklige og greie m åte  hvorpå 
de tte  spørsm ål ble behandlet. Jeg  kan  he lt u t s lu tte  meg til den fo r-
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m ulering  som u ttry k k es  i m id tav sn itte t: A rb e id e rp a rtie t holder fast 
ved a t atom våpen ikke  skal p laseres på norsk  om råde. Jeg  m ener 
personlig  a t de t s terkeste  v ille  v æ re  b a re  å holde seg ti l  dette . F o r
holdene h a r m edført a t folks oppm erksom het, kansk je  i a ltfo r høy 
grad, e r b litt  re tte t  ne ttopp  m ot d e tte  pun k t: v ed ta r e lle r v ed ta r 
ikke A rb e id e rp a rtie ts  landsm øte u fo ran d re t s itt forslag  fra  1957. 
U nder disse forhold  h a r det v æ rt m in oppfatning at d e tte  k la re  
standpunk t, hvis det overhodet på noen m åte kan  unngåes, ikke bør 
belastes m ed and re  ting  som kansk je  kan  føre  til m isforståelser. 
Og det er da sæ rlig  det fø rste  av sn itte t som e tte r  m in m ening er 
unødvendig  og derfo r en belastn ing  po litisk  sett. Jeg  legger ikke 
sk ju l på at de t fra  m in side jo kan d re ie  seg om å ha e t g runn lag  som 
er så s te rk t som m ulig n å r jeg  skal søke å g jøre  m itt til å fo rh in d re  
at de t ikke  b lir noen ny  partidannelse  e tte r  d e tte  landsm øtet.

Einar Gerhardsen: E tte r den m åten  K arl Evang h a r lag t det opp 
på, h a r  ikke  jeg  m ye å føye til, m en jeg  vil g je rne  be landsm øtets 
rep re sen tan te r væ re  oppm erksom  på  a t en e tte r  d røftingene på 
fy lkes- og k re tsp artien es  m øter og på an d re  m øter som h a r va lt 
u tsend inger til landsm øtet, ve t a t på de fleste av disse m øtene 
h a r  en  inngående d isk u te rt d e tte  p u n k t i program m et. P å  m ange av 
m øtene h a r en også g jennom  avstem ninger ta t t  s tan d p u n k t til de 
foreliggende forslag. Vi ve t m er om landsm øterep resen tan tenes s til
ling  til de tte  spørsm ålet enn vi vanligvis ve t om deres stilling  til 
saker på landsm øtet. Vi v e t a t de t på d e tte  landsm øtet e r —  jeg  tro r  
jeg  h ar lov til å si —  et overveldende f le rta ll som v a r in n stilt på å 
stem m e for landssty re ts  opprinnelige forslag til fo rm ulering . Hvis 
de va lte  rep re sen tan te r skulle v æ re  i sam svar m ed de m an d a te r de 
h a r få tt fra  dem  som h ar va lt dem , så m å tte  det nem lig v æ re  slik. 
M en vi vet også a t det er e t m indre ta ll, sannsynligvis ikke stort, 
m en  en del av rep resen tan ten e  kom  h it m ed den innstilling  a t de 
g je rne  ville  ha en annen fo rm ulering  på d e tte  avsn itte t enn  den 
lan dssty re t hadde foreslått. For m itt vedkom m ende h a r jeg  se tt 
d e t slik  a t i en sak av denne k a rak te r , d er m isforståelser og m isbruk  
h a r sp ilt og vel vil kom m e til å spille en stor rolle, syns jeg  det 
v ille  v æ re  av vesentlig  be tydning  om det v a r m ulig for landsm øtet 
å  nå  fram  til et enstem m ig vedtak . D erfor h a r jeg  sagt til de som er 
m ine m eningsfeller og venner i sen tra ls ty re t, i reg je rin g - og i s to r
tingsgruppa, a t v i som ve t a t v i ser ens på de tte  og s tå r sam m en om 
det, vi skal væ re  villig  til å tøye oss lengst m ulig i fo rhold  ti l  den 
som v u rd e re r  saken  noe annerledes, for om m ulig å få  ti l  e t en 
stem m ig vedtak . D et v a r  m ed den innstilling  H alvard  Lange, G ud
m und  H arlem , N ils L anghelle  og jeg  gikk til m øtet i går. R esu lta te t 
v iser a t både F inn  A ndersen  og P er A ase-N ilsen g ikk  d it m ed den
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samme innstilling. K arl Evang har gjort rede for hvordan han ser 
på det for sitt vedkommende. Jeg skal ikke føye noe m er til det. La 
meg bare ganske kort få si om dette forslaget: det som er det m idtre 
avsnittet og som Evang siterte, er partiets program  i dette spørsmål. 
Det er k lart og for så vidt uomtvistelig. Men så har vi ta tt med i en 
egen setning det som står foran, nemlig: Norge avgjør gjennom sine 
konstitusjonelle organer hvilke tiltak  som til enhver tid er nød
vendige for å ta vare på landets sikkerhet og uavhengighet. Jeg 
har lagt m erke til at på partiforsam linger foran landsmøtet hai
en stor del av dem som hadde innvendinger å gjøre mot landsstyrets 
forslag sagt: Dette er da en selvfølge — det er en selvfølge at landets 
konstitusjonelle organer har den avgjørende m yndighet og har — 
som kvinnekonferansen u ttryk te  det — re tt og p lik t til til enhver 
tid å avgjøre. Men så vil jeg spørre: Er det da noen ulykke eller 
galt å vedta noe som er en selvfølge? En kan si at det er overflødig, 
men mange av oss m ener at det er en realite t i denne situasjon å 
vedta noe som også Evang i går sa var en selvfølge. Det tredje av
snitte t — «dette standpunkt gjør det nødvendig å legge større vekt 
på et effektivt beredskap av konvensjonelle styrker» — om det kan 
det henvises til dagens aviser og den tale president Kennedy har 
holdt for NATO-utsendinger, og som viser at dette spørsmål stadig 
er aktuelt. Det som er utgangspunktet er at for å unngå å bruke 
atomvåpen er det nødvendig å legge større vekt på konvensjonelle 
våpen. Derfor har dette en ganske naturlig  sammenheng så mye mer 
som det som sies i dette avsnittet svarer nøyaktig til det Regje
ringen har sagt i sin melding, til det stortingsgruppa har sagt i sitt 
enstemmige vedtak. Det vedtaket Venstres landsmøte gjorde i saken 
stemte bare to av partiets stortingsm enn for. M ilitærkomitéen hadde 
før påske sin innstilling ferdig. Der har våre medlemmer stem t i sam 
svar med det som er lagt fram  på dette landsmøtet. Kristelig Folke
p arti slu ttet seg til dette standpunktet. De tre  andre partiene gikk 
inn for en uttalelse hvor det het a t de for tiden ikke vil gå inn for at 
det skal plaseres atomvåpen i Norge. Denne saken skulle dessuten 
drøftes i utenrikskom itéen og i går hadde Bent Røyseland den for 
ham  temmelig tragiske opplysning å gi at Venstres mann i m ilitæ r
komitéen, pddm und Hoel, i påsken hadde gått gjennom noe han 
kalte en sam vittighetskrise, og var kommet til at han m åtte gå tilbake 
til sitt prinsipale standpunkt og i m ilitærkom itéen ville fremme 
forslag om at det med en gang stasjoneres taktiske atomvåpen i det 
norske forsvar. Dermed er jo forvirringen i Venstre temmelig fu ll
stendig. Og så m eldte problemet seg da for Høyre og Senterpartiet 
som ikke lenger visste hvor de skulle stå, og så m åtte det hele u tset
tes fordi de skulle inn på sine kammers og finne en løsning. Jeg nev-
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ner dette fordi denne saken som våre politiske m otstandere hadde 
ment skulle skape forvirring og splittelse og vanskeligheter for 
Arbeiderpartiet, heller synes å skulle skape vanskeligheter for de 
andre partiene. A rbeiderpartiet vil neppe få det. Jeg føler meg helt 
overbevist om at dette landsmøtets holdning vil væ re avgjørende 
for det som nå skal skje. Så sterk t jeg kan vil jeg derfor be lands
møtet om å slutte opp om den innstilling som foreligger.

Ordstyreren: Vi har dermed få tt presentert utvalgets innstilling 
og Evang har redegjort for sin dissens. De bem erkninger som man 
ellers få r anledning til i debatten om redaksjonskomitéens innstil
linger bør begrenses til 2 m inutter. Dette ble vedtatt.

Trygve Bull, Oslo: Jeg vil gi min fulle tilslutning til komitéens 
flertallsforslag. Jeg forstår jo på en måte, psykologisk, Evangs syn. 
Det har væ rt mange, og blant dem de som har sendt Evang h it på 
landsmøtet, som har væ rt redd for at her skulle komme form ulerin
ger som kunne virke som tracks som det heter på engelsk, komme 
noe som m an ikke kunne beregne på forhånd. Men jeg kan ikke med 
min beste vilje skjønne at det foreligger noe slikt her. For å ta  siste 
avsnitt først. Hvis det er noen absolutte pasifister her, så vil de 
stemme mot det siste avsnittet. Men det har jo ingenting med saken 
for øvrig å gjøre, så det skulle væ re greitt. N år det gjelder det 
første avsnittet så vil jeg si, på egne vegne hvis jeg skulle bli gjenvalt 
for den kommende periode, og jeg har snakket med et par andre 
stortingsmenn i morges som representerer forskjellige oppfatnin
ger, og de føler seg nøyaktig like bundet av det som står i m idt- 
passusen nå, som de følte seg bundet av den tidligere bestem 
melse i forrige periode. Jeg  vil, og jeg vil be Evang ly tte  nå, 
peke på at det er langt på vei et psykologisk spørsmål hvordan tin 
gene faller ut fordi det til dels er ting som vi er enige om alle sam 
men, men det er håndteringen av det som kan bringe tingene i en 
annen situasjon ute blant publikum  fordi misforståelser kan oppstå. 
Og da vil jeg si til Evang: L ytt nå: Jeg tillater meg å stille dette 
spørsmål til Regjeringen: Føler også Regjeringen på samme m åte 
som stortingsrepresentantene seg like sterk t bundet av den pro
gram form uleringen som står i midtpassusen som den som står i det 
gamle program? Hvis Regjeringen svarer ja  på dette, skulle all tvil 
være overflødig fra Evangs side.

Asbjørn Lillås, Vestfold: Siden jeg hadde ordet i går vil jeg, 
under henvisning til m itt innlegg da, gjerne få væ re med og støtte 
det fram lagte forslaget. Jeg vil takke komitéen for innstillingen, 
den kom som en befrielse. Dette forslaget vil utløse entusiasme og 
jeg er sikker på at vi vil oppnå et godt resultat ved valget.
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Einar G erhardsen: Jeg  vet ikke om det e r nødvendig å gi et svar 
p å  det d irek te  spørsm ålet som T rygve Bull re tte t  til R egjeringen. 
En reg je ring  av D et norske A rb e id e rp a rti vil n a tu rligv is a lltid  føle 
seg b u n d et av det p rog ram  som p a rtie t h a r lag t opp. En h ar både fra  
R egjeringens og p a rtie ts  side g itt k la r t u ttry k k  for at det ikke er 
sk jedd  noen endring  i v å r t syn på spørsm ålet om atom våpen. D et 
sku lle  vel i og for seg væ re  k la r t og også e t tils trek k e lig  svar.

D ebatten  v a r derm ed avslu tte t. D et ble godkjen t å stem m e a lte r
n a tiv t m ellom  innstillingen  som he lhe t og Evangs dissens. Ved 
vo teringen  b le  fle rta lls innstillingen  godkjen t m ot 8 stem m er som 
b le  avg itt for Evangs dissens.

Einar G erhardsen: Sam m e kom ité hadde et p ar and re  ting  som jeg  
tro r  vi kan  gjøre ra sk t unna. D et v a r e t forslag  fra  O dvar N ordli 
om fredskorps. D et fo reslår kom itéen oversendt sen tra ls ty re t m ed 
anm odning om a t saken  u tredes. D enne saken er e tte r  kom itéens 
m ening ennå ikke så m oden at vi kan  ta  endelig standpunk t. I 
d e tte  legger redaksjonskom iteen  a t hvis sen tra ls ty re t, som jeg  går 
u t fra, få r  fu llm ak t til å fo re ta  den endelige form ulering  av arbeids
p rogram m et, innen de t sk je r v il ha b ra k t s tø rre  k la rh e t om saken 
og ha  fu llm ak t ti l  å ta  inn  en setn ing om det.

F orslaget ble enstem m ig tiltråd t.
Einar G erhardsen  fo rtse tte r: Så v a r de t forslaget fra  B jø rn  B ro- 

tangen  om tjeneste tida . D ette  forslaget foreslåes sendt sen tra ls ty re t 
u n d er henvisn ing  til a t R egjeringen  i sto rtingsm eld ing  h ar opplyst 
a t den arbe ider v idere  m ed spørsm ålet om fo rkorte lse  av tjen es te 
tida. S en tra ls ty re t bør få fu llm ak t til å fo rm ulere  e t avsn itt om 
d e tte  spørsm ål i p rogram m et dersom  saken b lir tils trek k e lig  av 
k la r t i løpet av de næ rm este  ukene.

F orslaget b le  enstem m ig tiltråd t.
Einar G erhardsen: F orslaget f ra  Ø isang om endring  i F N -p ak ten  

foreslåes send t sen tra ls ty re t.
Også d e tte  ble tiltråd t. Forslaget fra  Å rvoll A rbeidersam funn  

om ek strak o n tin g en t ti l  s tø tte  for arbeiderorganisasjonene i u tv ik 
lingslandene ble også sendt sen tra ls ty re t.

A rbeidsprogram m et.
T rygve  B ra tte li fikk  ordet som form ann  i redaksjonskom itéen  

for arbeidsprogram m et, og u tta lte :
Jeg  vil be rep resen tan ten e  om å ha  for hånden  de t stensilerte  

program forslaget f ra  landssty re t, så skal vi følge det n å r det g je lder 
de forslag  som foreligger. A lle redaksjonskom itéens forslag er en 
stem m ige. D et en le tte s t kan  ha  oversik t over er de end ringer re d a k 
sjonsu tvalget fo reslår i p ro g ram utkaste t, idet disse forslag  til end -
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rin g er vil finnes på den innstilling  fra  u tva lge t som nettopp  er 
om delt. For så v id t det h er i 'g å r  ble ta t t  opp forslag som g år d irek te  
på p rog ram endringer og som g jelder program m et bo rtse tt fra  
«Norge og V erden», og som ikke er nevnt, b e ty r da det a t re d a k 
sjonsu tvalget fo r s itt vedkom m ende ikke er kom m et til å v ille  
foreslå end ringer i vedkom m ende punk ter. U tover d e tte  er de t 
en del forslag  som er av den k a ra k te r  a t de ikke  n a tu rlig  hører 
h jem m e redaksjonelt i program m et, m en likevel saker som bør 
behandles v idere. Jeg  skal forsøke å bevare  oversik t over hv ilke 
av disse forslag  vi vil foreslå oversendt sen tra ls ty re t som da vil 
sørge for å få  dem  behand le t av de re tte  organer. F å r  jeg  også 
allerede m ed en gang gjøre oppm erksom  på a t n å r  det g jelder p u n k 
te t « Industrie lt dem okrati» , hvor det foreligger en rek k e  forslag, til 
dels d e ta lje rte , så vil redaksjonskom itéen  foreslå a t en ved siden av 
her å foreslå en program form ulering , også fo reslår a t det nye sen
tra ls ty re t i sam råd  m ed LO ’s sek re ta ria t bør nedsette  en felleskom ité 
fo r å behandle  de spørsm ål som h a r sam m enheng m ed in d u strie lt 
dem okrati. En rekke  av de m er d e ta lje rte  forslag  i saken foreslåes 
da oversendt denne kom ité. P å det generelle  p lan  også dette : N år 
en går gjennom  den try k te  sak liste  og tilleggssaklista , vil en se 
a t en del partio rgan isasjoner h a r g jo rt et im ponerende arbeid  med 
det p rog ram m ateria le  som foreligger. Noen av disse bearbeidelser 
h ar fo reg å tt på basis av det endelige p rog ram utkast, noen på  et 
tid ligere  stadium . Noe av det v erd ifu lle  ved en program rev isjon  
ligger i en slik  behandling  selv om det ikke alltid  vil kunne  føre til 
a t hver setn ing i det endelige p rogram  få r den form  som et enkelt 
lag  m å tte  ønske. U tvalget h a r v æ rt varsom  m ed å føre  inn  i p ro 
g ram m et enda fle re  d e ta lje r enn de som allerede  finnes der, b o rt
se tt fra  visse spesielle om råder.

B ra tte li g ikk så over til forslagene idet han  hen ledet oppm erk
som heten på a t det i går ble ta t t  opp et forslag  til inn ledn ing  av 
p rogram m et som A rb e id e rp a rtie ts  S tuden tlag  h a r u ta rbe ide t. N år 
det g jelder det politiske innho ldet i denne innledningen, h a r re d a k 
sjonsu tvalget ikke  noe å anm erke  til det. D et følger he lt hoved lin 
jen  i hele arbeidsprogram m et, m en det er en inn ledning  av en annen 
a r t  enn  den som nå  s tå r i p rogram m et. S tuden tlage t h a r fo reslå tt 
e t k o n sen tra t av hele program m et som innledning, m ens de t som 
fo religger er begrenset til e t inn ledningsavsnitt.

R edaksjonsutvalget fo reslår a t lan dssty re ts  forslag  til inn ledning  
som det ikke fo religger endringsforslag  om, b lir  godkjent.

D ette  ble enstem m ig b ifalt.
D et fø rste  tilleggsforslaget g je lder side 5 i p rogram forslaget. 4. 

lin je  som da skal gå u t, e rs ta tte s  m ed følgende: P riv a te  k o n k u rran se -
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reguleringer skal holdes under effektiv kontroll. Det nye er ordet 
effektiv.

Endringen ble godkjent.
Øverst på side 6 er det foreslått at det avsnittet som står der, går 

u t og erstattes med følgende: «Det samlede system av skatter, av
gifter og prem ier sammen med trygder, stønader og prissubsidier 
må bli utform et slik at vi får en sosialt rettferdig inntektsfordeling. 
A rbeidet føres videre for forenkling av skattesystem et og effek
tivisering av kontrollen. A rbeiderpartiet vil gjennomføre skattelet
telser for dem som har de laveste inntekter, for enslige forsørgere 
og for barnerike fam ilier med små inntekter og for folk i kommuner 
med de dårligste reduksjonstabeller. De kommunale reduksjons- 
tabeller bedres og forenkles.»

Endringsforslaget ble enstemmig godkjent.
Side 8. Det nest siste avsnittet, som en konsekvens av det 

skattevedtak vi nettopp har gjort, forenkles ved følgende set
ning: «A rbeiderpartiet vil fortsatt bruke de offentlige budsjetters 
u tg ifter og inntekter til å oppnå økonomisk utjamning.»

Endringen ble enstemmig godkjent.
Så er det en rettelse i tredje siste linje på siden slik at det der 

b lir stående: «Og det er en svakhet ved vårt sam funn at denne for- 
muesøking ikke er b litt rim elig fordelt», en ren t redaksjonell end
ring. '~T-

Den ble godtatt.
I fortsettelsen på side 8 kommer et ny tt avsnitt om industrielt 

dem okrati som utvalget foreslår får følgende form: «Vår tids u t
vikling fører med seg en omfattende kapitalkonsentrasjon i store 
bedrifter og finansinstitusjoner. Dette gir en stor m akt til dem som 
forvalter denne kapital. Det voksende antall arbeidere og funksjo
næ rer har liten direkte innflytelse på denne forvaltningen. Produk
sjonsmidlene må nyttes til fordel for hele folket. Sam funnet må ha 
re tt og p likt til å gripe inn hvis produksjonsverdier vanskjøttes 
eller hvis økonomisk m akt blir m isbrukt. Demokratiske prinsipper 
m å gjøres gjeldende også i det økonomiske liv. For å styrke de an
sattes innflytelse må det settes i gang et system atisk skolerings- 
arbeid. En alminnelig heving av opplysningsnivået vil bidra til dette. 
Ledelsen m å gi alle ansatte tilstrekkelig orientering om bedriftens 
oppgaver og funksjon i samfunnet. Det må klarlegges hvordan 
det hensiktsmessig kan organiseres videregående bedriftsøkonomisk 
utdannelse av ansatte som kan ta  på seg ledende tillitsverv. Skoler 
som utdanner folk i høyere stillinger må gi forsvarlig undervisning 
om arbeidslivets problemer. Gjennom planmessig skolering må for
utsetninger skapes for å gjennomføre det industrielle demokrati.
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B ransjerådene m å sty rkes og ak tiv iseres. I den enkelte  b ed rift m å 
effek tiv  ledelse kom bineres med dem okratisk  sam arbeid  m ellom  
alle  som arbe ider i bedriften . P roduksjonsu tvalgene  m å bli m er 
effektive. I de offentlige e ta te r og b ed rifte r m å det gis m uligheter 
fo r v idere  u tbygging og effek tiv isering  av sam arbeidsutvalgene.»  
D er stanser p rog ram avsn itte t, m en så fo reslår da kom itéen: «Lands
m øtet ber de t nye sen tra ls ty re t om sam m en m ed L andsorganisasjo
nens sek re ta ria t å nedse tte  en felles kom ité til å ta  opp spørsm ål 
som h a r sam m enheng m ed in d u strie lt dem okrati. De foreliggende 
forslag  sendes sen tra ls ty re t og fo ru tse ttes ta t t  opp i en slik felles 
kom ité. V år tan k e  er da a t en  slik  kom ité bør ta  opp alle sider 
ved denne saken, både de m er politiske sider og de ren t p rak tiske . 
D et ligger i d e tte  fo rslaget a t en nødig vil kom m e ig jen  e tte r  en ny 
4-årsperiode  hvor det ikke  h a r v æ rt a rbeidet system atisk  m ed 
saken. D et er e tte r  redaksjonsu tvalgets m ening så m ange ting  som 
h er m å klarlegges a t vi fo reslår denne u tvei fram fo r nå å prøve å 
konkre tisere  p rog ram krav  som vi ennå ikke h a r fu ll oversik t over.

Ingvald  Hansen, Oslo: Jeg  savner fo rtsa tt i fo rslaget en fo rm ule
ring  som gir sta tsm yndighetene  lovlig adgang til å gripe inn  i 
de tilfe lle  hvor p roduksjonsverd ier b lir  v an sk jø tte t. A t sam funnet 
skal ha re tt  og p lik t e r jeg  selvsagt enig i, m en sam funnet m å også 
ha lovlig h jem m el for å kunne gripe inn. Jeg  er im id lertid  enig i 
a t saken bør u tse ttes  til L andsorganisasjonen  h a r ho ld t sin kon 
gress slik  a t m an gjennom  de v ed tak  som der b lir  fa tte t  k an  sam 
ordne og endelig  finne en k la r og konsis form ulering  for hvordan  
arbeiderbevegelsen  h er skal tu rn e re  denne for bevegelsen så v ik 
tige sak.

Josef Larsson, Oslo: O pplegget h ar a tsk illige svakheter, m en jeg 
vil innsk renke m eg til å be om en tilføyelse, nem lig a t kom itéen få r  
m andat ti l  å frem m e forslag og re tn in g slin je r til løsning av det 
industrie lle  dem okrati. D et m å sies noe k o n k re t om kom itéens opp
gaver.

Erland M ikkelsen , Oslo: Jeg  er heller ikke fornøyd m ed det fo re
slå tte  tillegg. Jeg  vil be landsm øtet v ed ta  det forslaget jeg tok  opp 
i går d er de t h e te r: «M yndighetene m å gjennom  fo rand ring
av lovverket legge forholdene til re tte  for rep resen tasjon  av de a n 
sa tte  i bedriftsledelsen.» D et m å nå  gjøres noe k o n k re t og ikke 
bare  p ra tes bort.

Einar Sørensen, Oslo: Jeg  vil så s te rk t jeg  kan  stø tte  M ikkelsens 
forslag  slik  a t vi kan  få inn i p rogram m et noe som gir oss m ulighet 
til å gå v idere  på den veien  v i h a r  fu lgt. Vi h a r h a tt  p roduksjons- 
u tva lg  i 15 år, så jeg  syns det skulle væ re  unødvendig  m ed en ny 
kom ité.

205



T rygve  Bratteli:  Jeg  h ar in te t å anm erke ti l  Josef Larssons fo r
slag, m en ber da om a t en ikke i det legger en begrensning. Jeg  
h a r fo ru tsa tt a t d e tte  u tva lg e t skal g jøre noe vesentlig  m er enn å 
u ta rb e id e  re tn ingslin je r. N år det g je lder M ikkelsens forslag  ville  
jeg  fo re trek k e  at d e tte  forslaget b lir sendt d e tte  u tvalget. Vi har 
i tid ligere  p rog ram m er av og til p rog ram feste t hvordan  vi v il gjøre 
disse ting. D et h ar h ittil ikke løst saken. D erfor v ille  de t v æ re  det 
beste  at en fikk  d isku tere  saken så g rundig  igjennom  at en v a r sik 
k er på  a t de til ta k  en bestem m er seg for, v irkelig  b lir b å re t fram . 
En annen side av saken er at d e tte  m ed rep resen tasjon  i b ed rifte - 
nes s ty re r  jo tross a lt b are  er e tt av e lem entene i de t industrie lle  
dem okrati. D et er en rek k e  andre  tin g  som kom m er inn n å r det 
skal skapes et dem okratisk  m iljø på arbeidsplassen. Med de e rfa r in 
ger v i h a r m ed ug jennom førte  p rogram poster, vil jeg se som den 
beste u tvei om en slo seg til ro m ed å g jennom arbeide saken før 
en p rog ram feste r næ rm ere  detaljer.

Ivar Aasen,  B uskerud: Jeg  v il s tø tte  fo rslaget om det nye u t 
valget. Vi som bor i d is trik ten e  føler så ofte behovet for å h jelpe v å r t 
p a r ti  m ed forslag  til p rak tisk e  løsninger d er hvor vi fry k te r  for at 
det kan  sk je  tin g  som v il skade partie t. Vi h a r m angle t et organ 
som kan  form idle slikt. Med et bilde vil jeg  si a t vi fø ler oss som 
b ran n v ak te r  som skal varsle  n å r det e r fa re  for b rann . D et organet 
som h er er fo reslå tt vil kunne få betydning.

Reiu lf  Steen,  AUF: R edaksjonskom itéen h ar frem m et et godt 
forslag. D et v erste  som kan  hende er a t vi i p rogram s form  v ed 
ta r  noe som vi ikke g re ie r å realisere . Vi h a r en gang h a tt  en p ro 
gram post om rep resen tasjon  i bedriftenes s ty re r og m åtte  ved p e ri
odens u tgang  erk jenne  a t denne p rogram post hadde vi ikke k la r t å 
gjennom føre. Med d e tte  forslag  legges en fo rp lik te lse  på se n tra l
sty re t.

D ebatten  v a r derm ed avslu tte t. M ikkelsens forslag ble enstem m ig 
oversend t den p å ten k te  kom ité. R edaksjonskom itéens innstilling , 
ink lusive henstillingen  til sen tra ls ty re t, b le likeledes enstem m ig 
v ed ta tt. Josef Larssons forslag  ble v ed ta tt.

T rygve  Bratteli:  Side 9, det tre d je  siste avsn itte t. 2. setn ing  
foreslåes av u tva lg e t g itt denne form : «Både gjennom  arbeidsform  
og underv isn ingssto ff skal skolen oppdra til dem okrati og h jelpe 
den  enkelte» osv. slik  som de t s tår.

F orslaget ble tiltråd t.
Sigurd  Danielsen, Oslo: S iden B ra tte li er g å tt av som finans

m in iste r trodde jeg  han kunne ta t t  m ed forslag n r. 9 om økonom isk 
s tø tte  til e lever ved yrkessko ler og tekniske skoler. Ved at vi nå 
g jennom fører 9 -årig  skole vil d e tte  skape økonom iske problem er for
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m ange hvis vedkom m ende skal fo rtse tte  u tdannelsen . De m å lik e 
stilles m ed studen tene  n å r det g je lder økonom isk stø tte . Jeg  er ikke 
k la r  over om u ttry k k e t studerende ungdom  også in n b efa tte r de som 
går på tekn iske  skoler. Hvis ikke v il jeg  henstille  til landsm øtet å 
v ed ta  m itt forslag.

B ratteli: Jeg  håper jeg kan berolige D anielsen m ed å fo rsik re  
at v å r fo rm ulering  er m ent å sku lle  om fatte  alle, m en dessuten  ble 
de t av de sakkyndige i kom itéen, bek re fte t i en k o rt sam tale  m ed 
underv isn ingsm in isteren  her, opplyst a t denne sak i p raksis er løst. 
De som går tekn iske  skoler k an  søke lån  av sta tens lånekasse. 
De som går y rk es-  og fagskoler kan  også i dag søke stipend. D erfor 
fan t v i ikke g runn  ti l  å ta  opp den fo rm ulering  som D anielsen h ar 
foreslå tt.

Danielsen: Da m å jeg  anbefale a t de t stilles flere  m id ler til rå d ig 
he t slik  a t vi ikke skal sitte  og dele u t  k r. 50.00 til hver enkelt.

K om itéens forslag til fo rm ulering  ble tiltråd t.
Bratteli: Som  siste setn ing i de t sam m e avsn itt e r fo reslå tt: «I 

alle  skoleslag m å elevene få innføring  i sam funnsfag, kunst og l i t te r 
a tu r  og også få bedre opplæ ring  i å b ru k e  s itt m orsm ål sk riftlig  
og m untlig.»

F o r s la g e t  b le  t i l t r å d t .
Bratteli: P å  side 10 er fo reslå tt tilføyd fø rste  avsn itt: «Spørs

m åle t om en bedre  ordning fo r u tg ivelse  av læ rebøker utredes.»
Forslaget ble tiltråd t.
B ratteli: D ette er endringsforslagene u n d er d e tte  avsn itte t. Så 

vil jeg  g jøre oppm erksom  på at de t foreligger et forslag fra  Ø yvind 
G ran li om veiledn ingstjeneste  ved kjøp av skolem aterie ll osv. D et 
fo reslår vi oversendt sen tra lsty re t.

Forslaget b le  tiltråd t.
Bratteli: P å  side 11 i siste avsn itt, 4. lin je  nedenfra . D er s tå r 

det nå: «Den raske  veksten  i ta lle t på personbiler»  foreslåes end re t 
t i l  «den rask e  veksten  i b iltrafikken» .

E ndringen  b le  godkjent.
B ratte li:  Side 12, fø rste  avsnitt. D en ene setn ingen  som begyn

n e r i annen lin je  foreslåes g itt denne form : «De veiløse strøk  m å få 
tidsm essige veier som k n y ttes  til riksnette t.»

E ndringen  ble godkjent.
Bratteli:  Side 13 som g jelder fo lkepensjonsspørsm ålet. D et forelå  

for u tv a lg e t e t forslag som m å oppfattes som et a lte rn a tiv t fo r
slag til denne form ulering , nem lig A rvid  A asfeld ts forslag om en 
lovfestet tilleggspensjonsordning. Jeg  vil ikke inn la te  m eg på noen 
prinsip ie ll d røfte lse  av dette , m en u tv a lg e t fan t at slik  som denne 
saken  h a r u tv ik le t seg i v å r t  land  v il det foreslå følgende fo rm ule-
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ring. T red je  avsn itt på side 13 går u t og ers ta ttes  m ed følgende: 
«Den økonom iske veksten  gjør det nå  m ulig å se tte  opp et n y tt m ål: 
å u tv ik le  e t pensjonssystem  som er slik  a t alle kan  se sin alderdom  
i m øte u ten  økonom iske bekym ringer. Fellesordningen  for ta riffe s te t 
pensjon, FTP, som e r a v ta lt m ellom  L andsorganisasjonen og N orsk 
A rbeidsg iverforen ing  er e t v ik tig  steg m ot de tte  m ålet. D et er n a tu r
lig a t andre  store y rkesg rupper søker å løse pensjonsspørsm ålet 
gjennom  sine organisasjoner. S ta ten  m å sam arbeide ak tiv t m ed 
organisasjonene om dette . I visse tilfe lle  kan  det b li nødvendig å 
gjennom føre o rdninger ved lov, bl. a. for å løse finansieringen. Da 
de t ta r  lang  tid  å bygge pensjonsordninger u t til fu lle  y te lser, er 
det v ik tig  så sn a rt råd  er å få sa tt dem  i verk . N år pensjonsordn in 
gene er ferdig  u tbygd  — m å de om fatte hele folket.»

F orslaget ble enstem m ig tiltråd t.

B ratteli: I siste avsn itt p>å siden en redaksjonell endring  av den 
fø rste  setn ingen  som foreslåes g itt denne form : «De som h a r  få tt  en 
uheld ig  s ta r t og de som er kom m et i vanskelige livssituasjoner m å få 
den nødvendige h je lp  fo ra t de så sn a rt som m ulig kan  få u tdanning , 
arbeid  og m uligheter for no rm alt fam ilieliv.»

E ndringen  ble tiltråd t.
B ratteli: P å  side 14 i annen lin je  i annet avsn itt foreslåes a t ordet 

d istrik ten e  e rs ta tte s  m ed fylkene.
E ndringen  ble godtatt.
B ratteli: D et foreligger et p a r forslag  om enkepensjon osv. D et 

s itte r  nå en kom ité som behand ler disse spørsm ål og vi h a r m ent 
a t det v il væ re  r ik tig  å la  den fu llfø re  s itt arbeid  fø r vi p ro g ram 
feste r noe spesielt på d e tte  fe lte t. E t forslag  fra  M odum  om å øke t i l 
gangen på fagu tdannede sykep le iersker osv. foreslåes oversendt 
sen tra ls ty re t.

F orslaget ble b ifalt.
B ratteli: På side 16, om frilu fts liv  osv. fo reslår u tv a lg e t i s lu tten  

av  nest siste avsn itt a t setn ingen fra  «adgang til sportsfiske m å u t 
vides» og av sn itte t u t, går u t og ers ta ttes  m ed følgende: «M ulig
hetene for ja k t  og sportsfiske bedres, bl. a. ved a t sta t, fy lker og 
kom m uner i sam arbeid  m ed in te resserte  organisasjoner erverver 
o g /e lle r le ier om råder, ja k t og fisk e re ttig h e te r slik  a t disse n a tu r 
h erligheter også kom m er ik k e-g ru n n e ie re  til gode. I slike om råder 
m å det åpnes m uligheter for reg u le rt hy ttebygging. Det m å arbeides 
system atisk  for å øke fiskebestanden  i e lver og vann. S m åbåthavner 
m å bli bygd i ta k t m ed det stigende behov. Reising av tu r is t-  
h y tte r  og enkle overnattingssteder m å støttes.»

F orslaget ble tiltråd t.
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Oscar B ra itlie , Ø stfold: Jeg  er glad fo r denne nye form uleringen , 
m en jeg  trodde fak tisk  også at vi sku lle få tt m ed forslaget fra  Ø st
fold A rbeiderparti. Skal vi kom m e v idere  på d e tte  om rådet, så m å vi 
fo re ta  noe k o n k re t fra  sta tens side. F y lk e r og kom m uner s tå r over
fo r så m ange store  og v ik tige oppgaver a t jeg er redd  for at g ru n n 
eierne h er kom m er oss i fo rk jøpet. Vi b u rd e  h a tt m ed i p rogram m et 
noe om en sam ordning og fo renk ling  n å r det g je lder det ad m in is tra 
tive  på sta tsp lanet. Jeg  ta r  opp Ø stfo ld-forslaget.

B ratteli: D et foreligger fle re  forslag  i tilkn y tn in g  til d e tte  og 
kom itéen kom  til at de b u rd e  oversendes sen tra ls ty re t til v idere 
behandling. Til B ra ttli v il jeg  si a t de tte  e r e t fo rferdelig  vanskelig  
fe lt fordi det i v åre  partifo rsam linger er le tt  å bli enig om p rin s ip 
pene, m en i S to rtin g e t er det fo rferdelig  vanskelig  å h ån d te re  disse 
tingene. D erfor er jeg engstelig  for å p rogram feste  ting  eller binde 
m eg til bestem te fo rm er for løsning av ting  som en ikke kan  føle 
seg h e lt sikker på hvordan  vil b li løst n å r  det kom m er til stykket. 
Jeg  hen stille r derfo r a t disse forslag  sendes sen tra ls ty re t til v idere 
behandling.

D ette ble enstem m ig godkjent.
Forslag  til n y tt tred je  avsn itt b le d e re tte r v ed ta tt.
Bratte l i:  En setning i det følgende avsnitt, om bygging av sam

funnshus, foreslåes en d re t til: «En sam ordnet u tbygging  og b ru k  
av sam funnshus, b ib lio teker, skoler og id re ttsan legg  vil gi m ulig 
h e te r for e t m er allsidig fo ren ings- og kulturliv .»

E ndringen ble godkjent.
Bratteli: I stedet for siste avsn itt på side 17, foreslåes denne 

form : «Fordelingen av u tg iftene  og funksjonene m ellom  sta ten  og 
kom m unene m å væ re  g jenstand  for en fordom sfri v u rd erin g  med 
sik te på en rasjonell ordning og for å sik re  en re ttfe rd ig  sk a ttleg 
ging. L ikningsvesenet bør overtas av staten.»

Forslaget ble tiltråd t.
Bratteli: P å  side 18, foreslåes fø rst et ord i fje rd e  lin je  i annet 

avsn itt end re t fra  «utbygging» av fiskefored lingsindustrien  til «ut
vikling» av osv. E ndringen  ble godkjent. I s lu tten  av annet avsn itt 
på side 18, om sk ipsbyggingsindustrien  foreslåes: «Gjennom  en h u r 
tig  u tn y ttig  av v åre  store  je rn -  og m alm ressu rser m å v i trygge 
v å r t råsto ffg runn lag  for en fo rtsa tt s te rk  øking i produksjonen  
av je rn  og stål.» Tilføyelsen ble godkjent.

L itt nedenfor, i fje rd e  avsn itt, skal ordet «sterk» fly ttes. Det ble 
godkjent. P å  side 20 foreslåes en tilføyelse e tte r  de to  fø rste  lin jene: 
«Forholdene m å legges til re tte  slik  a t sjøfolk få r  s tø rre  m uligheter 
for å holde k o n tak t m ed sin familie.»

F orslaget ble v ed ta tt.

14 —  DNA
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Side 20. Siste setning i avsnittet foran «Jorda og skogen» fore
slåes gitt denne form: «Forbrukerrådet må sikres grunnlag for å gi 
konkrete opplysninger om vareundersøkelser.»

Forslaget ble godkjent.
Så er det foreslått at en med pietet skal ta vare på den gamle 

innledning i jordprogram m et. Det har utvalget intet imot, men da 
bør en også bevare den i den gamle form og ikke modernisere den. 
Vi foreslår derfor gjentatt første setning i den gamle form: Jorda 
skal på trygge vilkår tilhøre de arbeidende jordbrukere. Forslaget 
ble tiltrådt. Jeg prøvde for mange år siden å få dette u ttrykket 
endret til de arbeidende bønder, men bønder har jo en slik klang i 
et par jordbruksfylker, hadde det iallfall for 10 år siden, at jeg siden 
ikke har forsøkt det.

På side 22 foreslåes i første avsnitt. «I de tilfelle der det etter en 
samfunnsmessig og driftsmessig vurdering» . . . det nye er ordet 
driftsmessig.

Forslaget ble vedtatt.
Forslaget fra  Ivar Aasen, Buskerud, om kraftutbygging etc. fore

slåes oversendt sentralstyret. Dette ble vedtatt.
Likeså forslaget fra Malm A rbeiderparti om en statens arbeids

giverorganisasjon. Dette ble vedtatt. Det samme gjelder forslaget 
fra Sør-Helgeland Arbeiderparti. Også dette ble oversendt sentral
styret.

Bratteli: Hermed har vi gått gjennom de forslag som utvalget 
har få tt oversendt. Jeg ber som vanlig om at landsm øtet uttrykkelig 
bemyndiger sentralstyret til å se på den endelige redaksjonelle form 
uten å endre noen av de realite ter som er vedtatt.

Dette ble enstemmig tiltrådt.
Protokollene for den foregående dags møte ble godkjent.

Andre saker.
Form annen i redaksjonskomitéen for andre saker, Olav Solums

moen, la fram  denne komités innstilling, idet han uttalte :
Redaksjonskomitéen har behandlet det politiske m anifest som tid 

ligere er delt ut. Vi har funnet at det er så godt at vi ikke vil foreslå 
noen endringer og foreslår at det godtas. Dette ble vedtatt.

N år det gjelder «Orienteringsgruppa» er komitéen enstemmig 
om den innstilling som foreligger. Vi har m ent det var nødvendig 
å slå fast at landsm øtet godkjenner de vedtak som er truffet, både 
av landsstyret, sentralstyret, Oslo A rbeiderparti og Bærum  A rbei
derparti. De forslag som forelå i går sa at landsmøtet bare skulle 
ta  til etterretn ing det som var gjort, mens vi m ener det er nødven-
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dig å godkjenne det, slik at det ikke er noen tv il om hva som er g jo rt 
og godkjen t av D et norske A rbe iderpartis  landsm øte. D et bør ikke 
forekom m e ju rid isk e  fo rto lkn inger e lle r diskusjon om ved takene om 
d ette . Så h a r vi føyd til et avsn itt som u n d e rs trek e r a t de t skal væ re  
fu ll m en ingsfrihe t i p artie t, m en a t den  skal holdes innen  visse 
grenser. Det skulle e tte r  v å r m ening væ re  a lm innelig  o rgan isa
sjonsm essig ABC, m en det kan  v æ re  nødvendig også av og til å 
g jen ta  ABC’en. Så h a r vi ta t t  m ed en appell til dem  som d e tte  g jelder, 
om a t de bør finne sin plass i arbeiderbevegelsen .

K arl Evang, Oslo: E t p a rti og et landsm øte er tu n g t på  labben. 
M en jeg  vil be dere  ikke b ru k e  den  labben  nå  og derm ed se tte  korken  
i en flaske som g jæ re r og der re su lta te t en ten  b are  kan  bli a t korken  
g år til væ rs e lle r a t flasken  sp rekker. N år det s tå r h er at landsm øtet 
vil u n d e rs trek e  a t det e r fu ll m enings- og y trin g sfrih e t i partie t, 
så m å vi dessverre  bek jenne a t så ikke h a r v æ rt tilfelle. En rekke 
p a rtife lle r h a r søkt å nå fram  i partip ressen  m ed a rtik le r, m en er 
b litt  n ek te t opptak. D ette  er en av de k jensg je rn inger som gjør a t 
m an h a r  forsøkt å finne et annet forum . A ldri h a r rek ru tte rin g en  
til a rbeiderbevegelsen  b lan t gym nasiaster og s tu d en te r v æ rt s te r 
k ere  enn nå. D et er r ik tig  a t de som regel ikke re k ru tte re s  på p a r ti-  
g runn lag  m en på et idégrunnlag , m en d e tte  er noe som hø rer u n g 
dom m en til og det g je lder m ange av oss. Jeg  vil oppta F inn  A n d er
sens forslag, jeg  sk jønner a t m itt forslag  om en avgjørelse i positiv 
re tn in g  på d e tte  landsm øtet ikke  h a r noen sjanser, og som en m ann 
som er tilhenger av kom prom isser der hvor de kan  brukes, v il jeg 
frem m e d e tte  forslag. Jeg  v il be landsm øtet vise den sam m e v is
dom, oversik t og ro som er v ist i det første og andre  vanskelige 
spørsm ål.

O lav Larssen, sen tra ls ty re t: Jeg  m å få ko rrig ere  Evang n å r  det 
g je lder e t enkelt p u n k t i hans innlegg, nem lig om de som skal ha 
sendt a rtik le r  til partip ressen  og b litt n ek te t opptak. Vi h ar i 
A rbe iderb ladet g jennom  lengre tid  g itt plass for en u tfø rlig  d isku 
sjon og h a tt m angfoldige innlegg om atom problem et. Ingen  er b litt 
n ek te t plass i avisen ford i de h a r hevdet e t annet syn enn det som 
er p a rtie ts  og avisens. Den v u rd erin g  vi h a r  h a tt  e r ene og alene den 
at deb a tten  skal føres på  e t saklig  grunnlag . Den skal væ re  egnet 
til å oppklare  og ikke til å skape nye m isforståelser. D erfor er nok 
e t p a r  innlegg sendt tilbake. A lle som h a r  fu lg t m ed i avisen  i denne 
tid a  vil jo  ha se tt a t vi h a r  h a tt en bred, u tfø rlig  d iskusjon  i en 
u ts trek n in g  som sje lden  noen avis h er i landet h a r ha tt. A rb e id erb la 
det s tå r åpen t for alle som hevder en oppfatn ing  på saklig  basis. Men 
vi h a r  ikke godt om plass og jeg  m å be om at de t skrives kort. Da 
b lir  a rtik k e len  lest og da b lir  den bedre.
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F inn A ndersen , Oslo: Jeg  skal ikke oppta noen rep likkveksling  
m ed red ak tø ren  av A rbeiderb ladet, m en det han  sier stem m er ikke 
h e lt m ed de t fak tisk e  forhold. G år vi litt  tilbake  i tid a  så sk rev  
en k a r i Sosialistisk  S tuden tlag  16 a rtik le r, to  av dem  kom  i 
A rbeiderb ladet. Jeg  frem m et ikke m itt fo rslag  fordi jeg  i re a lite 
ten  e r uenig  i de t som e r gjort, m en i m åten  det b le  g jo rt på.

F inn  A ndersens forslag hadde følgende ordlyd: «Landsm øtet h ar 
m erk e t seg de v ed tak  lan d ssty re t og sen tra ls ty re t h a r g jo rt i «Orien- 
teringssaken». L andsm øtet sender saken  tilb ak e  til lan d ssty re t m ed 
anm odning om å søke å finne en m ulig løsning slik  a t de p a r ti
m edlem m er som er b litt u te lukke t, m en som ønsker å fo rtse tte  s itt 
m edlem skap i p a rtie t, k an  få  kom m e tilbake.»

O rdstyreren  v ille  stem m e a lte rn a tiv t m ellom  innstillingen  fra  
redaksjonskom itéen  og F inn  A ndersens forslag.

Einar G erhardsen  ba om å få  gi en opplysning som kansk je  kunne 
ha en viss betydning: Om en ta r  lan dssty re ts  opprinnelige forslag 
som u tgangspunk t, så er de t sagt der at det d re ie r seg om de m ed
lem m er som ak tiv t m edv irker i O rien tering . S en tra ls ty re t oppfatte t 
denne fu llm ak ten  slik  a t det skulle om fatte  de som er m edlem m er 
av redaksjonskom itéen  e lle r faste  m edlem m er av sty ret. D et g jelder 
for alle dem  som nå er sa tt u ten fo r at de er m edlem m er en ten  av 
redaksjonskom itéen  eller s ty re t. Hvis landsm øtet godkjenner det 
som er g jort, så ligger deri a t hvis noen av disse tr e r  u t av de o rga
ner som er nev n t så e r også begrunnelsen  for deres u te lukkelse  fa lt 
bort, og hvis de t ikke i m ellom tida e r in n tru ffe t nye ting, v il de 
kunne kom m e tilbake  som m edlem m er.

Ved vo teringen  ble redaksjonskom itéens innstilling  v e d ta tt m ot 
10 stem m er som ble  avg itt for F inn  A ndersens forslag.

Olav Solum sm oen: D et foreligger e t forslag  fra  A rb e id e rp a r
tie ts  S tuden tlag  om at m an skal undersøke m ulighetene for å 
o p p re tte  et debatto rgan . V i h a r ta t t  m ed fø rste  delen  av forslaget 
ford i v i m ener det e r rik tig  a t d e tte  b lir undersøkt, selv om sen
tra ls ty re t s ik k ert også er oppm erksom  på saken.

F orslaget ble tiltråd t.
Olav Solum sm oen: V årt siste forslag g jelder forslaget fra  Liverød, 

Vestfold, om so lidarite tsh ilsen  til de t u n d e rtry k te  spanske og p o rtu 
gisiske folk. Vi fo reslår de tte  forslag  oversendt de t nye sen tra l
s ty re t fordi det bør væ re  g jennom tenk t og vel u tfo rm et. R eg jerin 
gen b lir  ansvarlig  for en m eningsy tring  h e rfra  og derfo r skal m an 
v æ re  varsom  m ed form en.

Ø ystein  Opdahl, Oslo: Vi kan  ikke se på d e tte  forslaget som et 
g enere lt forslag  ubundet av tida . F redag  e r 14. april, det e r å rs 
dagen for oppre tte lsen  av den frie  spanske republikken . I Oslo
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d istrik tslag  av AUF ak te r vi å sende en h ilsen  og ser g jerne  at 
andre avdelinger s tø tte r dette. D erfor h ilser jeg  velkom m en om et 
landsm øte i e t p a r ti  som a lltid  h a r s tø tte t opp om de spanske kam e
ra te r  i eksil, v il v ed ta  en hilsen  på denne h isto riske årsdag.

Liverød, V estfold: Jeg  frem m et forslaget i går fordi jeg trodde 
redaksjonskom itéen  kunne ha fo rm et en g jennom tenk t h ilsen  fra  
landsm øtet. D et er det dagsak tuelle  som ligger til grunn . Vi ser i 
d isse dager hvordan  det portugisiske fo lk  re ise r seg og jeg håper 
landsm øtet kan  ved ta  u tta le lsen .

R edaksjonskom itéens forslag  ble v e d ta tt e tte ra t p artifo rm annen  
hadde ak sep te rt O pdahls henstilling  om a t u tta le lsen  ble u tfo rm et 
om  et p a r dager i tilk n y ttin g  til årsdagen.

E tte r pausen  e tte rly s te  A rv id  Jacobsen, V estfold, s itt forslag  
om  a t vi i løpet av kom m ende 4-årsperiode  skal øke v å r t b id rag  til 
u tv ik lingslandene til 1 prosen t av nasjonalinn tek ten .

Einar G erhardsen: Den kom ité jeg  v a r  fo rm ann  for er synderen  
i d e tte  tilfe lle t. F orslaget b le  frem m et un d er den alm innelige d eb a t
ten  og derfor fik k  vi det ikke  oversendt. M en vi snakket om det 
og v a r enige om a t d e tte  forslaget b u rd e  sendes til sen tra ls ty re t m ed 
fu llm ak t til å se på det og i tilfe lle  finne en form  for å få  syns- 
m åtene p lase rt i p rogram m et. P å  den annen  side m å en h er væ re
oppm erksom  på a t å si i abso lu tt b indende fo rm er a t vi i løpet av
perioden  skal øke bevilgningen til de t n ivå  som er an tydet, ér
vanskelig  fo r e t p a r ti  som v å rt å gjøre.

D ette ble tiltråd t.

T rygve  Bratteli:  U nderhånden  h a r vi få tt e tte rly sn ing  av et 
punk t, og det er en ren  lapsus som er årsaken . D et g je lder avsn itte t 
«Trygghet og triv se l i alderdom m en.» E tte r  det av sn itte t som ble 
v ed ta tt, n ed erst på side 3 og øverst på side 4, skal de t føyes til 
følgende avsn itt: «En m å ta  s ik te  på å se tte  i v e rk  spesielle tilta k  
som b ed rer levestandarden  for dem  som på g runn  av sin a lder ikke 
kan  kom m e inn  u n d er pensjonsordningene og som ikke h a r in n tek te r 
u tover alderstrygden.»

F orslaget ble tiltråd t.

Valg
V algkom itéens form ann, Ivar M athisen: Jeg  reg n er m ed at v i fø rst 

k an  ta  innstillingen  om sen tra ls ty re t. M ange vil k ansk je  s trak s  si 
n å r  de ser v å r t forslag  a t d e tte  v a r liten  fornyelse. L a meg derfo r 
si noen ord om sen tra ls ty re ts  arbeidsom råde. O ppdraget er både

213



arbeidsk revende og om fattende og selvfølgelig er det av avgjørende 
po litisk  betydning . S en tra ls ty re t h a r uken tlige  m øter, ca 40 i året. 
N år det g je lder de som h a r s itte t i sen tra ls ty re t så h a r M artin  
T ranm æ l og A nna N ilsen frasag t seg gjenvalg. Som dere  ser h ar 
vi ikke  ku n n e t im øtekom m e T ranm æ l. Vi h a r ikke h a tt  noen sæ rlige 
vanskeligheter m ed de fø rste  n avn  på  lista, og jeg  vil ikke b ruke 
lang  tid  ti l  å d rø fte  dem. For egen regning  v il jeg  si a t jeg  tro r  det 
er en lykke for p a r tie t a t det h ar h a tt en slik  stab il ledelse over en 
re la tiv t lang  periode. Vi fo reslår g jenvalg  på G erhardsen , B ra tte li 
og H aakon Lie. N år det g je lder O laf L arssen  er landsm øtets d e lta 
kere  fra  avisene og ellers b litt k jen t m ed at L arssen  på e t tid lig  tid s 
pu n k t h a r g itt u ttry k k  for a t han  ønsker avløsning. D et gjorde han 
a llerede for 4 å r siden, og han  gjen tok  det i 1959. Og han h a r g jort 
de t denne gang. H ans hovedbegrunnelse er, som jeg personlig  
både god tar og fo rstår, a t han  g jerne  ser at vi slipper fram  yngre 
folk. D et er et s tan d p u n k t som vi både fo rs tå r og kan  godta. S en tra l
s ty re t ho ld t eget m øte for et p a r dager siden der spørsm ålet om 
red ak tø r for A rbe iderb ladet ble d isku tert. D et end te  m ed en en 
stem m ig henstilling  til L arssen  om å gå på nok en periode. Vi i 
va lgkom itéen  h a r s lu tte t oss til dette . T ranm æ l h a r overfor m eg p re 
sisert m eget s te rk t a t han  e tte r  sin egen m ening nå  h a r p å d ra tt seg 
så m ange år, a t han  bu rde  få avløsning. Nå kan  m an jo  væ re  i 
tv il om T ranm æ ls alder. Jeg  røper ingen hem m elighet n å r jeg  sier 
a t T ranm æ l på m ange m åte r er sen tra ls ty re ts  yngste m edlem . (B i
fa ll.) Jeg  tro r  også de t e r r ik tig  å si a t sen tra ls ty re t på m ange 
m åte r er et e k s trao rd in æ rt forum . D ere husker s ik k ert h istorien  
om kona fra  lan d e t som h ø rte  så m ye styg t om K rustsjov  og så sa 
hun : Ja , han  bu rde  v æ rt tesnakka! U ten  overføring ti l  sen tra ls ty re t 
så er T ranm æ l a k k u ra t av den typen  som kan  snakke til folk, u a n 
se tt hvem  de er, og det e r en fo rdel for p a rtie t og for oss alle at 
det fins fo lk  i sen tra ls ty re t som u ten  persons anseelse og stilling  
kan  si hva de m ener i en hv ilken  som helst situasjon. D et er unød
vendig  å a rg u m en tere  v idere  for T ranm æ ls k an d ida tu r. H an  få r 
b are  unnsky lde  denne valgkom ité, som han  h ar m å tte t gjøre så 
m ange ganger før, fo rd i vi ikke h a r k u n n et im øtekom m e hans ønske. 
N år de t g je lder de øvrige n avn  på  forslaget så vil de også væ re  
godt k jen t. K onrad  N ordahl er de t vel unødvendig  å si noe m er om. 
B egrunnelsen  gir seg selv. Det er to steder N ordahl bør væ re, det 
ene er i sen tra ls ty re t, det andre  er S tortinget. Jeg  m ener ikke d e r
m ed å si a t han  ikke skal v æ re  i LO, m en er overbevist om a t han  
skal v æ re  på  de to stedene jeg  h a r un d erstrek e t. N år de t g je lder 
H alvard  Lange, så h a r han  v æ rt m ed lenge i sen tra ls ty re t. Som 
u ten rik sm in is te r h a r han  en bestem t oppgave. Vi er k la r over a t
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landsm øtet neppe ønsker a t de t skal b li for m ange reg je ringsm ed
lem m er i sen tra ls ty re t, m en m ed den  posisjon i n o rsk  a rb e id e r
bevegelse som Lange har, så er de t ikke bare  u t fra  ønsket om å ha 
u ten rik sm in is te ren  m ed i sen tra ls ty re t at v i vil ha ham  der. Neste 
n avn  vil jeg  betegne som valgkom itéens beste  b idrag , E rik  Brofoss, 
som vi h a r sa tt inn  på p lassen e tte r  M eisdalshagen. Jeg  hadde v en te t 
a t F ran k  A ndersen  sku lle  b litt  g lad  for d e tte  forslaget, m en h an  h a r 
ikke reag ert, og de t b e ty r vel a t han  ikke fo rv en te r a t va lge t skal 
få  noen sæ rlig  innfly te lse  på p a rtie ts  økonomi. N år vi h a r fo reslå tt 
Brofoss, e r  det av m ange g runner. For de t fø rste  er han  kansk je  
en  av de dyk tig ste  p a rtife lle r vi har, for det annet s itte r 
h an  i dag i en m eget v ik tig  jobb, m en jeg  m isténker a t han  ikke føler 
seg tils trek k e lig  po litisk  sysselsatt. Je g  ve t a t han  er in te resse rt på 
m ange fe lter, m en også a t han  h a r e t be tydelig  overskudd som 
han  kan legge noe ig jen  av i sen tra ls ty re t. H an v il på sam m e m åte  
som T ranm æ l ha au to rite t til å kunne øve en god innfly telse. De 
and re  navnene er k jen te  partife lle r, de t e r Tor A spengren, fo r
m annen  i J e rn  og M etall, Odin Rønbeck som er form ann  i B yg
ning, og K laus K je lsrud  som er form ann  i Skog og Land. D ette  med 
forbundsform enn er e tte r  h v e rt b litt l i t t  av en trad isjon , m en det 
representerer også et praktisk uttrykk for partiets samarbeid med 
fagbevegelsen. Vi kan  sn a rt ikke snakke om sam arbeid , vi e r i 
beste  fo rstand  en harm onisk  fam ilie og de t fa lle r n a tu rlig  a t disse 
store  fo rbund  kom m er m ed i sen tra ls ty re t. N este n avn  er de t v anske
lig å kom m e forbi, det e r valgkom itéens form ann. N år jeg  er kom 
m et m ed, skyldes det im id lertid  ikke  m itt navn, m en a t jeg  er sek re 
tæ r  i Oslo A rbeiderparti, og det e r også b litt l i t t  av en trad isjon  
a t O slo -partie ts v a lte  sek re tæ r s itte r i sen tra ls ty re t. D et er da også 
valgkom itéens eneste  begrunnelse  for gjenvalg. N år de t g je lder Liv 
Østli så h a r vi fo reslå tt henne opp fra  varam annsrekken  og inn  i 
sen tra ls ty re t av to  g runner. H un er s te rk t engasje rt i bonde- og 
sm åbrukerbevegelsen . Ved siden av L arsson og K je lsrud  er hun  den 
eneste  som fo rs tå r seg på jo rdb rukspo litikk , m en v ik tig st e r a t vi 
gjennom  henne h a r god kon tak t m ed sm åbrukerbevegelsen . D ess
u ten  b lir jo  ikke  sen tra ls ty re t noe hyggelig  fo rum  u ten  kvinner! 
A nna N ilsen vil ikke  m er og vi fo reslår derfo r L iv Ø stli som fast 
m edlem .

N år det g jelder v a ram an n srek k en  m å det fø rst understrek es  a t de 
5 fø rste  innkalles til alle sen tra lsty rem øter, og i re a lite ten  er det 
ingen fo rsk je ll på dem  og de o rd inæ re  m edlem m ene. S en tra ls ty re t 
er ikke sæ rlig  voterende. V aram ennene d e lta r derfo r på lik  fot m ed 
de andre. Som på  så m ange and re  om råder er d e tte  m ed kv innene 
li t t  av e t problem  og det h a r også v æ rt valgkom itéens problem ,
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ikke  m inst fo rd i vi h a r h a tt følelsen av a t det h ar gå tt som et sus 
gjennom  landsm øtet a t nå  sku lle  kv innene fram . Vi h a r derfo r fo r
søkt å ta  hensyn til det, ikke m inst n å r  de t g je lder de varam enn  
som d e lta r i m øtene. Vi h a r  fo reslå tt Elsa R astad  B rå ten  som 
1. varam ann . H un er k jen t som konsulen t hos A ase B jerkho lt, hun 
h a r v æ rt red ak tø r av A rbeiderkv innen  og er ak tiv  i kom m une
politikken . E inar H augen som rep resen te re r sjøm ennene er fo re
s lå tt g jenvalt. E tte ra t H a rry  P e tte rsen  h a r sagt a t han  ikke h a r 
noe sæ rlig  im ot å få  avløsning, h a r  vi fo reslå tt en fu n ksjonæ r fra  
en  annen gruppe, nem lig  R eidar D anielsen. De fleste k jen n er ham  
vel som d irek tø r i R asjonaliseringsd irek to ra tet. Men for oss i Oslo 
er h an  k ansk je  m er k jen t som en av Oslo A rbeidersam funds 
frem ste  tillitsm enn. H an h a r en god u tdanne lse  og sto re  fo ru tse t
n inger for å gå re t t  inn  i sen tra ls ty re ts  a rbeid  og b li e t v ik tig  
m edlem . B jørg Johansen  er f ra  Telefon og T elegraf, s itte r  i fo r
b u n d ssty re t og er sæ rlig  ak tiv  i fagbevegelsen, en av de yng re  fag 
for en ingskvinner i Oslo som h a r  g jo rt seg s te rk est bem erket i de 
senere  år. K n u t W illiam s v a r tid ligere  varam an n  i sen tra ls ty re t og 
sa tt da som ak tiv  k lubbform ann  i J e rn  og M etall. H an  a rbeider nå 
på Oslo A rb e id erp artis  kontor. I stedet for ham  h a r vi fo reslå tt 
Jah rm a n  M angen som e r en av Je rn  og M etalls dyk tigste  till its 
m enn i Oslo. Je rn  og M etall m ed sine m ange m edlem m er i Oslo 
s tå r i e t h e lt suv eren t forhold  til p a rtie t n å r  det g jelder ko llek tiv t 
m edlem skap. B are  i å r h a r de økt det m ed 3900 og g jør et v ik tig  
partia rb e id . D en neste  som er fo reslå tt e r  en ung  tillitsm an n  fra  
Tekstil. Å sm und W arvick er k lubbform ann  og 1. varam an n  til s itt 
fo rbundssty re . F orbundets tid ligere  form ann, Olav B ruvik , v ar m ed
lem  av sen tra ls ty re t, han  h ar nå  s te lt seg slik  a t det ikke er så le tt 
å g jenvelge ham  og vi v il g je rne  dekke opp B ruv ik  og A nna Nilsen 
m ed Å sm und W arvick. D essuten h a r vi fo reslå tt M auritz  Ø sthaug 
som rep resen te re r K jem isk. H an sto på sam m e plass i fo rrige  p e ri
ode. Til s lu tt fo reslår vi K ris tian  H augen som kom m er fra  A kers
hus og fø rst og frem st er k jen t som o rdfø rer i Skedsm o og fra  
A kershuspartie ts  virksom het.

D ette  er valgkom itéens enstem m ige innstilling . V i h a r søkt å se 
på  sen tra ls ty re t og dets a rbeid  u t fra  ønsket om å trek k e  inn  de 
stø rste  in teressegrupper. Jeg  tro r  det h a r  lykkes oss.

T rygve  Bull,  Oslo: Jeg  vil kom m e m ed en re n t generell bem erk 
ning  som jeg  ber om ikke  m å b li opp fa tte t galt. N år m an ser denne 
lista , så fa lle r de t le tt  i øynene a t b o rtse tt fra  L iv  Østli, som 
vel er husm or, så h a r de alle  en ten  faste  tillitsv e rv  i a rb e id erb ev e
gelsen eller de h a r høye offentlige verv . For e t p a r ti  m ed v å r stilling  
og posisjon og m ed v å r a lder og trad isjon  så er de t bare  rim elig  a t
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profesjonelle  po litikere  få r  en s te rk  rep resen tasjon  i p a rtie ts  sen 
tra ls ty re . M en på den annen side syns jeg  a t det m an m ed et gam 
m elt u ttry k k  h a r  k a lt fo lkene fra  arbeidsplassen, u ten  a t jeg  v il 
legge noe dem agogisk i det, b a re  er rep re sen te rt ved en enkelt, e r 
l i t t  lite. D essuten en tin g  til: Vi er i den  lykkelige stilling  a t v i h ar 
g reidd  å g la tte  over en m otsetn ing  som v åre  m o tstandere  håpet 
sku lle  svekke partie t. K unne de t ikke væ re  en tan k e  å b ek re fte  det 
y tte rlig e re  ved å la  F inn  A ndersen  bli m edlem  av sen tra ls ty re t?  
Jeg  e rk jen n e r at J e rn  og M etall e r s te rk t rep re sen te rt på forhånd, 
m en på en eller annen  m åte  m å tte  de t vel kunne fo re tas en  ro k k e
rin g  her slik  a t det jeg  k a lle r landsm øtets stø rste  og gledeligste 
re su lta t få r  sin besegling ved a t denne fram tred en d e  re p re 
sen tan t for denne m eningsretn ing , få r sin plass i sen tra ls ty re t.

R eiu lj  Steen,  AUF: O ksviks berøm te tese om a t m an fø rst skal 
ta  hensyn til d istrik tene , så til kvinnene, så til y rk en e  og så, 
hv is de t b lir noen p lasser til overs, til dyk tigheten , vil bli b ru k t 
tem m elig  ofte på nom inasjonsm øtene som kom m er. N år en h er 
skal ta le  ungdom m ens sak  så kan  en ikke  b ru k e  den tesen  om den 
foreliggende innstilling . D et beklagelige er jo  de t a t de som er fo re
s lå tt jo ikke b lir  m indre  dyk tige selv om de e tte r  h v e rt b lir  e ld re  og 
eldre. N år det g jelder T ranm æ l så er det jo  så r ik tig  som de t er sagt, 
a t han  b lir yngre og yngre, og da er det vanskelig  å skape den fo r
nyelsen som vi i ungdom sbevegelsen føler oss fo rp lik te t til å ta le  for. 
M en det m å betegne en fa re  for p a rtie t a t vi ikke oftere  h a r m ot til 
å satse på he lt unge m ennesker. P å fo rrige landsm øte hadde v i en 
lang og u ttv æ re t d eb a tt om d e tte  em net, og vi e r ikke in te ressert 
i å g jen ta  noe slikt. M en vi vil foreslå yng re  fo lk  i e t p ar tilfe lle  
og ber om a t m an legger stø rre  v ek t på re k ru tte rin g en  enn  på 
yrkesp laseringer e ller an d re  in teresser. K vinnene h a r v æ rt flinke 
til å p åv irk e  valgkom itéen  m en vi e r sku ffe t over a t den ikke 
også h a r fu n n e t fram  til yng re  m enn.

Egil Nilsen,  Oslo: D et m å væ re  r ik tig  å se på 1, varam annsp lassen  
og h er se tte  inn  R agnhild  E riksen u ten  fork leinelse  for E lsa R astad  
B råten , m en H arry  P e tte rsen  fra  K om m uneforbundet går u t og bør 
e rs ta tte s  m ed R agnhild  E riksen  hvis kvalifikasjoner v il væ re  godt 
k jen t.

Per Borgersen, Oslo: M ange av oss er skuffe t over a t de t e r så 
få  k v inner på d e tte  landsm øtet. D et g ir ikke u ttry k k  for det p a r t i
arbeid  som drives ru n d t om i landet. H vor m an enn kom m er er det 
kv innene som u tg jø r su rdeigen  i det ak tive  arbeid . V algkom itéens 
fo rm ann  bek laget a t de t ikke hadde v æ rt m ulig  å få  m ed fle re  k v in 
n er i sen tra ls ty re t, m en fan tasirikdom m en kan  da ikke  ha  v æ rt stor. 
Jeg  fo reslår a t m an se tte r inn  A ase L ionæs m ellom  H alvard  Lange
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og E rik  Brofoss og fo rry k k er hele lista. D et fø rer dessverre  til a t 
K ris tian  H augen fa lle r ut, h v ilke t e r synd, m en jeg  v il likevel s te rk t 
gå inn for den beste  rep resen tan ten  kv innene kan  se tte  opp fra  
Oslo, A ase Lionæs.

H aakon Lie: D et er vel kansk je  u rik tig  a t vi som arbeider ved 
p a rtik o n to re t skal legge oss opp i valg, m en jeg  tro r dere  vil fo rs tå  
m eg n å r  jeg  ber dere  stø tte  de t forslaget som kom  fra  en av Oslo- 
rep resen tan ten e  om å se tte  R agnhild  E riksen inn i stedet for E lsa 
B rå ten  som 1. varam ann . Elsa B rå ten  h a r a rbe ide t på  p a rtik o n to re t 
i å rrek k er, vi k jen n er henne inderlig  godt og er glad i henne. N år jeg  
likevel anbefa ler R agnhild  E riksen er det fo rd i hun  rep resen te re r en 
av  de a lle r stø rste  arbeidsp lasser i Oslo som funksjonæ r. Og de t er 
ne ttopp  inn  på disse arbeidsp lasser vi må. D et er der vi m ang ler 
kon tak tene. Hele spørsm ålet om v år k o n tak t m ed funksjonæ rene  
b lir i å rene  som kom m er et livsspørsm ål for p artie t. D erfor b e ty r 
det noe for sen tra ls ty re t a t vi kan ha denne daglige kon tak ten  m ed 
en arbeidsplass som nå vel e r på a tsk illig  over 1000 funksjonæ rer. 
D et er den ene siden av saken. Vi arbeider bevisst for å skaffe  oss 
gode k o n tak te r m ed de sto re  fagfo rbundene og vi vil g je rne  h a  
K om m uneforbundet med, e t fo rbund  m ed m ellom  50 000 og 60 000 
m edlem m er og en sto r funksjonæ rprosen t. Vi h a r et veld ig  godt 
sam arbeid  m ed K om m uneforbundet. D et er et av de fo rbund  som 
vi hver dag er i k o n tak t med, m en v i bør ha det rep re sen te rt i 
sen tra ls ty re t. R agnhild  E riksen er fo rm ann  i s itt partilag , hun  a rb e i
d er energ isk  i O pplysn ingsforbundet i Oslo og også ak tiv t i p artie t.

Sigurd  D anielsen, Oslo: D et ble sagt a t en sjelden vo terer i 
sen tra ls ty re t. Nå h a r det 13 m edlem m er, e t uheld ig  tall. Jeg  v il fo re 
slå a t ungdom m en få r  det 14. Til H aakon Lie vil jeg  si at E inar h a r  
s tå tt  i K om m uneforbundet i m ange, m ange år.

A rne  S trøm , A kershus: Sam m ensetningen av sen tra ls ty re t og
v aram an n srek k en  er fram kom m et e tte r  veldig grundige d rø ftin - 
ger. M ange n avn  er b ra k t i forslag, og vi h ar veid  alle hensyn. 
R agnhild  E riksens navn  v a r s te rk t fram m e. Personlig  tro r  jeg  de t 
v a r noe av en tilfe ld ighet at hun  ikke kom  på forslaget og for m in 
del h a r jeg  ikke  noe im ot Egil Nilsens forslag. D et v ar n evn t a t 
sen tra ls ty re ts  an ta ll kunne utv ides til 14. Til det e r  å si a t u to v er 
disse 13 tiltre s  sen tra ls ty re t av form ennene i K v in n esek re ta ria te t 
og AUF så sen tra ls ty re t bestå r fak tisk  av 15. H ensynet til kv innene 
v a r s te rk t fram m e i valgkom itéen, så s te rk t a t en av de kv innelige 
m edlem m er ga u ttry k k  for at hun  a ld ri hadde s itte t i en så kose
lig  kom ité. L iv Ø stli ry k k e t opp til fa s t m edlem  av den grunn . P e r 
B orgersens forslag  vil ikke føre til fle re  faste  kvinnelige m ed
lem m er av  sen tra ls ty re t for da v il Liv Ø stli fa lle  u t, noe som ville

218



v æ re  m eget uheldig, bl. a. fo rd i hun  rep resen te re r g rupper som har 
sine øyne re tte t  på d e tte  landsm øtet.

B endik  Øy an, Oslo: Jeg  er l i t t  redd  for å angripe kvinnene, m en 
n å r de b lir fo reslå tt i ej; så v id t s to rt an ta ll til e t så v id t b eg ren 
set fo rum  så kan  de kom m e til å bli by rdefu lle  for enkelte  grupper. 
En slik  fo rskyvning  som h er er fo reslå tt vil kom m e til å gå u t 
over sjøfolkenes eneste rep resen tan t, E inar H augen, som e tte r  m in 
m ening  er den beste  v-i kan  få  der. Vi tren g e r god ko n tak t m ed de 
50 000 m edlem m er S jøm annsfo rbundet h ar i dag, selv om ikke 
alle  er partifo lk . Jeg  tro r  for øvrig a t kv innene vil v æ re  best t je n t 
m ed R agnhild  E riksen av de to de t er spørsm ål om. U ngdom m ens 
rep re sen tan te r bør væ re  varsom m e m ed å harselere. De b lir selv 
gam le engang.

Bjørn  Brotangen, V estfold: I tils lu tn ing  til Reiulf S teens innlegg 
v il jeg  frem m e et k onkre t forslag  n å r de t g jelder varam annsrekken . 
B ja rtm ar G jerde, den tid ligere  form ann  i AUF, h ar s itte t i sen tra l
s ty re t i e t p ar år og h ar derfor, fo ru ten  å væ re  ung, a tsk illig  e r 
faring . Jeg  fo reslår ham  som 5. varam ann .

R eiu lf  Steen,  AUF: Jeg  håper ikke m ange h ar opp fa tte t meg 
slik  som Øyan. Jeg  sa a t de t nå  v a r så m ye vanskeligere  å ta le  u n g 
dom m ens sak  ford i det v ar så m ange dyk tige av de eldre. Jeg  stø t
te r  fo rslaget på B ja rtm a r G jerde. H an  h a r v æ rt A U F -form ann  
i t r e  av de vanskeligste  å r ungdom sbevegelsen h a r h a tt e tte r  k r i
gen. H an h ar g jo rt e t u tm erk e t a rbeid  og b ra k t Fylk ingen  u t  av 
den  tilbakegangstendens som vi h ar h a tt e tte r  krigen. S æ rlig  h ar 
han  m ak te t å opparbeide et godt og tillits fu llt forhold  til fagbeve
gelsen.

A nna  Nilsen, sen tra ls ty re t: Jeg  e r l i t t  skuffe t over valgkom itéen. 
D a jeg  tra k k  meg fra  sen tra ls ty re t trodde jeg nok at vi sku lle  få tt  
inn en fra  Tekstil. I det gam le sen tra ls ty re t v a r vi rep re sen te rt m ed 
to og da syns jeg  nok vi bu rde  få tt  en. Jeg  foreslo ikke W arvick 
i sen tra ls ty re t for å skyve u t en kvinne, m en jeg  syns nok a t 
han  kunne få tt  5. varam annsplass. J e rn  og M etall h a r allerede 
A spengren og F ylk ingen  h a r R eiulf Steen. Jeg  fo reslår a t Å sm und 
W arvick ry k k er opp fra  6. til 5. plass.

Aase Bjerkholt ,  K v in n esek re ta ria te t: D et ble sag t a t det hadde 
g å tt som et sus g jennom  d e tte  landsm øtet a t kv innene skulle fram . 
D et h ar v æ rt m ye sds her, m en a k k u ra t noe slik t h ar jeg  ikke 
m erket. D et foreslåes f ra  valgkom itéen  nøyaktig  sam m e an ta ll 
kv innelige m edlem m er og varam en n  som før, nem lig  1 og 2. L ikevel 
v il jeg  gå inn  for a t ungdom m en b lir bedre  rep resen te rt. D et er 
sn ak k e t om å dekke de u like  grupper, m en det e r jo likevel u råd  
å  få m ed alle de 40— 50 fagforbund  vi har, så de t vil væ re  rik tig e re

219



å legge li t t  m er v ek t på personene enn gruppene. N år fo rm annen  i 
J e rn  og M etall er fast m edlem  av sen tra ls ty re t, så bu rde  de væ re 
dekket. Jeg  s tø tte r forslaget om B ja rtm ar G jerde på 5. plass som 
varam ann . I tillegg  til hans m ange gode personlige egenskaper kom 
m er hans fram rak en d e  innsats for å skape ko n tak t m ellom  fag 
bevegelsen og arbeiderbevegelsens ungdom .

Tor Aspengren,  sen tra ls ty re t: Jeg  b er om  ikke å bli m isforstå tt. 
K n u t W illiam s er b litt tru k k e t u t ford i han  nå  e r k n y tte t til p a r ti
kontoret. H an v a r rep resen tan ten  fra  arbeidsplassen. D et er de tte  
valgkom itéen h a r ta t t  hensyn til m ed s itt forslag  på Jah rm a n  M an
gen. Jeg  h a r stor resp ek t for B ja rtm ar G jerde, m en Fylk ingen  h ar 
a llerede sin rep resen tan t og G jerde er i sam m e situasjon  som W il
liam s. B egrunnelsen  for M angen er vel a t m an vil ha en fra  a rbeids
plassen og da kan  ikke G jerde e rs ta tte  ham .

Asbjørn  Lillås, V estfold: Jeg  vil s tø tte  Øyan i hans bestrebelser 
for å få sjøfolkene bedre p lasert. Vi fra  V estfold m ener a t d e tte  
er spesielt viktig . S jøfolkene fø ler seg ofte u ten fo r det som foregår 
her hjem m e. D erfor er det bl. a. vanskelig  å få  dem  m ed oss ved 
valgene. H augen m å beholde sin plass.

S trek  ble satt.
Ola Teigen, Oslo: A lltid  ved  valg  b lir de tte  m ed å  få  med flest 

g rupper tru k k e t fram . D et er rik tig . D et er også k o rrek t at vi m å 
ta  hensyn til funksjonæ rg ruppene i fram tida . M en enda v ik tigere  
e r det å satse på ungdom m en. For k o rt tid  siden ble de t i Sverige 
lag t fram  en sta tis tisk  undersøkelse av de unges stilling  til a rb e id e r
bevegelsen. I a ldersgruppa fra  17— 21 å r  v a r 63 prosen t av de unge 
som v a r sp u rt villige til å s lu tte  opp om a rb e id e rp artie t i Sverige. 
D et er liten  g runn  til å tro  a t fo rho ldet er nevneverd ig  an n e r
ledes h er i landet. I de sto re  ungdom skullene h a r vi en potensiell 
rese rve  og vi m å få dem  m ed. D erfor vil vi g jerne  ha G jerde m ed i 
sen tra ls ty re t.

Ivar Mathisen, valgkom itéen: D ebatten  u n d e rs trek e r de vanske
lighe te r kom itéen h ar h a tt. De er ia llfa ll ikke b litt m indre  e tte r  
debatten . De k v inner vi h a r fo reslå tt er ikke fo reslå tt fo rd i de er 
kv inner. H eller ikke  h a r vi v u rd e r t tak tisk  ved som Trygve B ull 
an ty d er å trek k e  inn folk m ed d ivergerende oppfatn inger. Vi h a r 
søkt å finne fram  til dyktige folk, po litisk  og organisasjonsm es
sig. Jeg  se tte r sto r p ris på F inn  A ndersen, ikke m inst fo rd i han  
d e lta r så ak tiv t i p a rtia rb e id e t i Oslo, og det er ikke skam  for noe 
m enneske å fa lle  g jennom  overfor en m ann som Jah rm an  M angen. 
F orslaget om Aase Lionæs kan jeg  he lle r ikke gå på. T il P e r B orger- 
sen v il jeg  si a t hvis en gir en viss m ann  lillefingeren  så skal han 
ha hele handa. Jeg  h a r slåss fo r a t han  skulle få  sin m edarbeider
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R eidar D anielsen inn i sen tra ls ty re t og de t fø rer da til a t h an  søker 
å k jø re  f le re  inn. Vi kan  ikke få p lase rt alle dyk tige  k v inner i sen
tra ls ty re t. A ase L ionæ s’ k u n nskaper og in teresser dekkes jo  opp av 
sen tra ls ty re ts  alm innelige sam m ensetning. Vi m å ha et sen tra ls ty re  
som h a r innslag  fra  arbeidsplassen, fo lk  som k jen n er problem ene 
ikke  på fo rbundsp lanet, m en på arbeidsplassen. Vi sku lle  helst h a tt 
et p a r til, og jeg  er i g runnen  enig m ed A nna N ilsen: hun  h a r g runn  
til å v æ re  skuffet over a t W arvick  ikke  kom m er m ed. N år det 
g jelder B ja rtm ar G jerde så vil jeg  jo  si a t den lille  fagfo ren ings- 
g ruppa som h e te r «avgåtte A U F-form enn» g re ier seg på en ganske 
u tm erk e t m åte. D essuten er s ik k ert landsm øtet k la r over a t noen 
ekstram ann  på vegne av  ungdom m en ved  siden av R eiulf S teen er 
abso lu tt unødvendig. Jeg  h a r i g runnen  h a tt en annen  Fy lk ings- 
form ann i tan k en e  som jeg  av alle de g ru n n er jeg  h a r n evn t ikke 
foreslo, R eidar H irsti. Det snakkes om ungdom . E tte ra t A spengren 
ble form ann  i J e rn  og M etall e r han  p lu tselig  b litt gam m el —  han  
e r k n ap t 40 år, det sam m e e r Rønbeck, Iv a r M athisen er 39 år 
og L iv Ø stli litt  over 40. D anielsen det sam m e, B jørg  Johansen  30. 
N år in n tre r  sk ille t m ellom  ungdom  og eldre? D et eneste forslag  til 
fo ran d rin g  som jeg, e tte r  konferanse m ed noen av valgkom itéens 
m edlem m er, v il s tø tte  opp om, er a t R agnhild  E riksen  går inn i 
stedet for E lsa R astad  B råten .

T rygve  Bull, Oslo: Jeg  h ar ikke fo reslå tt F inn  A ndersen, m en a n 
ty d e t forslag  på ham. Da jeg  ikke  h ar få tt stø tte , frem m er jeg  det 
heller ikke. Jeg  v il b a re  korrigere  den m isforståelsen  som kansk je  
skyldes m in egen ordlegging. M in m ening v a r ikke  den a t F inn  
A ndersen  rep resen te rte  noen slags k je tte rsk  oppfatn ing, m en tv e r t 
im ot den a t han  rep resen te rte  den oppfatn ing  som h er h ar få tt 
enstem m ig tils lu tn ing  og h a r  fo rtren g t den oppfatn ing  som sen 
tra ls ty re t og lan d ssty re t opprinnelig  sto for.

Ordstyreren:  N år det g jelder selve sen tra ls ty re t e r det bare  
frem m et e tt endringsforslag , nem lig P e r B orgersens, som fo reslår 
A ase Lionæs sk u tt inn  m ellom  H alvard  L ange og E rik  Brofoss. Det 
b e ty r i rea lite ten  at Liv Ø stli ry k k e r ned som 1. varam ann.

P e r B orgersen tok sitt forslag tilbake.
U nder v aram annsrekken  v a r det tre  dissenser.
D et ble v e d ta tt å n y tte  o rd in æ r vo teringsm åte der det ikke 

fo re lå  m otkandidat, og ved dissensene fo re ta  prøvevotering .
V algkom itéens forslag  på m edlem m er av sen tra ls ty re t ble v ed ta tt 

enstem m ig og m ed akklam asjon. V algkom itéen gikk over til fo r
slaget på R agnhild  E riksen  som 1. varam ann , og hun  ble valt. 
E inar H augen ble 2. varam ann , R eidar D anielsen 3. og B jørg 
Johansen  4. varam ann . Ved p røvevoteringen  fik k  Jah rm a n  M angen
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de fleste stem m er som 5. v aram ann  og ble enstem m ig valt. De 
øvrige v aram enn  ble v a lt i henhold til valgkom itéens innstilling , 
Å sm und W arvick, M auritz  Ø sthaug og K ris tian  H augen.

E tte r en pause fo rtsa tte  m øtet m ed Konrad Nordahl som dirigent. 
P ro toko llene  fra  foregående dags e tterm iddagsm øte og form iddags
m øte ble godkjent. E tte r forslag  av bere tn in g s- og pro tokollkom i- 
téen  fikk  det nye sen tra ls ty re t fu llm ak t til å godkjenne protokollen  
fra  det siste m øtet.

Valg av landsstyre
Ivar Mathisen:  V algkom itéen h a r selvsagt b ru k t m est tid  på fo r

slaget til landsstyre. L andssty re t e r v å r  høyeste m yndighet m ellom  
landsm øtene og er bygd opp på en d istrik tsv is  fordeling  av m ed
lem m ene. M en så lang t som m ulig m å vi ved sam m ensetningen 
av  lan d ss ty re t tils treb e  å få  et harm onisk  u ttry k k  for det p a rtie t 
s tå r  for. Med de tte  fo rs tå r jeg både landsdeler, y rk e r og kjønn. Da 
vi f ra  før jo ve t at d e tte  m ed k v inner le tt  skaper vanskeligheter, 
ble vi enige om å foreslå 4— 5 kv inner som en m instekvote. Det ble 
vanskeligere  da vi begyn te  å d isk u te re  p roblem et konkret, m en jeg 
tro r  landsm øtet også bør innstille  seg på a t lan dssty re t bør ha en 
b a lansert sam m ensetning. D et m å ikke oppfattes slik at den nom i- 
n asjo n sre tt d istrik ten e  h a r er noe som landsm øtet slavisk  skal 
følge. Vi skal im øtekom m e interessene så lang t de t e r råd , m en 
også passe på at lan dssty re t få r  en slik  sam m ensetning at det dekker 
opp p a rtie ts  hovedinteresser. D istrik tenes rep re sen tan te r i v a lg 
kom itéen h a r k jem pet h a rd t for sine d is tr ik te r  og jeg v il nevne de 
fy lk e r hvor vedkom m ende m edlem  h a r ta t t  opp avvikende forslag.

F ra  Østfold  foreslåes R agna Forsberg  som er fy lkeskv inneu tva l- 
gets form ann. H un h a r  selv i valgkom itéen  ta t t  opp forslag på g jen 
valg  av fy lkespartie ts  form ann, E rling  K vaale. Vi har, for å skaffe 
kv innene en rim elig  kvote, m å tte t avvike fra  d istrik tenes forslag 
og denne gang h a r de t a ltså  g å tt u t over Østfold. N år de t g jelder 
Oppland  m å jeg  be om a t E m bjørg Ø degårds navn  endres til et 
navn  som hun _ syns bedre om, L angleite. I enkelte  fy lk er e r det 
u n d erh ån d sav ta ler m ellom  k re tsene  om lan dssty rerep resen tasjo - 
nen. D et g je lder også her. Vestfo ld  v a r den hardeste  nø tten  å knekke. 
A ndreas H onerød h a r v æ rt m edlem  av landssty re t i noen år. H an vil 
v æ re  k jen t som landssty re ts  jo rdb ruksekspert. I den egenskap h ar 
han  tilfø rt lan d ssty re t m ye, ikke m inst under program behandlingen. 
H an er også den eneste av landssty re ts  m edlem m er som h a r h a tt 
positive k o n tak te r m ed jo rd b ru k e ts  økonom iske organisasjoner. Det 
v il væ re  en um ulig  situasjon å kom m e opp i hvis vi ikke kan  få dek-
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ket opp de in teresser H onerød rep resen te re r i landssty re t. V estfolds 
rep resen tan t frem m er forslag om A sbjørn  Lillås. D et kan  sies m ye 
godt om ham , m en i forbindelse m ed landssty re t rep resen te re r han 
egentlig  ikke noe spesielt e ller noe spesielt ny tt. H an  er in d u stri-  
funksjonæ r og kan  sik k ert g jøre  en god innsats i landssty re t, m en 
ikke  på sam m e m åte  som Honerød. I Telem ark  e r situasjonen  den at 
landsm øtet sist sa tte  R u th  Svendsen inn  m ed K jell K ristensen  som 
varam ann . R u th  Svendsen h a r nå bed t seg f r i ta tt  og u n d ers trek e t at 
K je ll K ristensen  bør inn. D ette forslaget h a r vi fulgt. Så h a r vi A u s t-  
A gder  som er kv innenes fy lke —  partim essig  og organisasjonsm essig. 
De dom inerer pa rtie ts  arbeid  der. P å  tross av det h a r fy lkespartie t 
nom inert O sm und Farem o fra  B ygland. N år det g je lder Ebba Lod
den  som nå  rep resen te re r A ust-A gder så h a r hun  v æ rt e tt av lan d s
sty re ts  m est ak tive  m edlem m er, og valgkom itéens f le r ta ll fo reslår 
g jenvalg  av henne. I H ordaland  e r det sam m e forhold  som i A ust- 
A gder. M argit Tøsdal h a r s itte t i lan d ssty re t i en periode, hun  ble 
v a lt på tross av fy lkespartie ts  nom inasjon, og fy lk esp artie t h a r igjen 
nom inert S teffen  Toppe. M argit Tøsdal h a r g jo rt en god innsats og 
rep resen te re r s itt d is tr ik t på en u tm erk e t m åte, hun  er aktiv  
læ rerin n e  og jeg  b er om a t d is trik ten e  m å fo rstå  a t vi ikke kan  im øte
kom m e deres ønske om å sk ifte  u t aktive, dyk tige k v inner som 
h a r hevdet seg på lik  fot. N år det g je lder Bergen  så er fo rho ldet a t 
H ja lm ar Seim  som tid ligere  sa tt i lan dssty re t fra  byen, f ly tte t til 
Oslo. Nils L anghelle er nå  p a rtie ts  form ann, og det m å v æ re  over
flødig å begrunne hvorfo r v i fo reslår ham . For N ord-Trøndelag  
g je lder en un d erh ån d sav ta le  om at de skal sk ifte  på lan d ssty re rep re - 
sentasjonen. Vi h a r m å tte t bøye oss for d e tte  og fo reslå r d erfo r 
G utto rm  H ansen som ny  lan dssty rerep resen tan t. N år det g jelder 
N ordland, h a r vi h a tt  visse problem er som til dels h a r sam m enheng 
m ed situasjonen  i F innm ark . F in n m ark  h ar nem lig en u n d erh ån d s
av tale  om at k re tsp a rtien e  skal skifte  om plassen. D erm ed fa lle r 
v å r annen fiskeriekspert, W alter G abrielsen, ut. D et så u t til a t v i 
sku lle  m å tte  dekke hele v å r fiskerin æ rin g  m ed S ivert H a ltb ak k  fra  
N ordm øre. D et kan  ikke forsvares og vi kom  sn a rt til en ighet om 
a t vi m å tte  sik re  Sven Olsen for landssty re t. H an er nå form ann i 
fe llesu tvalget for N ordland fylke. H an er dessuten en ak tiv  m ann  i 
fiskerorganisasjonen  og kan  bringe inn i lan d ssty re t det G abrielsen  
sto for. D et m å gå u t  over andre, noe vi m å se bo rt fra  i slike tilfelle. 
H er ram m er det Nils H illestad . H er er ikke fo re ta tt m annjevning  
av dyk tighet, m en en ønsker å dekke alle hovedin teresser. E tte ra t 
W øhni ble landb ru k sm in is te r h a r H elga A ndreassen ry k k e t inn  i 
lan d ssty re t fra  Trom s. Vi h a r av m ange g ru n n er fo reslå tt henne 
v a lt som fast m edlem . Vi h a r ta t t  ad no tam  k re tsp artien es  av ta le  i
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F innm ark  og fo reslår A rn t Isaksen som n y tt landsstyrem edlem  
derfra .

D ette e r l i t t  av en kabal å få til å gå opp, m en vi m ener at v å rt 
forslag saklig  se tt e r det beste. Vi b er om at de d is tr ik te r  som ikke 
få r  sin v ilje  m å fo rs tå  valgkom itéens m otivering og situasjon  for de 
rep re sen tan te r som h er b lir  k jø rt fram .

O rdstyrerne  foreslo a t de t ikke ble noen generell debatt, m en at 
landsm øtet g ikk re tt  løs på de enkelte  fy lker. Det ble godkjent.

Ragna Forsberg, Ø stfold: Som m edlem  av valgkom itéen fra  Ø st
fold er jeg  kom m et i en vanskelig  stilling. Vi er 19 rep resen tan 
te r  fra  fy lket. Vi h a r h a tt m øte og går enstem m ig inn for gjenvalg  
av E rling K vaale. Jeg  opp tar m itt m indre ta llsfo rslag  i valgkom i
téen.

A k se l  W. Fenstad, Østfold: Vi m ottok  valgkom itéens forslag 
m ed ikke liten  forbauselse. Vi h a r h a tt E rling  K vaale sittende  i 
lan dssty re t og v a r sikker på hans gjenvalg. H an er g jenvalt som 
fy lkespartie ts  form ann og de t vil jo da væ re  lite  rim elig  å by tte  ham  
u t nå. F y lk e t h a r en slik  k a ra k te r  a t det e r lite  rim elig  at en 
kv inne  skal rep resen te re  det. V algkom itéen bu rde  ta  hensyn til fy l- 
kenes ønsker n å r  de t g je lder lan dssty re ts  sam m ensetning. Østfold 
h a r tid ligere  h a tt  en kv inne i lan d ssty re t og det bør overveies om 
ikke  de kv innelige m edlem m er bør gå på om gang m ellom  de fo rsk je l
lige fy lker. E llers b lir det slik  a t de t er de sam m e fy lk e r som skal 
stille  kv innelige m edlem m er av landssty re t. Det kan  ikke  væ re  r ik 
tig.

T aletida ble sa tt til 2 m inu tter.
Johs. L islerud, Ø stfold: Selvsagt skal det væ re  k v inner i lan d s

s ty re t, m en det ser u t til a t valgkom itéen bygger på den fo ru tse t
n ing  a t det i fø rste rek k e  er Ø stfold som skal skaffe til veie disse 
kvinnene. Je g  e r k la r  over a t vi h a r m eget dyk tige  kv inner, og 
valgkom itéen reg n er s ik k ert m ed a t landsm øterepresen tan tene  fra  
Ø stfold er snille g u tte r  som fin n er seg i alt. Den gjør også spørsm ålet 
til e t kv inneprob lem  —  det er jo  ikke det det skal væ re. K vinnene 
h a r a ld ri v æ rt noe problem  for oss i Østfold. Sam m e h isto rie  som i 
dag hadde vi også i 1957. Da v a r det også Østfold som skulle finne 
plass til en kvinne. Jeg  kan ikke tro  a t landsm øtet løser noe k v inne- 
problem  ved fak tisk  å fo re ta  en vo ld tek t på fy lkets ønske.

Ved valget ble R agna F orsberg  v a lt m ed s to rt fle rta ll. Oscar 
B ra ttlie  ble g jen v a lt som varam ann.

For A kersh u s  b le T rygve Lie g jenvalt m ed Leif L arsen  som 
varam ann.

For H edm ark  b le K r. G undersen  g jenvalt m ed O dvar N ordli som 
varam ann .

224



Oppland, Embjørg Langleite ble valt med B ernt Skjølås som v ara 
mann.

For Buskerud  ble Olaf W atnebryn gjenvalt med Helene Grønvold 
som varam ann.

For Vestfold  foreslo valgkomitéens flerta ll gjenvalg av Andreas 
Honerød mens m indretallet foreslo Asbjørn Lillås.

Inga Engebretsen, Vestfold: Det er noe av en uriasjobb å være med 
i en valgkomité når d istrik te t en kommer fra har ta tt sitt 
standpunkt. Jeg ta r opp forslaget fra  Vestfold, et enstemmig 
fylkesmøte står bak det om Asbjørn Lillås. N år det gjelder vara
m annen så vil jeg si at jeg ikke ønsker å gjøre voldtekt mot noe 
fylke for å få kvinnelig representasjon. Det er forstemmende for 
oss kvinner å bli m øtt med dette. Vi får blomster ved alle mulige 
anledninger, men når det gjelder å få oss med, så blir det til vold
tekt på fylkene!

Hans Olsen, Vestfold: Dette valget ble behandlet på v årt årsmøte 
og jeg vil presisere at vårt forslag ikke har noe med personene å 
gjøre. Vi ser på det som et prinsippspørsmål. Vestfolds forslag gir 
ikke u ttrykk  for m istillit til Honerød. Det ble sagt at ikke Lillås 
representerer noe. Det forstår jeg ikke. Han er aktiv fagfor
eningsmann på en av de største arbeidsplasser i fylket og en typisk 
representant for funksjonærene.

Harald Olsen, Vestfold: N år vi i går foreslo at landsstyrerepresen
tantene skal velges av fylkene, så var det u t fra  den betraktning at 
vi ikke vil ha noen til å vurdere saklig hvem som er den beste i og 
for seg. Vi skal ha den som fylkespartiet velger. N år jeg anbe
faler Lillås så er det ikke fordi at Honerød ikke kan representere 
fylket. Jeg er stolt på Vestfolds vegne for de pene ord som er sagt 
om ham  som en dyktig talsm ann for sm åbrukerne, men er det riktig 
at et fylke med m ajoritet av industriarbeidere og sjøfolk skal 
stille deres representant?

Olav Larssen, sentralstyret: Jeg m å få anbefale gjenvalg av 
Honerød, vesentlig fordi han representerer så megen kyndighet i 
jordbruk at landsstyret ikke kan unnvæ re ham. Jordbruket mer 
enn noen annen næring går inn i en vanskelig omstillingsperiode. 
Vi kommer snart i konkurranse med de store jordbruksland. H er 
får partie t en av sine aller største oppgaver i årene framover. Det 
gjelder derfor at vi i landsstyret har folk med skjønn på disse ting. 
Det har Honerød i aller høyeste grad. Det er landsm øtet som skal 
velge landsstyret, det er ikke fylkespartiene.

Ivar Mathisen, valgkomitéen: Jeg sa ikke at Lillås ikke repre
senterte noe, men at han ikke representerte noe spesielt i forhold 
til landsstyrets øvrige sammensetning. Som form ann i valgkomi-
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téen må jeg si meg dypt uenig i det prinsipp som Vestfold søker å 
trum fe gjennom. Jeg kan fortelle at det til valgkomitéen fra 
distriktene bare kom ett forslag på kvinnelig medlem, og det var 
fra  Troms.

Ved voteringen ble Andreas Honerød valt med stort flertall med 
Inga Engebretsen som varam ann.

For Telemark valtes K jell Kristensen med Ingeborg Evensen som 
varam ann.

Finn Andersen  foreslo uten kom m entar Aslak Versto, kommende 
stortingsm ann fra Telemark, men Ingeborg Evensen ble valt med 
stort flertall.

Ansgar Torbjørnsen, Aust-Agder: Det var skuffende for oss i år 
igjen å bli møtt med tilsidesettelse av fylkespartiets forslag. For to 
år siden ble Faremo innstilt enstemmig av fylkespartiet, men her på 
landsm øtet ble Ebba Lodden valt. Hun er så dyktig og ansett i 
Aust-Agder som noen kan være, men redaktør Larssen sa noe som 
passer på Faremo. Han er fra innlandsbygdene og har nettopp 
kjennskap til deres problemer.

Rolf Rød, Aust-Agder: Vedtakene i fylkespartiene m inner meg 
om Aukrusts «Selskapslek og pilkast». Nå har Aust-A gder holdt 
landsstyret med kvinnfolk i 12 år, så lenge har Ebba Lodden sittet 
der. De andre m åtte også kunne yte sitt og stille sine kvinner til 
disposisjon.

Ordstyreren  ba taleren nytte andre u ttrykk  når det ble snakket 
om det annet kjønn.

Rød fortsatte: Ebba Lodden er jo så flink som noen kan være, 
formann i Forbrukerrådet og sterk t opptatt der. Form ålet med vårt 
forslag er å få en m ann fra bygdene, så vi kan få en politisk gjen
reising.

Arne Strøm, valgkomitéen: Når vi har foreslått Ebba Lodden 
gjenvalt trenger ikke det noen vidløftig begrunnelse. Hun har gjort 
seg så k jent i landsstyret at hun forsvarer sin plass i sammenlikning 
med hvem som helst. Vi må ha kvinner i landsstyret og når vi har 
kvinner av den kapasitet som Ebba Lodden, så er det u t fra  et 
helhetssyn veldig vanskelig å sette henne utenfor. Vi vil gjerne ha 
Faremo med i det sentrale arbeid og har foreslått ham  som m ed
lem av landskom m unalutvalget og regner med at han kommer 
med der.

Ved voteringen ble Ebba Lodden gjenvalt med stort flertall med 
Osmund Faremo som varam ann.

For V est-Agder  ble H arry Jørgensen gjenvalt med Trygve Tøn- 
nesen som varam ann.
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For Rogaland ble Edvard M. Edvardsen gjenvalt med Johan Johan
nesen som varam ann.

For Stavanger ble Svein Aasen gjenvalt med Oddlaug K ristian
sen som varamann.

Arne Nilsen, Hordaland: V årt fylke er også et av de som synes å 
ha særlige betingelser for å skaffe kvinnelige medlemmer til lands
styret. Vi har riktignok ikke så lang ansiennitet som Aust-Agder, 
men vi har væ rt med på denne oppgaven i 6 år. Det gjelder ikke her 
persons anseelse. Men også vårt fylkesparti har nom inert fylkes
partiets formann med den hovedbegrunnelse at vi dermed får bedre 
kontakt med landspartiet. På dette saklige grunnlag tar jeg opp 
forslag om at Steffen I. Toppe blir medlem av landsstyret med M ar
git Tøsdal som varamann.

Ved voteringen ble M argit Tøsdal valt med stort flerta ll og med 
Steffen Toppe som varam ann.

For Bergen ble Nils Langhelle valt enstemmig med H arry Hansen 
som varam ann.

For Sogn og Fjordane ble Hans Offerdal gjenvalt med Rasmus 
Nordbø som varamann.

For Møre og Romsdal ble Sivert H altbakk gjenvalt med Marie 
Amundsen Olsen som varam ann.

For Sør-Trøndelag  valtes Roald Bye med Olaf M yran som vara
mann.

For Trondheim  ble Ole Øisang gjenvalt med Ella Strømsnes som 
varamann.

For Nord-Trøndelag valtes Guttorm  Hansen med M arit Svarva 
som varamann.

Nordland:
Inge Andreassen, Nord-Helgeland: Det er alltid vanskelig å veie 

personer mot hverandre. Jeg kjenner Sven Olsen personlig, han er 
en meget dyktig kar. Når jeg likevel ikke kan gå med på å sette 
Nils Hillestad som varam ann, så er det fordi Hillestad har en så 
sentral plass i vårt distrikt. Han har gjort en innsats som det står 
respekt av. Han er ett av de m ennesker som er i den lykkelige 
stilling at han er respektert av alle i partiet. Jeg vil be landsmøtet 
gjenvelge ham.

Annem arie Lorentzen, F innm ark: Det må væ re leit for fylkes- 
og kretspartiene å se at de ikke får sine kandidater fram, men i 
dette tilfellet må jeg innstendig henstille til landsm øtet å velge 
Sven Olsen. Vi m ister W alter Gabrielsen og dere er vel k lar over at 
situasjonen er blitt floket i de nordligste fylker i disse dager. Vi 
må ha en som forstår seg på disse problemene.
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Ved voteringen  ble Sven Olsen, Bodø, va lt som m edlem  av lands
s ty re t og Nils H illestad  som varam ann.

V idere ble for N ordland  g jenvalt A nton P. M edby m ed Rolf 
H ellem  som varam ann.

For Trom s  b le  H elga A ndreassen  v a lt m ed M agne Jønsson som 
varam ann.

For F innm ark  valtes A rn t Isaksen  m ed A nnem arie  L orentzen som 
varam ann.

Til m edlem m er av landskom m unalu tva lget fo relå  følgende forslag:
Ivar M athisen, valgkom itéen: L andskom m unalu tvalgets oppgave 

er å koord inere  p a rtie ts  kom m unalpolitikk  og h jelpe til m ed løsning 
av ak tue lle  oppgaver i kom m unene. U tvalget er m eget v irksom t for 
tiden  idet lan d sp artie t for k o rt tid  siden fikk  ny  kom m unal- 
sek re tæ r. H enry  Jacobsen  fra  Moss h a r bedt om å bli sk ifte t ut. 
H an  hadde for så v id t en god begrunnelse, han  er nem lig ikke o rd 
fø rer lenger, m en begrunnelsen  v a r ikke god nok for oss. Jeg  ser det 
som en fordel a t u tvalgets  form ann ikke er ordfører. M ed ordførere  
e r det også visse problem er. D et er ingen annen vanskelighet m ed 
kom m unalu tvalget enn  a t vi også, på  g runn  av kvinnenes ste rk e  del
takelse  i de t kom m unale arbeid, vil søke å innpasse ak tive  kv inner 
u tover lan d e t som d e lta r i kom m unepolitikken. E tte r  m ye strev  h ar 
v i få tt  innpasset to og de t h a r fø rt til den sam m ensetning som her 
er nevnt. Vi fo reslår H enry  Jacobsen g jenvalt som fo rm ann  og Ole 
N ilsedalen, fo rm annen  i H erredsfo rbundet, som m edlem  av arbeids
u tv a lg e t sam m en med den tid ligere  kom m unalsekre tæ r i p artie t, 
G unnar N ilsen, A rth u r K arlsen , kom m uneforbundets fo rm ann  og 
K n u t T jønneland  fra  B ergen, byforbundets form ann. D ette  a rbe ids
u tva lg e t ga seg nokså s te rk t selv. De øvrige er en ten  ord førere  eller 
s to rtingsrep resen tan ter, og kom m unalm in isteren  er også med.

N år de t g jelder revisjonsnem nda  fo reslår vi K åre  W. L arsen 
som tre d je  m edlem  istedenfor R agnhild  E riksen  og som v a ra 
m enn G ustav S trøm  og Signe Sulu tvedt.

F orslaget på landskom m unalu tvalget ble enstem m ig tiltråd t.
R evisjonsnem nda b le  v a lt overensstem m ende m ed valgkom i- 

téens forslag.
Thora Johansen: D ere er s ik k ert spente på å få  høre om hvor 

m ange tu sen  de t v a r i boksen vår. Men k ansk je  dere  b lir  like  
skuffe t som vi, fo r det v a r nem lig  ikke e tt tu sen  engang, kr. 683.70, 
f ra  denne store  forsam ling av menn! M en det v ar noe m er i boksen, 
nem lig nøkkelen  til e t pengeskrin . Den som h a r m en t a t v i skal få 
hele sk rinet kan  m elde seg til oss. K ansk je  v i der få r resten  av den 
sum m en vi hadde håp e t som en begynnelse på IV2 m illion  til det 
fø rste  hjem m et! M en likevel —  ta k k  for det som var.
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Stortingsvalget i 1961
H aakon L ie  fikk  ordet og u tta lte :
(F ørste  kom m entaren  til d e tte  innlegget v a r fra  d irigen ten : Nå 

kan vi slappe av . . )
D et h e te r i en av de gam le kjem pevisene: «Drep oss konge, m en 

ikke  m ed graut» , og for a t dere  ikke skal v a rie re  ank lagen  og si 
«drep oss H aakon, m en ikke m ed tall» , så la  jeg  ig jen  det ta b e ll
v e rk e t v i hadde g jo rt k la r t på partik o n to re t, og det jeg  da skal 
g jøre  e r å snakke li t t  om det p rak tisk e  og politiske opplegget sen
tra ls ty re t h a r g jo rt til denne valgkam pen.

L a m eg begynne m ed å si a t selv om jeg  ig jen  beskyldes for 
optim ism e, kan  jeg  ikke legge sk ju l på at vi på p a rtik o n to re t e r 
veldig fornøyd m ed den m åten  som denne valgkam pen er kom m et 
i gang på. A llerede ved n y ttå rssk if te t gikk vi løs på en rek k e  tillits -  
m annskonferanser, som g je rn e  om fatte t d is tr ik te r  —  ganske sto re  
d is trik te r. Vi fikk  en tils lu tn ing  til dem  som lang t overg ikk  hva vi 
ventet.

I m innet ren n er meg tillitsm annskonferanser i S te ink jer, T rond 
heim , B ergen som hadde en tils lu tn ing  m inst like s to rt som et å rs 
m øte i fy lkespartiene, m en som v a r m er rep resen ta tiv e  fo rd i h a lv 
p a rten  av rep resen tan ten e  på disse konferansene kom  fra  fagbeve
gelsen. Og det e r en ting  i sam band m ed disse tillitsm annskonfe- 
ransene  jeg  v il få lov å understreke . D et er like m ye LO som p a r ti
kon to re t som h ar lag t opp til dem , m en det er ikke b are  i LO a t 
fagbevegelsen h a r engasje rt seg så s te rk t i denne valgkam pen. D et 
g je lder også fo r fagforbundene.

D et v ar i god tid  fø r ju l  vi k a lte  inn  rep re sen tan te r for alle fag 
forbundene til den fø rste  d iskusjon  om valgopplegget. Da sto fo r
m annen  fo r et av de a lle r stø rste  av dem  opp og sa a t n å r  det g je l
der finansieringen  så er det k la r t a t v i kom m er, m en kan  vi ikke 
denne gangen g jø re  noe m er? Og på  eget in itia tiv  sa tte  de ned  et 
eget u tva lg  for å sam ordne fagforbundenes innsats i valgkam pen. 
I disse dager er B ja rtm a r G jerde, fy lk ingens tid ligere  form ann, t i l 
sa tt som sek re tæ r for forbundenes valgkom ité, og hans jobb fram  til 
11. sep tem ber er å sørge for a t disse store  appara tene  som fins 
ru n d t om kring i 40 fag fo rbund  gires inn  i valgkam pen. Jeg  vil si 
a t de p lanene jeg  h a r se tt fra  enkelte  fagforbund  —  de v itn e r 
ikke bare  om hva dere  alle sam m en kan  v en te  —  p ra k tisk  skjønn 
fra  gam le tren ed e  organisasjonsfolk, m en de v itn e r  også om en in n 
satsv ilje , som v irkelig  lover godt.

H er kom m er vi inn  på den  andre  siden av innsatsv iljen . N i m ån e
der før valgdagen v a r vi i denne valgkam pen s ik re t det stø rste
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v a lg b u d sje tte t i p a rtie ts  h istorie. Vi h a r i alle å r  fra  1933 arbeidet 
m ed et va lgbu d sje tt som h a r ligget på m ellom  1 m illion og 1,3 m il
lioner kroner. I å r  h a r vi et va lgbudsje tt m inst 50 prosen t større. 
Og det jeg  her vil u n d erstrek e  er a t bevilgningene er kom m et u ten  
noen form  for press. De fø rste  bevilgningene fra  fagforbundene lå 
på  sen tra ls ty re ts  bord  før LO hadde v æ rt i s tand  til å sende et ru n d 
sk riv  til fo rbundene om valgkam pen. Hvis vi h a r i tankene det som 
sk jedde i Sverige i sep tem ber 1960, da et valg b le  avg jo rt av den 
svenske fagorganisasjonen, for de t synes da alle å v æ re  enige om i 
Sverige, en ten  de t e r høyrefolk  eller sosialdem okrater hvis vi 
h a r  de t valget i tankene, så tro r  jeg d e tte  e r det gledeligste jeg 
k an  m elde d e tte  landsm øtet. Den norske fagorganisasjonen  synes 
a k k u ra t som den svenske å innstille  seg på å avgjøre et m eget v ik 
tig  valg.

N å v il jeg  g je rne  også sk ry te  l i t t  av p a rtie t og ikke  b are  av fag 
organisasjonen. Jeg  tro r  jeg  ro lig  kan  si a t denne v in te ren  h ar v æ rt 
p reget av veldig po litisk  ak tiv ite t. D et er vel arbeidsprogram m et 
som på m ange m åte r h a r  u tløst det. D et g ikk u t tu sener på tusener 
av  disse bakgrunnsdokum entene  som 12 u tvalg  hadde u ta rb e id e t for 
landssty re t. D et v a r hauger av pap ir som lå på ekspedisjonen på 
partik o n to re t.

Vi h a r  se tt de haugene m inke fra  uke til uke, og P e r L undberg  
som arb e id er på h u s try k k erie t og a ld ri spare r seg, h a r n a tt  e tte r 
n a tt  m å tte t try k k e  nye opplag. S tud ieg rupper i p a rtilag  —  en d rø ft
else av po litiske spørsm ål, som i v irkeligheten  e r avgjørende for 
den politiske innsatsen  som v åre  ak tive  k ad re r siden kan  utøve. Det 
e r ingen som helst tv il om a t de beste av v åre  p a rtife lle r s tå r bedre 
po litisk  ru s te t enn de h a r g jo rt på m ange år.

D et går også bed re  organisasjonsm essig. Form annen  nevn te  det i 
sin innledningstale. E tte ra t vi i en  rek k e  å r h a r ligget og stanget 
og stanget n å r de t g jelder m edlem stalle t, er vi nå k la r t på offensiven. 
D ere ser vesentlig  resu lta ten e  n å r A rbe iderb ladet e ller andre p a r ti
aviser kan  m elde om en ko llek tiv  tils lu tn ing  til p a r tie t fra  fag
foreningene, og n å r de t g jelder O slo -partie t h a r de t alene gjennom  
denne v in te ren  økt m ed lem stalle t m ed 5000. M en dere  ser ikke den 
fak tisk e  økingen som sk je r i de t ind iv iduelle  m edlem skapet. Det 
er h er v i k ansk je  e r best på gli —  og vi e r veldig fornøyd m ed 
a t d e tte  sk jer, og vi ta r  det som det a lle r beste tegn  fo ru t for 
valget. Om noen dager går v i i gang m ed en vervekam pan je  for 
partip ressen . Vi kom m er ti l  å b ru k e  en god del av valgfondet på 
pressen  i å r også. D et er jo lenge siden v i oppdaget, og vi kan  jo 
g jerne  innrøm m e i sen tra ls ty re t —  e tte r  press fra  3. etg. a t det



v a r lang t bedre å b ru k e  pengene i p artip ressen  enn i det an d re  try k te  
valgm aterie llet.

I å r e r vi i den situasjonen  at valgdagen b lir den 11. septem ber. 
Vi h a r  p leid  å k jø re  u t i et opplag på en 150— 160 000 et va lg - 
abonnem ent de siste 6 ukene før valgdagen. D et kan  vi ikke g jen ta  
i år, m ed en valgdag så tid lig  som den 11. septem ber.

D et v ille  bli fu llstend ig  kaos i avisekspedisjonene, i postkassene 
også, hvis d e tte  valgabonnem entet sku lle  k jøres inn m ens de t ennå 
v a r ferie tid . D erfor h a r vi nå v a lt form en m ed et langsik tig  valg - 
abonnem ent og et kortsik tig . Vi tilb y r e t valgabonnem ent som skal 
gå over 4 m åneder fra  15. m ai— 15. sep tem ber for ha lv  p ris  og valg - 
fondet er m ed og finansierer denne subsidiering. M en vi skal lik e 
vel k jø re  g jennom  et 4 ukers valgabonnem ent som øker p a rtip re s 
sens u tb rede lse  m ed 150 000 de siste 4 ukene før valgdagen. Og vi 
tro r, selv om d e tte  u ten  sam m enlikn ing  e r den stø rste  posten på 
valgbudsje tte t, at en bedre  investering  kan  vi ikke gjøre.

V algdatoen den 11. sep tem ber tvang  s to rtingsgruppa inn  på oss. 
Jeg  skal hilse å si at det v a r ikke m ed v å r t  beste ønske at de t 
skjedde. D et s tilte  oss overfor nye problem er. D et tvan g  oss inn  på 
en langvarig  valgkam p. Vi våget ikke å ta  den risken  å konsen trere  
valgkam pen på en 3— 4 u k er før den 11. septem ber, og bak  den 
beslu tn ingen  i sen tra ls ty re t —  om en valgkam p som skulle gå fra  
n y ttå rssk if te t 1960/61 og fram  til 11. septem ber 1961, lå  na tu rlig v is  
et r ik t e rfaringsm ateria le , ikke bare  fra  v å rt eget land  m en fra  en 
rek k e  land. Og de t va lg m ateria le t v iser tydelig  at vel k an  en g jen 
nom  en ko rtvarig , hektisk , in tens valgkam p bringe et fram m øte  opp, 
m en en kan  ikke  svinge velgernes politiske innstilling.

Vi h a r en valgundersøkelse  fra  R ogaland fra  1957. D en v iste  a t i 
R ogaland v ar det bare  3 prosen t av velgerne som sa a t de bestem te 
seg for å stem m e slik  de v a lte  e tte ra t valgkam pen hadde sa tt inn. 
Tyngden av dem  hadde g jo rt opp s itt politiske bestikk  lenge før 
pa rtien e  begynte  noen valgkam p. D et v a r bare  en forsv innende liten  
m ino rite t som sa a t de bestem te seg for å velge som de g jorde m ens 
valgkam pen sto på. En po litisk  påv irkn ing  m å gå over e t m ye lengre 
tidsrom , og hvis du satser på en k o rt valgkam p, så ta r  du  en stor 
risiko. D et som synes å v æ re  u n d e rs trek e t i undersøkelse  e tte r  
undersøkelse i land  e tte r  land  er a t velgerne ikke fe lle r sin politiske 
dom  på  g runn lag  av program , ta le r, p lak a te r  —  hva nå  p artiene  
kan  føre inn i en valgkam p. V elgerne stem m er på g runn lag  av det 
alm innelige b ild e t de h a r dan n e t seg av pa rtien e  gjennom  et lengre  
tidsrom . En valgkam p er n y ttig  for å få fram m øtet opp, og i en 
k o rt inn sp u rt kan  vel pa rtien e  gjøre godt ig jen  noe av det de h ar
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forsømt — kanskje. De kan kanskje understreke en strømning som 
er til stede. Men den alt overveiende del av velgerne har gjort opp 
sitt politiske bestikk på grunnlag av det omdømmet partiene har 
skaffet seg gjennom et lengre tidsrom. Og avgjørende er ikke pro
grammene og talene, men det er resultatene, det er gjerningene, 
det er tiltakene — gode eller dårlige —. Og det det gjelder for oss, 
er å få resultatene klistret fast. Det gjelder å skape en bestemt 
innstilling til partie t vårt og for å greie det trenger vi mye m er tid 
enn 3—4 uker.

Jeg sa at et valg er et spørsmål om tillit, spørsmål om det om
dømmet velgerne har dannet seg av partiet. Men det kommer en 
ting til inn i bildet. De danner seg ikke et bilde av partiene bare på 
grunnlag av deres handlinger, men også på grunnlag av deres ytre 
opptreden. Den indre krangel som har preget Det britiske 
A rbeiderparti siden 1951, m åtte føre til nederlag på nederlag, selv 
om program mene som partiet la fram  kunne være de aller beste. 
Ingen ting kunne skade Labour’s omdømme i det britiske folket mer 
enn den evige partistrid , som utad skapte inntrykk av et parti som 
på intet vis visste hva det ville.

Som ledd i den langvarige valgkampen, k jører vi de første valg- 
brosjyrene ut allerede i april/m ai. Vi gjør det dels fordi vi regner 
med at når vi kommer fram  til slutten av august og i september, 
vil 5 partier kaste inn alle sine trykksaker. Da er det det samme 
hvordan m ateriellet blir til, hvordan det ser u t — det vil drukne i 
en flom som velgerne vil vite å beskytte seg mot. Vi må væ re der før. 
Derfor er det vi satser allerede i vår på spredningen av ungdoms- 
program met, «Et rikere liv for alle», spredningen av det politiske 
regnskapet som kommer i to utgaver. Den store utgaven som lå på 
bordet da dere kom til landsmøtet. En m indre utgave på 16 sider 
som vil gå u t i et opplag på 5—600 000. Vi er ikke lite stolte av at 
dere også kunne finne på bordene da dere kom hit — Handboka 
for 1961, og kanskje jeg kan få lov til nå fra  denne talerstolen på 
vegne av sentralstyret å yte en takk  først og frem st til Olav Solums
moen. Om han ikke i denne tida hadde væ rt oss behjelpelig både 
n år det gjelder det politiske regnskap og når det gjelder Handboka 
så hadde det væ rt ganske uråd for oss på partikontoret å legge 
fram  disse dokum entene som kanskje til sjuende og sist er den 
sterkeste ammunisjon, det er kanskje det sterkeste skyts vi har i 
valgkampen, de argum entene som er samlet innenfor de to permene. 
Og jeg er ganske sikker på at ingen ting vil komme til å bidra mer 
til humør, pågangsmot hos våre egne partifeller som vi siden kom
m er til å sette inn i underhåndsagitasjonen enn dette vell av kon
krete opplysninger om resultatene av norsk arbeiderstyre.
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Vi skal ellers søke å begrense m aterie lle t til e t m inim um , og u t 
over det jeg  h er h a r nevn t skal v i bare  presse på dere  to tin g  til. Det 
ene er «A rbeidsprogram m et», som vi g jerne også vil ha  u t i m inst en 
600 000 eksem plarer, og det and re  e r en valgavis som vi skal søke 
å gi et lok a lt innslag  hvis dere  ønsker det. M er v a lgm aterie ll kom m er 
ikke, b o rtse tt fra  de brevene som vanlig  h a r g å tt u t til fø rstegangs- 
ve lgerne  og til de eldre. Vi kom m er i denne valgkam pen i fø rste 
rek k e  til å m å tte  stole på rodem annskapene, kon tak tene  på a rbe ids
plassene. Vi regner m ed at denne underhåndsag itasj onen er nødt 
til å p rege  denne valgkam pen som altså  kom m er på e t så uleilig 
tidspunk t.

S lu tten  av  august k an  fo rtsa tt v æ re  en  som m erm åned, og selv i 
begynnelsen  av sep tem ber kan  de t v æ re  v rien t nok å få de t norske 
fo lket til å ten k e  på et valg. Vi e r ikke, natu rligv is, så veldig 
begeistre t for denne valgdagen den 11. septem ber. P å  den annen 
side vil jeg  g jerne  u n d erstrek e  en ting, vi e r veldig fornøyd m ed hele 
den politiske u tgangsstillingen , og nå skal jeg da kom m e tilbake  til 
disse ta llen e  som le tt g jør a t m ange sm iler av Haakon.

Vi h a r i de tte  landet b are  e tt hand fast barom eter på  den  politiske 
u tv ik lingen , og det er de m ånedlige G alupp-te llingene. Disse G al- 
lu p -te llingene  h a r nå g å tt på siden, ja  he lt reg u le rt siden 1948, 
a ltså  de h ar gå tt over en 12— 13 år. D et er m ånedlige te llinger over 
en 12— 13 år, og jeg  v il si a t vi e tte r  h v e r t h a r få tt  m er og m er 
respek t for de som arbe ider m ed dem . N år ta llene  kom m er til oss, 
og slik  er det ganske sik k ert også på de an d re  partikon to rene , legger 
vi dem  u n d er en lupe, ikke fordi vi tro r  a t disse ta llene  brøkm essig 
kan  avspeile den politiske situasjonen  den  dagen eller de dagene 
de e r ta tt . M en det vi er tem m elig  overbevist om, p artife lle r, det 
e r a t disse m ånedlige te llingene g ir oss en  om tren tlig  u tv ik lin g sre t
ning, og da v il jeg  bare, u ten  å ta  inn  ta llen e  i d e ta lje r, fo rte lle  a t i 
løpet av de siste 6 m ånedene h a r G alu p p -ta llen e  i Norge for Det 
norske  A rb e id e rp a rti sv ingt m ellom  48 og 48,8 prosent. D et er den 
siste halvårsperioden . Hvis dere  ta r  for dere  den  tilsvarende perioden 
fo ru t for valget i 1957 svingte de m ellom  45,9 og 46,9. D et er en 
svingning som ligger 2 hele prosen t lavere. Jeg  v il ikke trek k e  d e tte  
e tte r  hårene, m en det jeg tro r  vi h a r re tt  til å si, pa rtife lle r, de t er 
at det po litiske k lim a disse m ånedene fo ru t for valgdagen er gunsti
gere enn det v a r i 1957 og ten k  da over hva 1957-valget rep resen 
te rte . D et er det beste valg  som noe a rb e id e rp arti i V est-E uropa h ar 
h a tt, b o rtse tt f ra  det svenske valget i 1940, da lå  de t høyere, og Det 
b ritisk e  A rb e id e rp a rtie t i 1951, m en dere  m å 20 å r tilb ak e  i Sverige, 
svenske partife lle r, for å finne e t bedre  re su lta t enn  vi hadde i 
1957, 48,3 p rosen t av velgerne, og D et b ritiske  A rb e id e rp a rti m å 
altså  10 å r tilbake.

233



Vi tror det er en gunstig utgangsstilling, og vi har naturligvis 
drøftet om det nå skulle være mulig fra dette å bringe oss opp i 
50 prosent. For å gjøre det trenger vi en tilsvarende fram gang som 
vi hadde i 1957, så i og for seg skulle det ikke være en umulig ting, 
men jeg skal innrømme at det er vanskelig å greie. Saken er at ved 
valget i år er det ikke mer enn 175 000 førstegangsvelgere. De aller 
fleste har en forestilling om at nå ru ller det svære ungdomskull inn 
i den alderen at de får stem m erett, men tallene er ikke vesentlig 
større enn det de har væ rt ved tidligere stortingsvalg, og vi får 
ikke noen vesentlig tilgang på nye velgere fra de andre partiene.

Det er en forbausende politisk stabilitet her i landet. Det er først 
om 4 år at de store ungdomskullene kommer og kan kaste hele det 
politiske bildet om. Likevel, det er ikke galt å ha et siktepunkt på 
50 prosent, det får bli den røde streken. Det ville jo være deilig 
om vi kunne fly tte oss dit, slik at vi ikke bare som i dag har 5000 
stem m er mer enn de borgerlige partiene tilsammen, men 
5000 stem m er mer enn alle de andre partiene i landet tilsammen.

Nå, litt kaldt vann i blodet. Ikke m inst på ham som står på ta le r
stolen. Kommunevalget i 1959. Da det kommunevalget var unna
gjort, så hadde ikke vi på partikontoret og heller ikke de som satt 
i redaksjonene rundt omkring i partipressen vanskelig for å kunne 
bevise at nå hadde vi vunnet et valg til. Vi hadde gått fram  med 
så og så mange titusener, vi hadde gått fram  prosentvis. Likevel, 
når vi skal væ re ærlige her innenfor 4 vegger, det valget var noe 
av en skuffelse. Valget var ikke et seiersvalg som svarte til 1957. 
Valget var i visse kystdistrikter et stagnasjonsvalg for Det norske 
A rbeiderparti. La oss se kjensgjerningene i øynene. Jeg skal være 
den første til å innrømme at jeg ikke riktig vet hva som gjorde at 
det glapp for oss. Det har væ rt gitt forskjellige forklaringer i de 
forskjellige fylkene. Én kanskje treffer oss alle. Den anklagen at vi 
var for selvsikre, og at det ikke ble gjort det som skulle væ rt gjort 
både sentralt og lokalt. Hvis det er riktig  så vet vi alle sammen at 
det går an å re tte  på den tingen.

Men vi må vel søke etter andre årsaker. Da vil jeg gjerne si at 
jeg tro r ingen ting på de teoriene som sier at A rbeiderpartiet vil 
få et tilbakeslag på grunn av den veldige levestandardøking som 
har væ rt i 50-årene, at det skulle gå mot arbeiderpartiene, at folk 
får det romsligere og bedre. Det har selvsagt væ rt gode år hos oss 
som i de fleste andre vest-européiske land. Svær øking i for
bruket, svær øking i tallet på nye boliger, tredobbelt antall person
biler, ungdommen rykker inn i undervisningsanstaltene, full syssel
setting og alt det andre. Det er jo bare det å si, partifeller, at 
levestandarden har økt jam nt og sikkert, selv om det ikke har skjedd
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u ten  tilbakeslag . L evestandarden  h a r økt ja m n t og s ik k ert gjennom  
de siste  50 årene. De 50 å rene  da A rb e id e rp a rtie t vokste fram  til 
en po litisk  m ak tfak to r i d e tte  land. En levestandardøk ing  er ingen 
draw back, og jeg  tro r  tv e r t im ot a t n å r vi nå går inn  i denne v a lg 
kam pen, så skal vi g jøre  denne levestandardøkingen  til det store 
trum fess. Og h er v il jeg  g jerne  få lov å sitere  et u ttry k k  som Olav 
B runvand  b ru k te  på en p artikon feranse. «Det som er jobben  for 
oss», sa han, «i va lgkam pen 1961, det er å k lis tre  a rb e id ersty re ts  
n avn  til den veldige velstandsu tv ik lingen  v i h a r h a tt  i 50-årene».

Jeg  tro r  ingen ting  på den teori som sæ rlig  de b ritisk e  sosialistene 
h a r lag t fram , om at Torienes seier er e t re su lta t av en m ett b ritisk  
arbeiderk lasse. D et er and re  ting  som opp tar meg m ye m er, og det 
er den s tru k tu re lle  endringen  som sk je r i sysselsettingen i landet 
v å rt i løpet av 50-årene. Jeg  ba en av p artife llene  i A rbe idsd irek 
to ra te t å finne fram , så lang t de t v a r  råd , ta ll som kunne vise det. 
D et sv are t vi f ik k  hadde som fotnote: «Vi k an  ikke g aran te re  
ta llene  på tusenet, m en tendensen  er rik tig». T allene fo rta lte  oss at 
i løpet av 50-årene hadde ta lle t på a rbeidere  innenfor de u like 
y rk er, jo rd b ru k , fiske, skogen, transpo rten , hva det m å tte  væ re, 
ta lle t på arbe idere  v a r i Norge i løpet av 50-årene fa lt m ed 15 000, 
m en ta lle t på fu n k sjo n æ re r v a r i d e t sam m e t i-å re t  øk t m ed 85 000. 
E nhver som h a r fu lg t noe m ed i det som sk je r i and re  in d u str ia li
se rte  land, vil v ite  a t vi s tå r  ved  begynnelsen  til en prosess som 
sannsynligvis vil kom m e til å øke på, og det e r h er vi e tte r  m in 
oppfatn ing  m øter den store  u tfo rd ringen , ikke så m ye i 1961 som i 
1964. Men hvis vi ikke allerede i dag ser denne situasjonen, så kan  
det hende vi fo rsp ille r s janser som ald ri kom m er igjen.

La oss ta  disse tingene også nøk tern t. Jeg  går ig jen  tilb ak e  til Det 
b ritiske  A rbeiderparti. De fo rk la re r i høy grad  s itt nederlag  m ed at 
ta lle t på k roppsarbeidere  i S to rb ritan n ia  fa lt m ed en V2  m illion 
m ellom  1951 og 1959, de to valgene, m ens ta lle t på fu n k sjo n æ rer 
økte m ed 1 m illion. A rb e id erta lle t ned m ed en Vz m illion, fu n k sjo 
n æ re r opp pied 1 m illion. M en ser vi på va lg resu lta te t, så er ikke 
det konservative p a rtie t i stand  til å fange opp denne veld ige øk in 
gen. Toriene økte s itt s tem m etall m ellom  1951 og 1959 m ed 32 000. 
D et avspeiler ingen ting  av det som her er skjedd i det b ritisk e  sam 
funnet. D et som sk je r er a t det libera le  p a r tie t øker m ed 700 000, 
og a t L abour m ister IV2 m illion velgere. D et v i kom m er tilb ak e  til 
er ganske enkelt den tingen a t L abour ikke er i stand  til å v inne 
nye velgere  og h eller ikke er i s tand  til å holde på sine gam le v e l
gere. Nå er en hel l i t te ra tu r  vokst opp om hvorfo r det g ikk  slik, 
og striden  innenfor p a r tie t d re ie r seg jo ikke m inst om den tingen.
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Det er en ting til som jeg også syns har en viss betydning i vår 
situasjon. Det er ingen i S torbritannia enten de er konservative, 
liberale eller arbeiderpartifolk som nekter for Labours store histor
iske innsats. Ingen vil benekte vår historiske innsats heller. Men 
det fins intet arbeiderparti, hverken det britiske eller det norske, 
som noen gang kommer til å holde sin stilling på grunnlag av folks 
takknem lighet. Takknem lighetsgjeld teller ikke i politikk. Jeg har 
tru ffet takknem lighet for vår innsats enkelte ganger, det har væ rt 
blant husmødre i det vesentligste. Det er de som virkelig husker hva 
de gikk igjennom. Mannfolkene synes å ha glemt det, og de unge vet 
ingen ting om hva generasjonen forut for dem gikk igjennom. 
Einar sa engang at han møtte også noe av det samme i Finnm ark. 
Det er kanskje riktig det. Men nå har vi jam m en lokalisert det til 
ganske små grupper av det norske folket. Det er snart 30 år siden 
den store krisa herje t i dette landet, og de som den gang var i 40- 
årsalderen, ja  de er nå mellom 70 og 80, og de er på vei u t av m ann
tallet, hvis de ikke alt er ute av det. Full sysselsetting av velferds
staten blir nå sett på som en helt selvfølgelig ting for storparten 
av det norske folk. Nei, takknem lighetsgjeld skal ikke noe politisk 
parti kunne bygge på. Forutsetningen for at et politisk parti skal 
kunne holde sin stilling, er at partie t er i stand til å endre seg i 
tak t med et sam funn som er i rask omdannelse, og endre seg i tak t 
med et politisk liv som stadig er i bevegelse. Endre seg i takt, 
det er det vesentligste, med m ennesker som stadig endrer seg med 
endrede livsvilkår. Og her er jeg, partifeller, livende redd for at de 
sosialistiske partiene trekker på en tyngre ballast enn mange av 
de borgerlige partiene gjør. I hvert fall gjelder det for Det britiske 
A rbeiderpartiet at det er en langt m er tungrodd båt enn det konser
vative partiet. Det konservative partie t i England har vist en ganske 
annen evne til å tilpasse seg det nye sam funnet enn Labour har gjort. 
Mange ganger har jeg den samme følelsen at Det norske A rbeider
partiets politikk er så dynamisk at det driver fram  en omforming 
av det norske samfunn i en slik fart, at partie t selv ikke er i stand 
til å følge det opp. Sosialistpartiene i alle land bygger på, skal vi si 
doktriner, læ resetninger som er et utpreget produkt av den industri
elle revolusjonens gjennombrudd. Og det ble skapt en ideologi i våre 
rekker som vi lever med og som i mange partier har frosset seg fast 
til en slags teologi. Og resultatet er at politikk, m ålsetting, ikke 
mer svarer til nåtidsmenneskenes krav og svarer ikke til utviklings
tendensene i samfunnet.

Jeg har som sagt stanset så lenge opp som jeg har gjort ved 
dette, fordi jeg tro r at vår egen evne til omstilling i det samfunnet 
vi skaper, kommer til å bli helt avgjørende for vår politiske fram tid.
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Jeg er ikke så mye redd for valget i 1961. Det er valgene fram over 
jeg har i tankene, og der er det ingen steder skrevet, a t disse svære 
nye gruppene ikke skulle kunne vinnes for arbeiderbevegelsen, i 
hvert fall politisk. Vi må bare vite å møte dem med et program, og 
der vil jeg gjerne, om jeg bare hadde hatt en hatt, få tt lov å ta  den 
av for de som har skrevet det siste partiprogram m et. Vi skal vite å 
møte dem med et program, et språkbruk og en politikk som gjør 
at de føler at vi representerer noe m er enn bare kroppsarbeiderne, 
noe mer enn bare sm åbrukerne og kystfiskerne. Vi står der som 
representant for menneskene i dette landet, for hele folket. Vi må 
vise at vi er innstilt på å løse deres menneskelige problemer, slik de 
er knyttet til de enkle og nære ting som familiens utkomme og 
trygghet, barnas utdannelse og helse, bolig og fritid. Vi må søke 
å knytte an til deres forhåpninger, deres ønskemål, jeg holdt på å 
si deres stemninger. Vi må vise at vi vil være med å finne vei til 
nye gode år for alle. Og la meg legge til en ting til. Det som preger 
nordm enn i 1961, og særlig den unge generasjonen vår, er en veldig 
tro på fram tida. Jeg tror jeg tør si at det er bare 2 avisorganer i 
hele Norge, som i dag søker å skape et bilde av et Norge som går 
inn i større vanskeligheter, krise, undergang eller hva det m åtte 
være. Hvis vi gikk ut på gata og spurte guttene og jentene: Hva 
tror du om årene som kommer?, tro r jeg at jeg kan vedde en 
lillefinger på at det vil ikke være 5 prosent av dem som ville si 
at det ville gå dårligere i de årene som kommer, enn det har gått 
i det gode tiåre t som vi nå har hatt. Hvis vi skal kunne vinne 
noe valg, er det denne optimismen som må prege oss. Det er den 
som preger folket, det er den som må prege partiet. Politisk furting 
er selvmord. Det har ingen ting med radikalism e å gjøre, tvert imot. 
De som kaller seg radikale innenfor arbeiderpartiene i denne tida, 
er de som ligger der i en fastfrosset konservatisme og ikke er i stand 
til å se hva som har skjedd omkring dem. Og når vi har lagd en p la
kat som den som henger bak oss nå, så er det for å prøve å gi u t
trykk  for denne optimismen. Troen på det som Kennedy kalte «de 
nye horisontene», den nye dagen som reiser seg. Er vi i stand 
til å la denne troen på fram tida, på folket, strømme gjennom vår 
valgkamp, da er jeg ikke et øyeblikk i tvil om at resultatet skal 
bli godt.

Det gjelder som jeg sa ikke minst i forhold til ungdommen vår, 
at det er denne m åten vi må møte dem på. Det er en annen ung
dom enn den som m øtte oss da vi fikk vårt politiske gjennombrudd. 
Ungdommen i 30-årene var preget av krise og arbeidsløshet. Ung
dommen i 40-årene var preget av krigen, krigen for nasjonalt sjøl- 
stende og demokrati. Men den ungdommen som nå rykker fram, den
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er p rege t av høykon junk tu r, og den er i høy grad  p rege t av at den 
ikke  h a r d e tte  politiske stem plet på seg som ungdom m en fikk  i 
30-årene  og 40-årene. D enne ungdom m en ser i høy grad  problem ene 
som individuelle  problem er, og det g je lder å m øte dem , jeg holdt 
på å si på den m enneskelige m åten  som de ble i det foredrag  som 
A ase B jerkho lt ho ld t fra  denne ta lersto len .

D et er resu lta ten e  av v å rt arbeid  fo r å trenge  inn  b lan t de unge 
som b lir avgjørende for den politiske u tv ik ling . D et ser u t til at 
n å r  en nordm ann  n å r  35 å r og fram over, synes hans politiske in n 
stilling  å væ re  fastlag t. F ram  til 35 å r  sk jer det bevegelser, m en 
siden s tå r de i båsen. Og det de t g je lder for D et norske A rb e id e r
parti, Ousland, og du  vet det bedre  enn meg, de t er å skape et be
stem t a tferdsm ønster også n å r  de t g je lder po litikk  i disse g ru n n 
leggende årene. V inner vi dem  da, så skal vi nok  også greie å 
b evare  dem  siden. Og h er er de t bare  en ting  jeg  v il be dere  om å 
ta  m ed dere, om dere  glem m er a lt annet jeg  h ar sagt. Den gruppa 
i N orge som viser de t laveste fram m øte ved. alle valg  er a rb e id e r
g u tte r og arbe ider je n te r  m ellom  21 og 24 år. F u n k sjonæ rg rupper i 
disse a ldersgruppene h a r godt fram m øte. M en overa lt hvor vi e r i 
s tand  til å sjekke på avkryssede m antall, det er de t sam m e hvor 
v i kom m er hen, finner vi a t de som ligger på bunnen  i fram m øtet er 
a rb e id e rg u tte r og arbe ider je n te r  m ellom  21 og 24 år. D et henger 
vel sam m en m ed en indre  u sik k erh e t og m angel på u tdannelse . Jeg  
ve t ikke hva det er, og det e r bare  en m åte  å m øte dem  på. Ikke  med 
politisk  agitasjon. D ere kan væ re  ganske sikker om a t de er in n 
stilt på re tt  m åte  hvis vi bare  få r  dem  til å stem m e. Jobben  er ikke  
noe politisk  press. Jobben  er veiledning, kam eratskap  og hvis nød
vendig  natu rligv is, at vi ta r  dem  under arm en på selve valgdagen 
og sier at «vil du ikke —  så skal du».

Vi h ar ennå ikke  se tt s lu tten  på kom edien n å r de t g jelder sam lin 
gen i sen trum . D et ser nok i d e tte  øyeblikket u t som en fu lls ten 
dig um ulighet, a t de tte  skulle kom m e til å rep resen te re  noen politisk  
trusel. Men jeg  er ganske sikker om a t karusellen  ikke kom m er til 
å gå ru n d t og ru n d t og ru n d t helt fram  til septem ber. De kan  ikke 
kom m e nakne fra  d e tte  forhandlingsbordet. De er nødt til å finne 
noen form  for keisers k læ r å k le seg i, og det de kom m er m ed er 
ganske sik k ert et valg tekn isk  sam arbeid  re tte t  m ot våre  siste m an 
d a te r der de er i fare. S k jønt i øyeblikket e r det en annen konste lla
sjon som rep resen te re r en a k u tt fa re  —  sam arbeidet m ellom  K ris te 
lig F o lkeparti og H øyre i B ergen, så v id t jeg kan  bedøm m e situ a 
sjonen. D er tro r  jeg  B ergensrepresen tan tene  er enig m ed meg. 
Siste m an d ate t i B ergen henger i en tynn, tynn  tråd , og det er 
vanskelig  å se hvordan  det skal kunne reddes.
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Vi vil temmelig sikkert få samarbeid i Østfold. Samarbeid der 
mellom Venstre og Senterpartiet skulle ta  Høyres m andat, ikke vårt, 
for det er de som har det siste mandatet.

Men den som studerer kom m uneresultatene i Østfold vil m åtte 
si at vårt m andat i Østfold er like mye i faresonen som Høyres 
mandat. Det skjer en forskyvning yrkesmessig i Sarpsborg, Halden, 
Fredrikstad — disse gamle arbeiderbyene. Det kommer inn nye 
befolkningselementer. Østfold Arbeiderparti, er i valg det beste parti 
i landet vårt, høyere fram møte enn til og med i Oslo, selv om du der 
har ikke bare disse byene jeg nevnte, men grisgrente bygder inn 
imot Sverige. Det fins ingen som kan læ re de partifellene noe om 
hvordan et valg skal drives, men de er like klar som oss over at 
siste m andatet deres er i stor fare.

Et samarbeid i sentrum  i Troms og Vestfold representerer en klar 
trusel. De finner nå fram  til et samarbeid mellom Senterpartiet og 
Venstre i Sør-Trøndelag, og de forhåpninger som partiet der har 
gjort seg om en erobring, vil i tilfelle minske tilsvarende. Et sam 
arbeid mellom Senterpartiet og Venstre i Oppland skaper nøyaktig 
den samme situasjonen. Da er vi så vidt jeg kan bedømme tallene, i 
den situasjon at det er Oslo, det er Rogaland og det er Buskerud 
vi må sette vår lit til. Det er de fylkene alene, partifeller, hvor det 
er noen sjanse til å vinne opp hva vi sannsynlig vil tape i andre 
fylker, hvis et visst valgteknisk samarbeid kommer i stand. Vi har 
all grunn til optimisme i forbindelse med valget i 1961, men vi har 
også all grunn til å væ re politisk våkne. Dette valget kommer sann
synligvis til å bli det mest spennende valg som vi har hatt. Jeg vil 
gjerne si siden 1949, for i 1949 var det pine død ikke godt før de 
siste par ukene å vite hvor landet lå. Og så skal jeg ikke plage dere 
mer. Dere har jam m en ta tt en støyt disse tre  siste dagene.

Jeg tror det er all grunn til optimisme, og jeg vil si valgresulta
tene i Sverige, Danm ark og Sam bandsstatene understreker denne 
min optimisme. Og jeg tro r også, at våre politiske m otstandere ser 
det slik. Det er jo ikke til å unngå at vi har en viss kontakt inn i de 
andre rekkene, og det er ikke bare én gang, men m ange ganger, at de 
sier « . . .  å gud vi m isunner dere som er i den politiske situasjon». 
Den fortvilte politikken som dere ser folder seg u t i Stortinget nå 
de siste dagene med bud og overbud der de skal ta  oss, jeg holdt 
på å si fra venstre, er jo ikke annet enn et fortvilet u ttrykk  for at 
deres politikk har slått feil på alle om råder og nå skal de altså 
vinne over oss ved å vise en større pågåenhet og radikalism e enn 
A rbeiderpartiet gjør.

Ved valget i 1961 tror jeg den politikken skal få sin dom, men 
jeg vil nok gjerne understreke én ting. I det lange løp kan
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en slik  po litikk  m ed bud og overbud  bli en påk jenn ing  for p a rtie t 
v årt, hvis vi ikke fø re r en slik  po litikk  a t det ikke  oppstår i det 
norske sam funnet g ru p p er av k v inner og m enn som fø ler seg neg li
s je rt av p artie t. Jeg  vil m inne om det som skjedde i S to rb ritan n ia  
i 1959. Ved det v a lget som L abour så k la r t tap te , økte L abour sitt 
stem m etall b lan t de a lderstrygdede sannsynligvis m ed m ellom  350- 
og 400 000, og hvis de a lderstrygdede ikke hadde sa tt seg bak  Labour 
som de g jorde i oktober 1959 —  ja  da hadde de t sannelig  v æ rt en 
red u se rt parlam en tsg ruppe som i dag hadde s itte t der nede ved 
Them sen. Jeg  tro r  vi skal gå inn  i valgkam pen m ed godt hum ør, 
m ed godt mot, ikke m inst ford i vi v irkelig  h a r  god sam vittighet. Om 
jeg  skal få  lov til å s ite re  en gam m el bok, så tro r  jeg  try g t v i kan  si 
a t «våre g je rn in g er kom m er til å v idne fo r oss». Og vi h a r et p ro 
gram  som borger for oss. Jeg  tro r  v i kan regne m ed å ha opparbeidet 
e t om døm m e i fo lket, en tillit i folket, slik  a t de ig jen  gir oss re tten  
til å s ty re  i landet og skape de nye  gode år som n a tu rligv is  alle 
velgere  ønsker.

/  O rdstyreren  tak k e t fo r fo redraget og fo rtsa tte : D et er adgang til
ordskifte , m en jeg  sku lle  helst se a t vi tok  fo red raget til e tte rre tn in g .

D et ble g jo rt ved akklam asjon.

Landsmøtets avslutning
O rdstyreren , K onrad  N ordahl, tak k e t på vegne av o rd sty re re r og 

sek re tæ re r fo r godt sam arbeid  m ellom  p la ttfo rm  og sal, og sa bl. a: 
A lle d eb a tte r h a r ligget på et høy t n ivå  og de t h a r  ikke  v æ rt noen 
str id  m ellom  de som skulle adm in istrere  m øtet og de som hadde 
m ak ten  i salen.

D erm ed overlo t han  ledelsen til partifo rm annen .
Einar G erhardsen: F ø rst en ta k k  til g jestene, sæ rlig  de u te n 

landske. A v le tt fo rståelige g ru n n er er det b litt l i t t  ty n n ere  i re k 
kene e tte r  h vert. Det d re ie r seg om opp ta tte  m ennesker som m åtte  
re ise  h jem  e tte r  forholdsvis k o rt tid. M en noen h a r s itte t h er tro 
fa s t un d er hele  landsm øtet, bl. a. v å r  danske g jest Eigil Jørgensen, 
som h a r lov t å si noen ord  på  gjestenes vegne. H an sa bl. a:

D et er ikke  le tt  e tte r  H aakon Lies ualm innelige optim istiske og 
insp irerende tale. Vi h a r fu lg t deres grundige deba tte r, sæ rlig  
v i h er oppe fra  N orden fo rd i vi h a r så le tt  for å se tte  oss inn  i fo r
holdene hos hverandre . Forholdene er jo  så v id t like. Vi h a r m ed 
in teresse h ø rt på G erhardsens bere tn ing  om den politiske v irksom het, 
på  T rygve B ra tte lis  om fattende opplegg om de kom m ende arbeids
oppgaver og i tilk n y tn in g  h e rtil A ase B jerkho lts verd ifu lle  red e -
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g jø re lse  fo r  u n g d o m sp ro g ram m et, d e t te  h å n d s la g  t il  d en  g en e ras jo n  
som  v i sk a l b ygge  v id e re  på. B e h a n d lin g e n  av  d e re s  o rg an isa to r isk e  
p ro b le m e r  b e rø r te  jo  m a n g e  av  de sam m e p ro b le m e r  som  v i se lv  
s tre v e r  m ed. O rg a n isa s jo n sa rb e id e t e r  ik k e  d e t m in s t v ik tig e  fo r  å 
sk a p e  p o lit isk e  f ra m s k r it t .  D en  e n ig h e t som  h a r  h e rs k e t  p å  la n d s 
m ø te t h a r  g le d e t oss. A lv o re t i a to m d e b a tte n  k a n  in g e n  se b o r t  fra , 
m en  la n d sm ø te t h a r  m ed  a lle  s te m m e r m o t 8 s lu t te t  seg t i l  den  
fo re la g te  in n s tillin g . D e t v e d ta k  d e re  h a r  g jo rt, sv a re r  t i l  m it t  eg e t 
p a r t is  og v å r  egen  re g je r in g s  s tillin g . A lle  v e t v i a t  p ro b le m e n e  e r  
d y p t a lv o rlig e  fo r  m e n n esk e h e te n . O gså i v å re  la n d  v e ie r  d e n n e  sak  
tu n g t fo r  m a n g e  p a r ti fe lle r ,  m e n  h e v e t o v er s te rk e  fø le lse r  s tå r  fo r 
s tå e lsen  av  sa m h o ld e ts  b e ty d n in g  og v ilje n  t i l  a rb e id  fo r  n y e  
se ire  som  fo ru ts e tn in g  fo r n y e  f ra m s k r i t t  fo r  d e t a rb e id e n d e  fo lk . 
V i h a r  s to lte  t r a d is jo n e r  h e r  i N o rd en , og i d en  v e s tlig e  v e rd e n  
fø lg e r  m a n  v å r  v irk so m h e t m ed  s to r  in te resse . N å sk a l la n d sm ø te ts  
b e s lu tn in g e r  d a n n e  g ru n n la g e t fo r  in n sa tse n  i v a lg k a m p e n  fo r  å  
sam le  d e t n o rsk e  fo lk  om  p a r t ie t  d en  11. se p tem b er. U tg a n g s 
p u n k te t  e r  g o d t og v e l u n d e rb y g d . D e t m å  k u n n e  sa m le  m a n g e  n y e  
ve lg ere , ik k e  m in s t b la n t u n g dom m en . I f jo r  o p p n åd d e  d e t sv en sk e  
og d a n sk e  p a r t i  s to lte  v a lg se ire . V i s to le r  p å  a t a lle  n å  re is e r  h je m  
m ed  in sp ira s jo n  og a rb e id sv ilje  og sk a p e r  d en  se ie r som  ik k e  b a re  
av v ise r  d e t b o rg e r lig e  an g re p , m en  også d e t k o m m u n is tisk e  og d e t 
m u lig e  S o sia lis tisk e  F o lk e p a r ti  som  h e lt  av g jo rt, hos d e re  som  hos 
oss, e r  en  h e l t  o v erflø d ig  n y d an n e lse . 26 å rs  re g je rin g s in n sa ts  lig g e r 
b a k  dere . D et e r  jo  no e  h e lt  en e s tå e n d e  og tå le r  b a re  sa m m e n lik n in g  
m ed  h v a  v å re  sv e n sk e  k a m e ra te r  h a r  g re id d . T a k k  fo r  g je s tf r ih e t,  og 
ly k k e  og h e ll m ed  a rb e id e t fra m o v e r  m o t n y e  gode å r  i N orge. 
(B ifa ll) .

E in a r G erhardsen :  P å  la n d sm ø te ts  v eg n e  r e t t e r  je g  så en  h je r t e 
lig  ta k k  t i l  m ø te ts  fu n k s jo n æ re r , t i l  d ir ig e n te n e  hv is  d y k tig e  in n sa ts  
la n d sm ø te t h v e r  dag  h a r  k u n n e t fø lge, ta k k  t i l  s e k re tæ re n e  som  
k a n s k je  h a r  a rb e id e t m e r an o n y m t. T a k k  t i l  a lle  som  h a r  v æ r t  m ed  
i k o m itéen e . D e h a r  d e lv is  av  d en  g ru n n  m å tte t  h o ld e  seg  b o r te  f ra  
m ø te n e  e lle r  a rb e id e t i d e  k n a p p e  fris tu n d e n e . J e g  v il  i d en n e  
sa m m e n h en g  g je rn e  få  r e t te  en  sp esie ll ta k k  t i l  en  m a n n , E gil 
H elle , som  h a r  v æ r t  s e k re tæ r  fo r  d en  s e n tra le  p ro g ra m k o m ité  som  h a r  
a rb e id e t V2 å r  m ed  T ry g v e  B ra t te l i  som  fo rm a n n . O gså u n d e r  la n d s 
m ø te t h a r  h a n  b l i t t  p å la g t e t g an sk e  s to r t  a rb e id , og je g  f in n e r  
g ru n n  t i l  sp e s ie lt å  f ra m h e v e  h a n s  n av n . H a n  h a r  også a rb e id e t 
n o k så  an o n y m t, m en  g jo r t  en  s to r  in n sa ts . S å  v il je g  ta k k e  fu n k s jo 
n æ re n e  v e d  p a r tik o n to re t.  D e h a r  h a t t  god h je lp  av  re se rv e m a n n sk a p  
i d isse  d a g e r  og n e t te r .  F ø rs t v a r  d e t e t s v æ r t  a rb e id  fo ru t  fo r  la n d s 
m ø te t, m e n  sæ rlig  i d e n  s is te  t id a  fø r  la n d sm ø te t og u n d e r  la n d s -
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møtet har de h a tt et stort strev. Tingene gjør seg ikke selv. Takk til 
innlederne og de som har deltatt i ordskiftet. Det har væ rt gode 
debatter. Endelig en takk til hver enkelt av dere. Det er litt av en 
påkjenning å sitte tre  dager i et møte som dette. Vi kjører for 
hardt. Det er ikke den ringeste tvil om at vi burde ha råd til å la et 
møte vare over flere dager, men vi syns vi må spare og derfor har 
vi i flere år væ rt nødt til å stille det krav til deltakerne at det 
må kjøres hardt.

Det går en del medlemmer ut av sentralstyret. Det gjelder Anna 
Nilsen, H arry Pettersen, K nut Williams og Olav Bruvik. En hjertelig 
takk  til hver enkelt av dem. Til Erling Kvaale, Ruth Svendsen, 
H jalm ar Seim, Nils Kvam, Nils Hillestad, Einar Wøhni og W alter 
Gabrielsen som alle nå går ut av landsstyret, re tte r jeg også en takk 
for velgjort arbeid. På vegne av de som nå er gjenvalt eller nyvalt 
vil jeg takke for tilliten. Det kommer 5 nye med i sentralstyret og 
7 nye i landsstyret, så litt fornyelse er det. Det svarer om trent til 
den fornyelse vi vanligvis har på landsmøtene. Det kan se u t som om 
det i det vesentlige er de samme som går igjen, men ser en over et 
litt lengre tidsrom, skjer det fra landsmøte til landsmøte en pen 
utbytting og fornyelse i vårt partis ledelse. Det står kamp om disse 
tillitsvervene. Lykkelig den bevegelse som er i den situasjon at det 
står kamp om å få et tillitsverv. Vi har alle erfaringer fra andre 
organisasjoner, kanskje m indre enheter, der vi må slite hardt for å 
få noen til å ta  tillitsverv. Det er ingen god situasjon å komme i. 
Så lenge vi er i den situasjon at alle gjerne med glede påtar seg 
tillitsverv, er det et godt tegn på partiets styrke og på den betydning 
som partiets arbeid tillegges.

Vi kan igjen avslutte et landsmøte som føyer seg pent inn i rekken 
av mange gode landsmøter. En kjenner seg stolt og glad over å til
høre et parti som det vi m øter gjennom et landsmøte som det vi nå 
står ved avslutningen av. Landsmøtet er den høyeste m yndighet i 
Det norske A rbeiderparti. Når et landsmøte har truffet sine av
gjørelser så bør den partimessige diskusjon om saken opphøre. Da 
er partiets standpunkt fastlagt inntil neste landsmøte. Det er på 
dette møtet truffet mange viktige avgjørelser, organisasjonsmessige 
og politiske. Det er gledelig at et samstemmig landsmøte står bak de 
vedtak vi har gjort. Jeg tror ikke jeg ta r feil når jeg sier at 
representantene nå kan reise hjem med en følelse av tilfredshet. 
Så får det væ re vårt håp og vår tro at medlemmene og avdelingene 
utover landet vil m otta landsmøtets vedtak med den samme tilfreds
het. Jeg tror landsm øtet har lagt et godt grunnlag for den politiske 
kamp vi nå står foran og som vi venter at alle våre partim edlem 
mer vil engasjere seg i. Når vi på et landsmøte kjenner oss sterke,
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så er det fordi vi vet at landsm øtet har sterke rø tter i levende 
organisasjoner over hele landet. La oss gå tilbake til dem og prøve 
å fylle dem med den samme ånd som har preget dette landsmøtet. 
Takk for dette landsm øtet som har væ rt en m ektig m anifestasjon 
av et sam let og enhetlig parti, et parti i organisasjonsmessig vekst, 
et parti med tro  og optimisme, i tak t med dagen i dag og med 
dagen i morgen, et parti som går inn for nye gode år. Ta med en 
hilsen til deres organisasjoner og til våre partivenner over hele 
landet. Vi avslutter med å synge et vers av Internasjonalen og et 
vers av fedrelandssangen.

E tter dette erk læ rte  partiform annen Det norske A rbeiderpartis 
38. landsmøte for avsluttet.

243




